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HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  jjee  vveeÊÊ  ggooddiinnaammaa  ππiirrookkoo  oottvvoorriioo  vvrraattaa  jjaavvnnoossttii  ii  ppoossjjeettiillee  ssuu
ggaa  ddeesseettiinnee  ttiissuuÊÊaa  uuËËeenniikkaa,,  ssttuuddeennaattaa  ii  ssttaarriijjiihh  ggrraaaannaa..  SSaammoo  ttiijjeekkoomm  22000022..
ggooddiinnee  bbiilloo  jjee  55774488  ppoossjjeettiitteelljjaa..  JJeeddaann  ddiioo  ppoossjjeettiitteelljjaa  ddoollaazzii  uu  oorrggaanniizzaacciijjii
GGoonnggaa,,  aa  vveeÊÊiinnaa  ssvvoojjee  ppoossjjeettee  iizzrraavvnnoo  ddooggoovvaarraa  ssaa  ssaabboorrsskkoomm  SSlluuææbboomm  zzaa
ooddnnoossee  ss  jjaavvnnooππÊÊuu  kkoojjaa  vvooddii  ppoosslloovvee  ppoossjjeettaa  SSaabboorruu..  UUzz  rraazzgglleeddaavvaannjjee  ppaallaaËËee
SSaabboorraa  ggoossttee  ssee  iinnffoorrmmiirraa  oo  dduuggoojj  ppoovviijjeessttii  HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa  ii  oo  ddaannaaππnnjjeemm
uussttrroojjssttvvuu  ii  rraadduu  nnaaππeegg  ppaarrllaammeennttaa..  UUkkoolliikkoo  ddoollaazzee  uu  vvrriijjeemmee  ooddrrææaavvaannjjaa
ssaabboorrsskkee  ssjjeeddnniiccee,,  ttaaddaa  iimm  jjee  oommoogguuÊÊeennoo  ddaa  ssaa  ssjjeevveerrnnoogg  bbaallkkoonnaa  pprraattee  ddiioo
ttoogg  ddooggaaaannjjaa..

2244..  ttrraavvnnjjaa  22000033..  SSaabboorr  jjee  iimmaaoo  iizznniimmnnee  ggoossttee..  UU  pprriivvaattnnii  ppoossjjeett  ssuu  ddooππllaa
ppeettnnaaeessttoorriiccaa  lloorrddoovvaa,,  ËËllaannoovvaa  DDoommaa  lloorrddoovvaa  bbrriittaannsskkoogg  ppaarrllaammeennttaa..  MMeeuu
nnjjiimmaa  bbiillii  ssuu  ii  LLoorrdd  HHoowweellll  ooff  GGuuiillddffoorrdd,,  ggllaassnnooggoovvoorrnniikk  KKoonnzzeerrvvaattiivvnnee
ssttrraannkkee  DDoommaa  lloorrddoovvaa,,  ppoottpprreeddssjjeeddnniiccii  DDoommaa  lloorrddoovvaa  LLoorrdd  BBrroouugghhaamm  aanndd
VVaauuxx  ii  LLoorrdd  SSkkeellmmeerrssddaallee,,  kkaaoo  ii  ggeenneerraall  SSiirr  DDaavviidd  RRaammssbbootthhaamm,,  kkoojjii  ssee
iissttaakknnuuoo  uu  ppoommooÊÊii  ppoosslliijjeerraattnnoojj  oobbnnoovvii  HHrrvvaattsskkee..

VViissookkii  ggoossttii  ssuu  ss  ppoozzoorrnnooππÊÊuu  pprraattiillii  iizzllaaggaannjjee  oo  pprrooππlloossttii  ii  ssaaddaaππnnjjoossttii
HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa  ii  vveelliikkaanniimmaa  kkoojjii  ssuu  ddjjeelloovvaallii  kkaaoo  ssaabboorrsskkii  zzaassttuuppnniiccii  ttee
ssvvoojj  iinntteerreess  iisskkaazzaallii  ss  ppiittaannjjiimmaa  oo  rraadduu  SSaabboorraa..
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PRIKAZ RADA 

- 31. SJEDNICE HRVATSKOG SABORA ODRÆANE 26, 27, 28. OÆUJKA TE 2, 3, 4, 9, 10. I 11.

TRAVNJA 2003. GODINE

Na poËetku rada predsjednik
Hrvatskog sabora ZZllaattkkoo TToommËËiiÊÊ
uputio je uobiËajene pozdrave svim
nazoËnima, spominjuÊi da sjednici
kao gosti prisustvuju i uËenici srednje
πkole iz Koprivnice. Nakon πto je
konstatirao da nema primjedbi na
zapisnik, preπao je na utvrivanje
dnevnog reda zapoËete sjednice.
Podsjetio je zastupnike da je tijekom
sjednice podijeljen KonaËni prijedlog
dnevnog reda, te proËitao 6 novo-
uvrπtenih toËaka (donosimo ih u
okviru).

Sukladno odredbama Poslovnika,
nastavio je predsjedavajuÊi, najprije
se odluËuje o prijedlogu da se pojedini
zakoni donesu po hitnom postupku. U
KonaËnom prijedlogu dnevnog reda
pod toËkama 2. i 3, te pod toËkama 9,
22, 53. i 54. navedeni su ovi zakonski
prijedlozi. To su:

* Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju Ugovora
izmeu Vlade Republike Hrvatske i
Vlade Republike Estonije o izbje-
gavanju dvostrukog oporezivanja i
spreËavanju izbjegavanja plaÊanja
poreza na dohodak.

* Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju izmjena i dopu-
na Ëlanka 1. Konvencije o zabrani ili
ograniËavanju uporabe odreenog
konvencionalnog oruæja s pretjeranim

traumatskim uËinkom ili djelovanjem
bez obzira na cilj iz 1980. godine.

* Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o izmjenama i dopunama Za-
kona o izborima zastupnika u
Hrvatski dræavni sabor

* Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju Ugovora o
slobodnoj trgovini izmeu Republike
Hrvatske i Savezne Republike Jugo-
slavije.

* Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju Ugovora izme-
u Vlade Republike Hrvatske i Vlade
Savezne Republike Jugoslavije o
predaji i prihvatu osoba kojih je
ulazak ili boravak na dræavnom
podruËju druge dræave protuzakonit.

* Prijedlog i KonaËni prijedlog za-
kona o potvrivanju Ugovora izmeu
Vlade republike Hrvatske i Vlade
Republike Bugarske u borbi za
spreËavanje organiziranog kriminala,
nezakonitog prometa droge i
psihotropnih tvari i terorizma.

BuduÊi da nitko nije prigovorio
ovom prijedlogu, pristupilo se
glasovanju. Zastupnici su zatim poje-
dinaËno glasovali o navedenih πest
toËki, prihvaÊajuÊi veÊinom glasova
hitan postupak.

PredsjedavajuÊi je zatim napo-
menuo da je prema poslovniËkim

odredbama sada trenutak, ukoliko
netko æeli uputiti prigovor na one
toËke dnevnog reda koje su navedene
uz poziv za sjednicu. Radi se o
toËkama pod rednim brojem 49,
Prijedlog zakona o izmjeni i dopuni
Zakona o podruËjima æupanija, gra-
dova i opÊina u Republici Hrvatskoj,
te o toËkama pod rednim brojevima
55. i 56., odnosno o KonaËnom
prijedlogu zakona o pravobranitelju
za djecu, te KonaËnom prijedlogu
Zakona o nagradi za promicanje prava
djeteta. Niti u ovom sluËaju, kon-
statirao je predsjedatelj, nitko od
zastupnika nije uputio prigovor.
Utvrdio je zatim, da je sukladno
poslovniËkim odredbama utvren
dnevni red, te napomenuo da Êe prije
Aktualnog prijedpodneva premijer
Ivica RaËan izvijestiti Hrvatski sabor
o ratnim zbivanjima vezanim uz zbi-
vanja u Iraku. Sukladno postignutim
dogovorima predstavnici klubova
parlamentarnih stranaka mogu se u
5-minutnom osvrtu, oËitovati o
uvodnom izlaganju. Pozvao je zatim
predsjednika Vlade Republike Hrvat-
ske, Ivicu RaËana da uzme rijeË i
izvijesti zastupnike o aktualnim
zbivanjima vezanim uz IraËku krizu.

VV..ÆÆ..

Utvrivanje dnevnog reda

Dnevni red

- Aktualno prijepodne
- IzvjeπÊe Mandatno-imunitetnog

povjerenstva o prestanku mirovanja
zastupniËkog mandata zastupnika
Luciana Suπnja i prestanku zastu-
pniËkog mandata njegovog zamje-
nika Darija VasiliÊa - glasovanje

- Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju Ugovora
izmeu Vlade Republike Hrvatske i
Vlade Republike Estonije o izbje-
gavanju dvostrukog oporezivanja i

sprjeËavanju izbjegavanja plaÊanja
poreza na dohodak

- Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju izmjena i
dopuna Ëlanka 1. Konvencije o
zabrani ili ograniËavanju uporabe
odreenog konvencionalnog oruæja s
pretjeranim traumatskim uËinkom ili
djelovanjem bez obzira na cilj, iz
1980. godine 

- KonaËni prijedlog zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o
udæbenicima za osnovnu i srednju
πkolu

- Prijedlog udæbeniËkog standarda

- Prijedlog zakona o sportu
- IzvjeπÊe o stanju reforme zdrav-

stva od 2000. do 2003. godine s
prikazom aktualnog stanja u zdrav-
stvu

- Prijedlog zakona o zdravstvenoj
zaπtiti

- Prijedlog odluke o VijeÊu za
nadzor sigurnosnih sluæbi - pred-
lagatelj: Odbor za unutarnju politiku
i nacionalnu sigurnost

- KonaËni prijedlog zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o
matiËnom broju - predlagatelj: Klub
zastupnika HSLS-a
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- KonaËni prijedlog zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o
osobnoj iskaznici - predlagatelj: Klub
zastupnika HSLS-a

- Prijedlog zakona o zaπtiti
zaposlenika koji objavljuju infor-
macije od javnog interesa - pred-
lagatelj: Klub zastupnika HSLS-a

- Prijedlog zakona o izboru Ëlanova
predstavniËkih tijela jedinica lokalne
i podruËne /regionalne/ samouprave i
izboru opÊinskih naËelnika, grado-
naËelnika, æupana i gradonaËelnika
Grada Zagreba - predlagatelji:
zastupnici prof.dr. Vesna PusiÊ i
Darko ©antiÊ

- KonaËni prijedlog zakona o
izmjenama Zakona o lokalnoj i
podruËnoj /regionalnoj/ samoupravi -
predlagatelji: zastupnici mr.sc.
Nikola Ivaniπ i Darijo VasiliÊ

- Prijedlog zakona o lokalnoj i
podruËnoj /regionalnoj/ samoupravi -
predlagatelji: zastupnici prof.dr.
Vesna PusiÊ i Darko ©antiÊ

- Prijedlog zakona o sluæbenicima i
namjeπtenicima u lokalnoj i podru-
Ënoj /regionalnoj/ samoupravi

- Rasprava o postupku privatizacije
SunËanog Hvara

- Prijedlog odluka o razrjeπenju
dosadaπnje predsjednice i Ëlana i o
imenovanju predsjednice i Ëlana
Nacionalnog vijeÊa za visoku nao-
brazbu

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Pomorskog zakonika -
predlagatelj: zastupnik Ante Markov

- Prijedlog zakona o spomen
podruËju Grada Vukovara - pred-
lagateljica: zastupnica Vesna ©kare-
Oæbolt

- Prijedlog zakona o potvrivanju
Ugovora o slobodnoj trgovini izmeu
Republike Hrvatske i Savezne
Republike Jugoslavije

- KonaËni prijedlog zakona o
zabrani genetski modificiranih orga-
nizama i proizvoda - predlagatelji:
zastupnici Anto –apiÊ, mr. Miroslav
RoæiÊ, dr. TonËi TadiÊ i Vlado JukiÊ

- KonaËni prijedlog zakona o
privremenoj zabrani uvoza, stavljanja
na træiπte, uporabe i proizvodnje
genetski modificiranih organizama i
proizvoda - predlagatelj: Klub zastu-
pnika HSS-a

- KonaËni prijedlog zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o
poljoprivredi - predlagatelji: zastu-
pnici Anto –apiÊ, mr. Miroslav RoæiÊ,
dr. TonËi TadiÊ i Vlado JukiÊ

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o dræavnoj izmjeri

i katastru nekretnina - predlagatelj:
Klub zastupnika HSS-a

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o Hrvatskoj komo-
ri arhitekata i inæenjera u gra-
diteljstvu - predlagatelj: Klub
zastupnika HSS-a

- Prijedlog zakona o izmjenama
Zakona o morskom ribarstvu -
predlagatelji: zastupnici Anto –apiÊ,
mr. Miroslav RoæiÊ, dr. TonËi TadiÊ i
Vlado JukiÊ

- Odluka o izmjenama i dopunama
Statuta Hrvatskog zavoda za miro-
vinsko osiguranje - potvrivanje

- KonaËni prijedlog zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o
vatrogastvu - predlagatelji: zastu-
pnici Valter DrandiÊ, Marijana Petir i
Josip PavkoviÊ

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o privatizaciji -
predlagatelj: Klub zastupnika IDS-a

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o izvrπavanju
Dræavnog proraËuna Republike
Hrvatske za 2003. godinu - pred-
lagateljica: zastupnica Jadranka
Kosor

- Prijedlog programa financiranja i
upravljanja lokalnim prugama s
Prijedlogom zakljuËaka

- Plan poslovanja druπtva HÆ -
Hrvatske æeljeznice d.o.o. za razdoblje
od 2003. do 2007. godine

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o investicijskim
fondovima

- Prijedlog zakona o Fondu
hrvatskih branitelja iz Domovinskog
rata i Ëlanova njihovih obitelji -
predlagatelji: zastupnici Pavle KaliniÊ
i Stjepan ÆivkoviÊ

- Prijedlog zakona o dopuni Zakona
o posebnim porezima na osobne
automobile, ostala motorna vozila,
plovila i zrakoplove - predlagatelj:
Odbor za ratne veterane

- Prijedlog zakona o dopuni Zakona
o porezu na dodanu vrijednost -
predlagatelj: Odbor za ratne veterane

- Prijedlog zakona o pravima hrvat-
skih branitelja iz Domovinskog rata i
Ëlanova njihovih obitelji - pred-
lagatelji: zastupnici Anto –apiÊ, mr.
Miroslav RoæiÊ, dr. TonËi TadiÊ i
Vlado JukiÊ

- Prijedlog zakona o dopunama
Zakona o obrani - predlagatelji:
zastupnici Anto –apiÊ, mr. Miroslav
RoæiÊ, dr. TonËi TadiÊ i Vlado JukiÊ

- Gradnja i odræavanje javnih cesta
u Republici Hrvatskoj

- Plan graenja i odræavanja dræav-
nih cesta u 2003. godini

- Plan graenja, odræavanja i
sanacije autocesta u 2003. godini

- Interpelacija o radu Vlade,
posebno Ministarstva za javne radove,
obnovu i graditeljstvo i Ministarstva
pomorstva i veza

- Program statistiËkih istraæivanja
Republike Hrvatske za 2003.

- Projekt - nomenklatura prostor-
nih jedinica za statistiku

- Prijedlog programa nadzora
financijskih institucija i financijskog
træiπta na konsolidiranoj osnovi

- IzvjeπÊe o uredbama koje je Vlada
Republike Hrvatske donijela na
temelju zakonske ovlasti

- Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o podruËjima
æupanija, gradova i opÊina u Repu-
blici Hrvatskoj

- Prijedlog zakona o izmjeni Zakona
o podruËjima æupanija, gradova i
opÊina u Republici Hrvatskoj -
predlagatelj: Klub zastupnika SDP-a

- Prijedlog zakona o izmjeni i
dopuni Zakona o podruËjima æupa-
nija, gradova i opÊina u Republici
Hrvatskoj - predlagatelj: Klub
zastupnika HSLS-a

- KonaËni prijedlog zakona o
izmjeni i dopuni Zakona o podruËjima
æupanija, gradova i opÊina u
Republici Hrvatskoj, predlagatelj:
Klub zastupnika SDP-a

- KonaËni prijedlog zakona o
humanitarnoj pomoÊi

- Prijedlog zakona o zaπtiti prirode
- Prijedlog i KonaËni prijedlog

zakona o potvrivanju Ugovora izme-
u Vlade Republike Hrvatske i
savezne vlade republike jugoslavije o
predaji i prihvatu osoba kojih je
ulazak ili boravak na dræavnom
podruËju druge dræave protuzakonit

- Prijedlog i KonaËni prijedlog
zakona o potvrivanju Ugovora izme-
u Vlade Republike Hrvatske i Vlade
Republike Bugarske u borbi za
sprjeËavanje organiziranog krimi-
nala, nezakonitog prometa droge i
psihotropnih tvari i terorizma

- KonaËni prijedlog zakona o
pravobranitelju za djecu

- KonaËni prijedlog zakona o
nagradi za promicanje prava

- IzvjeπÊe o radu VijeÊa za regu-
laciju energetskih djelatnosti i zapa-
æanjima koja su od znaËaja za razvoj
energetskog træiπta i javnih usluga

- Dopunjeno izvjeπÊe o radu VijeÊa
za radio i televiziju za razdoblje od 19.
srpnja 2000. do 31. oæujka 2002. go-
dine

- IzvjeπÊe o gledanosti Hrvatske
televizije i sluπanosti Hrvatskog radi-
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ja po programima i emisijama, prema
podacima nezavisnih institucija

- IzvjeπÊe o sudjelovanju Republike
Hrvatske u mirovnim misijama Ujedi-
njenih naroda

- Prijedlog moralne deklaracije
”Hrana za sve” - predlagateljica:
zastupnica Vesna ©kare-Oæbolt

- IzvjeπÊe o meunarodnoj aktiv-
nosti Hrvatskoga sabora preko njego-
vih izaslanstava u 2002. godini

- KonaËni prijedlog zakona o
strancima

- KonaËni prijedlog zakona o
prostornom ureenju

- Izbori, imenovanja i razrjeπenja

Dopune dnevnog reda 1. travnja
- Prijedlog za davanje vjero-

dostojnog tumaËenja Ëlanka 130.
Zakona o visokim uËiliπtima

- Prijedlog odluke o razrjeπenju
dosadaπnje predsjednice i Ëlana i o
imenovanju predsjednice i Ëlana
Nacionalnog vijeÊa za visoku nao-
brazbu

Dopuna dnevnog reda 3. travnja

-Prigovor zastupnika Ive LonËara
na izreËenu stegovnu mjeru
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Umanjila bi se moguÊnost
zastupnika da isprave netoËan
navod

ZZaassttuuppnniiccii  HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa
zzaakklljjuuËËiillii  ssuu,,  uu  sskkllaadduu  ss  mmiiππlljjeennjjeemm
OOddbboorraa  zzaa  UUssttaavv,,  PPoosslloovvnniikk  ii  ppoolliittiiËËkkii
ssuussttaavv,,  ddaa  nnee  ttrreebbaajjuu  ddaattii  mmiiππlljjeennjjee
ppoovvooddoomm  pprriijjeeddllooggaa  zzaassttuuppnniikkaa  
HHSSPP--aa  mmrr..  sscc..  MMiirroossllaavvaa  RRooææiiÊÊaa  ddaa  ssee
iizzjjaassnnee  oo  rraazzlliiËËiittoomm  ttuummaaËËeennjjuu  ËËllaannkkaa
220099..  PPoosslloovvnniikkaa  HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa..
AAnnaalliizziirraajjuuÊÊii  oovvaajj  zzaahhttjjeevv,,  OOddbboorr  zzaa
UUssttaavv,,  PPoosslloovvnniikk  ii  ppoolliittiiËËkkii  ssuussttaavv  jjee
zzaakklljjuuËËiioo  ddaa  bbii  ssee  iinntteerrpprreettaacciijjoomm  ddaa
ssee  ssaammoo  uuvvooddnnoo  iizzllaaggaannjjee  ii  zzaavvrrππnnaa
rriijjeeËË  pprreeddssttaavvnniikkaa  VVllaaddee  ssmmaattrraa
oossnnoovvnniimm  iizzllaaggaannjjeemm  uummaannjjiillaa
mmoogguuÊÊnnoosstt  zzaassttuuppnniikkaa  ddaa  iisspprraavvee
nneettooËËnnii  nnaavvoodd..  

Miroslav RoæiÊ je, naime, zatraæio
pojaπnjenje - moæe li predstavnik
Vlade na dopunsko pitanje ponovno

odgovarati, odnosno postoji li
dopunsko pitanje.

U obrazloæenju Odbora se najprije
ukazuje kako je odredbom Ëlanka
211. Poslovnika propisano da
predlagatelj, odnosno predstavnici
predlagatelja mogu podnijeti uvodno
izlaganje te izlaganje na kraju
rasprave, kao i davati objaπnjenja
tijekom rasprave. Tim je Ëlankom
takoer propisano da predstavnik
Vlade, kad nije predlagatelj, moæe
tijekom rasprave svaki put kad dobije
rijeË govoriti najdulje 10 minuta.
Poslovnikom nije predvieno da
predstavnik Vlade moæe ispravljati
netoËan navod.

»lankom 209. Poslovnika propi-
sano je da zastupnik ne moæe odgo-
voriti na izlaganje (replika) pred-
stavnika Vlade. Njime je takoer
propisano da zastupnik moæe ispra-
viti netoËan navod samo jedanput i to
na osnovno izlaganje.

Odbor je u raspravi utvrdio da su -
u skladu s ustaljenom praksom -
mogli zatraæiti ispravak netoËnog
navoda na izlaganje predstavnika
Vlade prigodom uvodnog izlaganja,
zavrπne rijeËi i, u svakom sluËaju,
kad je predstavnik Vlade tijekom
rasprave davao objaπnjenje ili se
javljao za rijeË.

Interpretacijom da se samo uvodno
izlaganje i zavrπna rijeË predstavnika
Vlade smatra osnovnim izlaganjem
umanjila bi se, smatra Odbor,
moguÊnost zastupnika da isprave
netoËan navod. Joπ je ukazano da se
institut ispravljanja netoËnog navoda
na sjednicama Hrvatskog sabora
Ëesto zlorabi, ali dræi da se taj institut
treba primjenjivati i dalje u skladu s
ustaljenom praksom.

ZZaassttuuppnniiccii  ssuu,,  uuzz  jjeeddaann  ssuuzzddrrææaann
ggllaass,,  ooddlluuËËiillii  uu  sskkllaadduu  ssaa  ssttaavvoomm
OOddbboorraa..

JJ..RR..

Sve udruge su se veÊ mogle

izjasniti

HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  nniijjee  uuvvaaææiioo  pprriijjeeddlloogg
KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHDDZZ--aa  ddaa  ssee  ooddggooddii
rraasspprraavvaa  oo  IIzzvvjjeeππÊÊuu  oo  rreeffoorrmmii
hhrrvvaattsskkoogg  zzddrraavvssttvvaa  ii  oo  PPrriijjeeddlloogguu
zzaakkoonnaa  oo  zzddrraavvssttvveennoojj  zzaaππttiittii  ddookk  ssee
nnee  ooddrrææii  PPrrvvii  ooppÊÊii  ssaabboorr  lliijjeeËËnniikkaa  ((2299..
ooææuujjkkaa)),,  kkaakkoo  bbii  ssttrruukkaa  rreekkllaa  ssvvoojjee  oo
rreeffoorrmmii..

Prijedlog je obrazloæio dr.sc. IIvviiccaa
KKoossttoovviiÊÊ..  Podsjetio je najprije da je
Vlada trebala uËiniti analizu
aktualnog stanja u hrvatskom
zdravstvu, ali je to proπirila i
proslijedila parlamentu kao IzvjeπÊe o
reformi hrvatskog zdravstva, s
analizom aktualnog stanja. BuduÊi da
su glavni sudionici reforme lijeËnici
te da glavnu, struËnu ulogu imaju
institucije zakonom zadane da
sudjeluju u reformi predloæio je da se
priËeka Prvi sabor lijeËnika kako bi

on javnost i sve institucije, pa i
Hrvatski sabor, upoznao sa stavom o
reformi.

Razumno je, naglasio je dr.
KostoviÊ, Ëuti πto o aktualnom stanju
u zdravstvu i zakonskim prijedlogom
predvienim rjeπenjima kaæu:
Hrvatska lijeËniËka komora,
Hrvatska stomatoloπka komora,
Hrvatski lijeËniËki zbor, svi fakulteti
(na Ëelu s Medicinskim fakultetom u
Zagrebu), Akademija medicinskih
znanosti, Hrvatsko druπtvo
umirovljenih lijeËnika i Hrvatski
lijeËniËki sindikat te studenti
medicine i Udruga poslodavaca u
zdravstvu.

Dr. KostoviÊ je rekao da se
predloæena mreæa zdravstvenih
ustanova ne temelji na realnim
procjenama puËanstva, podsjetio da
su reforme obavljene konsenzusom u
proπlom sazivu vladajuÊih i oporbe, a
da ovaj put nema konsenzusa.

Sve udruge su se veÊ mogle

izjasniti

Potpredsjednik Hrvatskog sabora,
mr.sc. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ,,  podsjetio je da su
na matiËni odbor bile pozvane sve
nabrojene udruge te da su sudjelovale
u raspravi o IzvjeπÊu i zakonskom
prijedlogu, zatim da je IzvjeπÊe u
saborsku proceduru doπlo 21. veljaËe
2000. godine (da su one - da su htjele
- mogle i samostalno o tome
raspraviti), a zakonski prijedlog
gotovo prije mjesec dana. Uz to, rijeË
je o prvom Ëitanju pa udruge joπ
mogu dostaviti svoje prijedloge, πto Êe
olakπati donoπenje zakona.

PPrriijjeeddlloogg  KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHDDZZ--aa
nniijjee  pprrooππaaoo  --  ppooddrrææaalloo  ggaa  jjee  3355
zzaassttuuppnniikkaa,,  6622  ssuu  bbiillaa  pprroottiivv,,  aa  jjeeddaann
ssuuzzddrrææaann..

JJ..RR..
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NNaa  zzaahhttjjeevv  KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  SSDDPP--aa
((oobbrraazzllooææiioo  ggaa  IIvvaann  NNiinniiÊÊ)),,  ooddoobbrreennaa
jjee  ssttaannkkaa  kkaakkoo  bbii  ssee  ssvvii  kklluubboovvii
zzaassttuuppnniikkaa  iizzjjaassnniillii  oo  pprriijjeettnnjjaammaa
((pprreeddssjjeeddnniikkaa  ssiinnjjsskkee  HHVVIIDDRREE,,
PPaavvlloovviiÊÊaa))  pprreeddssjjeeddnniicciimmaa  MMeessiiÊÊuu  ii
RRaaËËaannuu  ttee  nneekkiimm  ddrruuggiimm  ppoolliittiiËËaarriimmaa
ii  oo  ddooggaaaannjjiimmaa  uu  BBiibbiinnjjuu,,  ggddjjee  jjee,,
kkaakkoo  jjee  rreekkaaoo,,  zzaappooËËeellaa  ””bbaallvvaann
rreevvoolluucciijjaa””  --  nnaajjaavvlljjeennee  ssuu  zzaapprreekkee  nnaa
cceessttaammaa..  IIzzjjaaππnnjjeennjjee  jjee  ppoottrreebbnnoo,,
nnaaggllaassiioo  jjee,,  nnaarrooËËiittoo  zzbboogg  ttooggaa  ππttoo
HHVVIIDDRRAA  bbaarraattaa  ËËiinnjjeenniiccoomm  ddaa  nneekkee
ppoolliittiiËËkkee  ssttrraannkkee  uu  HHrrvvaattsskkoojj  ppoo--
ddrrææaavvaajjuu  oovvaakkvvuu  ssrrbbiizzaacciijjuu  HHrrvvaattsskkee..

Ne podræava se srbizacija

Hrvatske

Prvi je govorio IIvvaann  NNiinniiÊÊ ((SSDDPP))..
Izvijestio je zastupnike da KKlluubb
zzaassttuuppnniikkaa  SSDDPP--aa  podræava pravo na
prosvjede svih graana i udruga, ali
u skladu sa zakonom na dozvoljenim
mjestima (ne mogu podræati zatva-
ranje prometnica i onemoguÊavanje
normalnog æivota graana).

Ne podræavaju, kao πto reËe pred-
sjednik Vlade, srbizaciju Hrvatske,
prijetnje smrÊu predsjedniku dræave,
MesiÊu i predsjedniku Vlade RaËanu
te nekim drugim politiËarima.

A noÊaπnji dogaaji kod Bibinja,
gdje je teπko nastradao vozaË nalet-
jevπi na sruπene borove na cesti
podsjeÊaju na nedavnu proπlost, rekao
je zastupnik. Posebno je, rekao je,
neprihvatljivo ponaπanje pojedinaca i

skupina kojima je povod za ovakvo
ponaπanje sudska odluka, koja se ne
moæe pobijati na ulici nego kao
nepravomoÊna redovnim sudskim
postupcima. Ni Norcu ni Hrvatskoj,
naglasio je, ne Ëine dobro oni koji
instrumentaliziraju nezadovoljstvo
gospiÊkim sluËajem s ciljem ruπenja
legalno izabrane vlasti.

Na demokratskom putu za koji se
Hrvatska opredijelila (Ëlanstvo u
Europskoj i Meunarodnoj zajednici)
nema mjesta nedemokratskim meto-
dama - zakljuËio je NiniÊ.

IspravljajuÊi NiniÊa, LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ  je
rekao kako nije toËno da je
prosvjedima cilj ruπenje legalno
izabrane vlasti. Njegovu napomenu
kako to moæe biti cilj SDP-a, s obzirom
na to da stranci opada rejting,
prekinuo je predsjedavajuÊi, mr.sc.
MMaattoo  AArrlloovviiÊ zahtjevom da ispravi
navod, na πto je zastupnik uzvratio da
nije toËan navod o spomenutom cilju.
Kako reËe, SDP je, joπ za HDZ-a,
izmislio blokade prometnica trakto-
rima i sl. Iako mu je predsjedavajuÊi
oduzeo rijeË LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ  je nastavio
izlaganje: apelom da se ne baca ljaga
na branitelje, da im se pomogne, jer
diæu ruku na sebe.

UnatoË upozorenjima mr. AArrlloovviiÊÊaa
(meu ostalim ukazivanjem na to da
je rijeË o prijetnjama legalno iza-
branoj vlasti), zastupnik je nastavio -
naglasivπi kako ne podræava izjave
predsjednika HVIDRE i rekavπi kako
treba pitati πto branitelje nagoni na
samoubojstvo (nitko ne vodi raËuna o
tome zaπto se ubilo 1500 branitelja).

Na prijedlog potpredsjednika Hr-
vatskog sabora da predloæi toËku
dnevnog reda, LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ  je predloæio
da se u dnevni red uvrsti tema ”U
kakvom stanju su branitelji”.

Osuuje se svako nasilje, ali

Ëudi...

JJooππkkoo  KKoonnttiiÊÊ je u ime KKlluubbaa
zzaassttuuppnniikkaa  HHrrvvaattsskkee  ssoocciijjaallnnoo--lliibbee--
rraallnnee  ssttrraannkkee  rekao da ta stranka

osuuje svaki oblik nasilja, da je
neprihvatljivo stavljanje balvana i
zapreka na ulice te da se od toga
ograuju. ZaËueni su, meutim,
kako reËe, brigom koju dio javnosti -
posebno SDP iskazuje za izjave i
postupke koji su se dogodili ovih dana
- da o tome otvara raspravu u
parlamentu, a nisu iskazali toliku
zabrinutost povodom izjave ravnatelja
USKOK-a, u ”Slobodnoj Dalmaciji”,
kako kriminalci imaju svoje ljude u
srcu sudstva, policije i sigurnosnih
sluæbi. A neusporediva je, po njihovoj
ocjeni ta i izjava dana juËer.

Zastupnik je upozorio kako se
predsjednik Vlade i ministri nisu,
unatoË traæenju HSLS-a, oËitovali o toj
problematici, premda je niz dogaaja
nakon toga, rekao je, ukazivao na to
da bi se o tome trebala otvoriti
rasprava.

Osvrnuvπi se zatim na izjavu Ëlana
sinjske HVIDRE, PavloviÊa, KontiÊ je
izjavio da je ova sama po sebi
neprihvatljiva, ali i zastupnicima
skrenuo paænju na to da njegovo
oËitovanje povodom izjave nije
proËitala velika veÊina hrvatskih
medija. Rekavπi da bi bilo dobro da se
neke politiËke strukture manje bave
ureivanjem, a viπe Ëitanjem novina
pa ne bi imali problema s nein-
formiranoπÊu, zastupnik je citirao
PavloviÊa, koji je - prema ”Slobodnoj
Dalmaciji”, izjavio da je izjavu, koje se
viπe toËno i ne sjeÊa, dao u potpunom
duπevnom stresu iznerviran postup-
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Jednoglasna osuda izjave i

blokiranja prometnica

Sudska odluka ne moæe se
pobijati na ulici, nego u
redovnim sudskim postupcima.
Ni Norcu ni Hrvatskoj ne Ëine
dobro oni koji
instrumentaliziraju
nezadovoljstvo gospiÊkim
sluËajem s ciljem ruπenja
legalno izabrane vlasti.

PavloviÊ je - prema
”Slobodnoj Dalmaciji” - rekao
da je izjavu, koje se viπe toËno
i ne sjeÊa, dao u potpunom
duπevnom stresu, iznerviran
postupcima nekih svojih
kolega iz braniteljskih udruga,
kao i nedavnom presudom
generalu Norcu.



cima nekih svojih kolega iz brani-
teljskih udruga, kao i nedavnom
presudom generalu Norcu. PavloviÊ
joπ u toj izjavi kaæe kako se osjeÊa
grozno povrijeenim trenutnim
stanjem kao hrvatski branitelj i teπki
invalid Domovinskog rata te da se
ograuje od insinuacija i primisli koje
mu neki æele pripisati - da toboæe
prijeti dræavi i pojedinim dræavnim
duænosnicima izabranim voljom
naroda, a da ga posebno æalosti izjava
predsjednika Vrhovnog suda.

Joπko KontiÊ je rekao kako PavloviÊ
svojom izjavom nije æelio prijetiti
nikome te da je dobro da to sazna
hrvatska javnost. Izjavio je zatim
kako se za HDZ-ove vlasti iz oporbe
Ëulo da HDZ nije zasluæan za
stvaranje hrvatske dræave, da su
najzasluæniji hrvatski branitelji,
posebno HVIDRA - ljudi koji su uz
poginule najviπe dali za to - a u ovim
se okolnostima pokuπava kazati da su
najveÊa prijetnja hrvatskoj dræavi
hrvatski branitelji i HVIDRA, koja
najavljuje prosvjede.

Mr.sc. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ,,  potpredsjednik
Hrvatskog sabora upozorio je KontiÊa
da nitko nije rekao kako su hrvatski
branitelji prijetnja hrvatskoj dræavi,
zatraæivπi od njega da citira tko je
rekao takvo πto, jer - kako reËe,
vrijea tom tvrdnjom ”sve na poziciji”.

JJooππkkoo  KKoonnttiiÊÊ  je ponovio da HSLS ne
podræava blokiranje cesta, ali da bi
vladajuÊa stranka trebala biti
dosljedna u reagiranju. Naime, na
najavu HVIDRE da Êe blokirati ceste
Ministarstvo unutarnjih poslova oπtro
je reagiralo, a svojevremeno su,
podsjetio je, neke druge druπtvene
skupine nezadovoljne stanjem u
interesantnim im segmentima bloki-
rale ceste i po nekoliko dana. HSLS
zahtijeva samo da se principi
funkcioniranja pravne dræave na isti
naËin primjenjuju na sve druπtvene
grupacije (da se ne tretira bitno

drugaËije HVIDRA nego hrvatski
seljaci ili, danas-sutra lijeËnici ili
drugi).

Zaoπtravanje situacije, po KontiÊu,
odgovara onima koji ne æele otvoriti
neke druge teme u kojima Êe se
govoriti tko ostvaruje svoje parcijalne
politiËke i materijalne interese. I tko
npr, izbjegava raspravu o aferi na
koju, kako reËe, polako pada magla -
”SunËani Hvar”. Rasprava o tome je
ponovno odgoena, a Hrvatska bi
policija trebala obaviti obavijesne
razgovore i s onima (najmanje Ëetiri
visoko pozicionirana stranaËka, odno-
sno dræavna duænosnika) koji su
ukazivali da se u toj aferi radi o
nedopuπtenim i kaænjivim djelima
(jedan je, primjerice, izjavio kako je
prodaja ”SunËanog Hvara” rezultat
dogovora predsjednika Vlade RaËana
i tadaπnjeg premijera, a sada
predsjednika Slovenije, Janeza
Drnovπeka). Temu, naglasio je, otvara
ponovno iskljuËivo zbog pokuπaja
SDP-a da Ëinjenice i istinu stavi pod
tepih.

Ako se obavio obavijesni razgovor s
PavloviÊem treba i sa spomenutim
duænosnicima, koji ukazuju na
moguÊe postojanje kriminala u
samom srediπtu sustava - rekao je
Joπko KontiÊ.

Iz izlaganja predstavnika HSLS-a
joπ izdvajamo: poziv sudionicima
blokada da ne idu u blokade i da ne
dopuste da se stvaranjem umjetnih
afera pokuπaju prikriti prave (kaos u
hrvatskom zdravstvu i u gospo-
darstvu); tvrdnju kako Hrvatska ima
najgoru bilancu u ovom dijelu Euro-
pe, vjerojatno i u Europi; upozorenje
o vanjskom dugu iznad 15 mlrd
dolara; napomenu kako to da pravna
dræava ne funkcionira pokazuje i
Ëinjenica da se ne mogu imenovati
ravnatelji obavijesnih sluæbi zbog
politiËkih antagonizama izmeu Pred-
sjednika Republike i Predsjednika
Vlade; izjavu da u Hrvatskoj malo πto
dobro funkcionira, a najgore sustav
koji je zemlju pretvorio u ”free shop”,
u supermarket, a uskoro moæda i u
odlagaliπte nuklearnog otpada.

Mr.sc. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ  ispravio je
zastupnika, rekavπi da je ovaj u ime
svoga kluba zatraæio raspravu
povodom izjave zamjenika ravnatelja
USKOK-a, Æganjera. Rekavπi da je,
suprotno Ëlanku 214, raspravljao o
raznoraznim pitanjima izrekao mu je
opomenu.

Povreda Poslovnika?

Da bi ukazao na povredu Poslovnika
za rijeË se javio dr.sc. AAnnttoo  KKoovvaaËËeevviiÊÊ
((HHKKDDUU))..  Zamjerio je predsjeda-
vajuÊem πto nije upozorio NiniÊa zbog
ometanja KontiÊa, rekavπi da je Sabor
arena u kojoj se mora svakome tko se
bori za svoje biraËko tijelo omoguÊiti
jednakopravnost te mu predloæio da si
sam dodijeli opomenu zbog krπenja
Poslovnika.

PredsjedavajuÊi, AArrlloovviiÊÊ,,  izrekao
mu je opomenu, upozorivπi ga da
govornika moæe opomenuti ili preki-
nuti u govoru samo predsjedatelj i on
je u toj funkciji to i uËinio (zastupnik
se, naime, pokuπao ukljuËiti u
raspravu joπ dok je KontiÊ izlagao).

DDuubbrraavvkkaa  HHoorrvvaatt  ((SSDDPP))  javila se za
rijeË radi ispravka KontiÊeva navoda.
Nije toËno da se PavloviÊ ne sjeÊa
svoje izjave s tiskovne konferencije.
On ju je, naime, doslovno proËitao.

MMiillaannkkaa  OOppaaËËiiÊÊ  ((SSDDPP)) ispravila je
KontiÊa kad je rijeË o SunËanom
Hvaru. Nije toËno da se o tome ne æeli
raspravljati. Ta je tema na dnevnom
redu, a osim toga sve su stranke
podigle ruke za to da se o tome
raspravlja.

JJoossiipp  LLeekkoo  ((SSDDPP)) je, pak izjavio
kako netoËno i neprihvatljivo odnosno
da se ne smije stavljati u istu ravan
obavijesni razgovor za izjavu da Êe
predsjednik dræave i predsjednik
Republike uskoro doruËkovati s
pokojnikom i eventualne propuste u
privatizaciji.

JJooππkkoo  KKoonnttiiÊÊ  je upozorio da su
zastupnici SDP-a koji su se javili radi
ispravka netoËnog navoda prekrπili
Ëlanak 209. Poslovnika jer su govorili
neke stvari koje, kako reËe, nemaju
veze s izreËenim niti sa zdravim
razumom te skrenuo paænju na to da
u Ëlanku 14. Poslovnika nigdje ne
stoji da zastupnik ima pravo insi-
nuirati i podmetnuti.

Rekavπi da se s KontiÊem slaæe,
mr.sc. AArrlloovviiÊÊ je pojasnio da oni i jesu
ispravili netoËan navod s obzirom na
insinuacije s govornice.

Ponovo se javivπi za rijeË KKoonnttiiÊÊ  je
rekao kako zna da Êe mu rijeË biti
oduzeta, ali da je predsjedavajuÊi
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Svojevremeno su neke druge
druπtvene skupine
nezadovoljne stanjem u njima
interesantnim segmentima
blokirale ceste i po nekoliko
dana. Zahtijeva se samo da se
principi funkcioniranja
pravne dræave na isti naËin
primjenjuju na sve druπtvene
grupacije.

Parlament, kao glavna toËka
obrane graanske Hrvatske,
mora tu izjavu (zajedniËki)
osuditi, bez obzira na politiËke
stavove, mora stati iza
principa funkcioniranja
pravne dræave.
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samo pokazao da je predsjednik kluba
kojemu pripadaju zastupnici koji su
ispravljali navode, nakon Ëega mu je
mr.sc. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ  izrekao opomenu,
rekavπi da su spomenuti zastupnici
ispravili KontiÊevu tvrdnju kako
neÊe, jer πto nije toËno, biti rasprave o
”SunËanom Hvaru”.

Potencijalno - kazneno djelo

ugroæavanja æivota i pritiska na

sud

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHNNSS--aa,,
PPGGSS--aa  ii  SSBBHHSS--aa,,  dr.sc. VVeessnnaa  PPuussiiÊÊ
((HHNNSS)) uvodno je napomenula kako
nije dobro πto se mijeπaju politiËke
razlike i politiËki svjetonazori o poje-
dinim temama s izjavom predsjednika
sinjske HVIDRE, koja je ispod razine
javne rasprave. Postoje ozbiljne
sumnje, naglasila je, da je to i
kazneno djelo, to nije Ëak na razini
govora mrænje veÊ potencijalno -
kazneno djelo ugroæavanja æivota, i
nema veze odnosi li se na dræavnog
duænosnika ili bilo kojeg graanina.
Jer, zakonski je zabranjeno pozivanje
na fiziËko ugroæavanje bilo koga.

Parlament, kao glavna toËka obrane
graanske Hrvatske, mora tu izjavu
(zajedniËki) osuditi, bez obzira na
politiËke stavove, mora stati iza
principa funkcioniranja pravne dræa-
ve - rekla je zastupnica PusiÊ. Izla-
ganje je zavrπila napomenom kako u
spomenutim prijetnjama postoji
potencijalno sumnja na joπ jedno
kazneno djelo - nedopustivog pritiska
na sud.

Ispravci navoda

MMaarriioo  KKoovvaaËË  ((HHSSLLSS))  javio se radi
ispravka navoda zastupnice. Nije
toËno da svojom izjavom PavloviÊ
poziva na fiziËko ugroæavanje, rekao
je, ustvrdivπi zatim kako je posao
pravosua, a nikako zakonodavne
vlasti ili gospoe PusiÊ da procjenjuje

je li rijeË o ozbiljnim sumnjama da je
to kazneno djelo. To je, meutim,
naglasio je, ustaljena manira - na taj
se naËin stvarala klima i oko generala
Norca.

I DDoorriiccaa  NNiikkoolliiÊÊ  ((HHSSLLSS))  ispravila je
Vesnu PusiÊ, koja je - ustvrdila je -
rekla da je to, doslovno, kazneno
djelo. Hrvatski sabor nije mjesto za
raspravu je li neπto kazneno djelo ili
nije, upozorila je, dometnuvπi kako je
to posao pravosua.

Mr.sc. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ  napomenuo je
kako se moæe provjeriti u fonogramu,
ali da je zastupnica, Ëini se, rekla
kako misli da postoji sumnja da
postoji kazneno djelo.

I mr.sc. ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann  ((HHSSLLSS))
uputio je prigovor zastupnici HNS-a,
rekavπi da je Hrvatski sabor mjesto
gdje se brani Hrvatska, a ne centralno
mjesto obrane europske i graanske
Hrvatske. Na to je reagirao predsjeda-
vajuÊi, MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ,, rekavπi kako je
Hrvatski sabor predstavniπtvo gra-
ana i najviπe zakonodavno tijelo pa
se, prema tome u njemu brani i
europska Hrvatska i svi njeni interesi
u Hrvatskoj.

LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ  je rekao kako je Vesna
PusiÊ ustvrdila da je rijeË o kaznenom
djelu, napomenuo kako je i za njega
nedavno rekla da Êe zavrπiti u zatvoru
te zakljuËio da je to pritisak na
pravosue. Skrenuvπi paænju na to da
je PavloviÊ, koji je inaËe invalid, sam
sebe demantirao, obratio joj se
rijeËima da nije osjetila kako se
stvarala Hrvatska te da je bila ”vani
na instrukcijama”. Zavrπivπi izlaganje
ponovljenim upitom zaπto se ubilo
1500 branitelja, zastupnik je ustrajao
u objaπnjavanju unatoË isteklom
vremenu, rekavπi joπ, meu ostalim,
da se je njemu i Ivi LonËaru javio
jedan branitelj rekavπi da se
namjerava ubiti. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ  je
apelirao da se dopusti da pravosue
radi svoj posao te da se uËini sve da
barikade skinu oni koji su ih i
postavili te da na drugi naËin
kontroliraju javnu vlast.

Dr. VVeessnnaa  PPuussiiÊÊ  izjavila je da je
pogreπno citirana, da je njezin navod
toËan jer prijetnja sigurnosti i æivotu
osobe jest kazneno djelo po hrvatskim
zakonima.

IIvvoo  LLoonnËËaarr  ((nneezzaavviissnnii))  izjavio je da
su Ëlanak 209. Poslovnika prekrπili i
Vesna PusiÊ koja se kod ispravljanja
navoda nije pozvala na Ëlanak
Poslovnika, a i Mato ArloviÊ koji joj je
to tolerirao. Prijedlog da pred-
sjedavajuÊi sam sebe opomene AArrlloovviiÊÊ
je uvaæio, dometnuvπi da zastupnicu

neÊe opomenuti jer je on to propustio
uoËiti.

U novom javljanju, ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann  je
upozorio da je prekrπen Ëlanak 209,
jer nije naveden Ëlanak Poslovnika,
ali da si ArloviÊ treba oduzeti rijeË a
ne samo dati opomenu jer ima
razliËite kriterije prema razliËitim
zastupnicima.

Mr.sc. MMaattoo  AArrlloovviiÊÊ  na to je
uzvratio da zastupnica PusiÊ i nije
ispravljala netoËan navod nego je
imala povredu Poslovnika s obzirom
na Ëlanak 209. (ispravila je ono πto je
krivo, po njoj, citirao Rojs). U tom
pogledu sam je sebi dao opomenuo,
naglasio je ne zato πto je povrijedio
Poslovnik veÊ da stiπa strasti, da se
poËne raditi).

NetoËna je tvrdnja zastupnice PusiÊ
da je KontiÊ izjednaËavao potencijalna
kaznena djela i razliËite politiËke
stavove - izjavio je DDrraaggoo  KKrrppiinnaa,,  obja-
snivπi da je KontiÊ upozorio da
dræavne institucije nejednako postu-
paju u sluËajevima razliËitih poten-
cijalnih kaznenih djela. Ako je istina
da je PavloviÊeva izjava mogla biti,
potencijalno, kazneno djelo onda niπta
manje vjerojatno nije da je
potencijalno kazneno djelo Ëinjenica
da ministarstvo kojemu je na Ëelu
»aËiÊ dodjeljuje radove firmi njegove
supruge, firmi glavnog tajnika
»aËiÊeve stranke te da sve to nadzire
firma u suvlasniπtvu predsjednika
Sabora. U tom pogledu to nije
usporeivanje politiËkih stavova,
dometnuo je.

PredsjedavajuÊi AArrlloovviiÊÊ  apelirao je
na zastupnike da ne unose previπe
emocija veÊ da racionalno i razumno
raspravljaju o vrlo teπkoj situaciji u
kojoj je zemlja.

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  LLIIBBRREE,,
JJoozzoo  RRaaddooππ  je najprije osudio sve
prijetnje, bilo kome, a i negativnim
ocijenio osporavanje jedne sudske
odluke. Hrvatsko pravosue, naglasio
je, u kompleksnom pitanju Haaga
moæe afirmirati sebe i preko toga
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Osuuju se svi pritisci na sud,
kvalifikacije da se radi o
politiËkom suenju jer je
upravo ta kvalifikacija
pokuπaj politizacije pravosua.
To je vrlo opasno i time se
moæe izgubiti, ne samo u
odnosu prema Haagu, nego Êe
se oslabiti pozicija zemlje.

Funkcioniranje pravnog
poretka u Republici Hrvatskoj
jedina je garancija suverene,
nezavisne Hrvatske, a to
naravno podrazumijeva
potpuno neovisno pravosue.
To sasvim sigurno misle
graani koji su za takvu
Hrvatsku ginuli.



zemlje i u taj se postupak nitko u
demokratskoj zemlji nitko, pogotovo
politiËari ne bi smjeli mijeπati.

I tijek postupka i presuda te ono πto
slijedi pokazuju sposobnost, kapa-
citete Republike Hrvatske, uza sve
poteπkoÊe koje postoje u pravosuu -
da sudi i za zloËine koji su se dogodili
u Domovinskom ratu, πto je jedan od
najkompliciranijih postupaka.

LIBRA osuuje sve pritiske na sud,
kvalifikacije da se radi o politiËkom
suenju, uz upozorenje da je upravo
ta kvalifikacija pokuπaj politizacije
pravosua. To je vrlo opasno i time se
moæe izgubiti ne samo u odnosu
prema Haagu nego Êe se oslabiti
pozicija zemlje - rekao je Radoπ,
dometnuvπi joπ kako je opasna klima
koja se stvara o toboænjem kri-
minaliziranju branitelja. VeÊ tri
godine, upozorio je, poziva se na
nepoπtovanje institucija zemlje.

ZloËini u Domovinskom ratu

nisu poËinjeni

Radi ispravka Radoπeva navoda za
rijeË se javio LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ..  ZloËini u
Domovinskom ratu nisu poËinjeni,
general Norac nije poËinio zloËin, nije
mu dokazan zloËin, rekao je. Na
upozorenja predsjedavajuÊeg, MMaattee
AArrlloovviiÊÊaa,,  da ne ispravlja navod veÊ
govori o neËemu o Ëemu Radoπ nije
govorio, zastupnik Rojs se ogluπio pa
je, nakon upozorenja kako svaki put
u raspravi istiËe svoj osobni problem
u svezi s izgradnjom cesta (bio je,
naime, napomenuo kako je protiv
njega podignuta optuænica kad se
usprotivio…) zbog vrijeanja pred-
sjedavajuÊeg zaradio opomenu pa
opomenu s oduzimanjem rijeËi nakon
πto je rekao ArloviÊu ”samo vi πtitite
lopove”.

Nije toËno da se u Saboru nameÊu
rasprave preko afera koje ne postoje -
rekao je, ispravljajuÊi Radoπa, mr.sc.
ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann  ((HHSSLLSS))  Afere RijeËka
banka, SunËani Hvar, Nuklearna
elektrana Krπko postoje. A sudeÊi po
izlaganju gospodina Radoπa verbalni
delikt u ovoj dræavi ne moæe, a
lopovluk moæe.

Dr.sc. AAnnttoo  KKoovvaaËËeevviiÊÊ  ((HHKKDDUU))  je,
ispravljajuÊi Radoπa, izjavio da je
suenje u Rijeci politiËko suenje te
da nema materijalnih dokaza, na πto
je predsjedavajuÊi AArrlloovviiÊÊ  upozorio
zastupnika da se ne moæe ispravljati
miπljenje. Uz to, komentira nepravo-
moÊnu presudu, koju uostalom nije
vidio, kao ni Radoπ ni ArloviÊ.

Dr. AAnnttoo  KKoovvaaËËeevviiÊÊ  je uzvratio
upitom - pod kojim kiπobranom tre-
baju zastupnici govoriti, dometnuvπi
kako TomËiÊ sasvim drugaËije
interpretira stvari nego ArloviÊ. On
dopuπta da se iznosi i miπljenje,
napomenuo je.

S ispravkom Radoπeva navoda javio
se zatim IIvvaann  PPeenniiÊÊ..  Afere apsolutno
postoje. Nije li afera Nuklearna
elektrana Krπko sa spornih 980
milijuna dolara, a tu su i pitanja
SunËanog Hvara i RijeËke banke.

Da je hrvatsko pravosue od

samog poËetka funkcioniralo...

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHrrvvaattsskkee
sseelljjaaËËkkee  ssttrraannkkee,,  LLuukkaa  TTrrccoonniiÊÊ je
apelirao na zastupnike da se olako ne
razbacuju rijeËima u ”preozbiljnim”
vremenima. Funkcioniranje pravnog
poretka u Republici Hrvatskoj jedina
je garancija suverene, nezavisne
Hrvatske, a to naravno podrazumijeva
potpuno neovinso pravosue. To
sasvim sigurno misle graani koji su
za takvu Hrvatsku ginuli, ljudi koji
danas imaju velikih problema sasvim
sigurno imaju takvu Hrvatsku na
svom srcu, dometnuo je.

On je zatim podsjetio kako se HSS,
uz ostale, zalagao za to da upravo
hrvatski sudovi dijele pravdu i
utvruju je li tokom Domovinskog
rata bilo zloËina ili ne. A sada se,
nakon mukotrpnog nastojanja da se
pravosue bar donekle afirmira stvari
vraÊaju na poËetak. Da je hrvatsko
pravosue od samog poËetka
funkcioniralo u Haagu zacijelo ne bi
bilo predmeta iz Hrvatske, rekao je
predstavnik HSS-a.

Iz njegova izlaganja joπ izdvajamo:
tvrdnju kako nije toËno da je ovakvim
(nepravomoÊnim) presudama zapravo
obezvrijeen Domovinski rat; apel

ostalim klubovima da u hrvatsku
javnost s ovog mjesta ode poruka
mira, tolerancije, suzdræavanja.

Bit Êe zasigurno velikih problema i
zabluda, pa i greπaka sudova, ali
nema drugog izbora osim izgradnje
pravnog poretka i tu nitko nema
popusta - zakljuËio je Luka TrconiÊ.

IspravljajuÊi TrconiÊa, mr.sc. ÆÆeelljjkkoo
GGllaavvaann  rekao je da nema olakog
razbacivanja rijeËima u sabornici veÊ
da se neki olako razbacuju odlukama.
Zamjerio je HSS-ovcima πto se nisu i
”ozbiljnije” postavili u sluËaju
Nuklearke Krπko te rekao kako je
æalosno πto jedan pravnik kaæe da je
presuda Norcu poËetak afirmacije
hrvatskog pravosua.

Mr. AArrlloovviiÊÊ  oduzeo je zastupniku
rijeË zbog ”pritiska” na zastupnike u
vezi s onim za πto su glasali.

Na njegove rijeËi (TrconiÊu) da
pravda i pravo nije isto, AArrlloovviiÊÊ  je
Glavana opomenuo zbog zloupotrebe
ustavnog prava i pritiska na zastu-
pnike, rekavπi mu da je potvrdio kako
je TroniÊ bio potpuno u pravu.

Nije afirmacija hrvatskog pravo-
sua suditi samo jednom tipu zloËina
- izjavio je IIvvaann  MMiillaass,,  rekavπi da bi
afirmacija bila svakom ratnom
zloËinu suditi po kronoloπkim doga-
ajima. »injenica je, napomenuo je, da
se nijedan postupak nije vodio za sva
ona groblja oko Maribora, jedino se
predsjednik Vlade poklonio, dome-
tnuo je.

Zastupnik je joπ rekao da je svaka
pohvala zapravo pritisak na
pravosue, jednako ona kao i pokudba
te rekao kako se sa saborske
govornice i iz Vlade svakodnevno
komentiraju parnice, kritizira pravo-
sue, ne da mu se normalno suditi.

MMaarriioo  KKoovvaaËË  ((HHBB))  je kritizirao
TrconiÊevu ocjenu da je rijeËka
nepravomoÊna presuda afirmiranje
pravosua. Posebno æalosti, dometnuo
je, πto je takve stavove iznio pred-
sjednik Odbora za pravosue, koji je
uπao u komentiranje nepravomoÊne
presude, a to miriπe, naglasio je, na
povratak u neka vremena koja su se
napustila prije 12-13 godina.

Tvrdnju kako nije toËna TrconiÊeva
ocjena da se HSS zalaæe da hrvatsko
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U parlamentu je prilikom
rasprave o Haagu reËeno da je
krajnje vrijeme da hrvatski
sudovi poËnu procesuirati - da
se tako testira sposobnost
suoËavanja s nekim tamnijim
stranama nedavne proπlosti te
da je katarza nuæna kako bi
Hrvatska mogla zakoraËiti u
red modernih demokratskih,
europskih graanskih zemalja.

Nitko nema pravo oteæavati
promet, dovoditi u pitanje
ionako upitnu turistiËku
sezonu, remetiti javni red i mir
niti dijeliti Hrvatsku.
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pravosue πtiti pravdu IIvvoo  LLoonnËËaarr  je
potkrijepio izjavom da HSS u suradnji
s predsjednikom Vlade ruπi hrvatsko
pravosue i pravnu dræavu jer πtite
kriminalca u Vladi koji je pravo-
moÊnom sudskom presudom osuen
zbog kriminala.A to upravo je rekao i
predsjednik u odgovoru na njegovo
zastupniËko pitanje, napomenuo je
rekavπi da ne moæe niπta napraviti jer
bi se raspala Koalicija.

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  LLiibbeerraallnnee
ssttrraannkkee,,  dr.sc. ZZllaattkkoo  KKrraammaarriiÊÊ  ((LLSS))
uvodno je napomenuo kako na duboki
stupanj krize druπtva ukazuje i to πto
niti jedno zasjedanje parlamenta ne
moæe zapoËeti bez ”nervoznih
reakcija”. OËito je otvorena Pandorina
kutija predizbornog vremena, s
iskljuËivo aferaπkim pristupom.

Zastupnik je ukazao na sklonost
pozicije/opozicije da prema nekim
temama ide s dvostrukim kriterijima.
Stoga se raspravom o, kako reËe,
nekrofilnoj izjavi doe do SunËanog
Hvara, Nuklearke Krπko, prosvjeda
seljaka i sl., πto ukazuje da ne postoji
politiËka volja da se problem rijeπi.

Podsjetio je da je u parlamentu
doista reËeno, prilikom otvaranja
rasprave o Haagu, da je krajnje
vrijeme da hrvatski sudovi poËnu
procesuirati, da se tako testira
sposobnost suoËavanja s nekim
tamnijim stranama nedavne proπlosti
te da je katarza nuæna kako bi
Hrvatska mogla zakoraËiti u red
modernih demokratskih, europskih
graanskih zemalja.

Rekavπi da se to sada dogodilo,
zastupnik LS je rekao ako neÊe
komentirati nepravomoÊnu presudu,
da tu politici nije mjesto te da æeli
vjerovati kako je hrvatski sud radio
neovisno bez vanjskih i unutarnjih
pritisaka, da ljudi koji tamo sjede

imaju svoj integritet i dignitet, da su
doista radili sukladno vaæeÊim
zakonima.

Uz apel za okretanje temama za koje
su zastupnici dobili povjerenje gra-
ana, dr. KramariÊ je rekao da u tom
smislu Klub liberalne stranke ne æeli
sudjelovati u takvoj politiËkoj
kakofoniji.

U novom javljanju, IIvvaann  MMiillaass  je
rekao da se KramariÊ moæe stidjeti
samo zbog sebe, a ne zbog zastupnika,
jer svatko ima svoje biraËko tijelo. To
je element demokracije, a sve drugo
bilo bi jednoumlje.

I DDrraaggoo  KKrrppiinnaa  ispravio je Kra-
mariÊa. NetoËno je da politiËke
stranke imaju dvostruka mjerila,
ovisno o tome jesu li na vlasti ili u
opoziciji. HSS demantira tu tvrdnju
jer kad je LS pred turistiËku sezonu
1999. blokirao traktorima ceste ta je
stranka bila oπtro protiv zatvaranja
cesta (najglasniji protivnik toga bio je
TrconiÊ).

PolitiËki folklor koji mogu

podræati samo avanturisti

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  IIDDSS--aa,,
DDaammiirr  KKaajjiinn  je uvodno napomenuo
kako ga ne zabrinjava sigurnosna
situacija u Hrvatskoj te apelirao da i
drugi ne nastupaju drugaËije jer Êemo
sami sebi upropastiti turistiËku
sezonu.

To πto navjeπÊuje HVIDRA po nje-
govu je sudu dio politiËkog folklora,
kojega mogu podræati samo avan-
turisti. Uz to, upravo Ëlanovi HVIDRE
posljednji su kojima je u interesu
zatvaranje cesta jer, podsjetio je, ceste
su novac, temeljem njega se isplaÊuju
invalidnine, osigurava lijeËenje, soci-
jalna skrb, pa i zastupnicima plaÊe,
socijalnim kategorijama razne
naknade. Æeli li HVIDRA protestirati
neka to uËini na Markovu trgu, na
Trgu bana JelaËiÊa, na splitskoj rivi,
u Buzetu, ali nema prava zatvarati
prometnice.

Zastupnik se slaæe da neke stranke
nisu smjele biti propagatori zatva-
ranja graniËnih prijelaza 1999. jer je
i to πtetilo turistiËkoj sezoni. Nitko,
naglasio je, nema pravo oteæavati
promet, dovoditi u pitanje ionako

upitnu turistiËku sezonu, remetiti
javni red i mir niti dijeliti Hrvatsku.
Jer, iz Istre se ili Rijeke, primjerice,
mogu zapitati kako to da dræava nije
u stanju osigurati da rade, a pune
ProraËun.

Vlada i MUP moraju, naglasio je,
osigurati provedbu zakona i mimo
odobrenja vlasti nikome se ne smije
dopustiti da uzurpira prava koja
nema, pa niti HVIDRI, bez obzira na
zasluge Ëlanova te organizacije u
stvaranju Republike Hrvatske. I u EU
ima zatvaranja cesta, ali se zna kako
reagira njihova policija, dometnuo je
zastupnik.

Iz izlaganja predstavnika IDS-a joπ
izdvajamo: tvrdnju kako primitivnim
eskapadama jednog pripadnika
HVIDRE nije trebalo pridavati
preveliku paænju (iako ih ne treba
potcjenjivati); ocjenu kako je tragiËno
da su podzemlja Hrvatske i Srbije
bolje povezana, i da im apsolutno ne
smetaju razlike po nacionalnoj osnovi,
nego πto su dvije dræave nakon
demokratskih promjena u Srbiji.

KomentirajuÊi reakcije na rijeËku
presudu, Damir Kajin je rekao kako
je toËno da je Hrvatska bila ærtva
agresije, da trebaju odgovarati oni
koji su æarili i palili po Hrvatskoj, ali
da su u GospiÊu stradali nevini i
Hrvatskoj lojalni civili, uglavnom
srpske nacionalnosti ”πto smo svi
znali, a najbolje je o tom stradavanju
znalo ondaπnje dræavno vodstvo, na
Ëelu s gospodinom Franjom Tu-
manom”.

NetoËno je da bi diskusijom u
Saboru uniπtili turistiËku sezonu -
rekao je IIvvaann  MMiillaass,,  ponovivπi kako
zapreke na cesti imaju, naæalost, duæu
tradiciju i dogaale su se u mnogo
teæim gospodarskim momentima.

Nije toËno da je rijeË o politiËkom
folkloru - izjavio je mr.sc. IIvvaann  PPeenniiÊÊ
((HHDDZZ)),,  ustvrdivπi da je prije rijeË o
jadu, nesnalaæenju i brizi tih ljudi za
buduÊnost.

JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr je, pak, osporila
Kajinov navod kako HVIDRA moæe
prosvjedovati na Trgu svetog Marka.
Bilo je prosvjeda 1996, ali prije
nekoliko mjeseci stopostotnim je
invalidima Domovinskog rata zaprije-
Ëen put na poËetku MesniËke ulice.

IIvvoo  LLoonnËËaarr  se javio radi ispravka
Kajinove tvrdnje da su u GospiÊu
stradali nevini civili i da je za to znalo
tadaπnje rukovodstvo, na Ëelu s
Predsjednikom Republike. Dræi, rekao
je da je to netoËno, ali kad bi i bilo
toËno onda je Predsjednik Republike
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Hrvatska je bila ærtva agresije
i trebaju odgovarati oni koji
su æarili i palili po Hrvatskoj,
ali u GospiÊu su stradali
nevini i Hrvatskoj lojalni
civili, uglavnom srpske
nacionalnosti, πto smo svi
znali, a najbolje je o tom
stradavanju znalo ondaπnje
dræavno vodstvo, na Ëelu s
gospodinom Franjom
Tumanom.

Nije toËno da je rijeË o
politiËkom folkloru. Prije je
rijeË o jadu, nesnalaæenju i
brizi tih ljudi za buduÊnost.



te informacije dobio od predsjednika
svih tajnih sluæbi, u tom trenutku
gospodina ManoliÊa i gospodina
ReljiÊa, koji su, danas krunski
svjedoci upravo protiv onih koji su bili
pod njihovim nadzorom - rekao je.

HDZ se ne prepoznaje u aluziji

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHDDZZ--aa,
VVllaaddiimmiirr  ©©eekkss  je najprije podsjetio da
se o temi raspravlja na prijedlog
zastupnika SDP-a, NiniÊa. U njegovoj
aluziji da iza opravdavanja nasilja
stoje ”neke politiËke stranke” ne
prepoznaje, naglasio je, HDZ, kome je
- kao demokratskoj stranci - u
najveÊem interesu, jer je to u interesu
hrvatske dræave, da ustavnopravni
poredak funkcionira u skladu s
Ustavom.

Rekavπi da se Hrvatskom poËeo
πiriti ”duh jednog opsadnog stanja” i
na svojevrstan naËin zazivanja
nekoga izvanrednog stanja, zastupnik
©eks rekao je kako je izjava Ëelnika
sinjske HVIDRE neprihvatljiva i
neprimjerena, neovisno o tome je li ju
dao u stanju razoËaranosti, ogor-
Ëenosti zbog poloæaja hrvatskih
branitelja, dobrovoljaca, invalida
Domovinskog rata ili u svezi s
osudom generalu Norcu i rijeËkoj
skupini.

Neka pravosudni sustav razrijeπi
svoje, rekao je zastupnik, skrenuvπi
pozornost zastupnicima na to da je i
HDZ u Bibinju osudio ”nekon-
trolirani, nerazumni, glupi ispad”
Ëovjeka koji je stavio drvo na cestu
gdje je stradao neduæan Ëovjek.

Napomenuvπi kako su se i Ëelnici
HVIDRE ogradili od istupa pred-
sjednika sinjske HVIDRE, ©eks je
upozorio kako je na televiziji iz sata u

sat emitiran taj dio izjave te da je to
stavljeno u psiholoπki kontekst
predsjednika srpske vlade. Stvarana
je psiholoπka atmosfera kao da se ne
radi o izoliranom, nesmotrenom
istupu veÊ da iza toga stoje politiËki
sponzori/mentori.

Nitko nema pravo u Hrvatskoj
zazivati duh i atmosferu opsadnoga,
izvanrednog stanja i teπkoga stanja
nacionalne sigurnosti - rekao je
Vladimir ©eks, dometnuvπi kako je
HDZ upozoravao i upozorava da su
korijeni odreenih ekstremno radi-
kalnih izjava u jednoj veÊ tri godine
nazoËnoj klimi u Hrvatskoj.

Da bi potkrijepio svoju ocjenu,
izjavio je da su hrvatski branitelji
brojnim odlukama razliËitih povje-
renstava dovedeni na rub srama
(Darko Beπtek je svoju drvenu nogu
morao javno predoËiti ministru
PanËiÊu), da su im reducirana prava
(odluke su poniπtavane od Upravnog
suda, ali je ljaga ostala). A najgori je
osjeÊaj, naglasio, da te se vlastita
dræava odriËe, da ih proglaπava
laænim invalidima. Nije se radilo ni o
kakvim privilegijama veÊ o obvezi
dræave prema braniteljima i
Ëlanovima njihovih obitelji, rekao je.

O kakvoj je klimi rijeË svjedoËi po
njegovim rijeËima i to πto se gotovo
svaki istaknuti pojedinac u zapo-
vjednom lancu Hrvatske vojske
stavljao na stup srama, povezivao s
ratnim zloËinima. U tome su, smatra
Vladimir ©eks, korijeni radikalnih
ekstremnih izjava.

Iz njegova izlaganja joπ izdvajamo:
poziv udrugama HVIDRE i HVIDRI,
na poπtovanje zakona i Ustava (kao
πto je to, podsjetio je, uËinio i Norac);
izraze æaljenje zbog osude Mirka
Norca i ”gospiÊke skupine” (da nije
bilo Norca i drugih branitelja GospiÊ
bi doæivio sudbinu Vukovara);
upozorenje kako se ne smiju imati
dvostruka mjerila (oni sada na vlasti -
koji su 1999. blokirali dræavne
granice, danas najoπtrije osuuje
zapreËavanje cesta); apel da se na
posredan naËin ne izaziva atmosfera
opsadnog stanja i izvanrednih
situacija niti upuÊuju ”aluzivne
optuæbe” na bilo koje politiËke stranke
da stoje iza izjava kojima se poziva na
nasilje, na uporabu nedemokratskih
sredstava.

Mr.sc. PPaavvllee  KKaalliinniiÊÊ  ((SSDDPP))  je
upozorio kako nije reËeno da Beπtek
nije invalid. On je 90-postotni invalid
i u njegovu je sluËaju bilo sporno tua
njega i pomoÊ na koju imaju pravo
100-postotni invalidi. A πto se tiËe

sramoÊenja invalida Domovinskog
rata, invalidi su - podsjetio je - ”dobili
abnormalnu koliËinu batina” u
svibnju 1992, u Krapinskim topli-
cama, kada ih je policija tukla na
osnovi anonimne dojave da 60
naoruæanih invalida terorizira toplice.
Niti jedne novine to nisu prenijele,
naglasio je, rekavπi zatim kako je to
bio zapovijedio ”bivπi policijski
pendrek”, inaËe na duænosti onda u
HDZ-u”.

S upozorenjem o povredi Poslovnika
javio se JJuurraajj  NNjjaavvrroo  dr.med. ((HHDDZZ)),,
rekavπi da KaliniÊevo izlaganje nema
veze sa ©eksovim izlaganjem, a i da je
to πto tvrdi notorna laæ, jer je bila rijeË
o krai nekih koænih predmeta. To
nema blage veze s invalidima ni s
njihovim boravkom u toplicama, a joπ
manje s tuËom.

SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--FFrriiggaannoovviiÊÊ  ((SSDDPP))
ispravila je Vladimira ©eksa, rekavπi
kako su on i HDZ prvi poËeli govoriti
o laænim invalidima te predsjednik
HVIDRE, na isti naËin napominjuÊi
kako je meu invalidima Domo-
vinskog rata 50 posto laænih invalida.
Takoer, kod donoπenja Zakona o
pravima hrvatskih branitelja (oko
1995.) rekli su, naglasila je, da Êe se
brojna prava iz tog zakona moÊi
realizirati tek kad se reducira broj
laænih invalida. Zastupnica je joπ
napomenula kako brojna prava iz tog
zakona nisu bila dostupna invalidima
Domovinskog rata.

Mr.sc. MMaarriinn  JJuurrjjeevviiÊÊ  ((SSDDPP))  je
netoËnim nazvao ©eksove navode o
uzrocima radikalizacije hrvatske
politiËke scene. Osnovni je uzrok,

smatra - stvaranje politiËke klime od
strane onih politiËara koji unose jezik
mrænje, nasilja, netolerancije i
iskljuËivosti u svakodnevni politiËki
govor, pa i u Saboru. Izgovorena rijeË
koja stvara preduvjete za nasilje u
Hrvatskoj teæi je zloËin nego onih
osoba koje su ærtve stvaranja takve
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NetoËno je da je za to znalo
tadaπnje rukovodstvo, na Ëelu
s Predsjednikom Republike,
ali kad bi i bilo toËno onda je
Predsjednik Republike te
informacije dobio od
predsjednika svih tajnih
sluæbi, u tom trenutku
gospodina ManoliÊa i
gospodina ReljiÊa, koji su
danas krunski svjedoci upravo
protiv onih koji su bili pod
njihovim nadzorom.

Izjava Ëelnika sinjske
HVIDRE neprihvatljiva je i
neprimjerena, neovisno o tome
je li ju dao u stanju
razoËaranosti, ogorËenosti
zbog poloæaja hrvatskih
branitelja, dobrovoljaca,
invalida Domovinskog rata ili
u svezi s osudom generalu
Norcu i rijeËkoj skupini.
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klime i koje, kako reËe, moæda, zbog
tko zna Ëega budu instru-
mentalizirane da prisegnu ekstremi-
zmu. Zastupniku je zbog ”ispravka
miπljenja miπljenjem” predsjedavajuÊi
AArrlloovviiÊÊ  izrekao opomenu..  To
VVllaaddiimmiirruu  ©©eekkssuu  nije bilo dovoljno pa
je i on upozorio da je povrijeen
Poslovnik.

DDrraaggiiccaa  ZZggrreebbeecc  je rekla kako je
netoËno da danaπnja vlast sve visoke
zapovjednike iz Domovinskog rata
stavlja na stup srama, jer na Ëelu
vojnih jedinica u Hrvatskoj su upravo
istaknuti zapovjednici Domovinskog
rata.

Vladimira ©eksa ispravio je IIvvaann
KKoollaarr  ((HHSSSS))  upozorio je kako u
blokadama 1999. nisu sudjelovali
seljaci jedne stranke nego svih opcija.
Kako reËe, bili su jedinstveni i uveli
su demokraciju, a da nijednom nije
bio upitan dræavni poredak niti
opstojnost vlasti.

IspravljajuÊi ©eksa, IIvvaann  NNiinniiÊÊ  je
rekao da nije toËna njegova tvrdnja
kako je Hrvatska televizija izma-
nipulirala nastup predsjednika
HVIDRE. Ona je u viπe navrata
prenijela konferenciju za tisak, gdje
je PavloviÊ uæivo Ëitao svoju izjavu.
Drugi je ispravak - nije rekao da
navode na zloËin, a ©eks je ispravio
sam sebe rekavπi da je nezadovoljan
presudom RijeËkog suda. Jasno,
napomenuo je, kao vrstan pravnik
moæe takvom odlukom utjecati na
manje vrsne pravnike iz HVIDRE.

Osuda blokade prometnica

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  DDCC--aa,,  dr.
MMaattee  GGrraanniiÊÊ  je osudio blokade
prometnica i izjavu predsjednika
sinjske HVIDRE, rekavπi da vlast
treba biti prema svima jednaka i
jednako efikasna, πto nije uvijek bio
sluËaj.

Uvodno je izrazio zabrinutost zbog
stanja nacionalne sigurnosti: VijeÊe
za nacionalnu sigurnost konsti-
tuirano je tek nedavno, nisu
imenovani πefovi obavjeπtajnih sluæbi

i nije obavljena njihova reorga-
nizacija, nisu otkriveni mnogi poËi-
njeni zloËini i teroristiËka djela;
gotovo svaka velika privatizacija
zavrπava aferama. Zabrinuti su i zbog
neefikasnosti u borbi protiv orga-
niziranog kriminala - prema izjavi
ravnatelja USKOKA, Æganjera, njiho-
vim vezama s ljudima iz sudstva,
policije i obavjeπtajnih sluæbi.

Zbog blokade prometnica su
zabrinuti jer, naglasio je, nitko u
Hrvatskoj ne moæe biti iznad zakona i
svatko mora poπtovati institucije
sudstva.

General Norac je, rekao je dr.
GraniÊ, pravi heroj Domovinskog
rata, bio je heroj i kada je prihvatio da
mu sudi hrvatski sud za nedjela koja
su se, nesporno, dogodila. Osuen je
nepravomoÊno, a svatko je nevin dok
se ne donese pravomoÊna sudska
odluka. Generalu Norcu, koji i danas
preko odvjetnika poruËuje da se ne
blokiraju prometnice jer to bitno
utjeËe na funkcioniranje dræave i
njezin kredibilitet u svijetu najviπe se
- naglasio je zastupnik DC-a - moæe
pomoÊi prikupljanjem materijalnih
dokaza da je nevin.

Dr. GraniÊ je joπ izrazio uvjerenje
da Êe pozivi svih politiËkih stranaka
osigurati da braniteljske udruge
odustanu od blokade prometnica i
prosvjeduju na mjestima predvienim
zakonom.

Izjava Ëelnika HVIDRE -

posljedica

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHrrvvaattsskkoogg
bbllookkaa,,  KKrruunnoossllaavv  GGaaππppaarriiÊÊ  ((HHBB))
neprimjerenim je ocijenio izlaganje o
sigurnosnoj situaciji - bez najave, a
nakon trideset minuta stanke. To
iziskuje prije svega nazoËnost mini-
stra unutarnjih poslova i, po
moguÊnosti, premijera (nije dostatna
nazoËnost ministra zdravstva). Klub
zastupnika Hrvatskog bloka traæio bi,
napomenuo je, i sjednicu Odbora za
nacionalnu sigurnost, kojoj bi trebali
prisustvovati i πefovi sigurnosnih
sluæbi. Ali, njih nema jer se vladajuÊa
nomenklatura ne moæe dogovoriti oko
kandidata za Ëelna mjesta.

Ovaj klub ne prihvaÊa izjave koje,
kako reËe, njihov predstavnik,

”asociraju i pozivaju na nas”. Takve
izjave πtete, nisu dobre za razvoj
hrvatske dræave i druπtva. Izjavu
Ëelnika HVIDRE Sinj odbacuju, ali
ukazuju na to da je ona samo
posljedica stanja u kojem je zemlja veÊ
duæe vrijeme, a Ëiji su uzroci puno
dublji i o njima bi Parlament trebao
provesti ne samo raspravu nego i
analizu.

Predstavnik HB-a skrenuo je
zastupnicima paænju na to da joπ nije
otkriveno tko je ubio Milana Levara,
makar su se - kako reËe - dræavni
duænosnici natjecali u davanju izjava
o brzini uhiÊenja poËinitelja. Je li
rijeπen sluËaj prijetnje predsjedniku
dræave, koji je o tome izvijestio samo
dan nakon Levarova ubojstva? Tko je
postavio i aktivirao bombu ispred
zagrebaËkog gradskog poglavarstva,
πto je sa sluËajem Mirogoj? SljedeÊe
pitanje GaπpariÊa bilo je - zaπto
Dræavno odvjetniπtvo nije pokrenulo
istragu o πpijuniranju u korist
agresora (brojni haaπki svjedoci
otkrivaju da je agenturna mreæa
UDBE i HOS-a u ratu obavljala
najprljavije poslove - od obavjeπtajnih
do teroristiËkih te da su imali
suradnike Ëak u vrhu tadaπnje vlasti.
Zaπto neki mediji brane djelatnike tih
sluæbi i njihove suradnike Ëak se
trudeÊi da im unaprijed u javnosti
stvore alibi tezama da je KOS
naknadno proizvodio dokaze o
suradnji s nekim ljudima kako bi ih
kompromitirao (Ëak je i Predsjednik
dræave, moglo se proËitati u nekim
medijima, bio jedan od suradnika).

Cilj operacija UDBE i KOS-a tih
godina bila je diskreditacija mlade
hrvatske dræave i utemeljitelja i prvog
hrvatskog predsjednika, dr. Tu-
mana, koji je - naglasio je GaπpareviÊ
- politikom pomirbe i jedinstva naroda
omoguÊio obranu domovine i sla-
manje velikosrpske politike zapoËete
balvan revolucijom.

Stoga Hrvatski blok s indignacijom
odbacuje izjavu kako je u Bibinju
zapoËela nova balvan revolucija, iako
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Korijeni radikalnih
ekstremnih izjava su u tome
πto se gotovo svaki istaknuti
pojedinac u zapovjednom
lancu Hrvatske vojske stavljao
na stup srama, povezivao s
ratnim zloËinima.

Nitko u Hrvatskoj ne moæe biti
iznad zakona i svatko mora
poπtovati institucije sudstva.

Izjava Ëelnika HVIDRE Sinj
se odbacuje, ali ona je samo
posljedica stanja u kojem je
zemlja veÊ duæe vrijeme, a Ëiji
su uzroci puno dublji i o
njima bi Parlament trebao
provesti, ne samo raspravu,
nego i analizu.



dogaaj u Bibinju osuuju kao πtetan
i nepromiπljen.

Rekavπi kako balvan revolucije u
Hrvatskoj viπe neÊe biti, ustvrdio je
kako neki koji su pjevali ”Od Vardara
pa do Triglava” danas sjede u
saborskim, æupanijskim, gradskim ili
opÊinskim foteljama.

Ustvrdivπi da Slavonija ponovno
proæivljava provokacije iz 1990-tih,
predstavnik Hrvatskog bloka je zatim
ustvrdio: da u Vukovaru (iz kojega je
joπ 650 nestalih) Srbi organiziraju
nastupe pjevaËa iz Bijeljine, da na
ulicama postavljaju barikade, tuku
hrvatsku djecu u πkoli, da su na
hotelu Dunav osvanuli grafiti ”Volim
Srbiju” i ”Zabranjen ulaz za Hrvate”. 

Kao primjer uistinu ”poremeÊena
shvaÊanja” o tome πto u Hrvatskoj
ugroæava nacionalnu sigurnost,

zastupnik GaπpariÊ je spomenuo
izjavu Predsjednika dræave da je
glavna zadaÊa suprotstaviti se
destruktivnom djelovanju faπistiËkih
i proustaπkih grupa i pojedinaca,
izreËenu na skupu u Domu Hrvatske
vojske, gdje je - naglasio je zastupnik
- simfonijski puhaËki orkestar svirao
”Po πumama i gorama”, uz nazoËnost
Druπtva za istinu iz Beograda.

KritiËki se zastupnik osvrnuo i na
politiku (odluku) zagrebaËke sku-
pπtine o financiranju projekata zapad-
nog Balkana (obrazovanje znanstve-
nih menadæera iz Albanije, BiH,
Makedonije, Rumunjske i Jugo-
slavije). To je po njegovoj tvrdnji veÊa
prijetnja nacionalnom interesu nego
izjava HVIDRINA Ëelnika (u afektu) -
kako reËe, za to ima novca, a za svoju
djecu moramo organizirati huma-

nitarne akcije za puænice ili
inkubatore. 

Iz ovog izlaganja joπ izdvajamo:
ocjenu kako je ugroza nacionalne
sigurnosti i izjava Ministarstva
branitelja da se ne bavi suicidima (a
od kraja rata ubilo se 1600 branitelja);
upozorenje kako supruge hrvatskih
ratnih vojnih invalida preminulih
nakon 31. prosinca 1997. nemaju
pravo na mirovinu pa ostaju bez
prihoda, banke im oduzimaju
imovinu; upozorenje kako premijer
obeÊava pomoÊ Iraku a zemlja mu leæi
u ruπevinama, prekrivena minama (po
brojnosti 5. mjesto na svijetu) i u kojoj
joπ nisu zbrinuti niti 100-postotni
invalidi Domovinskog rata.

JJ..  RR..
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SSuukkllaaddnnoo  ddooggoovvoorruu  nnaa  ssjjeeddnniiccii
PPrreeddssjjeeddnniiππttvvaa  SSaabboorraa,,  kkoojjoojj  ssuu
pprriissuussttvvoovvaallii  ii  pprreeddssjjeeddnniiccii  kklluubboovvaa
zzaassttuuppnniikkaa,,  pprreeddssjjeeddnniikk  VVllaaddee  RRHH
IIvviiccaa  RRaaËËaann  iizzvviijjeessttiioo  jjee  zzaassttuuppnniikkee  oo
ssttaajjaalliiππttuu  VVllaaddee  oo  iirraaËËkkoojj  kkrriizzii..  PPoottoomm
ssuu  ssee  oo  ttoommee  ooËËiittoovvaallii  pprreeddssttaavvnniiccii
kklluubboovvaa  zzaassttuuppnniikkaa..

Predsjednik Vlade Republike
Hrvatske IIvviiccaa  RRaaËËaann  uvodno je
ocijenio da je hrvatska javnost dobro
obavijeπtena o stajaliπtima izvrπne
vlasti, pa Êe njegovo obraÊanje biti
saæeto i kratko. Potvrdio je da Êe se
Republika Hrvatska zalagati za
rjeπavanje nastale krize posredstvom
meunarodne zajednice i kroz
srediπnju ulogu Ujedinjenih naroda.
Hrvatski graani koji su i sami
osjetili sva ratna stradanja i isku-
πenja, izuzetno cijene mir i
miroljubiva politiËka sredstva. UoËi
oruæanih akcija u Iraku od strane
Sjedinjenih AmeriËkih Dræava i
saveznika, hrvatska Vlada je izrazila
æaljenje πto se rjeπenje IraËke krize ne
postiæe mirnim putem i politiËkim

sredstvima. Istovremeno smo izrazili i
razoËarenje nedostatkom jedinstva u
Europskoj uniji, a zbog navedenih
razloga nismo podræali vojnu akciju.

Pored ostalog, izraæeno je i oËe-
kivanje da Êe vojna akcija potrajati πto
kraÊe i uz πto manja civilna stradanja.
Naæalost, nastavio je premijer, ova se
nadanja izgleda neÊe ispuniti prema
naπim oËekivanjima.

Zbog takvoga stava Vlade, pojedini
predstavnici SAD-a i nekih drugih
prijateljskih dræava izrazili su odre-
eno nezadovoljstvo. I pored toga,
potpuno je logiËno da Hrvatska kao
Ëlanica UN-a u potpunosti poπtuje
rezolucije i odluke nadleænih meu-
narodnih tijela. Da je kojim sluËajem
odluka VijeÊa sigurnosti o potrebi
oruæane akcije donesena, Hrvatska bi
podræala takvu odluku i na odreeni
naËin i sama sudjelovala. Æelimo
istovremeno pridonijeti stabilnosti
regije, ocjenjujuÊi da su to naπi, ali i
interesi meunarodne zajednice. Zbog
ovih okolnosti hrvatske vlasti ne æele
se sukobljavati s postojeÊim javnim

mnijenjem, πto prijateljske zemlje
mogu i trebaju razumjeti, a time se ne
dovodi u pitanje postojeÊe prijateljstvo
s tim zemljama.

Postoji potreba, nastavio je premijer
RaËan, za suradnjom svijeta u anti-
teroristiËkoj koaliciji, jer opasnosti
terorizma neÊe biti ni brzo ni
jednostavno uklonjene. Izrazio je
ujedno zabrinutost zbog humani-
tarnih posljedica ratnih sukoba u
Iraku, uz oËekivanja Vlade Republike
Hrvatske o πto hitnijem prestanku
ratnih operacija. Potrebno je osigurati
mir u svijetu kako bi se nakon
prestanka rata, onemoguÊili unu-
tarnji konflikti uzrokovani dugo-
godiπnjom diktaturom Sadama
Husseina, te etniËkim, vjerskim i dru-
gim razlozima. Republika Hrvatska
ujedno je spremna, u skladu s
vlastitim moguÊnostima, pridonijeti
humanitarnoj pomoÊi Iraku, kao i
pridonijeti odræavanju mira i poslije-
ratne obnove. Ovi napori ujedno
trebaju ukljuËivati i πiroki spektar

I na slijedeÊoj sjednici izvjeπÊe Vlade

o meunarodnim prilikama
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aktivnosti koje su usmjerene na
razvitak demokracije i zaπtite ljud-
skih prava i pravne dræave. Takoer,
nakon uspostave mira, hrvatsko
gospodarstvo ima moguÊnosti da
aktivno sudjeluje u obnovi iraËke
infrastrukture kao i razvoju drugih
oblika gospodarske suradnje.

Naπe je jasno opredjeljenje, nastavio
je premijer RaËan, da UN i nadalje
treba predstavljati srediπnje mjesto
odluËivanja u meunarodnoj zaje-
dnici. Revitalizacija znaËaja i uloge
ovog tijela, treba po naπem miπljenju
zapoËeti upravo u Iraku. U tom smislu
tijela UN-a trebaju imati vodeÊu ulogu
u obnovi ove zemlje, te osiguranju
njene cjelovitosti i suverenosti. U
sklopu svojih napora za ostvarenje
jedinstva o temeljnim pitanjima
suvremenog svijeta, Republika Hrvat-
ska zalaæe se za nastavak dijaloga
izmeu kljuËnih Ëimbenika meu-
narodne zajednice. Takav dijalog
preduvjet je za oËuvanje i jaËanje
meunarodnog poretka, a ujedno se
kao zemlja koja svoje strateπke ciljeve
pronalazi u Ëlanstvu EU-a i NATO-a,
zalaæemo za jaËanje transatlantske
suradnje, te jedinstva EU. Kao aktiv-
na Ëlanica AntiteroristiËke koalicije,
Republika Hrvatske Êe i nadalje
pruæati puni doprinos ostvarenju tih
ciljeva.

Na kraju izlaganja, premijer RaËan
je ustvrdio da su poduzete sve mjere
u sluËaju moguÊih nepovoljnih
implikacija IraËke krize na Hrvatsku.

Izostao je meunarodni legalitet

vojnim mjerama

Od prijavljenih sudionika za ras-
pravu, prvi je u ime Kluba zastupnika
DC-a govorio dr.sc. MMaattoo  GGrraanniiÊÊ.
Upozorio je da su u tijeku sve snaænije
operacije SAD-a i saveznika, ali i sve
jaËi otpor iraËkih snaga, posebno u
gradovima. IraËke vojne i civilne ærtve
sve su brojnije, a ærtava ima i na
savezniËkoj strani. SavezniËke snage
govore da se radi o legalnom ratnom
okrπaju protiv diktatora Sadama
Husseina na temelju Rezolucije 1441
UN-a, buduÊi da se opravdano stra-
huje kako posjeduje bioloπko i
kemijsko oruæje za masovno uni-
πtenje. Ocjenu o karakteru reæima
Sadama Husseina podupire i demo-
kratski svijet, ali pri tome ne prihvaÊa
savezniËke stavove o legalitetu vojne
intervencije. Ukoliko se ne pronae
zajedniËko ishodiπte Ujedinjenim
narodima prijeti neefiksnost i

marginalizacija, te naposljetku i
sudbina kakvu je svojedobno imala
Liga naroda. SAD i saveznici pokuπat
Êe problem legaliteta prevladati
novom rezolucijom VijeÊa sigurnosti,
kao i o poslovima vezanim uz
izgradnju demokratskih institucija i
poslijeratne obnove.

To je veÊ prihvatio i glavni tajnik
UN-a, Kofi Annan, ali su za sada
protivljenje izrazili Francuska i
Ruska federacija. 

Svijet je zabrinut i zbog sve veÊih
civilnih ærtava, ali i zbog stvaranja
jedne velike svjetske super sile koja je
za sada bez ikakvih institucionalnih
kontrolnih mehanizama. Nikada se
kao do sada, Sveti otac nije toliko
zalagao za sprjeËavanje i zausta-
vljanje jednoga rata. Istovremeno je
doπlo do podijeljenosti Ëlanica EU, a
NATO je paraliziran u donoπenju
predstojeÊih odluka.

Hrvatska vlada trebala je znati da
Êe nakon podrπke Vilniuskoj skupini,
uslijediti zahtjev SAD-a oko politiËke
podrπke ameriËkoj vojnoj intervenciji.
Upozorio je ujedno da je bilo uoËljivo i
loπe koordiniranje izmeu Vlade i
Predsjednika Republike oko izjava, a
pozitivnim je ocijenio stav veÊine
politiËkih stranaka i javnosti o potrebi
mirnoga rjeπenja i raspleta krize.
UnatoË svim nedostacima, tijela UN-a
su jedino mjesto raspleta gdje se
rjeπava stabilnost svjetske orga-
nizacije i njezinih Ëlanica. Hrvatska
istovremeno ne smije igrati na
antiameriËku kartu ili potpirivati
antiameriËko raspoloæenje i podjelu
EU i SAD-a, upozorio je na kraju
izlaganja zastupnik GraniÊ. Potrebno
je istovremeno podupirati trans-
atlantsko savezniπtvo i prevladavanje
postojeÊih podjela i razlika, uz jaËanje
mjerodavnih institucija UN-a.

Hrvatska veÊ trpi gospodarske

posljedice

Zastupnik DDaammiirr  KKaajjiinn govorio je u
ime Kluba zastupnika IDS-a. Zamjerio
je πto se u Saboru uvijek raspravlja s
odreenim zakaπnjenjem, ne gajeÊi
nade da Êe Hrvatska uspjeti pro-
mijeniti odluku SAD-a oko Iraka.
Smatra da je trebalo otvoriti raspravu
prije potpisivanja tzv. Vilniuskog
dokumenta, kojega je moæda i mimo
ovoga Parlamenta stavio hrvatski
ministar vanjskih poslova. Nitko ne
gaji simpatije za Sadama Husseina, ali
postoji razumljiva podrπka kako bi se
sprijeËilo stradavanje neduænih iraË-

kih civila u ratnom kaosu. Zamjerio
je ujedno πto je ameriËka admini-
stracija izgubila realni kontakt sa
stvarnoπÊu, a takav odnos onda raa
antiamerikanizam. Ovaj se osjeÊaj
danas πiri od Europe i Kaira, do
Latinske Amerike i zemalja Dalekog
istoka. Jednostrana ameriËka i
britanska akcija zaprijetila je opstoj-
nosti i samom postojanju tijela UN-a.
U takvoj situaciji, Hrvatska mora
donositi odluke razmiπljajuÊi o
poziciji i kretanju Europe za 2, 4 ili 6
godina.

Zamjerio je zatim veleposlaniku
SAD-a u Hrvatskoj, gospodinu Rosinu
na izjavama i prijetnjama zbog
iznijetih hrvatskih stavova i razu-
mljivih rezervi zbog moguÊih velikih
ratnih stradanja. Hrvatskoj ne treba
prijetiti represalijama buduÊi da veÊ
plaÊa mjerljivu cijenu znaËajnih
financijskih gubitaka u turistiËkoj
djelatnosti. Iznio je zatim i brojËane
pokazatelje o troπkovima sadaπnje
akcije u Iraku, kao i onih nastalih
1991. godine tijekom akcije ”Pus-
tinjska oluja”. Usprkos vidljivim
naftnim interesima, osloboenje
Kuvajta 1991. godine, predstavljalo je
legitimnu akciju, a opstanak Sadama
Husseina uslijedio je uslijed tadaπnjih
geostrateπkih kalkulacija SAD-a. U
ovom sukobu SAD ne ostavlja mjesta
za suzdræanost ostalih zemalja, teæeÊi
realizaciji vlastitih interesa kojima Êe
se osigurati primat samo jednoj
svjetskoj vojnoj i tehnoloπkoj sili.
Meutim, ukoliko se vojna opcija ne
stavi pod kontrolu, prijeti eskalacija
muslimanskog fundamentalizma.
Izrazio je na kraju razumijevanje za
napore Vlade Republike Hrvatske
koja se naπla izmeu ”ËekiÊa i
nakovnja”, odnosno izmeu oËeki-
vanjima vlastite javnosti i moguÊih
mjera ameriËke administracije. Uspr-
kos ovakvoj nezahvalnoj poziciji, ne
smije odustati od temeljnih principa
na kojima su zasnovani meunarodni
odnosi, zakljuËio je zastupnik Kajin.

Potrebno je utvrditi

meunarodnu poziciju Hrvatske

U ime Kluba zastupnika HSP-
HKDU-a, govorio je zastupnik VVllaaddoo
JJuukkiiÊÊ. Iako naπi zakljuËci ne mogu
utjecati na zbivanja u Iraku, potrebno
je otvoriti πiroku, javnu raspravu.
Smatra da je hrvatska vanjska
politika po tom pitanju, do sada bila
nekonzistentna i nedoreËena, a
ponekad i autistiËna. Podsjetio je
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ujedno, da je potpisivanje Vilniuske
izjave bilo u potpunoj suprotnosti s
kasnijim stajaliπtima Vlade u kojima
se izraæava potreba verifikacije ratnih
poteza na temelju odluka VijeÊa
sigurnosti UN-a. Hrvatsku vanjsku
politiku kao i nacionalne interese
odreuje UN, Europska unija i NATO,
a svoje interese mora ostvarivati u
novonastalim okolnostima u kojima je
uzdrman postojeÊi meunarodni
poredak. Upozorio je ujedno da najviπi
duænosnici Europske unije javno
izraæavaju nadu o prevladavanju
postojeÊih nesuglasice kako bi ovo
vaæno tijelo moglo opstati. Ujedno je
u potpunosti paraliziran i NATO,
premda se u medijima najavljuje viπe
ovogodiπnjih vjeæbi Hrvatske vojske i
vojnih jedinica SAD-a. Sustav
kolektivne sigurnosti koju je osigu-
ravao i predstavljao NATO, sada je
doveden u pitanje, a prijeti i sam
njegov opstanak u sadaπnjem obliku.

Zastupnik je ocijenio da u ovom
trenutku Hrvatska nema donesen
plan obrane, kao ni plan uporabe
oruæanih snaga, pa je i o navedenom
problemu potrebno otvoriti raspravu.
Usprkos oËekivanjima predsjednika
Vlade, zastupnik je ocijenio da Êe se
Republika Hrvatska ipak morati
svrstati u predstojeÊim sukobima, pa
je predloæio donoπenje zakljuËka
kojim se Vlada RH obvezuje da za
iduÊu sjednicu pripremi IzvjeπÊe o
meunarodnom poloæaju Republike
Hrvatske.

Kontradiktorne ocjene

predstavnika vlasti

U ime Kluba zastupnika HSLS-a
govorio je zastupnik DDrraaææeenn BBuuddiiππaa,
koji je uvodno konstatirao da je
tragiËan rat u Iraku doveo do podjele
izmeu UN-a i EU, a stvorio je i
znaËajne probleme unutar donoπenja
odluka u NATO-u. Opravdano je zato
upitati se, za buduÊnost ovih insti-
tucija i meunarodnih integracija.
Tuænom Ëinjenicom smatra πto je
doπlo i do podjela u hrvatskoj politici,
te kontradiktornih ocjena od strane
veleposlanika SAD-a u Republici
Hrvatskoj. Od prvobitnih pohvalnih
izjava, doπlo je do vrlo grubog napada
na Vladu Republike Hrvatske i to
nakon πto je zauzela sadaπnji stav. Ne
treba zaboraviti, nastavio je zastupnik
Budiπa, da je i od strane predstavnika
hrvatske vlasti dolazilo do posve
suprotnih procjena o moguÊim πte-
tama i koristima hrvatskom turizmu

uslijed ratnih okolnosti. Iako je
hrvatska Vlada mijenjala svoje poli-
tiËke procjene i stavove, HSLS ipak
podupire temeljne ocjene Vlade RH i
izjavu predsjednika Republike Hrvat-
ske, nakon πto VijeÊe sigurnosti UN-a
nije odobrilo akciju savezniËkih
snaga.

Zamjerio je ujedno Vladi πto nije
niti pokuπala uspostaviti jedan
nacionalni konsenzus, pa onda nije
neobiËno πto je najjaËa oporbena
stranka iznijela potpuno suprotan
politiËki stav. Potrebno je ujedno
odgovoriti i na pitanja koja Êe se naπoj
vanjskoj politici nametnuti u nepo-
srednoj buduÊnosti. Hrvatska mora
iznova definirati svoju vanjsko-
politiËku strategiju, vodeÊi raËuna o
novim Ëinjenicama. Ne treba gajiti
nade da Êe euroatlantsko jedinstvo biti
tako brzo uËvrπÊeno, a iraËka kriza
ostavit Êe znaËajne posljedice. Na
kraju je upozorio i na dramatiËne
posljedice humanitarne krize u Basri
koja veÊ 4 dana nema elektriËne
energije i vode. Nije dovoljno obeÊanje
o poslijeratnoj obnovi, jer se Hrvatska
mora pridruæiti onim zemljama u
svijetu koje traæe da se rat πto hitnije
zavrπi i obnove diplomatski putovi
rjeπavanja krize, zakljuËio je
zastupnik Budiπa.

Konzistentnost Vladine politike

u ovom sluËaju nije upitna

U ime Kluba zastupnika HNS-a,
PGS-a, SBHS-a, govorila je zastupnica
dr.sc. VVeessnnaa  PPuussiiÊÊ. Objasnila je
razloge poËetne suzdræanosti oko
inicijative za ovu raspravu u Saboru.
Razlozi izviru iz Ëinjenice trajanja
rata u Iraku, kao i zbog svih
politiËkih silnica oko postojeÊe
situacije i heterogenih interesa u
svijetu. Istovremeno, Hrvatska ne
moæe niti treba donositi nekakve
zakljuËke, buduÊi da ne moæe utjecati
na tu Ëinjenicu. Za naπu razinu
donoπenja odluka, ocijenila je
zastupnica PusiÊ, moæda je vaænije da
je Vlada u pogledu reakcije na
situaciju u Iraku, donijela one odluke
koje su unutar nadleænosti izvrπne
vlasti. BuduÊi da je rasprava ipak
pokrenuta, treba reÊi da je politika
hrvatskog dræavnog vrha u ovom
sluËaju bila konzistentna. Nije se
sloæila s pojedinim ocjenama kojima
se prigovaralo na razlike izmeu
poËetnih i kasnijih stavova Vlade
Republike Hrvatske. Kao πto je
poznato, pred Hrvatsku je postavljen

zahtjev da definira razinu suradnje u
ovoj intervenciji i ona je to uËinila.
Razina hrvatske suradnje omoguÊava
savezniËkim snagama koriπtenje
hrvatskog zraËnog prostora i kori-
πtenje usluga hrvatskih aerodroma u
sluËaju potreba. Hrvatska nije iπla
preko razine ove suradnje bez obzira
na oËekivanja SAD-a, ocjenjujuÊi da
su naπi nacionalni interesi prven-
stveno usmjereni prema Europskoj
uniji. Bez obzira na postojeÊe razlike,
za oËekivati je da Êe doÊi do
konsolidiranja stavova, pa naπe
interese treba graditi na ovim
oËekivanjima. Drugi temeljni hrvatski
interes zrcali se na potrebi dobrih
odnosa sa SAD-a, a treÊi je odraz onaj,
kojega ta situacija u Iraku ima na
naπu regiju i konkretno na situaciju
u Hrvatskoj.

Unutar te tri referentne toËke,
zakljuËila je zastupnica PusiÊ, hrvat-
ska Vlada treba voditi svoju politiku i
u tom pogledu ima i naπu podrπku.

SaËuvati temelje meunarodne

politike

U ime Kluba zastupnika HSS-a
govorio je zastupnik LLuukkaa TTrrccoonniiÊÊ.
Smatra da su vaæne poruke koje Êe se
u ovom sluËaju iznijeti u Hrvatskom
saboru, jer je svijet suoËen s
dramatiËnom krizom. U pitanju nisu
samo putovi razrjeπenja postojeÊe
krize, nego i opstanak moderne
civilizacije. Potrebno je pronaÊi izlaze
iz gospodarske, politiËke i etiËke krize
i njezinih posljedica. Potvrdio je
zatim, da je HSS oduvijek vodio
mirotvornu politiku, kao i ocjenu da
se moderna civilizacija gradi u okrilju
i okviru UN-a. Ovi su temeljni principi
najviπe u interesima malobrojnih i
malih naroda, kao i dræava koji ne
smiju naruπavati okvire temeljnih
politiËkih i etiËkih normi Ëovje-
Ëanstva.

Naπi nacionalni interesi nedjeljivi
su od interesa temeljnog zalaganja za
opÊu svjetsku zajednicu, πto je znao
reÊi i Stjepan RadiÊ. Dakle, zalaæemo
se za afirmaciju fundamentalnih
etiËkih principa u okvirima tijela UN-
a. Isto tako, ne smijemo zaboravljati
da Europa, i to integrirana Europa,
predstavlja naπ zaviËaj unutar kojega
trebamo djelovati. Uvaæavamo sve
naπe prijatelje, ali bilateralna surad-
nja moæe se odvijati u okvirima
Ujedinjenih naroda, a taj stav pred-
stavlja ujedno i temeljno stajaliπte
HSS-a, zakljuËio je zastupnik TrconiÊ.
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O upotrebi sile odluËuje VijeÊe

sigurnosti UN-a

U ime Kluba zastupnika HB-a
govorio je zastupnik MMiillaann  KKoovvaaËË.
Smatra da je rasprava trebala
uslijediti prije veÊ navedenih odluka
tijela izvrπne vlasti, a sadaπnja
rasprava naæalost poËinje nakon πto
veÊ gotovo tjedan dana bjesni rat.
Zamjerio je izvrπnoj vlasti πto je prvo
dala potporu, a potom se æestoko
usprotivila savezniËkim potezima, a
sliËnu ocjenu dao je i izjavi pred-
sjednika Republike Hrvatske. Taj,
kako je rekao, tragikomiËan igrokaz
danaπnje hrvatske politike, svjedoËi o
potpunoj nekompetentnosti njezinih
kreatora i aktera.

Podsjetio je zatim, da se hrvatsko
Ministarstvo vanjskih poslova u prvi
mah solidariziralo s bezuvjetnim i
proameriËkim stajaliπtima Vilniuske
skupine. Kada se Vlada ”povukla”,
hrvatski veleposlanik u Washingtonu
izjavio je da ”meusobni odnosi
nikada nisu bili bolji”, a zatim je
predsjednik MesiÊ æestoko osudio
politiku SAD-a. Moæe li nas, gospoe i
gospodo zastupnici, nastavio je
zastupnik KovaË, utjeπiti kasnija
izjava predsjednika Sabora, kako su i
druge europske zemlje pokazale
nesnalaæenje u ovom teπkom pitanju.
Zamjerio je ujedno πto je uopÊe doπlo
do rasprave o ovom pitanju, ocje-
njujuÊi je zakaπnjelom i motiviranom
”za blagoslovom Sabora prema neod-
govornom glavinjanju izvrπne vlasti”.

Male zemlje, zakljuËio je zastupnik,
imaju samo dva uporiπta za oËuvanje
svoje slobode i samostalnosti; domo-
ljublje svojih graana i meunarodno
pravo. Stoga HB odluËno podupire
borbu protiv meunarodnog tero-
rizma, ali smatra da samo VijeÊe
sigurnosti UN-a, moæe legitimno
odluËivati o uporabi sile u meu-
dræavnim odnosima.

Treba ukloniti nastale razlike

izmeu SAD-a i Europe

U ime Kluba zastupnika LIBRE
govorio je zastupnik JJoozzoo RRaaddooππ, koji
je uvodno odbacio optuæbe o kon-
tradiktornom stavu izvrπne vlasti. Ne
moæe se potpis veleposlanika pod
izjavu Vilniuske skupine, smatrati
neËime πto je u suprotnosti s kona-
Ënim stavom Republike Hrvatske. To
nije bila podrπka ratu, nego poziv da
se iskoriste sva sredstva koja Êe
omoguÊiti da Irak ue u okvire

meunarodnog poretka. Ta je zemlja
veÊ desetljeÊima izvan ovih okvira,
dodao je zastupnik Radoπ. Napo-
menuo je zatim, da o najkrupnijim
sigurnosnim pitanjima treba odlu-
Ëivati VijeÊe za nacionalnu sigurnost,
ne bojeÊi se pritom usporedbi s
ranijim sliËnim tijelima u politiËkom
æivotu Hrvatske.

LIBRA je od poËetka ove krize
zastupala stav da se akcija u Iraku ne
smije voditi bez prethodne odluke
VijeÊa sigurnosti UN-a. Pitanje je, tko
ima pravo bilo kojem narodu nametati
naËin vladavine, ukoliko izostane
odluka najviπeg tijela meunarodne
zajednice. Smatra da postojeÊe podjele
izmeu Europe i SAD-a nisu dobre, pa
bi ih u zajedniËkom interesu trebalo
πto æurnije prevladati. Sve ovo πto se
danas Ëini u Iraku, podsjeÊa na
sukobe iz ranijih stoljeÊa i svjedoËi o
krizi u meunarodnim odnosima.
NadajuÊi se prevladavanju postojeÊih
problema, zastupnik je ocijenio da bi
Republika Hrvatska u buduÊnosti,
mogla znaËajno pridonijeti formi-
ranju europskog identiteta.

Za ispravak netoËnog navoda javio
se zastupnik LLjjuubboo ∆eessiiÊÊ--RRoojjss  ((HHDDZZ))..
Smatra da nisu toËne ocjene o stalnim
problemima izmeu Europe i NATO-
a. Podsjetio je na pomoÊ koju su
Amerikanci pruæili Republici Hrvat-
skoj povodom Washingtonskog i
Daytonskog sporazuma. Protivi se,
kaæe, stradavanju civila, ali podræava
svrgavanje reæima Sadama Husseina.
Smatra da bi sa 2000 hrvatskih
dragovoljaca koji imaju dragocjeno
ratno iskustvo, efikasno rijeπio ovaj
problem.

Za ispravak netoËnog navoda javio
se i zastupnik dr.sc. AAnnttoo  KKoovvaaËËeevviiÊÊ
((HHKKDDUU)).. Smatra da nije najveÊe zlo
πto se odvija rat u Bagdadu, jer Êe se
stvoriti Sjedinjene Dræave Europe -
Francuska, NjemaËka i Rusija. Pred-
sjedavajuÊi je upozorio govornika da
iznijetom konstatacijom nije ispravio
netoËan navod za koji je i dobio rijeË.

Vlada RH postupila je

odgovorno i principijelno

U ime Kluba zastupnika SDP-a
govorio je zastupnik JJoossiipp LLeekkoo.
Ocijenio je da je Vlada Republike
Hrvatske na suzbijanju i borbi protiv
meunarodnog terorizma postupala
odgovorno, principijelno i sukladno
preuzetim meunarodnim obvezama.
Zbog ovih razloga, Klub zastupnika
SDP-a podræat Êe zakljuËke i stajaliπta

Vlade u vezi s kampanjom saveznika
oko otklanjanja opasnosti zbog oruæja
za masovno uniπtenje. Ukoliko
diktatorski reæim Sadama Husseina
posjeduje ovo oruæje postoji opasnost
od njegove upotrebe, ali akcije se ne
bi smjele poduzimati bez suglasnosti
VijeÊa suglasnosti UN-a. To mijenja
meunarodnu poziciju dræava, ali i
umanjuje ugled Ujedinjenih naroda.
Zbog ovih okolnosti smatra da joπ nije
kasno da se meunarodni odnosi
vrate u okrilje UN-a jer bi jednostrane
akcije samo mogle potaknuti aktiv-
nosti meunarodnog terorizma. Bez
odgovarajuÊih odluka VijeÊa sigur-
nosti, neÊe se moÊi pozivati na pravila
meunarodnog poretka. Interes
Republike Hrvatske ogledava se u
pripadnosti ujedinjenoj Europi, kao i
borbi πiroke koalicije za suzbijanje
meunarodnog terorizma, koja mora
imati podrπku i legitimitet UN-a.

Prijete opasnosti svjetskog

terorizma

Zastupnik dr.sc. ZZllaattkkoo  KKrraammaarriiÊÊ
govorio je u ime Kluba zastupnika LS-
a. Najavio je dramatiËne promjene
koje Êe uslijediti nakon rata, pa bi i
hrvatska politika trebala na vrijeme
uoËiti i anticipirati ova neizbjeæna
kretanja. Ovi bi dogaaji ujedno
trebali jasnije definirati i naπe buduÊe
ponaπanje, a odreivanjem prioriteta
smanjit Êe se i moguÊnosti pogreπnih
odluka. Smatra ujedno da Êe se morati
pristupiti redefiniranju odnosa prema
EU, koja se ionako suoËava s pote-
πkoÊama oko donoπenja odluka.
Portretirao je zatim pojedine regi-
onalne razlike, upozoravajuÊi da je
istovremeno potrebno definirati i stav
spram SAD-a. Problemi svjetskog
terorizma neÊe se moÊi olako rijeπiti,
a moguÊ je ”izvoz” terorizma i na ovo
naπe podruËje. Potvrdio je rijeπenost
Liberalne stranke koja se oduvijek
zalagala za politiËka i diplomatska
sredstva prilikom rjeπavanja sukoba.
Ova akcija koja se izvrπava izvan
okvira meunarodnog prava, pred-
stavlja ujedno i opasan presedan koji
podsjeÊa na poznata zbivanja 30-tih
godina proπlog stoljeÊa. Ohrabruju
ipak najavljeni politiËki dogovori
izmeu aktera IraËke krize kod
saveznika i pokuπaj stjecanja naknad-
nog legitimiteta unutar VijeÊa
sigurnosti. Prijeti meutim realna
opasnost da se nastavi i pojaËa
gospodarska recesija kao i posku-
pljenje energenata i loπe posljedice za
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turistiËku komponentu gospodarstva.
Podræao je istovremeno i mirotvorne
Papine poruke, ocjenjujuÊi da demo-
kratska rekonstrukcija Iraka mora
prvenstveno imati potporu domaÊih
Ëimbenika. Smatra ujedno da ne
smijemo iznositi pred Vladu prevelika
oËekivanja, a ovi problemi ne smiju
imati svoj nastavak i na unutarnjem
politiËkom planu.

Uslijedio je ispravak navoda kojega
je zatraæio zastupnik Ljubo ∆esiÊ -
Rojs. Smatra da je potrebno rijeπiti
problem kojega predstavlja Sadam
Hussein. On je kemijskim oruæjem
ubio 7.000 Kurda. Upozorio je na veÊ
zaboravljenu ulogu francuskog pred-
sjednika Mitteranda oko ameriËke
intervencije u BiH. Smatra da bi
Hrvatska trebala pomoÊi Ameri-
kancima, jer su i oni svojedobno
pomagali Hrvatskoj u ratu protiv
agresora. I u ovom je sluËaju pred-
sjedavajuÊi upozorio da su iznijeta
vlastita razmiπljanja, ali nije doπlo do
ispravka netoËnog navoda.

Potrebno uoËiti osnovne

trendove globalizacije svijeta

Zatim je u ime Kluba nacionalnih
manjina govorio zastupnik MMiillaann
––uukkiiÊÊ. On je potvrdio da je Klub
etniËkih zajednica uvijek bio i ostaje
na strani zaπtite ljudskih prava i
sloboda, protiveÊi se bilo kojem ratu.
Prisutnost SAD-a u Iraku ocijenio je
kao invaziju, upozoravajuÊi da smo
dali odobrenje za koriπtenje zraËnog
prostora i snabdijevanja gorivom za
zrakoplovstvo savezniËkih snaga.
Skrenuo je ujedno pozornost na ranije
retoriËke razlike i kontraverze u
izjavama, koje je uoËio izmeu
dræavnog politiËkog vrha. Smatra da
po pitanju IraËke krize, joπ uvijek ne
predstavljamo politiËki izgraenu
zemlju, a ne razumijemo ni suπtinu
nove globalizacije svijeta. Nije teπko

govoriti o krizi, ali je teπko donositi
pojedine odluke, upozorio je zastu-
pnik –ukiÊ. Doveo je zatim u pitanje
pretpostavku da iraËko oruæje uopÊe
predstavlja globalnu prijetnju svijetu.
Ako postoje argumenti o posje-
dovanju atomsko - bioloπko - kemij-
skog naoruæanja, nastavio je zastu-
pnik, zaπto ti isti argumenti nisu
koristili u istrazi UN-ove komisije?

Podsjetio je da je Hrvatska nedavno
izaπla iz krvavog rata, ocjenjujuÊi da
su se drugi argumenti i ocjene
koristile oko davanja ”zelenog svjetla”
SAD-a povodom akcija ”Bljesak” i
”Oluja”. Smatra da to ukazuje na
opasnost od razliËitih kriterija, te je
potvrdio da Hrvatska mora pronaÊi
svoje pravo mjesto i put u EU, kao i
unutar novoga svjetskog poretka.
Uslijedio je novi ispravak netoËnog
navoda. Zastupnik Ljubo ∆esiÊ-Rojs
napomenuo je da je Meunarodna
komisija na Ëelu s Hansom Blixom veÊ
upozorila na iraËko koriπtenje kemij-
skog oruæja, a koriπtenje ameriËke
moderne tehnologije jamËi otkrivanje
ovih tvari. Ponovio je protivljenje da
u ratu stradaju neduæni civili, ali se
zaloæio za uklanjanje postojeÊeg
iraËkog reæima. Smatra da je ipak
odabrana pogreπna taktika, a uz
odgovarajuÊu nadoknadu iraËkog bi
diktatora uklonili i vlastiti sinovi.

Ispravak netoËnog navoda zatraæio
je i zastupnik KKrruunnoossllaavv  GGaaππppaarriiÊÊ
((HHBB)).. On smatra da nisu toËne
konstatacije da su akcije ”Bljesak” i
”Oluja” predstavljale krπenje meu-
narodnog humanitarnog prava.

Nakon ovog ispravka u ime Kluba
zastupnika HDZ-a govorio je zastu-
pnik VVllaaddiimmiirr  ©©eekkss. On je napomenuo
da je HDZ zauzela svoja stajaliπta i
odredila se prema iraËkoj krizi, o
Ëemu je i hrvatska javnost veÊ
obavijeπtena. Ovim se stajaliπtima
kaæe, nema πto dodati i Klub
zastupnika HDZ-a ostaje kod njih.

PredsjedavajuÊi je zatim ponudio
premijeru RaËanu da se u zavrπnim
rijeËima ponovno obrati zastupnicima.
On nije prihvatio ocjenu da je Vlada
Republike Hrvatske imala nekakve
zaokrete povodom IraËke krize.
Precizirao je kronologiju zbivanja
povodom Vilniuske izjave, napo-
minjuÊi da su pojedini nedovoljno
jasni elementi doveli do razliËite
interpretacije ovog dokumenta. Ta je
izjava predstavljala pokuπaj da se Irak
razoruæa mirnim putem, i nije bila
podrπka vojnoj akciji. Sve dok su
trajali napori meunarodnih Ëimbe-
nika da se unutar VijeÊa sigurnosti
UN-a pronau rjeπenja, logiËno je da
se hrvatska vlast nije mogla
definitivno odrediti, veÊ se pridruæila
onima koji su zagovarali miroljubivo
rjeπenje i jedinstvenu akciju
autoriziranu od UN-a. Nakon toga,
hrvatska se vlast jasno i definitivno
odredila prema takvom razvoju
dogaaja, pa se ne mogu prihvatiti
pojedine ocjene o ”krupnim razlikama
hrvatske vlasti oko IraËke krize”.
Rjeπenje ovog pitanja treba traæiti
kroz postojeÊa tijela i institucije
meunarodne zajednice, a oruæana
akcija mimo njihovih odluka, nikako
se ne moæe podræati. Osvrnuo se zatim
i na inicijativu Kluba zastupnika HSP-
a koji su predloæili odræavanje
cjelovite rasprave o meunarodnom
poloæaju Republike Hrvatske. Ukoliko
bi to bio zakljuËak i Sabora, voljni smo
πto prije pripremiti i podræati ovu
raspravu, zakljuËio je predsjednik
Vlade Republike Hrvatske, Ivica
RaËan.

PPrreeddssjjeeddaavvaajjuuÊÊii  jjee  zzaassttuuppnniicciimmaa
zzaattiimm  pprreeddllooææiioo  ddoonnooππeennjjee  zzaakklljjuuËËkkaa
kkoojjiimm  ssee::  ZZaadduuææuujjee  VVllaaddaa  RReeppuubblliikkee
HHrrvvaattsskkee  ddaa  nnaa  iidduuÊÊoojj  ssjjeeddnniiccii
HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa  ppooddnneessee  IIzzvvjjeeππÊÊee  oo
mmeeuunnaarrooddnnoojj  ssiittuuaacciijjii..  OOvvaajj
zzaakklljjuuËËaakk  zzaassttuuppnniiccii  ssuu  pprriihhvvaattiillii  ssaa
8899  ggllaassoovvaa,,  ddookk  jjee  99  bbiilloo  ssuuzzddrrææaanniihh..

VV..ÆÆ..

IHS
23. IV. 2003.

O IRA»KOJ KRIZI
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23. IV. 2003.

HRVATSKI SABOR

NNaa  aakkttuuaallnnoomm  pprriijjeeppooddnneevvuu  zzaassttuu--
ppnniiccii  ssuu  ssee  kkrroozz  ppeettnnaaeessttaakk  ppiittaannjjaa
zzaanniimmaallii  oo  hhrrvvaattsskkoo--aammeerriiËËkkiimm  ooddnnoo--
ssiimmaa  ss  oobbzziirroomm  nnaa  ssttaavv  VVllaaddee  RRHH
pprreemmaa  rraattuu  uu  IIrraakkuu;;  oo  ssttaannjjuu  uu
ppoolljjoopprriivvrreeddii,,  ggoossppooddaarrssttvvuu;;  oo  kkrreeddii--
ttiimmaa  zzaa  rraazzvvoojj  mmaalloogg  ppoodduuzzeettnniiππttvvaa  uu
ttuurriizzmmuu  ii  ssaammoozzaappooππlljjaavvaannjjaa  ss  oobbzzii--
rroomm  nnaa  nnoovvee  mmjjeerree  HHrrvvaattsskkee  nnaarrooddnnee
bbaannkkee;;  oo  NNEE  KKrrππkkoo  ttee  oo  ddrruuggiimm
ppiittaannjjiimmaa..

Dogradnja zgrade suda u
»akovcu

VVeelliimmiirr  PPlleeππee  ((HHDDZZ)) pitao je
ministricu pravosua, uprave i
lokalne samouprave zaπto se stalo s
izgradnjom odnosno dogradnjom
zgrade suda u »akovcu u kojoj se
nalazi i OpÊinski i Æupanijski sud. U
suglasnosti s Ministarstvom za to
postoje veÊ nekoliko godina
dogovoreni projekti, Ëak i graevna
dozvola.

A svoje je pitanje povezao s
uoËljivim novim ”ruhom” zgrade
Æupanijskog suda u Zagrebu gdje
skele upuÊuju da Êe se vjerojatno
obavljati veÊi zahvati. To Êe sigurno
iziskivati i dosta materijalnih sred-
stava koja su se moæda mogla
upotrijebiti za adaptaciju postojeÊih
prostora OpÊinskog suda u Zagrebu
koji zbog pomanjkanja prostora ne
moæe zaposliti veÊi broj sudaca.

Ministrica IInnggrriidd  AAnnttiiËËeevviiÊÊ  --  MMaarrii--
nnoovviiÊÊ najprije je rekla da su ove
godine prvi put osigurana u dræav-
nom proraËunu golema sredstva za
pravosue i to upravo za adaptaciju,
izgradnju i nabavu novog prostora

pravosudnih tijela RH. To je bio
goruÊi problem i zbog toga se nije
moglo zaposliti nove pravosudne
duænosnike na mjesta koja su zjapila
prazna a sada su i za to osigurana
sredstva.

Zgrada Æupanijskog suda u Zagre-
bu se obnavlja a Povjerenstvo za
upravljanje dræavnom imovinom
dodijelilo je veliki prostor za rjeπenje
prostornih problema pravosudnih
tijela Grada Zagreba (zgrade u Ilici,
Selskoj, bivπe vojarne) pa i za
OpÊinski sud u Zagrebu i paralelno Êe
se iÊi na raspisivanje oglasa za viπe od
50 sudaca koliko ih nedostaje u tom
Sudu.

Uz suradnju s jedinicama lokalne
samouprave koje su takoer duæne
pomagati pravosuu u osiguranju
radnog prostora razmatrat Êe se ideje
u vezi s tim a upravo je sada pred
spomenutim Povjerenstvom prijedlog
iz Grada »akovca jer je veÊ dobio
podrπku Ministarstva, rekla je
ministrica uz nadu da Êe se na
adekvatan naËin u ovoj godini rijeπiti
i sva pravosudna tijela Grada
»akovca.

VVeelliimmiirr  PPlleeππaa nije bio zadovoljan
odgovorom na svoje konkretno
pitanje smatrajuÊi da je spomenuto
rjeπenje za Grad »akovec, πto je njemu
inaËe poznato, daleko od realizacije.
Zatraæio je pisan odgovor.

O vrijednosti autocesta

LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ--RRoojjss  ((HHDDZZ)) pitao je
premijera kolika je sveukupna vrijed-
nost radova autocesta dionica od
GoriËana do Zagreba, Maslenica Za-
dar, Kupjak Vrbovsko, pristupne

ceste (doËek sv. Oca) ceste MoravËe -
Marija Bistrica, plato. Podsjetio je da
je prije godinu dana postavio isto
pitanje a da je dobio odgovor zbrda
zdola i oËito da je graevinsko cestov-
ni lobi podvalio premijeru, rekao je,
meu ostalim. Podaci koje je zastu-
pnik dostavio bivπem predsjedniku
Vlade mogu se provjeriti u Hrvatskim
cestama i zna se sve u lipu a on govori
u ime 2312 ljudi, koji su izvodili te
radove, Ëija je sudbina nerijeπena veÊ
tri godine. Dakle, kolika je vrijednost
radova, koliko je isplaÊeno i koliko je
novca ostalo u dræavnom proraËunu,
ako je ostalo gdje su zavrπili i je li ih
netko preusmjerio na neku svoju
privatnu firmu.

Moje je pitanje precizno i nabrojio
sam dionice koje smo mi radili, rekao
je zatraæivπi precizan pisani odgovor.
Radi pomoÊi dao je podatak da je
isplaÊeno 285 milijuna akontacije a
vrijednost radova je 820 milijuna
kuna ”pa Êete vidjeti da u Hrvatskoj
postoji kriminal i cestovna mafija i da
se krade ne na malo nego na veliko”.

Ministar za javne radove, obnovu i
graditeljstvo RRaaddiimmiirr  »»aaËËiiÊÊ  odgovorio
je da se moæe dati konkretan odgovor
u vezi s tim. Gospodin ∆esiÊ-Rojs
svojom je operativom radio i ugovorio
radove i ostavio ih, ne svojom
krivicom nedovrπene a nakon toga je
ova Vlada raspisala natjeËaj, ponovno
ugovorila iste radove pa je vrlo lako
provjeriti odnose a oni su sljedeÊi.
»voriπte Maslenica, Posedarje Zadar
ugovor direktni s RH Alan
38,107.091,45 kuna a cijena iz
natjeËaja je 20,075.761 πto je dupla
razlika, naglasio je iznoseÊi i druge
podatke koji govore o takvom omjeru.
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Pri tome je strojeve s kojima je radio
RH Alan kupila dræava a imamo i
uvjeravanja da je vojska platila
najveÊi dio troπkova u strukturi
πirokog iskopa (amortizacija strojeva,
pogonski troπkovi) a da se ne
spominje koriπtenje kasarni i ostalo.
Prije svega sve su cijene dvostruke a
treba reÊi da se iz ovih niæih cijena po
kojima rade hrvatske tvrtke putem
meunarodnih natjeËaja, plaÊa i
mirovinsko, zdravstveno i da ne
ostavljaju ljude na cesti ”kao vi, ∆esiÊ-
Rojs”, plaÊaju naftu, stanovanje,
strojeve, kredite i sve to skupa uz niæu
cijenu. - Pa πto ste vi uopÊe plaÊali i
gdje su novci gospodine ∆esiÊ-Rojs,
gdje su te stotine milijuna”, pitao je
ministar.

LLjjuubboo  ∆∆eessiiÊÊ--RRoojjss odgovorio je da je
nezadovoljan odgovorom jer da je sve
πto je iznio ministar neistina i da se
ne radi o iznesenim brojkama. Treba
u Hrvatskim cestama provjeriti
podatke i vidjet Êe se sprega poje-
dinaca iz danaπnje Vlade i iz bivπe
Vlade i tu se krije zec, a ”vama su,
gospodine ministre podvalili ako su
vam dali te podatke”.

Pokazatelji monetarne i fiskalne
politike

DDaarriioo  VVuukkiiÊÊ  ((HHDDZZ)) pitao je pre-
mijera (odnosno njegove kreatore
ekonomsko gospodarske politike) je li
zadovoljan s trenutnom monetarnom
i fiskalnom politikom i da li je njegov
tim simulirao posljedice integracije
Hrvatske u svjetske trgovinske
tokove. Pitanju su prethodili podaci
koje je zastupnik iznio o stanju
hrvatskog gospodarstva (deficit,
inozemni dug raste, nezaposlenost)
navodeÊi da je pokrivenost uvoza
izvozom oko 45 i da nikad nije bila
manja te da se uvoz poveÊava i da je
njegova vrijednost u 2002. godini
iznosila 4,9 milijardi dolara.

OdgovarajuÊi na ovo pitanje
potpredsjednik Vlade SSllaavvkkoo  LLiinniiÊÊ
predloæio je zastupniku VukiÊu da
proËita ocjene o gospodarskoj i
makroekonomskoj situaciji u
Hrvatskoj - Svjetske banke, MMF-a
itd. Ocjene su da je hrvatsko gospo-
darstvo u ovom trenutku stabilno i da
je zateËeno stanje iz 1999. bitno
promijenjeno i sve to pobija ono πto je
iznio zastupnik. Da se nastavilo s
negativnim trendovima iz 1999. ne bi
bilo izvoza i nastavilo bi se enormno
zaduæivanje a, kaæe potpredsjednik
Vlade, neÊe govoriti o potpunom

raspadu platnog prometa jer je
osnovno bilo uzeti porez i troπiti ga
nemilice nekontrolirano. Da, imamo
rast ukupnog druπtveno bruto proi-
zvoda a najvaænije je da je sve veÊa
investicijska potroπnja a ne osobna i
to prije svega, zahvaljujuÊi pro-
mjenama u monetarnoj politici a
moæemo oËekivati i dalje pad broja
nezaposlenih, rekao je, meu ostalim.

DDaarriioo  VVuukkiiÊÊ je rekao da gospodin
LiniÊ nije odgovorio na njegovo
konkretno pitanje a da se vidi po
podacima koje je on iznio da su
zaduæivanje, a nije toËno da je
smanjeno, i ostali parametri pogubni
za hrvatsko gospodarstvo. Zatraæio je
pisani odgovor.

Odnosi Hrvatske i SAD-a

BBrraanniissllaavv  TTuuππeekk  ((SSDDPP)) pitao je
premijera da li je zbog razliËitih
stavova o ratu u Iraku doπlo do pote-
πkoÊa u odnosima Hrvatske i SAD-a.
U hrvatskoj javnosti otvoreno je
pitanje dosadaπnjih dobrih odnosa sa
SAD-om a i mnoga medijska naga-
anja, rekao je i zatraæio ocjenu tih
odnosa u kontekstu dosadaπnjih
vanjskopolitiËkih aktivnosti i stava
hrvatske Vlade prema ratu u Iraku.

Hrvatska je imala i vjerujem da i
dalje ima prijateljske odnose sa SAD-
om, odgovorio je premijer IIvviiccaa
RRaaËËaann. Istina je da je u odnosu prema
oruæanoj akciji u Iraku doπlo do
razliËitih stavova i to je javna
Ëinjenica a i da je zbog stajaliπta
hrvatske Vlade doπlo do odreenih
neodmjerenih reakcija. Na razgo-
vorima s predstavnicima SAD-a u
Washingtonu i Zagrebu sloæili smo se
da u ukupnim bilateralnim odnosima
ima izuzetno mnogo toËaka sugla-
snosti i suradnje. Odreene razlike to
ne bi smjele anulirati i dovesti u
pitanje ukupne odnose dviju zemalja,
naglasio je premijer, meu ostalim
dodajuÊi da je Hrvatska zainte-
resirana za nastavak prijateljskih
odnosa sa SAD-om, da je Ëlanica
antiteroristiËke koalicije i da to æeli
nastaviti. Duboko vjerujem da smo
uπli u fazu u kojoj se neÊe pojavljivati
ocjene koje dovode u pitanje ukupne
prijateljske odnose, rekao je premijer
na kraju.

Kada isplata razlika mirovina?

DDaammiirr  KKaajjiinn  ((IIDDSS)) pitao je zamje-
nika ministra rada i socijalne skrbi
zaπto Zavod za mirovinsko osiguranje
ne provodi odluku Upravnog suda,

iako je proπlo dosta vremena od niza
rjeπenja i isplati razliku mirovina
umirovljenicima koji su nesporno
zakinuti u razdoblju od 1994. do
1998. godine.

Zamjenik ministra rada i socijalne
skrbi dr.sc. BBooææee  BBoorrkkoo  ÆÆaajjaa  odgo-
vorio je da u ovom trenutku ne moæe
pouzdano odgovoriti na to pitanje pa
je predloæio pisani odgovor nakon πto
se to razmotri u Hrvatskom zavodu za
mirovinsko osiguranje.

Stanje u poljoprivredi

MMaarrkkoo  BBaarriiËËeevviiÊÊ  ((HHSSLLSS)) pitao je
ministra poljoprivrede kako moæe biti
zadovoljan (zastupnik je takav
odgovor dobio na svoje pitanje na
pretproπlom aktualnom prijepodnevu)
s reformama u poljoprivredi kad se
joπ niπta ne radi po Zakonu o dræavnoj
otpori u poljoprivredi, kad ni jedan
hektar dræavnog poljoprivrednog ze-
mljiπta nije prodan ni dat u koncesiju
prema Zakonu o poljoprivrednom
zemljiπtu iz 2001., joπ se niπta ne radi
ni prema Zakonu o dræavnoj potpori
u poljoprivredi niti komercijalna
gospodarstva dobivaju poticaje za ono
za πto bi trebali dobivati itd. naveo je
zastupnik naglaπavajuÊi da se
osnivaju stoæeri za obranu obiteljskih
gospodarstava. Kako moæete biti
zadovoljni uz ovakve Ëinjenice, pitao
je na kraju.

Ministar poljoprivrede i πumarstva
mr.sc. BBooææiiddaarr  PPaannkkrreettiiÊÊ odgovorio je
da ”radimo posao koji nam je stavljen
u duænost” a da Êe zadovoljstvo ili
nezadovoljstvo sigurno pokazati oni
na koje se to najviπe odnosi -
poljoprivredni proizvoaËi. ©to se tiËe
Zakona o poljoprivrednom zemljiπtu
sloæili smo se da smo zagrizli kiselu
jabuku i jedan posao koji treba obaviti
na struËan naËin a niz desetljeÊa se na
tom problemu nije radilo, rekao je
meu ostalim. Sa zadovoljstvom moæe
naglasiti da je 98 posto programa
zavrπeno i dobilo suglasnost πto
dakako ne ovisi samo o opÊinama i
gradovima, Ministarstvu, Vladi veÊ i
o situaciji u katastru i gruntovnici
(nesreena situacija) jer se zemljiπte
ne moæe prodavati ni sreivati ako se
ne zna tko je vlasnik. To je velik posao
i na njemu se radi a bila bi sreÊa da se
zapoËelo prije desetak godina jer bi se
moglo reÊi da je uskoro gotovo.

©to se tiËe Zakona o dræavnim
potporama zadovoljni smo s Upis-
nikom poljoprivrednih gospodarstava
i 140.000 upisanih pokazali su da
poljoprivredna domaÊinstva vjeruju u
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ovu reformu i, ono πto Ëak nije u
njihovoj tradiciji, jedno povjerenje
prema dræavnim institucijama. Jasno
je da Êe za one koji se sada upisuju za
dohodovnu potporu prve isplate biti
od polovice ove godine. Jesenska
sjetva je dobro obavljena i zasijane su
oËekivane povrπine a πto se tiËe
bilance imamo izuzetno dobar trend i
izvoz poljoprivrednih i prehrambenih
proizvoda poveÊan je za 18,6 posto u
2002. godini u odnosu na prethodnu
a izvoz je smanjen.

MMaarrkkoo  BBaarriiËËeevviiÊÊ se sloæio da Êe o
svemu tome posljednju rijeË dati
poljoprivredni proizvoaËi. I on je za
reforme, kaæe, a mislio je da Êe ovom
prilikom ministar neπto viπe reÊi o
stajaliπtu Predsjedniπtva HSS-a o tome
(nedovoljna suradnja nekih dræavnih
institucija i lokalne uprave, u tom
smislu zastupnik postavio dopunsko
pitanje Ëime je povrijedio Poslovnik).

Realizacija programa
samozapoπljavanja u turizmu 

ÆÆeelljjkkoo  PPaavvlliicc  ((LLIIBBRRAA)) pitao je πto Êe
poduzeti Ministarstvo turizma i Vlada
da se deblokira realizacija korisnog
programa ”Poticaj za uspjeh” koji
sadræi poticajne mjere za samo-
zapoπljavanje i razvoj malog i
srednjeg poduzetniπtva u turizmu.
Ove poticajne mjere temelje se na
kreditnim sredstvima banaka i sred-
stvima Ministarstva turizma za
subvencioniranje kamata i zbog
atraktivnosti i niskih kamata Pro-
gram je izazvao veliki interes. No do
danas Hrvatska poπtanska banka,
koja se prva ukljuËila u realizaciju
odobrila je mali broj zahtjeva a od
sredine sijeËnja ove godine kredi-
tiranje je obustavljeno zbog mjera
Hrvatske narodne banke. Odbijeni
potencijalni korisnici imali su svu
potrebnu dokumentaciju za koju su
potroπili mnogo novca i vremena,
naveo je zastupnik opovrgavajuÊi
time moguÊnost da bi nepotpuna
dokumentacija mogla biti razlogom za
neodobravanje kredita.

Ministar financija mr.sc. MMaattoo
CCrrkkvveennaacc odgovorio je da je do zastoja
doπlo jer da oko jedna treÊina prija-
vljenih projekata udovoljava krite-
rijima ekonomiËnosti i racionalnosti
te da su neke banke u potezima HNB-
a oËitale ograniËenje za plasman tih
sredstava. No nema nikakvih ogra-
niËenja jer u ukupnim plasmanima
banaka sredstva za ovu svrhu su kap
u moru i zanemariva su brojka,

uvjerava ministar smatrajuÊi da
banke i na taj naËin vrπe pritisak na
HNB da mijenja neke svoje odluke. A
ako banke nisu spremne na to
financiranje dogovorena su druga
rjeπenja s HBOR-om pa Êe valjani i
kvalitetni projekti biti realizirani.

ÆÆeelljjkkoo  PPaavvlliicc bio je djelomiËno
zadovoljan odgovorom, smatrajuÊi da
se predugo Ëekalo na ostvarenje tih
projekata jer su se mnogi poduzetnici
spremali za ovu turistiËku sezonu.
Apelirao je na Vladu da ozbiljno
shvati ovaj problem.

Joπ o ograniËenju kredita

I KKrruunnoossllaavv  GGaaππppaarriiÊÊ  ((LLIIBBRRAA))
postavio je sliËno pitanje pred-
sjedniku Vlade - kako ograniËenje
kreditnih plasmana utjeËe na stopu
rasta bruto druπtvenog proizvoda.
OgraniËenje rasta kreditnih plasmana
najveÊeg odjeka ima na gospodarstvo
(iako vjerojatno nema hrvatske
obitelji koja ne æivi na kredit). Na
kojoj osnovi se oËekuje rast bruto
druπtvenog proizvoda u 2003. godini
za 4,2 posto kada plaÊe neÊe rasti i
kada se ograniËava rast kredita,
rekao je dodajuÊi da se pri donoπenju
ProraËuna govorilo o stopi od pet
posto a da se nedugo nakon toga u
Memorandumu izmeu hrvatske
Vlade i MMF-a pojavila stopa rasta od
4,2 posto.

Potpredsjednik hrvatske Vlade
SSllaavvkkoo  LLiinniiÊÊ odgovorio je da je
spomenut rast od 4,2 posto godiπnje
realna veliËina na koju se raËuna i da
vjeruje da Êe se ostvariti a i premaπiti
do kraja godine posebno zbog golemih
investicijskih radova koje Êe pokre-
nuti trgovaËka druπtva na podruËju
energetike i infrastrukture. Sa
stopom rasta smo iπli oprezno i mnogi
su smatrali da Êe bez rasta od 12 posto
Hrvatska propasti. Svaki put u tri
godine premaπena je predviena stopa
rasta πto pokazuje da su procjene bile
realne. Cilj je da se u narednim
godinama ostvari sedam posto rasta,
rekao je na kraju potpredsjednik
Vlade LiniÊ.

KKrruunnoossllaavv  GGaaππppaarriiÊÊ ponovio je da se
njegovo pitanje odnosilo na simu-
laciju za koju pretpostavlja da ju je
Vlada izradila o odnosu mjera HNB-a
i rasta bruto druπtvenog proizvoda.
Ako turizmu pripada uloga zama-
πnjaka razvoja onda je ta simulacija
potrebna a sve banke koje je
zastupnik kontaktirao negativno su
odgovorile. DugoroËni krediti su
upitni i zato govori o udaru na malo i
srednje poduzetniπtvo, rekao je.

Suenje generalima koji su vodili
obrambeni rat

IIvviiccaa  TTaaffrraa  ((HHBB)) pitao je premijera
da li kao iskusni politiËar, a bavi se
politikom gotovo Ëetrdeset godina,
ima saznanja da je ijedna dræava na
svijetu sudila svojim generalima koji
su vodili obrambeni i Domovinski rat
za slobodu svoje dræave kao πto je to
sluËaj s Hrvatskom, gdje se sudi
generalu Norcu i osuuje ga se na
dvanaest godina zatvora, gdje je za
generalom Gotovinom raspisana
tjeralica, generala Bobetka traæi
ponovno Haaπki sud, dok ostali
oËekuju poziv.

Mogu li Hrvati danas uopÊe biti
ponosan narod nakon πto se najza-
sluæenijima za hrvatsku slobodu i
demokraciju sudi na ovakav naËin,
pitao je.

Zastupnik Êe dobiti pisani odgovor. 

Izjava ameriËkog veleposlanika

Dr.sc. AAnnttuu  KKoovvaaËËeevviiÊÊaa  ((HHKKDDUU)) je
zanimalo je li se veleposlanik SAD-a u
Hrvatskoj ispriËao Vladi zbog
izreËene prijetnje na Vladin stav o
iraËkom ratu. Zastupnik podræava
stav Vlade glede rata u Iraku no,
kaæe, hrvatska vanjska politika luta,
joπ uvijek sjedi u magareÊoj klupi.
Hrvatska je javnost bila zgranuta tom
izjavom ameriËkog veleposlanika
Lawrencea Rossina. Bilo bi civi-
lizirano da se ispriËa premijeru jer,
Hrvatska je dobra ako treba koristiti
njezin zraËni prostor, njene vojnike
slati u Afganistan ali ako je treba
primiti u NATO; ne.

Potpredsjednik Vlade GGoorraann  GGrraanniiÊÊ
odgovorio je da se radi o jednoj
promaπenoj izjavi veleposlanika Law-
rencea Rossina, promaπenoj izjavi
kojom se vodilo raËuna iskljuËivo o
jednom dnevnopolitiËkom dogaaju.
U razgovorima se doπlo do zakljuËka
da je pravo Hrvatske da samostalno
odluËuje i da se ravna prema svojim
interesima, da brine o stabilnosti
Hrvatske i dugoroËnim odnosima sa
SAD-om, i da se ne moæe dopustiti da
se jedan problem, ma kako velik bio,
stavlja u kontekst odnosa izmeu
SAD-a i Hrvatske. Premijer je rekao
gospodinu Rosssinu a ponovili smo to
i ameriËkim prijateljima preko naπeg
veleposlanika u Washingtonu da Êe
Hrvatska voditi samostalnu svoju
vanjsku politiku, rekao je na kraju.

Dr.sc. AAnnttoo  KKoovvaaËËeevviiÊÊ nije bio
zadovoljan odgovorom jer da je pitao
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da li se ameriËki veleposlanik ispriËao
hrvatskoj Vladi i hrvatskom narodu
te zatraæio pisani odgovor. Pitao je i
πto Vlada misli o licemjerju o tome da
Amerika brani svoj nacionalni interes
vrπeÊi agresiju na drugu zemlju a
hrvatski se domoljubi osuuju na
zatvor. S obzirom na to da se radi o
dopunskom pitanju za πto ne postoji
moguÊnost prema Poslovniku
zastupnik nije dobio odgovor.

©to su dogovorili ministri?

MMaarriijjaannaa  PPeettiirr  ((HHSSSS)) postavila je
pitanje ministru gospodarstva JJuurr--
ËËiiÊÊuu  ili pprreemmiijjeerruu.. Ministar gospo-
darstva JurËiÊ sastao se prethodni
dan sa slovenskim ministrom okoliπa,
Janezom KopaËom, a tema razgovora
bila je provedba Ugovora kojega su
potpisale dvije Vlade i ratificirali
parlamenti Hrvatske i Slovenije,
vezano uz rjeπavanje statusnih i
drugih pravnih pitanja oko NE
”Krπko”.

Zastupnica je molila da ju netko iz
Vlade upozna sa sadræajem tog
razgovora, vodeÊi raËuna o zakljuË-
cima koje je donio Hrvatski sabor, a
isto tako zanimaju je stajaliπta koja
hrvatska strana zastupa kada je rijeË
o dekomisiji i o zbrinjavanju radio-
aktivnog otpada.

Odgovor je dao zamjenik premijera,
dr. GGoorraann  GGrraanniiÊÊ.. Rekao je kako je taj
razgovor bio juËer, a ministar
gospodarstva izvijestit Êe o njemu
Vladu sutradan na redovnoj sjednici.
ObeÊao je zastupnici odgovor u
pisanom obliku. 

MMaarriijjaannaa  PPeettiirr  ((HHSSSS)) nije bila
zadovoljna ovakvim odgovorom.
»inilo joj se nelogiËnim da Vlada o
ovako vaænim pitanjima ne zauzme
stajaliπte prije nego πto resorni
ministar vodi razgovore.

”Ja se bojim da ovakvi odgovori,
posebno od strane gospodina GraniÊa
u zadnjih godinu dana, na pitanja
koja ja postavljam, a vezano uz NE
”Krπko” i zbrinjavanja nuklearnog
otpada nisu primjereni i Ëak ih mogu
staviti u razinu seksistiËkog pri-
stupa”.

Smjena naËelnika uprava za
obranu

Dr. IIvvaann  »»eehhookk  ((HHSSLLSS)) postavio je
pitanje ministrici obrane, gospoi
AAnnttuunnoovviiÊÊ.. Zastupnik je ustvrdio da
je ministrica otkako je doπla na Ëelo

Ministarstva smijenila 13 naËelnika
uprava za obranu. ”Razlozi su vrlo
sumnjivi, rijeË je zapravo o lustraciji i
o postavljanju po podobnosti novih
kandidata”. Dr. »ehok istiËe da je
Æeljka AntunoviÊ u Varaædinu
telefonski smijenila naËelnika Uprave
za obranu kojega je postavio
prethodni ministar obrane, gospodin
Radoπ. Zastupnik je ustvrdio da je
postavljen Ëovjek koji uopÊe ne
ispunjava uvjete za naËelnika Uprave
za obranu, jer je diplomirani inæenjer
rudarstva, a u pravilniku koji je
ministrica sama donijela piπe da je za
tu funkciju nuæno imati 10 godina
staæa, te visoku struËnu spremu
druπtvenog smjera.

Dr. »ehok pitao je ministricu kako
moæe objasniti ove Ëinjenice.

Ministrica ÆÆeelljjkkaa  AAnnttuunnoovviiÊÊ odgo-
vorila je da nikoga nije ni smijenila ni
postavila. Konstatirala je da je tvrdnja
dr. »ehoka netoËna, te ju poriËe.
Naglasila je da se u sustavu Mini-
starstva obrane i Oruæanih snaga
provodi vrlo sloæen i opseæan proces
preustroja. ”SluËaj na koji se vi
pozivate i na koji traæite odgovor i
objaπnjenje nema nikakve veze s bilo
kakvim politiËkim postavljanjima ili
smjenama”.

Radi se o tome da su svi naËelnici i
zaposlenici, zbog toga πto se postavlja
potpuno novi ustroj Ministarstva
obrane, na raspolaganju, ali nitko nije
smijenjen, objasnila je Æeljka Antu-
noviÊ, dodajuÊi da svatko tko dræi da
je povrijeeno njegovo pravo ili da se
postupilo u neskladu s pravilima i sa
zakonom moæe podnijeti prigovor.
Istaknula je da ukoliko je prigovor
osnovan, on Êe biti i prihvaÊen. ”Niti
jedno postavljanje, niti jedan odabir
ne obavlja ministrica obrane”.

Problem granice Parka prirode

Dr. »»eehhookk  ((HHSSLLSS)) izrazio je
nezadovoljstvo, jer ministrica nije
odgovorila na njegovo pitanje zaπto
ignorira vlastiti pravilnik u kojem
piπe da naËelnik uprave za obranu
mora imati VSS druπtvenog smjera, a
na to mjesto postavljen je inæenjer
rudarstva. Rekao je da rjeπenja o
imenovanju, razrjeπenju, rasporedu
na duænost i drugim radno-pravnim
pitanjima djelatnika na sluæbi u
Ministarstvu obrane donosi ministar,
pa shodno tome ministrica je
odgovorna i za ovaj sluËaj. Dakle,
pitanje zastupnika je zaπto se ignorira
pravilnik koji je ministrica sama
donijela.

Struja iz NE Krπko

Mr.sc. ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann  ((HHSSLLSS)) posta-
vio je pitanje zamjeniku premijera,
GGoorraannuu  GGrraanniiÊÊuu kada Êe Hrvatska
dobiti struju iz NE ”Krπko”.

Dr. GGoorraann  GGrraanniiÊÊ odgovorio je da
sutra na sjednici Vlade oËekuje da
ministar izvijesti Vladu o svojim
razgovorima, te Êe nakon toga
zastupnik dobiti odgovor u pisanom
obliku.

Mr. ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann  ((HHSSLLSS)) izrazio je
nezadovoljstvo ”da smo ratificirali
neπto, a ne znamo kada Êemo dobiti
struju”. Izjavio je da æeli vidjeti
izvjeπÊe Vlade nakon 60 dana, nakon
roka koji je Hrvatski sabor dao da se
provedu zakljuËci.

Ornitoloπki rezervat Vransko
jezero

DDrraaggoo  KKrrppiinnaa  ((HHDDZZ)) uputio je
pitanje zamjeniku predsjednika Vla-
de, GGoorraannuu  GGrraanniiÊÊuu.. Na podruËju
opÊine Pakoπtane, u mjestu Vrana, na
lokaciji koja se zove Majdan, doπlo je
do spora oko stvarne granice
ornitoloπkog rezervata Vransko je-
zero. OpÊina Pakoπtane i zadarska
æupanija raspolaæu vjerodostojnom
kartom s ucrtanom granicom
ornitoloπkog rezervata, prema kojoj
se Majdan nalazi izvan granica
ornitoloπkog rezervata i smatra se
graevinskom zonom, objasnio je
Drago Krpina.

U Ministarstvu okoliπa pak
smatraju da je sporna lokacija unutar
ornitoloπkog rezervata, na spo-
menutom podruËju izgraen je
odreeni broj obiteljskih kuÊa na
graevinskim parcelama koje je kao
graevinsko zemljiπte mjeπtanima
Vrane prodala bivπa opÊina Biograd.

Zastupnik je konstatirao da su
predstavnici opÊine Pakoπtane i
zadarske æupanije proteklih mjeseci u
viπe navrata traæili brojnim dopisima
sastanak s ministrom KovaËeviÊem,
kako bi se raspravila sporna mjesta
oko granice ornitoloπkog rezervata.
Osobno je gospodin Krpina zatraæio
sastanak, no ministar se nije odazvao
pozivima, veÊ je izdao rjeπenje o
ruπenju kuÊa na spomenutoj lokaciji,
πto se upravo pokuπava i provesti.

”Trenutno se na toj lokaciji
okupljaju ljudi u namjeri da brane
svoje kuÊe, upuÊuje se policija, te
prijeti izbijanje jednog potpuno
nepotrebnog incidenta”.
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Drago Krpina upitao je zaπto
ministar KovaËeviÊ nije odgovorio niti
na jedan od spomenutih dopisa.
Zamolio je dr. Gorana GraniÊa da
zaduæi joπ danas ministra KovaËeviÊa
da odgodi provedbu rjeπenja, ”kako bi
se izbjegao jedan potpuno nepotreban
incident”, te da organizira konzul-
tativni sastanak na kojem bi se
pronaπlo prikladno rjeπenje.

Odgovor je dao MMllaaddeenn  RRuuææmmaann,
zamjenik ministra zaπtite okoliπa i
prostornog ureenja, Boæe Kova-
ËeviÊa. Rekao je da iz pitanja
zastupnika proizlazi da Ministarstvo
odbija bilo kakvu suradnju kako bi se
rijeπio problem granice Parka prirode,
a s druge strane vidljivo je da je
problem u bespravnoj gradnji, neo-
visno o samoj granici koja razdvaja
zaπtiÊeni dio od preostalog dijela
teritorija.

Mladen Ruæman izjavio je da je
toËna informacija da su inspektori
slijedom redovitog nadzora utvrdili da
na spomenutoj lokaciji postoje Ëetiri
bespravno sagraena objekta, te su na
zakonit naËin utvrenim rjeπenjima
izdani nalozi za ruπenje. ”Dakle,
Ministarstvo u tim razgovorima moæe
sudjelovati braneÊi samo temeljni
princip, izvrπavajuÊi svoje obveze i
zakonom utvrene odgovornosti, da u
onim prostorima gdje je doπlo do
bespravne gradnje, takvo stanje
pokuπava popraviti, a svugdje gdje
postoje zakonski uvjeti da doe do
legalizacije”. Dodao je da Êe Mini-
starstvo rado pristati na to, pod
uvjetom da bespravni graditelj priloæi
potrebnu dokumentaciju. ”Nije nama
temeljno ruπenje, niti je to model za
koje se Ministarstvo odluËilo, ali je
teπko oËekivati da Êemo odustati od
uvoenja reda u prostor i bespravne
gradnje”.

DDrraaggoo  KKrrppiinnaa  ((HHDDZZ))  izjavio je da
odgovor na pitanje je li rijeË o
bespravnoj gradnji ili ne ovisi o tome
kuda prolazi granica ornitoloπkog
rezervata. Naglasio je da postoje dvije
razliËite karte na kojima su ucrtane
dvije razliËite granice. ”Æupanija i
opÊina Pakoπtani tvrde da je granica
na jednom mjestu, a ako je to toËno,
onda nije rijeË o bespravnoj gradnji.
Ako je toËno ono πto tvrdi Mini-
starstvo, onda bi moglo biti rijeËi o
bespravnoj gradnji”, pojasnio je
Krpina.

Naglasio je da su upravo stoga
opÊina Pakoπtane i æupanija traæile
sastanak da se raspravi i utvrdi toËna
granica ornitoloπkog rezervata. Umje-
sto da ministar primi na razgovor

vlasti iz æupanije i opÊine i da se ta
sporna pitanja oko granice rijeπe,
”ministar je sve te dopise u zadnju
godinu dana ignorirao i poslao tamo
bagere i policiju da ljudima ruπe
kuÊe”.

Smatra da je takvo postupanje
krajnje neodgovorno, te apelira na
zamjenika predsjednika Vlade da te
incidente zaustavi, da se odræi
konzultativni sastanak i da se vidi
toËno o Ëemu se radi.

Zaposlenici bjelovarske Uprave
za obranu

Dr. KKaarrmmeellaa  CCaappaarriinn  ((HHDDZZ)) posta-
vila je pitanje ministrici obrane, ÆÆeelljjkkii
AAnnttuunnoovviiÊÊ. Osvrnula se na problem
zaposlenika bjelovarske Uprave za
obranu. Naime, u Upravi za obranu 28
djelatnika dobilo je rjeπenje o raspo-
laganju uz otkazni rok od 3 mjeseca.
Iz bjelovarskog ureda otpuπteno je
πestero zaposlenika, a nova siste-
matizacija predvia dvoje, pojasnila je
zastupnica, naglasivπi da su meu
otpuπtenima Ëetiri invalida Domo-
vinskog rata, jedna udovica hrvat-
skog branitelja i samohrana majka
troje djece studenata, te jedan braËni
par s dvoje djece na studiju.

Dr. Caparin podsjetila je da je sama
ministrica obeÊala zbrinuti te ljude, s
napomenom da Êe paziti na socijalni
status i struËnu spremu. Pitala je koji
se kriteriji primjenjuju pri odre-
ivanju osoba koje Êe dobiti rjeπenje o
raspolaganju.

Ministrica obrane, ÆÆeelljjkkaa  AAnnttuunnoovviiÊÊ
odgovorila je da posao koji mora
odraditi, a odnosi se na smanjenje
administracije, te smanjenje troπkova
dræavnog proraËuna je ”teæak i
nezahvalan posao, a odnosi se u
prvom redu samo na eliminaciju onih
koje treba izdvojiti, koji sjede
nepotrebno, ne radeÊi niπta, jer za njih
naprosto u tim strukturama nema
posla”. Pojasnila je da bi te ljude
trebalo rasporediti tamo gdje Êe raditi
i gdje Êe zaraivati svoju plaÊu, a sve
to briga je i na tome bi trebala poraditi
Ëitava hrvatska Vlada, sve njene
institucije i Ëitavo hrvatsko gospo-
darstvo.

Ministrica je naglasila da se radi o
problemu sluæbenika i namjeπtenika,
odnosno, da nisu u pitanju djelatne
vojne osobe, branitelji, kao ni stra-
dalnici.

”Mi ne rjeπavamo problem socijal-
nih sluËajeva, kao πto se Vaπim
pitanjem pokuπava implicirati”,
ustvrdila je ministrica, obrativπi se
zastupnici Caparin.

Æeljka AntunoviÊ decidirano je
izjavila da su kriteriji propisani
zakonom i pravilnikom. Dodala je da
ovdje naæalost, ne pomaæe srce, ni
emocije, veÊ pomaæu iskljuËivo kri-
teriji i pokuπaji da se ti ljudi, nakon
πto se izdvoje iz sustava u kojem ne
zarauju, i to ne svojom krivicom, veÊ
krivicom onim koji su ih doveli,
zaposle na stvarnim i postojeÊim
radnim mjestima. ”Samo briga o tome
da im doista osiguramo da nastave
raditi, ali negdje drugdje, moæe
pomoÊi tim zaposlenicima”.

ZakljuËila je da rjeπenje za socijalne
sluËajeve moramo svi traæiti u
drugom sustavu, a ne u sustavu
obrane, jer on ima druge ustavne
zadaÊe i odgovornosti.

Dr. KKaarrmmeellaa  CCaappaarriinn  ((HHDDZZ)) smatra
da se ipak radi iznad svega o
politiËkom revanπizmu. Spomenula je
da je naËelnik Uprave za obranu u
Bjelovaru predsjednik gradskog odbo-
ra SDP-a. ”Zatajio je i program
zbrinjavanja tih ljudi i naæalost, oni
su praktiËki na cesti bez uvjeta za
egzistenciju, a radi se o braËnim
parovima, djeci koja sutra nemaju πto
jesti”. Zatraæila je pisani odgovor.

ZnaËenje rijeËi ”pravna dræava”

ZZddeennkkaa  BBaabbiiÊÊ--PPeettrriiËËeevviiÊÊ  ((HHDDZZ)) upu-
tila je pitanje predsjedniku hrvatske
Vlade. Citirala je njegovu izjavu koju
je dao nakon πto je izreËena nepra-
vomoÊna presuda generalu Norcu,
kada je rekao da je ”RH ne samo
demokratska, nego i pravna dræava”,
te da se presuda moæe osporavati u
sudnici, a ne na ulici.

Zastupnica pita πto za premijera i
njegovog zamjenika znaËi pravna
dræava.

Dr. GGoorraann  GGrraanniiÊÊ kratko je odgo-
vorio da je pravna dræava poπtivanje
odluka institucija.

ZZddeennkkaa  BBaabbiiÊÊ--PPeettrriiËËeevviiÊÊ  ((HHDDZZ))
zamolila je pisani odgovor od
predsjednika hrvatske Vlade, Ivice
RaËana.

Koliko vrijedi koncesija za 3.
program?

JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr  ((HHDDZZ)) postavila je
pitanje vezano uz Hrvatsku radio-
televiziju, odnosno VijeÊe za radio-
televiziju koje je imalo, kako je izjavila
predsjednica tog VijeÊa, gospoa
Branka Zovko-Cihlar, svoj plan za
raspisivanje natjeËaja za koncesiju na
dræavnoj razini za treÊu mreæu
Hrvatske televizije.
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Naime, VijeÊe je htjelo na naj-
povoljniji naËin za Hrvatsku razraditi
uvjete tog natjeËaja, komentirala je
Jadranka Kosor. ”No, nakon suge-
stija, odnosno nakon naputka uæeg
kabineta Vlade, VijeÊe je donijelo
odluku o raspisivanju natjeËaja”.
Primijetila je da kompletna koncesija
iznosi godiπnje oko 400 tisuÊa kuna,
”πto znaËi da je potencijalnom
koncesionaru zapravo darovana treÊa
mreæa, a to tvrdi i predsjednica Zovko-
Cihlar”.

Zastupnica je istaknula da prema
rijeËima najodgovornijih u VijeÊu za
radioteleviziju, 3. program vrijedi do
5 milijuna eura.

Postavila je pitanje zaπto je uæi
kabinet Vlade intervenirao bilo
kakvom sugestijom, ”koja se naravno
moæe prevesti i u pritisak prema
VijeÊu za radioteleviziju”.

Odgovorio je zamjenik premijera,
dr. GGoorraann  GGrraanniiÊÊ. Rekao je da je
zastupnica svjesno ili nesvjesno
iznijela jednu neistinu. ”Uæi kabinet
nikada nije donio nikakvu takvu
odluku, niti je ikada o tom problemu
raspravljao, osim πto je putem
Ministarstva zatraæio informaciju o
tenderu, ali je taj tender dobio nakon
πto je bio raspisan natjeËaj”.

JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr ((HHDDZZ)) objasnila je
da je informaciju dobila ËitajuÊi
hrvatski tisak, nakon konferencije za
novinstvo koju je imala, izmeu
ostalih, i predsjednica VijeÊa za
radioteleviziju, gdje je upravo ona
iznijela ovu informaciju. Izrazila je
zabrinutost za sudbinu 3. mreæe
Hrvatske televizije, te zatraæila pisani
odgovor.

Osigurati plaÊe radnicima
splitske Æeljezare

Mr.sc. MMaarriinn  JJuurrjjeevviiÊÊ  ((SSDDPP)) posta-
vio je pitanje potpredsjedniku Vlade,
SSllaavvkkuu  LLiinniiÊÊuu. Rekao je da u ovom
trenutku splitska æeljezara ne radi,
iako je Vlada svojim mjerama dala 22
milijuna eura za njenu modernizaciju,
za uvoenje nove tehnologije. »etiri
stotine ljudi veÊ 7 mjeseci ne prima
plaÊu, a nova uprava je u Æeljezari
mjesec i pol dana.

Mr. JJuurrjjeevviiÊÊ  vjeruje u dobru volju
Vlade da Æeljezara pokrene svoju
proizvodnju, pa shodno tome pita na
koji naËin Vlada moæe pomoÊi da se
ovaj problem rijeπi, da Æeljezara poËne
raditi i da se ljudi zbrinu.

Potpredsjednik Vlade, SSllaavvkkoo  LLiinniiÊÊ
odgovorio je da Êe na jednoj od prvih

sjednica Upravnog odbora Fonda za
privatizaciju tema biti osiguranje
plaÊa za zaposlene. ”I u ovom
trenutku Êe se plaÊe pokuπati rijeπiti
opet kroz Fond za privatizaciju, kao
πto je to raeno tri godine”.

Slavko LiniÊ napomenuo je da Êe se
uskoro predloæiti i Hrvatskom saboru
Zakon o posebnom fondu za isplatu
radniËkih potraæivanja.

”©to se tiËe sudbine same æeljezare,
previπe novca je uloæeno, moderna
tehnologija moæe naÊi svoj prostor na
træiπtu, πto znaËi da proizvodnja
æeljezare moæe biti prihvatljiva od
strane træiπta”. Upravo stoga Mini-
starstvo gospodarstva i Vlada
ponudila je i ostalim vjerovnicima
nagodbu o otpisu potraæivanja, a sve
u cilju da æeljezara bez sudskih
rjeπenja, odnosno steËaja pokuπa
organizirati proizvodnju. Slavko LiniÊ
rekao je da u ovom trenutku Mini-
starstvo gospodarstva i Vlada oËekuju
odgovore od nove uprave da li postoji
interes ostalih vjerovnika. Ukoliko ne
postoji interes, onda je rjeπenje ili
prodaja ili steËaj.

”Evidentno je da ta tvornica moæe
raditi, da je njena tehnologija pri-
hvatljiva, da problem nije 400
zaposlenih i njihove buduÊnosti, kao i
buduÊnost æeljezare, ali je problem
vjerovnika, naime, mnogi Êe od njih,
a najviπe hrvatska dræava izgubiti, i
to zbog loπih investicija i vrlo loπe
uprave”.

Obrana od tuËe

IIvvaann  JJaarrnnjjaakk  ((HHDDZZ)) rekao je da je
zaprimio odgovor na pitanje koje nije
postavio. Pojasnio je da nije postavio
pitanje u svezi sa studijom o una-
preenju sadaπnjeg sustava obrane od
tuËe, veÊ je pitao hoÊe li i na koji naËin
obrana od tuËe ove godine biti
primijenjena. Kako nije dobio odgovor
na ovo pitanje, ovaj put traæi pismeni
odgovor od premijera.

Dakle, pitanje glasi na koji naËin Êe
tuËa u RH biti realizirana prema
Zakonu o sustavu obrane od tuËe?

Otklanjanje oπteÊenja na
æupanijskim i lokalnim cestama

MMiirroossllaavv  KKoorreenniikkaa  ((SSDDPP)) postavio je
pitanje zamjeniku ministra za javne
radove, obnovu i graditeljstvo, VVeennkkuu
∆∆uurrlliinnuu.. Sa zadovoljstvom je ustvrdio
da izuzetno dobro napreduju radovi
na autocesti od Zagreba prema
Varaædinu, na dionicama od Brez-
niËkog Huma prema Novom Marofu i

prema Varaædinu. Meutim, tijekom
zime koja je bila izuzetno teπka, na
lokalnim i æupanijskim cestama
uËinjene su velike πtete i to na onim
pravcima koji su bili odreeni kao
koridori za transport i prijevoz
materijala koji su potrebni za
izgradnju autoceste.

Zastupnik je postavio pitanje jesu li
osigurani novci u cijeni izgradnje
autoceste i kada Êe otpoËeti popravak
æupanijskih i lokalnih cesta. Æupa-
nijska uprava za ceste u Varaædinu
napravila je procjenu πtete na tim
cestama koja iznosi oko 50 milijuna
kuna.

VVeennkkoo  ∆∆uurrlliinn rekao je da se
konkretni odgovor moæe dati isklju-
Ëivo temeljem struËne procjene
napravljenih πteta, te troπkova koji su
potrebni da ih se otklone, i to od onih
koji su ih napravili. ”Mislim da su u
ovom sluËaju predviena odreena
sredstva za sanaciju nastalih πteta, a
da li su ona viπa ili manja od onih πto
se desilo, to Êe se pokazati elabo-
ratom”. ObeÊao je pismeni odgovor.

PoveÊanje uposlenosti
administracije

NNeevviioo  ©©eettiiÊÊ  ((HHDDZZ)) postavio je pitanje
potpredsjedniku Vlade, SSllaavvkkuu
LLiinniiÊÊuu. Zastupnik je obavijeπten kako
je dioniËko druπtvo autocesta Zagreb -
Rijeka posljednjih godina uposlilo,
preteæito na administrativnim poslo-
vima, oko 70 novih ljudi, πto znaËi
poveÊanje uposlenosti u tom poduzeÊu
za oko 25%. ”To bi bilo iznimno
pohvalno i dobro, no, kada se zna za
svjetske norme i mjerila prema
kojima na jedan kilometar autoceste
idu najviπe dva radnika, a u ovom
druπtvu je to gotovo Ëetiri radnika, πto
ukazuje na izrazito nisku produk-
tivnost rada”.

Pitao je potpredsjednika Vlade da li
je ovdje rijeË o umjetnom
zapoπljavanju i zbrinjavanju nekih
kadrova, te πto Êe uËiniti da se poveÊa
produktivnost u tom poduzeÊu.

SSllaavvkkoo  LLiinniiÊÊ slaæe se sa zastu-
pnikom koji je ukazao na poveÊano
zaposlenje u trgovaËkom druπtvu
Zagreb-Rijeka. ”Ali, isto tako pred-
sjednik uprave je izvijestio Vladu da
ono πto pripremaju je kompletna
privatizacija svih djelatnosti koje nisu
vezane uz gradnju ceste”. LiniÊ istiËe
da Êe odræavanje, naplatni sustav, te
joπ neke posebne cjeline koje su bitne
za sutraπnje odræavanje cesta biti
privatizirani. 
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”Vjerujem da Êe privatni vlasnici
sankcionirati sve ono πto je even-
tualno i uËinjeno pogreπno. Mislim da
je metoda privatizacije ne osnovnih
djelatnosti jedna od metoda da imamo
kvalitetnije i uspjeπnije poslovanje na
tim cestama”.

NNeevviioo  ©©eettiiÊÊ  ((HHDDZZ))  miπljenja je da je
Slavko LiniÊ izbjegao odgovoriti na
njegovo pitanje. ”Ja ovdje ukazujem
ipak na neke nelogiËnosti koje se
deπavaju, pa Vas moram upoznati,
kao i cijelu hrvatsku javnost, da su u
tom poduzeÊu svi direktori i svi πefovi
izmijenjeni”. Pita kako je to moguÊe,
te dræi da upravo to ukazuje da su u
ovom poduzeÊu nastali odreeni
pomaci koji nisu u skladu s
produktivnoπÊu i upoπljavanjem, ”a ni
u skladu s nekom nerevanπistiËkom
politikom, jer ovo ukazuje na
revanπizam koji se desio”.

SSllaavvkkoo  LLiinniiÊÊ odgovorio je na pitanje
zaπto je promijenjena kompletna stru-
ktura u dioniËkom druπtvu Zagreb-
Rijeka. ”Odgovor je zbog evidentnih
krπenja zakona, zbog mita, zbog
korupcije, zbog istraga koje se
provode, zbog ugovora koji je bio
πtetan za Hrvatsku, koji se
jednostavno nije mogao realizirati”.

Potpredsjednik Vlade rekao je da se
danas vidi da je Vlada u svojim
odlukama bila u pravu. Na kraju je
zakljuËio da ne æeli otvarati temu πto
se sve dogaalo s tim ”ogromnim
financijskim malverzacijama i
πtetama”, o Ëemu Êe pravorijek dati
pravosudni organi, no ”to je bio razlog
zaπto je kompletno rukovodstvo
smijenjeno”.

Uskoro uspostava sustava

BBrraanniimmiirr  GGllaavvaaππ  ((HHDDZZ)) postavio je
pitanje vezano uz Protuobavjeπtajnu
agenciju (POA), a uputio ga je
ministru unutarnjih poslova, ©©iimmii
LLuuËËiinnuu. Rekao je da zbog nedonoπenja
pravilnika o unutarnjem redu, nije
izvrπena reorganizacija ni sistema-
tizacija djelatnih mjesta, kao ni
racionalizacija rada. ”PlaÊe se u POA-i
isplaÊuju temeljem zakona koji je
stavljen izvan snage prije viπe od dvije
godine, te temeljem uredbe Vlade koja
se takoer nalazi izvan snage veÊ dvije
godine”.

Naglasio je da su djelatnici POA-e
jedini dræavni sluæbenici u RH koji su
razvrstani u platne razrede i primaju

plaÊu po davno ukinutim koeficijen-
tima.

Branimir Glavaπ istiËe da se od 1.
travnja 2002. godine POA nalazi u
sastavu MUP-a. Pita iz kojeg razloga
Vlada nije donijela pravilnik i uredbe,
te formirala tijela predviena zako-
nom, i to u zakonskom roku. Takoer
postavlja pitanje po kojem zakonu ili
uredbi se isplaÊuju plaÊe zaposlenima
u POA-i u zadnje dvije godine, s
obzirom na to da se na njih ne
primjenjuje ni jedan zakon ili uredba.
I naposljetku, ”da li itko moæe odgo-
vorno ustvrditi da sigurnosne sluæbe
djelotvorno obavljaju svoj posao u
trenutnim sigurnosnim okolnostima,
s obzirom na to da rade po naputcima,
protuzakonito primaju plaÊe, a
ustrojene su kao i prije?”

Dr. GGoorraann  GGrraanniiÊÊ odgovorio je na
ovo pitanje, rekavπi da ministar LuËin
nije nadleæan za protuobavjeπtajnu
agenciju. Potvrdio je da sada nisu
doneseni svi zakonom propisani akti,
ali iz objektivnih razloga. Oni su svi
pripremljeni, od strane svih sluæbi, a
radi se otprilike o 30-tak pod-
zakonskih akata koje treba donijeti ili
Vlada ili same sluæbe, odnosno Ëelnici
sluæbi, pojaπnjava zamjenik pre-
mijera.

Izjavio je da je Savjet za koor-
dinaciju rada sigurnosnih sluæbi
utvrdio nacrte svih dokumenata,
ukljuËujuÊi i plaÊe i sve drugo.
”OËekujemo u kratkom vremenu da Êe
VijeÊe za nacionalnu sigurnost
potvrditi te akte, a nakon toga Êe
Vlada, odnosno ovlaπtene osobe do-
nijeti te akte”.

Dr. GraniÊ oËekuje da Êe se u
narednih 10 dana uspostaviti kom-
pletan sustav.

BBrraanniimmiirr  GGllaavvaaππ  ((HHDDZZ)) nije bio
zadovoljan odgovorom, te je zatraæio
isti u pismenom obliku. ”Ovi ljudi su
dvije godine izvan sustava. OËito da
ova Vlada i ova koalicijska vlast na te
ljude ne raËuna, jer raspolaæem
pouzdanim informacijama da se
odgovorni ljudi iz Vlade odnose prema
bivπim djelatnicima SZUP-a, danas
POA, kao prema ljudima koji
pripadaju starom sustavu i ne
prihvaÊaju ih, uz naglasak da ih
trebaju platiti oni koje opsluæuju
informacijama”.

NatjeËaj za stipendije

TToonnËËii  ÆÆuuvveellaa  ((SSDDPP)) postavio je
pitanje zamjeniku ministra znanosti i
tehnologije, ZZddeennkkuu  FFrraanniiÊÊuu. Naime,
zastupniku se u posljednjih mjesec
dana obratilo nekoliko studenata koji
su se javili na natjeËaje objavljene u
Ministarstvu znanosti i tehnologije za
dodjelu dræavnih stipendija. Pitanje
glasi zbog Ëega do danas nisu
objavljeni rezultati tog natjeËaja za
dodjelu stipendija studentima.

Dr.sc. ZZddeennkkoo  FFrraanniiÊÊ odgovorio je
da je to stoga πto je krajnji rok za
objavu rezultata poËetak travnja.
Primijetio je da bi bilo idealno da se
raspisivanje stipendija sinhronizira s
poËetkom akademske godine, no, to je
nemoguÊe jer fakulteti ne dostavljaju
promptno rezultate upisnih, razred-
benih ispita, pa Ministarstvo nema sve
relevantne rezultate.

Zamjenik ministra pojasnio je da je
ove godine Ministarstvo znatno
pojednostavilo proceduru za stipen-
dije, tako da umjesto dosadaπnjih 5
formulara, treba ispuniti samo jedan.
PrimjeÊuje da je i to studente zbunilo,
tako da su formulare ispunjavali ne
onako kako su trebali. Uz to, studenti
su se Ëesto javljali i na nekoliko
kategorija, pa je u Ministarstvo
pristiglo otprilike 8 tisuÊa aplikacija,
a ustvari se radilo o 6 tisuÊa osoba.

”Dobra vijest je ta da Êe otprilike 4
tisuÊe studenata dobiti stipendije,
dakle, otprilike dvije treÊine”. Zdenko
FraniÊ naglasio je da u toj kvoti svi
studenti iz Vukovara dobivaju
stipendije automatski. Takoer, svi
studenti koji dolaze iz Doma za
nezbrinutu djecu dobivaju stipendije
automatski, a tu su i hrvatski ratni
vojni invalidi i joπ neke kategorije.

Zamjenik ministra napomenuo je da
upravo ovih dana u proceduru kreÊe
raspisivanje joπ jedne grupe
stipendija za mlade znanstvenike u
podruËju menagementa, a odnose se
na stipendije na meunarodnoj razini.
Radi se o par stotina stipendija, ”koje
idu iz reformskih sredstava koje je
Ministarstvo dobilo namjenski za
provoenje reformi”.

TToonnËËii  ÆÆuuvveellaa  ((SSDDPP)) bio je zadovoljan
odgovorom.

Ovime je zavrπilo aktualno prije-
podne.

––..KK;;  SS..©©..
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OO  ddoossaadd  ppoodduuzzeettiimm  mmjjeerraammaa  uu
ssttrraatteeggiijjii  rreeffoorrmmee  zzddrraavvssttvvaa  ii  zzddrraavv--
ssttvveennoogg  oossiigguurraannjjaa,,  aa  nnaappoossee  pprriikkaazzuu
ttrreennuuttnnoogg  ssttaannjjaa  uu  ttoomm  ssuussttaavvuu  vvooddiillaa
ssee  ooppsseeæænnaa  rraasspprraavvaa..  PPooddllooggaa  zzaa
rraasspprraavvuu  bbiilloo  jjee  VVllaaddiinnoo  IIzzvvjjeeππÊÊee  oo
ssttaannjjuu  rreeffoorrmmee  zzddrraavvssttvvaa  oodd  22000000..  ddoo
22000033..  ggooddiinnee,,  ss  pprriikkaazzoomm  aakkttuuaallnnoogg
ssttaannjjaa  uu  zzddrraavvssttvvuu..  OOddrreeeennii  bbiittnnii
ppoommaaccii  ii  rreezzuullttaattii  vviiddlljjiivvii  ssuu,,  pprriimm--
iijjeeÊÊeennoo  jjee  uu  rraasspprraavvii  aallii  jjee  ppoottrreebbnnoo
ppoodduuzzeettii  jjooππ  nniizz  mmjjeerraa  uu  nnaarreeddnnoomm
rraazzddoobblljjuu  kkaakkoo  bbii  ssee  ppoossttiiggaaoo  cciilljj
rreeffoorrmmee,,  aa  ttoo  jjee  uunnaapprreeeennjjee  uuËËiinn--
kkoovviittoossttii  ii  kkvvaalliitteettee  uu  ssuussttaavvuu
pprruuææaannjjaa  zzddrraavvssttvveenniihh  uusslluuggaa..  IIzz
IIzzvvjjeeππÊÊaa  jjee  uuooËËlljjiivvaa  nneerraavvnnoommjjeerrnnoosstt
uu  bbrroojjuu  lliijjeeËËnniikkaa  nnaa  bbrroojj  ssttaannoovvnniikkaa,,
ttee  ddaa  ssee  nneeppooppuunnjjeennaa  mmjjeessttaa  nnaallaazzee
iisskklljjuuËËiivvoo  uu  mmaannjjee  nnaasseelljjeenniimm  ssrreeddii--
nnaammaa..  II  uu  ffiinnaanncciirraannjjuu  ssuussttaavvaa  uuËËii--
nnjjeennii  ssuu  ooddrreeeennii  ppoommaaccii,,  ppoosseebbnnoo
ddoonnooππeennjjeemm  ii  pprriimmjjeennoomm  ZZaakkoonnaa  oo
zzddrraavvssttvveennoomm  oossiigguurraannjjuu,,  aallii  ZZaakkoonn
nniijjee  oossiigguurraaoo  nnoovvee  iizzvvoorree  ffiinnaann--
cciirraannjjaa..  PPrreeddvviieennoo  ddoonnooππeennjjee
zzaakkoonnsskkiihh  pprrooppiissaa  zzaa  ppoojjeeddiinnee
zzddrraavvssttvveennee  pprrooffeessiijjee  ddoopprriinniijjeett  ÊÊee
bboolljjeemm  ppoollooææaajjuu  zzddrraavvssttvveenniihh
ddjjeellaattnniikkaa..  UU  rraasspprraavvii  ssee  ËËuulloo  kkaakkoo
ddookkuummeenntt  ddaajjee  pprreessjjeekk  rreeffoorrmmee
ssuussttaavvaa  zzddrraavvssttvvaa  ii  kkaaoo  ttaakkaavv  jjee
pprriihhvvaattlljjiivv,,  aallii  nnee  ssaagglleeddaavvaa  uu
ppoottppuunnoossttii  oo  aakkttuuaallnnoomm  ssttaannjjuu  uu
zzddrraavvssttvvuu,,  ii  nnjjeeggoovviimm  pprroommaaππaajjiimmaa
ppooppuutt  ssmmjjeennee  rraavvnnaatteelljjaa  ii  uupprraavvnniihh
vviijjeeÊÊaa,,  aaffeerree  BBaaxxtteerr,,  ππttrraajjkkaa  lliijjeeËËnniikkaa..
II  ddookk  jjee  ddiioo  zzaassttuuppnniikkaa  ooddbbiioo
pprriihhvvaattiittii  IIzzvvjjeeππÊÊee  zzbboogg  nneeppoossttoojjaannjjaa
nneekkiihh  ppooddaattaakkaa  uu  mmaatteerriijjaalluu,,  vveeÊÊiinnaa
ggaa  jjee  ppooddrrææaallaa  uuvvaaææaavvaajjuuÊÊii  ssvvee  oonnoo  ππttoo
jjee  ddoo  ssaaddaa  ddoobbrroo  uuËËiinnjjeennoo  uu  ssuussttaavvuu
zzddrraavvssttvvaa..

O IZVJE©∆U

Tri godine zdravstvene reforme

Umjesto prikaza IzvjeπÊa osvrÊemo
se na uvodno izlaganje ministra
zdravstva mr.sc. AAnnddrree  VVllaahhuuππiiÊÊaa.

Objasnio je da u IzvjeπÊu Vlada
prikazuje stanje u sustavu reforme
zdravstva koja je poËela prije tri
godine usvajanjem u Saboru doku-
menta Reforma zdravstva: Strategija i
plan reforme sustava zdravstva i
zdravstvenog osiguranja Republike
Hrvatske. Predmetno je IzvjeπÊe
vezano ne samo uz Zakon o zdrav-
stvenoj zaπtiti nego i uz niz drugih
zakona iz ovog podruËja kao πto su
zakon o: lijeËnicima; stomatolozima;
biokemiËarima, medicinskim sestra-
ma, koji su veÊ proπli Vladinu
proceduru i bit Êe uskoro upuÊeni
Saboru. Zakon o lijekovima i Zakon o
ljekarniπtvu veÊ su proπli sve struËne
rasprave, a javnu raspravu Zakon o
pravima bolesnika.

Dva cilja reforme

Dva su cilja reforme zdravstva. Prvi
je osigurati bolju zdravstvenu zaπtitu
hrvatskim graanima, pogotovo
onima kojima ona najviπe treba, dok
je drugi cilj da projekti te reforme
budu sukladni zahtjevima EU-a. U
nastavku ministar VlahuπiÊ iznio je
neke osnovne podatke koji karak-
teriziraju javno zdravstvo Hrvatske.
Godine 2001. udio stanovnika starijih
od 65 godina dosegao je 15,6 posto,
raa se sve manje djece, ali veseli
podatak da je u proteklih par godina
poraslo prosjeËno trajanje æivota u
Hrvatskoj pa je 2001. iznosilo 74,65
godina πto je viπe nego prijaπnjih
godina. Vlada dræi da duæina æivota
ljudi u Hrvatskoj moæe biti i veÊa te
da se zbog toga poduzimaju brojne
javno zdravstvene mjere od kojih je
prva borba protiv puπenja osmi-
πljenim medijskim kampanjama pro-
micanja nepuπenja ”Recite da
nepuπenju”, i ”Hrvatska diπe”. Zna-
Ëajan pokazatelj zdravstvene skrbi
socijalno-gospodarskoga i kulturnog
okruæenja je perinatalna smrtnost.
Iako podaci pokazuju da je peri-
natalna smrtnost pala (u 2001.
iznosila je 7,3/1000 roenih s viπe od

1000 grama porodne teæine), na tom
planu treba uËiniti joπ viπe te
reorganizirati ginekoloπku zdrav-
stvenu zaπtitu. S tim u vezi upozorava
kako nema potpuno jasnog stava
struke je li postojeÊi model gine-
kologije u Hrvatskoj iz 1993., dobar
ili nije. Dopuπten je, meutim,
dualizam pa postoje ginekolozi u
primarnoj zdravstvenoj zaπtiti i oni u
bolniËkoj, ali se isto tako omoguÊava
onima koji iskljuËivo rade u bol-
nicama da se bave primarnom
zdravstvenom zaπtitom.

Kardiovaskularne bolesti postale su
vodeÊi javno-zdravstveni problem i
najËeπÊi uzrok smrti u Hrvatskoj, a
vodeÊi riziËni faktori za razvoj te
bolesti su puπenje cigareta, nepra-
vilna prehrana i smanjena fiziËka
aktivnost. S tim u vezi u Ministarstvu
zdravstva pripremljena je velika
javno-zdravstvena akcija ”Æivjeti
zdravo” kojom Êe se senzibilizirati i
educirati cjelokupno puËanstvo o
vaænosti i postulatima pravilne pre-
hrane i kretanja za zdravlje
pojedinaca i populacije. 

Zdravlju æena posebna paænja

U Hrvatskoj je zabiljeæen znaËajan
porast incidencije raka, a otkrivanju
karcinoma, posebno raka dojke,
pomogla je napredna dijagnostika. U
cilju ranog otkrivanja raka dojke lani
je nabavljeno viπe stabilnih mamo-
grafa za male domove zdravlja koji su
daleko od veÊih centara (npr. Sinj,
–akovo, Imotski), te dva mobilna
mamografa, u πto su bile ukljuËene i
nevladine organizacije. Ministarstvo
je osnovalo i Povjerenstvo za prev-
enciju karcinoma Ëiji je cilj izrada
nacionalnog programa prevencije ove
bolesti. Ministar je takoer pozdravio
inicijative iz Hrvatskoga sabora da se
zdravlju æena posveti posebna paænja.
Ministarstvo se trudi na unapreenju
zdravlja æene, ali isto tako upozorava
na nekoliko problema koje valja
rijeπiti, a kljuËni je na koji naËin
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AKTUALNOG STANJA U ZDRAVSTVU

Vidljivi bitni pomaci i rezultati
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reorganizirati ginekologiju izmeu
primarne i sekundarne zdravstvene
zaπtite.

Suzbijanje alkoholizma

Nadalje, konzumiranje alkohola je
uobiËajena i druπtveno prihvaÊena
navika u nas, a broj onih koji ga
konzumiraju veliki je. S tim u vezi u
sklopu javno-zdravstveni projekt
Ministarstva zdravstva pod nazivom
”Suzbijanje alkoholizma” pripremljen
je nacrt Hrvatskog akcijskog plana
protiv alkohola sukladnog smjer-
nicama Svjetske zdravstvene orga-
nizacije. Suicidi (samoubojstva) nalaze
se na prvom mjestu uzroka smrti od
ozljeda (882 sluËaja u 2001). U
razdoblju od 1985. do 1997.
standardizirana stopa smrtnosti zbog
samoubojstva oscilira, a od 1998.
biljeæi se kontinuirani pad. Broj
samoubojstava u Hrvatskoj varira i na
godiπnjoj razini kreÊe se oko brojke
800, nastavio je ministar, dodavπi da
je standardizirana stopa samo-
ubojstava za Hrvatsku u proma-
tranom 15-godiπnjem razdoblju
kontinuirano viπa od prosjeka EU kao
i prosjeka zemalja Srednje i IstoËne
Europe, a niæa od stopa u susjednoj
Sloveniji i Maarskoj, npr.

Djelatnici u zdravstvu

U sustavu zdravstva u Republici
Hrvatskoj krajem 2002. bilo je stalno
zaposleno oko 67 tisuÊa djelatnika od
Ëega je znaËajan broj djelatnika visoke
struËne spreme, dok je broj lijeËnika
s odobrenjem za samostalni rad
(licencom) iznosio oko 13 tisuÊa. U
2002. godini stopa broja lijeËnika u
sustavu zdravstva u Republici

Hrvatskoj na 100.0000 stanovnika
iznosila je 258 lijeËnika, a onih s
licencama 315 i po tome se Hrvatska
nalazi u europskoj sredini. No,
evidentna je neravnomjernost u broju
doktora na 1000 stanovnika po manje
naseljenim æupanijama pa se tako u
LiËko-senjskoj, VirovitiËko-podrav-
skoj i Vukovarsko-srijemskoj æupaniji
ta brojka kreÊe od 1,4 do 1,6 lijeËnika
dok u Gradu Zagrebu ona doseæe 4,18,

odnosno 3,22 u Primorsko-goranskoj
æupaniji. Takoer je evidentan neraz-
mjer u broju nepopunjenih mjesta u
mreæi primarne zdravstvene zaπtite.
SliËna je situacija i sa stomatologijom.
Vlada se, kaæe ministar, trudi da u
okviru moguÊnosti znaËajno una-
prijedi poloæaj zdravstvenih djelat-
nika pa je u proteklih mjesec dana dva
puta donosila uredbe kojima se
lijeËniËka plaÊa u prosjeku poveÊava
za desetak posto, a prije usvajanja
proraËuna predlagala je i korekciju
plaÊe od pet do sedam posto, ali to nije
prihvaÊeno, a da je prihvaÊen
prijedlog prosjeËna je plaÊa mogla biti
veÊa 15-tak posto. U zemlji s
inflacijom od dva posto to je znaËajan
podatak, naglaπava ministar Vlahu-
πiÊ. Osim poveÊanja plaÊe jako je
vaæno omoguÊiti mladim lijeËnicima
da πto prije obave pripravniËki staæ u
roku od Ëetiri do πest mjeseci po
zavrπetku studija te im olakπati
polaganje dræavnog ispita. Uz to,
Ministarstvo zdravstva je lani
odobrilo bolnicama i domovima
zdravlja 346 novih specijalizacija i
uæih specijalizacija, a lijeËnici
specijalisti koji su bili zaposleni na
odreeno vrijeme (31. prosinca 2001.
bilo ih je 144) zapoπljavaju se na
neodreeno vrijeme. Nekim je lije-
Ënicima ovaj status produæivan duæe
od pet godina. Tijekom ove godine,
napominje ministar, uvest Êe se
specijalizacija lijeËnika iz obiteljske
medicine.

Za zdravstvo 9% GDP-a

Ukupna izdvajanja za zdravstvo u
Hrvatskoj iznose 9 posto od GDP, a iz
proraËuna oko 16 posto. Hrvatski
problem nije πto izdvaja mali postotak
za zdravstvo nego to πto je GDP 5000
USA dolara. Gledano u europskim
relacijama u NjemaËkoj su se
izdvajanja kretala oko 10 posto, ali je
novim planom restrukturiranja i
poveÊanja konkurentnosti vlastitog
gospodarstva donijela odluku kojom
se smanjuju izdvajanja na plaÊe sa
14,4 na 13 posto. Usporedbe radi u
Hrvatskoj se iz i na plaÊu izdvaja 15,5
posto, i po tome smo meu europskim
rekorderima s tim πto je to izdvajanje
do 2000. godine iznosilo 18 posto. Na
dan 31. prosinca 1999. godine gubici
HZZO-a iznosili su milijardu 668
milijuna kuna, a konsolidacija susta-
va zdravstvenog osiguranja izvrπena
je zaduæenjem kod poslovnih banaka
(kredit). NeplaÊene obveze na dan 31.
prosinca 2002. godine na ime

neplaÊenih doprinosa za zdravstveno
osiguranje iznosile su oko 3 milijarde
i 500 milijuna kuna. Spomenuo je i
neplaÊene obveze i dugove vezane uz
ugovorene rokove plaÊanja koji su veÊ
proπli te upozorio na moguÊnost da
predstavnici klubova zastupnika
iznose podatke koji Êe biti mijeπanje
kruπaka i jabuka. U protekle tri
godine financijsko stanje u zdravstvu
bilo je teπko, iako znatno stabilnije
nego u razdoblju koje mu je pret-
hodilo. Usprkos tome plaÊe zapo-
slenika redovito su mjeseËno ispla-
Êivane, a nije bilo niti obustave
isporuka dobavljaËa iako su rokovi
plaÊanja povremeno bili neprimjereno
dugi. DobavljaËi su pokazivali visok
stupanj razumijevanja uvaæavajuÊi
partnerski odnos pa je ministar
iskoristio priliku i zahvalio im za to
osobno.

ProvodeÊi dopunsko zdravstveno
osiguranje, Hrvatski zavod za zdrav-
stveno osiguranje do kraja 2002.
osigurao je 725.532 osobe i s osnova
naplaÊenih premija naplaÊuje
291.736.243,02 kune. Polovica sta-
novniπtva Hrvatske ili oko 2 milijuna
300 tisuÊa ljudi ne plaÊa dopunsko
zdravstveno osiguranje, a od oko 2
milijuna 200 tisuÊa ljudi koji to mogu
plaÊati treÊina ih se ukljuËila u sustav
dopunskoga zdravstvenog osigu-
ranja. Financijski rezultati dopun-
skog osiguranja za 2002. godinu
pokazali su pozitivno poslovanje i
HZZO spremno oËekuje dolazak
konkurencije, naglasio je ministar
VlahuπiÊ.

Kapitalna ulaganja

Na stanje u sustavu zdravstva
znaËajno su utjecala kapitalna
ulaganja koja su stalno rasla pa su
1997. godine ona iznosila oko 121
milijun kuna, 1998. godine 162
milijuna kuna, 1999. godine veÊ 206
milijuna kuna, 2000. godine 252
milijuna kuna, 2001. godine 407
milijuna kuna, a lani veÊ 604 milijuna
kuna. Pogubni efekt u zdravstvu
uËinila je jedna odluka Vlade kojom
sedam godina nismo imali obraËun
amortizacije, podvlaËi ministar. Ove
se godine za te namjene izdvaja oko
400 milijuna kuna, a u protekle dvije
godine izdvojeno je 800 milijuna kuna
i oko milijardu kuna za decen-
tralizirane funkcije u zdravstvu pa su
zahvaljuÊi tome mnoge ustanove u
zdravstvu preporoene. Aktualna
Vlada smatra da mnoge hrvatske
bolnice i ljeËiliπta treba unaprijediti,
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U 2002. godini Hrvatska je na
100 tisuÊa stanovnika imala
258 lijeËnika, i iako ta stopa
stalno raste i dalje je manja od
prosjeka za Europu.



te stoji iza mnogih projekata: KliniËke
bolnice Rebro, KliniËke bolnice Rijeka
i Split, te malih bolnica (»akovec,
Varaædin, Vukovar, Vinkovci, Zadar),
a napravljeni su i brojni projekti glede
nove SveuËiliπne bolnice Grada
Zagreba, i veÊ je stigao pristanak
Ëetiri postojeÊe zagrebaËke bolnice za
preseljenje u novu bolnicu.

Mreæa primarne zdravstvene

zaπtite

Na temelju usuglaπenih stajaliπta
struËnjaka donesena je Mreæa pri-
marne zdravstvene zaπtite, kao nuæan
preduvjet ugovaranja s Hrvatskim
zavodom za zdravstveno osiguranje.
Isto tako Plan i program mjera
zdravstvene zaπtite iz osnovnog
zdravstvenog osiguranja te Plan i
program mjera zdravstvene zaπtite
doneseni su prvi put nakon πto je
1993. godine (dakle devet godina
kasnije) donesen Zakon o zdrav-
stvenoj zaπtiti kojim su na razini
usluga privatizirane primarna zdrav-
stvena zaπtita, stomatologija i
obiteljska medicina. Modelom priva-
tizacije dom zdravlja je izgubio svoje
moguÊnosti rada ali su ostale uprave
domova zdravlja na podruËju 116
opÊina u RH iz socijalistiËkog raz-
doblja. Bila je to jedina institucija koja
nije slijedila teritorijalni ustroj dræave
koji je tada nastao. Aktualna vlast
smatra da bi temeljem europskih i
svjetskih iskustava, a napose novog
Zakona o zdravstvenoj zaπtiti uprave
domova zdravlja trebale biti usu-
glaπene s teritorijalnim ustrojem
Republike Hrvatske jer to omoguÊava
bolje pruæanje zdravstvene zaπtite.
Problem je u tome πto Êe oko stotinjak
ravnatelja domova zdravlja i oko 500
Ëlanova upravnih vijeÊa izgubiti svoje
pozicije no aktualna vlast ne vidi niti
jedan racionalni razlog zbog kojih bi
te uprave trebale ostati. Sukladno
usmjerenjima razvoja primarne
zdravstvene zaπtite u europskim zem-
ljama, primarna zdravstvena zaπtita
treba biti utemeljena na obiteljskoj
medicini, a ove se godine krenulo s
projektom specijalizacije iz te grane
medicine.

ZakljuËujuÊi uvodni istup, ministar
VlahuπiÊ je ustvrdio da niti resorno
ministarstvo nije zadovoljno brzinom
kojom se provodi reforma u zdrav-
stvenom sustavu, no to je veliki sustav
koji zahtijeva sinkronizirano djelo-
vanje u cijeloj dræavi.

RADNA TIJELA

IzvjeπÊe je dobar pokazatelj dosad
poduzetih mjera u strategiji reforme
zdravstva i zdravstvenog osiguranja,
kao i prikaz trenutnog stanja u
sustavu, ocjena je OOddbboorraa  zzaa  rraadd,,
ssoocciijjaallnnuu  ppoolliittiikkuu  ii  zzddrraavvssttvvoo.
Odreeni bitni pomaci i rezultati su
vidljivi, ali je nuæno u narednom
razdoblju poduzeti joπ niz mjera da bi
se, prije svega, postigao cilj reforme,
a to je unapreenje uËinkovitosti i
kvalitete u sustavu pruæanja zdrav-
stvenih usluga. Iz IzvjeπÊa je vidljiv

pomak, u poboljπanju statusa zdrav-
stvenih djelatnika, prije svega u
Ëinjenici smanjenog broja neza-
poslenih lijeËnika od 2000. do danas,
ali je uoËljiva evidentna neravno-
mjernost u broju doktora na broj
stanovnika, a nepopunjena se mjesta
nalaze iskljuËivo u manje naseljenim
sredinama, dok nepopunjenih mjesta
u velikim gradovima nema. Stoga se
podræavaju napori Ministarstva
zdravstva u nastojanju da se osigura
jednakomjerna dostupnost lijeËnika
tamo gdje postoji potreba stanov-
niπtva, πto dosad nije bio sluËaj.

Odbor dræi da Êe se i neke druge
predloæene mjere oËitovati u pobolj-
πanju poloæaja zdravstvenih djelat-
nika: obavljanje pripravniËkog staæa
u roku od Ëetiri do πest mjeseci od
zavrπetka studija, poveÊani broj
specijalizacija i subspecijalizacija,
propisivanje obveze poslodavca za
edukacijom itd. Isto tako predvieno
donoπenje zakonskih propisa za
pojedine zdravstvene profesije, dopri-
nijet Êe boljem poloæaju zdravstvenih
djelatnika u cjelini. Iako su u
financiranju sustava uËinjeni odre-
eni pomaci, posebno donoπenjem i
primjenom Zakona o zdravstvenom
osiguranju, Zakon ipak nije osigurao
nove izvore financiranja pa je u tom
pravcu nuæno uloæiti dodatne napore.
Promjenom statusa Hrvatskog zavoda
za zdravstveno osiguranje kao
izvanproraËunskog fonda, takoer je
uËinjen pomak u financijskoj konso-
lidaciji sustava.

U raspravi je upozoreno na
provoenje inspekcijskog nadzora od
strane Ministarstva zdravstva, i s tim
u vezi nedostatan broj zdravstvenih
inspektora u Ministarstvu, πto treba
u πto kraÊem roku otkloniti, kako bi
se moglo na odgovarajuÊi naËin
kontrolirati financiranje cjelokupnog
zdravstvenog sustava. Ocijenjeno je
kako su vrlo korisno poduzete javno-
zdravstvene kampanje i preventivni
programi, u koje aktivnosti je bio
ukljuËen i Odbor, od akcije ”recimo
DA nepuπenju”, aktivnosti vezanih uz
zloporabe droge, do aktivnosti
vezanih uz suzbijanje alkoholizma.
»lanovi Odbora su podræali dosad
provedenu reformu sustava zdrav-
stva, te istiËu da je nuæno zalaganje za
njeno daljnje i bræe provoenje u
postizanju krajnjeg cilja, a to je
podizanje kvalitete pruæanja zdrav-
stvenih usluga. Odbor je predloæio
Hrvatskom saboru da prihvati
IzvjeπÊe, a jednako tako i OOddbboorr  zzaa
rraavvnnoopprraavvnnoosstt  ssppoolloovvaa koji je proveo
objedinjenu raspravu o tom
materijalu i Prijedlogu zakona o
zdravstvenoj zaπtiti. U uvodnom
izlaganju Vladin je predstavnik
naglasio da je zahvaljujuÊi naporima
Odbora i Æenske sekcije Saveza
samostalnih sindikata Hrvatske, te
drugih nevladinih organizacija,
kupljen jedan mobilni mamograf, a
joπ je u tijeku nabavka osam
mamografa. U raspravi je naglaπeno
da je pitanje sustava primarne
zdravstvene zaπtite uz utvrivanje
mreæe zdravstvenih ustanova i
kategorizaciju bolnica najvaænije
pitanje u Reformi. Ocijenjeno je da
IzvjeπÊe ukazuje na kljuËne probleme
u zdravstvenom sustavu koje je nuæno
rjeπavati bræe i kvalitetnije te da bi
bilo dobro da se istovremeno uz
IzvjeπÊe u raspravu uputi i Prijedlog
zakona o zdravstvenoj zaπtiti kao i
drugi zakoni iz podruËja zdravstva
Prijedlog zakona o lijeËniπtvu; o
sestrinstvu; o prevenciji bolesti i
promicanju zdravlja, a posebno
Prijedlog zakona o pravima bolesnika.

Odbor se posebno osvrnuo na dio
IzvjeπÊa koji ukazuje na veÊi pobol
æena (kao πto je rak dojke). Ocijenjeno
je da je rano otkrivanje raka dojke uz
dostupnost mamografa jedini naËin
smanjenja smrtnosti æena od ove
bolesti. Odbor misli da je nuæno
donoπenje cjelovitog Programa zaπtite
æenskog zdravlja. Ukazano je takoer
da treba jaËati edukaciju mladih o
spolno prenosivim bolestima uklju-
ËujuÊi HIV/AIDS, a napose jaËati
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Predvieno donoπenje
zakonskih propisa za pojedine
zdravstvene profesije
doprinijet Êe boljem poloæaju
zdravstvenih djelatnika u
cjelini.



IHS
23. IV. 2003.

HRVATSKI SABOR

mjere koje Êe smanjiti smrtnost
novoroenËadi i male djece. Takoer
je istaknuta vaænost edukacije
trudnica.

Promoviranje zdravlja æena nuæno
je jer u svakoj æivotnoj dobi postoje
razliËiti rizici i oboljenja prijemËiva
upravo na æenski spol. Konstatirano
je da je medicina, tj. zdravstvena
djelatnost feminizirana, ali je isto
tako uoËeno da æene teæe napreduju,
odnosno gotovo rijetko dobivaju
specijalizaciju ”iz bolje plaÊenih grana
medicine”, npr. kirurgije koja je
ekskluzivno muπko zanimanje (æene
tu participiraju samo 4 posto).

RASPRAVA

Nakon izlaganja ministra VVllaahhuu--
ππiiÊÊaa uslijedile su reakcije zastupnika.
JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr  ((HHDDZZ)) javila se radi
povrede Poslovnika. Iako je dosad
govorio samo uvodniËar, a zastupnici
nisu niti rijeË progovorili, ministar
VlahuπiÊ veÊ zna da Êe podaci koje Êe
iznositi predstavnici klubova zastu-
pnika biti mijeπanje kruπaka i jabuka.
Ministar ne moæe znati πto Êe
zastupnici govoriti, primijetila je
zastupnica Kosor, i dodala joπ kako
zastupnici imaju pravo govoriti kako
æele uz argumente koje sami odaberu.

JJuurraajj  NNjjaavvrroo, dr.med. ((HHDDZZ)) je
podsjetio ministra VlahuπiÊa da
reforma zdravstva nije poËela prije tri
godine nego davne 1993. godine
donoπenjem Zakona o zdravstvenoj
zaπtiti i zdravstvenom osiguranju.
Neπto kasnije (1996.) jednoglasno je
prihvaÊena mreæa zdravstva. Za
tvrdnju da se danas u roku od 90
odnosno 120 dana plaÊa dobavljaËima
lijekova dræi da je netoËna te s tim u
vezi iznio suprotne podatke (KBC
Rebro 280 dana, Vukovarska bolnica
288 dana, Sveti Duh 286, KlaiÊeva
258 dana, KBC Split 277 dana itd.).

IIvvaann  ©©uukkeerr  ((HHDDZZ)) dræi da je netoËna
konstatacija kako je najracionalnije to
da su uprave domova zdravlja u
principu locirane u sjediπtima
æupanija. U ZagrebaËkoj æupaniji to je
sjediπte u Gradu Zagrebu, a bilo bi
logiËno da je u najveÊem domu
zdravlja ove æupanije. Isto je tako
interesantno da je za ravnatelja nove
uprave imenovan Ëovjek iz najmanjeg
doma zdravlja u ZagrebaËkoj æupaniji,
ali je zato stranaËki Ëovjek.

Zastupnik ©uker dvoji u uspjeπnost
reforme zdravstva sa uvoenja
dopunskog osiguranja jer eto ovog

trenutka, kaæe, HZZO je poslao
bolnicama i domovima zdravlja spisak
od 40 tisuÊa nevaæeÊih kartica
dopunskog osiguranja, a to najbolje
govori o uspjeπnosti i neuspjeπnosti
odreene reforme, zakljuËio je
zastupnik ©uker.

U nastavku sjednice stavove Odbora
za rad, socijalnu politiku i zdravstvo
prenijela je njegova predsjednica
SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--FFrriiggaannoovviiÊÊ, a Odbora
za ravnopravnost spolova pred-
sjednica MMiillaannkkaa  OOppaaËËiiÊÊ.

Graanima zdravstvo skuplje

uz manje usluga

O stavovima Kluba zastupnika
HDZ-a govorio je dr.sc. IIvviiccaa  KKoossttoovviiÊÊ.
Na poËetku izlaganja upozorio je na
razloge zbog kojih je njegova stranka
bila protiv ovako provedene reforme
zdravstva. Ponajprije nije bilo
predloæeno kada i kako Êe biti donesen
sveukupan paket zakona, dane su
neke krive procjene o stanju u
zdravstvu i potpuno zanemareni
dosadaπnji reformski rezultati, plan
sanacije HZZO-a bio je nejasan, a sve
je ipak poËelo naglom smjenom 362
Ëlana upravnih vijeÊa i 72 ravnatelja
u hrvatskim zdravstvenim usta-
novama koji su do tada vodili sustav.
I veÊ prilikom prvog izvjeπÊa kojeg je

Ministarstvo zdravstva podnijelo
Saboru vidjelo se da reforma
zdravstva ne ide kako treba, a njeni
rezultati slabi. To se, tvrdi KostoviÊ,
moglo vidjeti iz npr. Ëinjenice da je
zdravstvena zaπtita postala skuplja za
pojedinca, i za dræavni proraËun, a
opseg usluga smanjen u tzv. osnovnoj
koπarici. Uz to, HZZO je imao stalan
deficit u poslovanju, a zaduæenja vani
i kod domaÊih poslovnih banaka
vrtoglavo su rasla. KonaËno, lijeËnici
koji moraju nositi reformu zdravstva
svrstani su u dræavne Ëinovnike, a
medicinskim sestrama na brzinu
skrpane plaÊe nakon æestokog pri-
tiska javnosti jer se krivom
simulacijom nije predvidio uËinak
uredbe o plaÊama. U meuvremenu
dogodila se smrt Ëak πest bolesnika u
Puli i to samo zbog organizacijskih
razloga, ukinut Krizni stoæer u
zdravstvu, i dok se priËa o basno-

slovnim informacijskim sustavima
nitko nije bio u stanju upozoriti na
opasnost i spasiti tu πestoricu
bolesnika u Puli. VeÊ tada je kaæe
KostoviÊ HDZ sumnjao da reforma ide
dobrim tijekom, a neki su Ëak bili
iznenaeni da u Hrvatsku koja je
imala prvog predsjednika Svjetske
zdravstvene organizacije (Andriju
©tampara) sada trebaju dolaziti iz
nekih drugih dræava niæe kvalificirani
ljudi i tumaËiti nam kako trebamo
voditi javno zdravstvo. Istodobno u
vrijeme Domovinskog rata kada je
bilo 700 tisuÊa prognanika i izbjeglica
od kojih njih 300 tisuÊa na stalnoj
zdravstvenoj skrbi, i kada je treÊina
bolnica bila izvan pogona jer su bile
razruπene (Vukovar i Pakrac), a
valjalo je osigurati tone i tone lijekova
i sanitetskog materijala, Hrvatsko je
zdravstvo funkcioniralo, paËe
dobivalo pohvale javnosti i svjetskih
struËnjaka. Badava ministar naja-
vljuje nove zakone na kraju mandata
aktualne vlasti. Mandat je na kraju,
zakona nema, a bez zakona nema
reforme, zakljuËuje KostoviÊ. Uz to,
nastavilo se dugovanje HZZO-a, pa je
tako, kaæe, imao priliku Ëuti da ona
kratkoroËna iznose 2,9 milijardi
kuna, a dugoroËna 2,5 milijardi kuna
a taj je problem ostavljen slijedeÊoj
vladi koja Êe doÊi nakon ove aktualne.
Iako IzvjeπÊe donosi financijske
pokazatelje HZZO-a od 1999-2002. u
njemu nisu istaknuti novi izvori
financiranja. 

Nezadovoljni lijeËnici

Nezadovoljni su i oni koji trebaju
provesti reformu u zdravstvu - lije-
Ënici. Nalaz Dræavne revizije pokazao
je da su iz zdravstva protupropisno, a
negdje i protuzakonito otiπli milijuni
bez nadzora, poveÊana su izdvajanja
graana za zdravstvo, a kvaliteta
usluga nije niπta bolja. Uz to, ne proe
niti mjesec dana, a da nije neka velika
afera u zdravstvu. Vaæno je i to πto
nedostaju financijski pokazatelji i
planovi prevencije duπevnih, djeËjih i
staraËkih bolesti. Klub smeta igno-
riranje zapoËetih reformi 1994.
godine kada je veÊ bila napravljena
mreæa zdravstvenih ustanova, a
napose ignoriranje stavova LijeËniËke
komore, Hrvatskog lijeËniËkog zbora
i Medicinskog fakulteta. U IzvjeπÊu
nedostaje objektivan osvrt na velike
promaπaje i afere koje su rezultirale
smrÊu nevinih ljudi (Baxter). Takoer
nema niti slova o uzroku nedavnog

BROJ

361

28

Zdravstvena je zaπtita postala
skuplja za pojedinca i za
dræavni proraËun, a opseg
usluga smanjen.



πtrajka lijeËnika, ali se npr. spominje
da je ova Vlada uËinila sve da se
podigne status lijeËnika. Nema niti
rijeËi o tome zaπto su na poËetku
reforme smijenjeni ugledni struËnjaci
koji nemaju veze s HDZ-om, niti
pravog osvrta i analize privatizacije
primarne zdravstvene zaπtite nego
samo neke pauπalne ocjene. Jednako
tako u IzvjeπÊu nema niti rijeËi o
protupropisnom i protuzakonitom
troπenju sredstava za zdravstvenu
reformu. IzvjeπÊe je i nepotpuno, a sve
se aktivnosti, ukljuËujuÊi i one
redovite, prikazuju kao reforma
zdravstva. Klub smatra da je IzvjeπÊe
trebalo dopuniti joπ nekim
financijskim pokazateljima podacima
o npr. interkalarnim kamatama za
dug Svjetskoj banci te kako je troπen
kredit VijeÊa Europe. Uz to, u IzvjeπÊu
ima i netoËnih podataka pa se u
materijalu mogu naÊi razliËiti podaci
o broju lijeËnika u Hrvatskoj, a na
drugom mjestu drugi. OËekivanje
trajanja æivota ne temelji se na tome
πto piπe u statistiËkom godiπnjaku,
upozorava gospodin KostoviÊ i odmah
dodaje kako se pritom zaboravlja da
je trajanje æivota samo oko 11 posto
uzrokovano zdravstvenom skrbi.
Mogla se Ëuti konstatacija da je
smanjena perinatalna smrt, a
zaboravlja se da se promijenio naËin
izraËuna te smrtnosti. Isto je tako
smijeπno da su se novci Svjetske
banke potroπili samo za projekte u
zdravstvu, a nikako za nabavku
opreme te da nam Ëinovnici te banke
odreuju πto i kako Êemo troπiti jer je
to u neskladu s naËelima Svjetske
banke. Zbog svega iznesenog Klub
zastupnika HDZ-a smatra da ne treba
prihvatiti IzvjeπÊe, zakljuËio je
zastupnik KostoviÊ.

IspravljajuÊi netoËan navod
SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--FFrriiggaannoovviiÊÊ  ((SSDDPP))
podsjetila je da su zbog afere Baxter
prvi put u novijoj povijesti Hrvatske
jedan ministar zdravstva i ravnatelji
dali ostavke, a u vrijeme bivπe vlasti
smrt pacijenata sakrivena je pod
tepih, i za to nikada nitko nije
odgovarao. Zastupnica SSoonnjjaa  BBoorroovv--
ËËaakk  ((SSDDPP)) dræi netoËnom konstataciju
dr. KostoviÊa da je Dræavna revizija
utvrdila niz nepravilnosti u
poslovanju Ministarstva zdravstva.
Ovo se IzvjeπÊe odnosi na razdoblje od
2000. do 2003. godine, dok se izvjeπÊe
za razdoblje od 2000. do 2001.
odnosilo na projekte koje je vodila
bivπa vlast, a napose na potpisane i
nepotpisane ugovore u zdravstvu.

Takav je bio i projekt za OpÊu bolnicu
u Zaboku za koju je, kako je upozorila
Dræavna revizija, bio raspisan natjeËaj
i odabran izvoaË radova, a finan-
cijska sredstva za to nisu bila
osigurana.

JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj pridru-
æuje se svima koji misle da sluËajeve
smrti ne treba koristiti u politiËke
svrhe. Afera Baxter posebno je
pogodila Istru i OpÊu bolnicu u Puli,
ali nije toËna informacija da su
smijenjeni ravnatelji po tim bol-
nicama iako je bilo razloga da se
preispita i rad uprava bolnica u
sredinama gdje je zabiljeæena afera, i
gdje je ona ostavila najveÊe posljedice.
U OpÊoj bolnici Pula i dalje je isti
ravnatelj, zakljuËila je ova zastupnica.

Politika izbjegavanja

suËeljavanja s problemima

PoËetkom 2000. godine stanje u
sustavu zdravstva bilo je obiljeæeno
velikim dugovanjima prema doba-
vljaËima, velikim potraæivanjima
doprinosa za obvezatno zdravstveno
osiguranje i viπe manje urednom
isplatom plaÊa djelatnicima u
zdravstvu, ustvrdio je KKrruunnoossllaavv
GGaaππppaarriiÊÊ u ime Kluba zastupnika
Hrvatskog bloka. VladajuÊa koalicija
koja je doπla na vlast 3. sijeËnja 2000.
godine raËunala je kako Êe osim tih
opÊe poznatih Ëinjenica u sustavu
zdravstva naÊi financijski kaos, nered
i raznovrsne sablazni, ali od svega
toga nije naeno niπta bombastiËno
Ëime bi se i na kratko vrijeme mogla
nahraniti javnost koja je tijekom
predizborne kampanje pripremana na
pronalaæenje tragova velikih prone-
vjera na svim razinama.

Nelikvidnost kao elementarna

nepogoda

Naena je samo nelikvidnost u
zdravstvu, a kao po nepisanom pra-
vilu tom se problemu pristupalo kao
nekoj elementarnoj nepogodi koja
svoje izvore ima u nekim objektivnim
okolnostima na koje se, kao ne moæe
utjecati. Razlozi su se traæili u sve
veÊem udjelu stare populacije s veÊim
zdravstvenim potrebama, u posku-
pljenju lijekova, medicinskih pro-
izvoda i tehnike ali i sve manjem broju
onih koji pridonose zdravstvenom
fondu. Politika izbjegavanja suËe-
ljavanja sa svim aspektima problema
zdravstva nastavljena je joπ nagla-
πenije, upozorava GaπpariÊ. Umjesto

da se naprave strukturne promjene i
krene ka usklaenju ukupnih
zdravstvenih kapaciteta s finan-
cijskim moguÊnostima, javnosti se i
dalje pomaæe da gura glavu u pijesak.
Hrvatske se graane pokuπava uvje-
riti kako jedino rjeπenje leæi u joπ
veÊim davanjima, a za manje
zdravstvenih usluga pomoÊu zamor-
nih pokuπaja linearnih restrikcijskih
zahvata u prava iz zdravstvenog
osiguranja. Na poËetku mandata
vladajuÊe koalicije HZZO je dugovao
Ëetiri milijarde kuna, a HZZO-u se
dugovalo 3,2 milijarde kune od Ëega
je samo Dræavni proraËun dugovao
1,7 milijardi kuna, nastavio je
GaπpariÊ. Tada je, kaæe GaπpariÊ,
ministar financija doπao na ideju da
se dug pokrije s indiciranim kreditom
nekoliko hrvatskih banaka, a tada-
πnja ministrica zdravstva na to
pristala. Ustvari pristala je da dræava
kao duænik prisili zdravstvo da se
zaduæi kod poslovnih banaka kako bi
se namirio dug dræavnog proraËuna

HZZO-u, a od tog kredita na kraju u
lipnju 2000. godine realizirano je 400
milijuna kuna, dok su ostale tranπe
zaboravljene. Da je dræava uplatila
svoje obveze (1,7 milijardi kuna)
zdravstvo bi prema vanjskim doba-
vljaËima bilo sanirano i vjerojatno bi
dobilo i prostora za neke unutarnje
investicije, ali dræava nije imala
povjerenje u zdravstvo koje je sama
vodila, a ta se procjena uskoro poka-
zala toËnom, kaæe zastupnik. Naime,
u 2000. troπkovi zdravstvene zaπtite
porasli su za viπe od 13 posto u
odnosu na 1999. godinu, a razne
naknade na teret Fonda zdravstva za
viπe od 52 posto. Time su se ukupni
izdaci HZZO-a pribliæili brojci od 14
milijardi kuna, iako su planirani
prihodi bili 12,8 milijardi kuna. Tako
je na kraju 2000. umjesto naslije-
enog manjka od 800 milijuna
stvoren ukupni manjak od milijardu i
200 milijuna kuna, a obveze HZZO-a
popele na 4,8 milijardi kuna. Isto-
dobno porasle su obveze Dræavnog
proraËuna prema zdravstvu na 2,4
milijarde kuna i sve to nakon πto je
hrvatskim graanima s prebivaliπtem
u drugim dræavama odbijeno pravo da
se solidarno koriste zdravstvenom
zaπtitom u Hrvatskoj, a medicinskim
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U IzvjeπÊu nedostaju
financijski pokazatelji i
planovi prevencije duπevnih,
djeËjih i staraËkih bolesti.
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sestrama sramotno smanjena plaÊa.
Sve u svemu nastavlja se kriza
zdravstvenog sustava jer novim
zaduæivanjem nije rijeπeno niti jedno
dugoroËno pitanje niti je novim
politiËkim potezima uπteen novac da
se pokriju svi dugovi koje ova vlast
samo produbljuje. Koalicijske zdrav-
stvene vlasti unatoË vlastitim
najavama boljeg sutra nemoÊno i
nesposobno upropaπtavaju zdravstve-
ni sustav bez imalo politiËke volje da
izvuku odgovarajuÊe konzekvence
pozivajuÊi se na svoj mandat na
demokratskim izborima. Istodobno
nizom podzakonskih akata drogiraju
se zakonske i ustavne odredbe, od
naËina izbora ravnatelja do ojaËavanja
ustanova i institucija koje trebaju u
buduÊnosti osigurati nedodirljivost
pozicija i blokiraju bilo kakvu pre-
raspodjelu ili normalnu mjenu na
vodeÊim poloæajima u zdravstvu
temeljem kriterija struËne i znan-
stvene kvalitete nevezane uz njihov
politiËki milje. Prijedlog zakona o
zdravstvenom osiguranju iz listopada
2001. joπ je jedan pokuπaj da se
papirnim rjeπenjem postigne neko
poboljπanje. Zakon ne mijenja niπta
osim πto umanjuje prava iz
zdravstvenog osiguranja i izmiπlja
dodatne izvore financiranja ali ne
nudi nikakvo jamstvo da uspostavom
novih restrikcija neÊe ubrzo doÊi do
ponavlja istih problema. 

Glavni prigovor tom zakonskom
aktu je to πto se ponovno linearno
pristupa problemu smanjenja troπ-
kova u zdravstvu smanjivanjem prava
kroz poveÊanje participacije. I dalje,
svi imaju pravo na sve samo su ta
prava kvantitativno linearno uma-
njena πto se jasno vidi iz dopunskog
osiguranja kojim se odreuje da to
osiguranje pokriva troπkove parti-
cipacije koju osnovni osiguranik
mora sam namiriti. Dopunskim
osiguranjem ustvari ne moæemo
osigurati protiv zdravstvenih rizika
izvan obvezatnog osiguranja jer su
veÊ obveznim osiguranjem svi rizici
pokriveni. Dopunsko osiguranje
pokriva rizike participacije, a ne
pokriva rizike bolesti i time je ono
neatraktivno, a oni koji ga priuπte
stimulirat Êe se na πto intenzivniju
potroπnju osnovnog osiguranja jer za
njegovo koriπtenje neÊe moÊi izravno
uplaÊivati participaciju. Samo po sebi
to je bolesni vid osiguranja koji u tom
pogledu savrπeno odraæava svijest
njegovih predlagatelja, tvrdi Gaπpa-
riÊ.

Financijska kriza dominantan

problem

U ovom je trenutku dominantan
problem financijska kriza u zdrav-
stvu, dok je struËno organizacijski
aspekt viπe taktiËko provedbene
teæine. Stoga je prvo i osnovno u
zdravstvu uravnoteæenje svih prihoda
i rashoda HZZO-a, ukljuËujuÊi tu i sve
kreditne obveze. HZZO morao bi
vidjeti koliko realno sredstava moæe
prikupiti i taj podatak podastrti na
verifikaciju resornom ministarstvu i
Vladi, a potonja mora onda utvrditi
opseg prava zdravstvenog osiguranja
za svaku kalendarsku godinu.
KonaËno valja shvatiti da se
graanima ne moæe ponuditi sve i sva
u okviru financijski ograniËenog
obveznog osiguranja jer to vodi u
stanje u kojem smo danas, tvrdi
GaπpariÊ. Nadalje, veÊ na ovoj razini
trebalo bi odvojiti zdravstvo od
socijale, a zdravstvene fondove
rasteretiti bilo kakve obveze da
plaÊaju bolovanja ili sliËne naknade.
Glede dimenzije zdravstvenog sustava
dræi da se neminovno mora svesti na
manju mjeru, a to ukljuËuje struk-
turnu racionalizaciju kapaciteta i
kadrova. Potrebno je provesti
kategorizaciju bolnica tj. donijeti
struËnu i politiËku odluku tko i u
kojem opsegu radi, πto i gdje.
Sadaπnja se garnitura u vlasti
priprema da potezom pera sa snagom
obvezujuÊeg propisa koncentrira sve
struËne ovlasti pod kapu KBC-a
Zagreb kojeg, uz to, planira uklopiti
u okvir Medicinskog fakulteta te s tim
stvarno institucionalno ovladati
hrvatskim zdravstvom πto je za
Hrvatsku neprihvatljivo. Klub misli
da bi buduÊu zdravstvenu zaπtitu
trebalo graditi na Ëetiri regionalna
fakultetska kliniËka srediπta u
Hrvatskoj i u tom smislu ukljuËiti i
proces akreditacije kojim Êe se mjeriti
rezultati medicinske djelatnosti
zdravstvenih ustanova.

Viπe od polovine stanovniπtva

osloboenja participacije

Uslijedili su ispravci netoËnih
navoda. Tako je SSoonnjjaa  BBoorroovvËËaakk  ((SSDDPP))
reagirala na GaπpariÊev navod da su
drastiËno smanjena zdravstvena pra-
va osiguranika. S tim u vezi
zastupnica je iznijela suprotne
podatke podsjetivπi na ministrove
rijeËi da je oko 2,5 milijuna ljudi
osloboeno plaÊanja participacije,

uvedeno dopunsko osiguranje, a
umirovljenici plaÊaju samo 50 kuna
mjeseËno osiguravajuÊi lijekove i sve
πto im je potrebno.

BBrraanniissllaavv  TTuuππeekk  ((SSDDPP)) smatra da je
zastupnik GaπpariÊ iznio nekoliko
netoËnih navoda koji se globalno
svode na to da koalicijska vlast nije
niπta uËinila glede reforme u
zdravstvu. Tuπek je izaπao s kontra
argumentima kao npr. da je
ograniËen rast zdravstvenih troπkova,
definirana prava iz osnovnog
zdravstvenog osiguranja, uvedeno
dopunsko osiguranje i nova lista
lijekova te sniæena cijena za 200 vrsta
lijekova, proπirena lista lijekova na
teret osiguranja za 72 lijeka itd.

ReagirajuÊi KKrruunnoossllaavv  GGaaππppaarriiÊÊ
((HHBB)) primijetio je da zastupnik Tuπek
nije niπta ispravio iz njegovog istupa
nego je samo kontrirao hvaleÊi
Ministarstvo zdravstva. ”Zastupnik
Tuπek i ja imamo dijametralno razliËit
pristup ovoj temi, i vjerojatno Êe
Tuπek ovo πto je iznio koristiti i u
svojoj raspravi”, podvukao je GaπpariÊ
dodavπi kako je pravo spomenutog
SDP-ovog zastupnika da hvali
Ministarstvo kao πto je i njegovo
pravo da kritizira.

Predsjedatelj sjednice akademik
VVllaattkkoo  PPaavvlleettiiÊÊ upozorio je na nuænost
da svi shvate kako ispravak netoËnog
navoda znaËi ispravljanje Ëinjenica ili
brojki, a ne tueg miπljenja.

Vlada se oπtro suprotstavlja

restrikcijama u zdravstvu

U nastavku sjednice dr.sc. TToonnËËii
TTaaddiiÊÊ  ((HHSSPP)) zatraæio je stanku u ime
Kluba zastupnika HSP-HKDU-a sve
dok se ne uspostavi izravan tele-
vizijski prijenos ove iznimno znaËajne
rasprave. Nakon konstatacije
predsjedatelja sjednice akademika
PPaavvlleettiiÊÊaa  da nema nikakve kom-
petencije da bilo kome bilo πto
nareuje, u ovom sluËaju medijima, te
da to ne moæe biti razlog za stanku u
radu Sabora, zastupnik DDaammiirr  KKaajjiinn
pridruæio se u ime Kluba zastupnika
IDS-a zahtjevu zastupnika TadiÊa.
Ako Sabor nije u stanju javno putem
televizije progovoriti o ovoj temi onda
je bolje da se o ovoj toËki raspravlja
sutradan. zakljuËio je Kajin. Pred-
sjedatelj gospodin PPaavvlleettiiÊÊ ustrajao je
na svom miπljenju, ali je JJaaddrraannkkaa
KKoossoorr  ((HHDDZZ)) u ime Kluba zastupnika
HDZ-a takoer inzistirala da se ova
rasprava televizijski prenosi. Pri tome
je podsjetila na jednu odluku VijeÊa
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HRT-a koja nikada nije stavljena
izvan snage, a u kojoj je taksativno
pobrojano πto HRT mora prenositi iz
Hrvatskoga sabora. Tako se, meu
ostalim, kaæe da su to teme koje su od
osobitog znaËenja za sve graane RH,
a ako je neπto osobito vaæno onda je to
ova tema koja se tiËe zdravlja ljudi,
zakljuËila je zastupnica Kosor i
zamolila Predsjedniπtvo Sabora da
uËini sve da se osigura izravan
televizijski prijenos. Reagirao je
mr.sc. MMaarriinn  JJuurrjjeevviiÊÊ  ((SSDDPP)) konsta-
tacijom da je spomenuta odluka bila u
vrijeme vaæenja starog zakona o HRT-
u, a nije sada, te dodao kako se svi
zalaæu da nema utjecaja politike na
televiziju i s tim u vezi izrazio nadu
da Êe zastupnici biti principijelni. A
πto se tiËe vaænosti teme, sve su u
Hrvatskom saboru vaæne, zakljuËio je
JurjeviÊ.

Zahtjevu za odobravanjem stanke
pridruæio se i Klub zastupnika Libe-
ralne stranke, a njezin predstavnik
dr. ZZllaattkkoo  KKrraammaarriiÊÊ  podsjetio na
vremena kada su vladajuÊi bili oporba
i inzistirali na prisutnosti javnosti
kod nekih tema. Pomalo je i za Sabor
upitno kada ovako doista vaæne teme
prolaze bez javnosti, kaæe KramariÊ i
izraæava bojazan da se ne upadne u
zamku dvostrukih kriterija tj. da
jedna priËa vrijedi kada su vladajuÊi
u oporbi, a druga kada su u poziciji.

Ovdje je rijeË o znaËajnoj temi ne
samo zbog novca koji se koncentrira
u zdravstvenom sustavu nego i zbog
πtrajka koji se dogodio u meu-
vremenu i stoga je bitno da se ova
rasprava odvija pred javnoπÊu tj.
televizijskim kamerama, podvukla je
JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj u ime
Kluba zastupnika HSLS-a. Stoga je
zamolila stanku od pola sata kako bi
Predsjedniπtvo Hrvatskog sabora
moglo osigurati izravan televizijski
prijenos. Iako je predsjedatelj aka-
demik PPaavvlleettiiÊÊ ustvrdio kako je
zahtjev za stankom veÊ dovoljno
obrazloæen i da Êe odrediti stanku
kako bi se vidjelo πto se moæe uËiniti,
zastupnik MMllaaddeenn  GGooddeekk takoer je

zatraæio odreivanje stanke u ime
Kluba zastupnika LIBRE. Zastupnik
tvrdi da je Klub zainteresiran za to da
se osigura izravan prijenos i javnost
upozna s radom u zdravstvu, na Ëijem
je Ëelu uostalom jedan Ëlan ove
stranke.

Klub zastupnika HSS-a, rekla je
LLjjuubbiiccaa  LLaalliiÊÊ pridruæuje se zahtjevu
da se osigura izravan televizijski
prijenos, ali bez odreivanja stanke
kako bi se nastavila konstruktivna
rasprava bez politiziranja i ubiranja
politiËkih bodova. Na koncu zahtjevu
da rasprava bude javna pred TV
kamerama pridruæio se i ministar dr.
AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ tvrdnjom kako je
Ministarstvu zdravstva i Vladi jako
stalo da toga. Primijetio je joπ kako
resorno ministarstvo i Vlada nemaju
πto skrivati, te kako su svi podaci
javni, a on spreman pred Ëitavom
hrvatskom javnosti konstruktivno
odgovoriti na sve navode zastupnika.
Nakon svega predsjedatelj sjednice
akademik PPaavvlleettiiÊÊ  odredio je stanku
od pola sata.

Nakon πto je gospodin PPaavvlleettiiÊÊ
obavijestio zastupnike da je od Ëelnog
Ëovjeka televizije dobio potvrdu da Êe
se daljnja rasprava odvijati pred tv
kamerama, istupio je ministar mr.sc.
AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ. U kraÊem istupu
osvrnuo se na neke primjedbe iz
rasprave pa je podsjetio npr. da je
projekt zdravstvenog sustava finan-
ciranog zajmom Svjetske banke
potpisala bivπa Vlada. Projekt je
apsolutno pod nadzorom Svjetske
banke, Dræavne revizije i svih ostalih
za to odgovarajuÊih institucija. Od 13
milijuna 749 tisuÊa dolara investirano
je πest milijuna 882 tisuÊe dolara, a
zbog toga πto su na javnim
natjeËajima bile niæe cijene ostvarena
je uπteda od gotovo 6 milijuna 860
tisuÊa dolara, i ta Êe sredstva, rekao
je ministar, biti korisno upo-
trijebljena. Moglo se Ëuti kako
Hrvatska treba platiti 50 tisuÊa dolara
kamata na neiskoriπteni dio zajma, ali
ministar upozorava: ”da smo isko-
ristili ovih pribliæno 7 milijuna dolara
tada bi trebali platiti oko 400 tisuÊa
dolara kamata. Prema tome uπteda na
spomenutom projektu iznosi oko 350
tisuÊa dolara”. VlahuπiÊ tvrdi da su
svi projekti u zdravstvu potpuno
javni.

Zahvalio se zastupniku GaπpariÊu
na prijedlogu po kojem treba
uravnoteæiti prihode i rashode u
zdravstvu, ali se Vlada oπtro protivi
restrikcijama u zdravstvu, jer hrvat-
ski graani zasluæuju bolju zdrav-

stvenu zaπtitu, i æeli odgovorno uloæiti
novce radno aktivnog stanovniπtva u
unapreenje zdravstvene zaπtite naπih
stanovnika.

Koliko novca toliko zdravstva ili

zdravlja

Problematika zdravstva mora se
svesti na novËanu dimenziju ili onu
narodnu ”koliko novca toliko mu-
zike”, a u ovom sluËaju ”koliko novca
toliko zdravstva ili zdravlja”,
primijetio je u ime Kluba zastupnika
IDS-a DDaammiirr  KKaajjiinn. Iako niti danas
stanje u zdravstvu nije idealno ipak je
neusporedivo bolje nego πto je bilo do
3. sijeËnja 2000, nastavlja Kajin. Na
primjeru OpÊe bolnice Pula upozorio
je na jedno licemjerno politikantstvo.
PrateÊi prilike u toj bolnici od 1993.
do 2001. prisjetio se kako je rekao
apsurdnog zakona koji je propisivao
æupanije kao osnivaËe opÊih bolnica
koje su onda neposredno na taj naËin
bile odgovorne za stanje u tim
institucijama. Cijelo to vrijeme bio je
opravdan protest zaposlenika zbog
njihovog statusa i financijske dubioze
ustanove u kojoj su radili, a s druge
strane postojalo je jedno licemjerno
politikantstvo. Istarska æupanija je
1997, 1998. i 1999. godine imala
proraËun izmeu 60 i 80 milijuna
kuna, a samo su godiπnje potrebe
OpÊe bolnice Pula iznosile izmeu 120
i 140 milijuna kuna. Pitanje je bilo
kako te novce pronaÊi kada zako-
nodavac za tu namjenu nije osigurao
niti jednu kunu, ali je zato stalno
stvarao dojam da su ”osnivaËi” bolnica
za neπto odgovorni, nastavlja Kajin.
Istina je da su osnivaËi mogli utjecati
samo na to tko Êe biti ravnatelj,
odnosno Ëlan nadzornog vijeÊa
bolnice i niπta viπe. Æupanija Istarska
imala je 2001. proraËun od 140
milijuna kuna, a izdaci OpÊe bolnice
u Puli dosegnuli su oko 175 milijuna
kuna. Istodobno prihodi bolnice
iznosili su 154 milijuna pa se
postavilo pitanje gdje pronaÊi 21
milijun kuna i to samo za 2001.
godinu kako bi se pokrio taj manjak.
Zastupnik ipak priznaje da
financijske prilike idu na bolje kada
je zdravstvo posrijedi, pa se
poboljπava poloæaj opÊih bolnica, Ëak i
u odnosu na klinike.

PromatrajuÊi financijsku stranu
zdravstva na razini dræave zastupnik
se prisjeÊa 31. prosinca 1999. i
nepodmirenih 4 milijarde 89 milijuna
kuna, te Ëinjenicu da je od kratko-
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Hrvatske se graane pokuπava
uvjeriti kako jedino rjeπenje
leæi u joπ veÊim davanjima, a
za manje zdravstvenih usluga
pomoÊu zamornih pokuπaja
linearnih restrikcijskih
zahvata u prava iz
zdravstvenog osiguranja.
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roËnih obveza na naplatu dospjela
milijarda 519 milijuna kuna. Najviπe
novca su potraæivale same zdrav-
stvene ustanove, pa osiguranici zbog
neplaÊenih naknada za bolovanje,
dobavljaËi i jednom rijeËju sustav se
doslovce uruπavao. U takvoj situaciji
nova je vlast (Vlada) da bi pokrila
gubitke Zavoda veÊ u svibnju 2000.
preko HZZO uzela kredit od milijardu
668 milijuna kuna ili 222 milijuna
eura. Da bi se rijeπila dugova bivπe
Vlade, i rijeπila pitanje nelikvidnosti
u zemlji aktualna je Vlada dobrano
zaduæila zemlju, no postavlja se
pitanje je li bolje taj teret prebaciti na
buduÊe generacije pritom potiËuÊi
rast bruto druπtvenog proizvoda, te u
meuvremenu jasno dati daha
gospodarstvu koji Êe prevladati
nelikvidnost ili dopustiti da se
cjelokupni sustav uruπi. Kajin osobno
smatra da je najbolje πto je Vlada
mogla uËiniti u ove tri godine
rjeπavanja pitanja nelikvidnosti u RH.
Iako HZZO od 4 milijarde kuna i dalje
ima nepodmirenih obveza milijardu
260 milijuna kuna, rijeË je uglavnom
o dugoroËnim obvezama i na
zastupnicima buduÊeg saziva Hrvat-
skog sabora bit Êe da u dræavnom
proraËunu osiguraju sredstva za
servisiranje tog duga. Kajin nagla-
πava da su ipak najteæe godine iza
hrvatskog zdravstva, a πto se tiËe
zdravstvenog standarda i dalje Êe
vrijediti ona narodna koliko novaca
toliko muzike. A to onda znaËi da
Hrvatska sa svojih 5000 US dolara per
capita ne moæe imati zdravstveni
standard kao ©vicarska sa 35.000 US
dolara ili kao Slovenija sa 11.500 US
dolara.

Uspostavljanje ravnoteæe

izmeu troπkova i prihoda

U ime Kluba zastupnika LIBRE
istupio je VViikkttoorr  BBrrooææ, dr.med. U
kraÊem obraÊanju zastupnicima
prisjetio se srpnja 2000. godine kada
je Sabor donio Strategiju i plan
reforme zdravstva i zdravstvenog
osiguranja s toËno pobrojanim
ciljevima te reforme. Jedan od ciljeva
bio je i ograniËenje rasta zdravstvenih
troπkova i uspostavljanje stabilnosti
sustava. Zbog nepodmirenih obveza i
nedostatka potroπnog materijala i
lijekova te je godine bila dovedena u
pitanje uopÊe moguÊnost funkci-
oniranja zdravstva sukladno potre-
bama osiguranika. Od tada do danas
postignuta je izvjesna, ali ne i

potpuna financijska konsolidacija
zdravstva. Nije, meutim, uspo-
stavljena ravnoteæa izmeu potroπnje
u zdravstvu i potrebnih materijalnih
sredstava za njezino pokriÊe. Kako

novim Zakonom o zdravstvenom
osiguranju nisu pronaeni novi izvori
financiranja zdravstva (napravljena je
tek preraspodjela unutar postojeÊih
sredstava) to ostaje kao jedan od
glavnih zadataka u buduÊe, zastupnik
se nada, i dalje vladajuÊe koalicije.
Dræi da bi se ti izvori mogli osigurati
uvoenjem dodatnog osiguranja za
npr. veÊi komfor za vrijeme smjeπtaja
bolesnika u zdravstvenu ustanovu.
Takoer i usmjeravanjem dijela
sredstava koji se akumulira iz poreza
na duhanske proizvode, alkoholna
piÊa, pa Ëak moæda i iz poreza po litri
benzina u Fond za zdravstveno
osiguranje jer se tu radi o graanima
koji, dokazano je, troπe viπe sredstava
iz Fonda.

UËinjen ozbiljan iskorak

Klub smatra da je u reorganizaciji
sustava financiranja i plaÊanja
zdravstvenih usluga napravljen
ozbiljan iskorak usvajanjem novog
Zakona o zdravstvenom osiguranju.
Smanjenje potroπnje u zdravstvu
pokuπano je i s osnove isplate
naknade za bolovanja. Iako se Klub
slaæe da je nuæna efikasna, struËna i
temeljita kontrola duæine bolovanja,
dræi da naËin te kontrole (obavljaju je
lijeËnici zaposleni u Zavodu za
zdravstveno osiguranje) nije ispunio
zadatak. LijeËnici Zavoda dovedeni su
u nezgodnu situaciju kada raspolaæu
miπljenjem vrhunskog specijaliste
(kardiokirurga npr.), i nemaju
potrebnog struËnog znanja, a moraju
ocijeniti moæe li se ili ne produæiti
bolovanje. Uz to, takva je kontrola
dodatno optereÊenje za bolesnike,
napose za one nepokretne koji dolaze
iz udaljenijih mjesta. Klub misli da je
tu kontrolu moguÊe uspostaviti na
znatno efikasniji naËin tako da je
obavljaju komisije ali i inspektori
specijalizirani za odreena podruËja

pri Ministarstvu zdravstva povremeno
radeÊi ”blitz” kontrole kroz zdrav-
stvene kartone itd. Tako bi se, smatra
Klub, izbjegao sukob interesa s
obzirom na to da sada kontrolu
provode zaposleni u Zavodu koji
ujedno i plaÊa naknadu za bolovanje
pa je logiËno πto je ponekad i njima u
interesu da ta bolovanja budu πto
kraÊa. U vremenu koje je pred nama
odreenu bi reorganizaciju trebao
doæivjeti Hrvatski zavod za
zdravstveno osiguranje te se slaæe s
miπljenjem predsjednika Upravnog
vijeÊa Zavoda da ta ustanova mora
konaËno voditi brigu o interesima
pacijenata s jedne strane, a druge
strane kao produæena ruka dræave
voditi raËuna o interesima dræave u
potroπnji u zdravstvu. Klub pozitivne
pomake vidi i u reformi u primarnoj
zdravstvenoj zaπtiti pa tako i
uvoenju novog koncepta doma
zdravlja kako se predlaæe Zakonom o
zdravstvenoj zaπtiti. Ocjena je Kluba
da Êe takva organizacija doma
zdravlja pridonijeti boljem orga-
niziranju i radu, a napose poveÊanju
razine kvalitete pruæanju zdrav-
stvenih usluga u opsegu primarne
zdravstvene zaπtite. Slaæe se takoer
da uprava domova zdravlja mora biti
u æupanijskom srediπtu, ali s
predvienom moguÊnoπÊu da dom
zdravlja osniva svoje ispostave tamo
gdje se ukaæe potreba tj. tamo gdje oni
i sada postoje i pruæaju usluge u
okviru primarne zdravstvene zaπtite,
s tim da se otvori moguÊnost
poveÊanja sadræaja usluga uvoenjem
odreenih konzilijarno specija-
listiËkih usluga. Glede reforme
bolniËkog sustava napravljeni su
poËetni koraci u kategorizaciji bolnica
te dræi da je dobra kategorizacija i
razvrstavanje bolnica u tom smislu
prema njihovoj razini (lokalne,
regionalne i nacionalne), ali valja
nastaviti, paËe ubrzati s izradom
standarda glede posteljnih kapaciteta,
opreme i struËne razine zdravstvenih
radnika. Paralelno s kategorizacijom
bolnica potrebno je ozbiljno poËeti se
baviti i utvrivanjem tzv. akreditacije
zdravstvenih ustanova (utvrivanje
nivoa kvalitete zdravstvenih usluga
koju odreena zdravstvena ustanova
moæe pruæiti s obzirom na kadrove i
opremu kojom raspolaæe).

DrastiËan pad nataliteta

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSPP--
HHKKDDUU--aa govorio je VVllaaddoo  JJuukkiiÊÊ ((HHSSPP))..
Posebno je zabrinut Ëinjenicom pada
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U ovom je trenutku
dominantan problem
financijska kriza u zdravstvu,
dok je struËno-organizacijski
aspekt viπe taktiËko
provedbene teæine.



nataliteta koji prijeti izumiranjem
nacije, ”a da nije navedeno πto
Ministarstvo zdravstva Ëini, te da li je
moguÊe imati bolju zdravstvenu
zaπtitu rodilja, trudnica i dojenËadi”.

Pita koliko razjedinjenost gine-
kologije kao struke na ginekologe u
bolnicama i primarnoj zdravstvenoj
zaπtiti, utjeËe na poloæaj trudnice koja
ima dva ginekologa, jednog za porode,
a drugog za praÊenje trudnoÊe. 

Klub zastupnika HSP-HKDU-a
zabrinjavaju afere vezane uz umjetnu
oplodnju. 

”Raduje nas da broj samoubojstava
u Hrvatskoj pada, ali iz izvjeπÊa ne
vidimo i ne znamo koliki je broj
hrvatskih branitelja meu njima”. 

Smatraju da je lijeËniËki posao
visoko vrijedan rad koji treba
odgovarajuÊe nagraditi, ali i traæiti da
plaÊa ovisi o kvaliteti i kvantiteti
usluga koje dobivaju korisnici
zdravstvene zaπtite.

Klub zastupnika HSP-HKDU-a nije
zadovoljan preraspodjelom broja
lijeËnika i stomatologa po hrvatskim
æupanijama, te istiËu problem
Slavonije.

Tako npr. Osijek ima Medicinski
fakultet i kliniËku bolnicu, ali i upola
manji broj lijeËnika od Zagreba ili
60% manje od Rijeke. U Vukovarsko-
srijemskoj æupaniji ima samo 1,52%
lijeËnika na tisuÊu stanovnika, te 0,30
stomatologa, navodi zastupnik. SliËna
je situacija i u ostalim slavonskim
æupanijama, meutim, zabrinjava
podatak da u tim æupanijama, a sliËno
je i u Podravini i Meimurju, pa i Lici,
nema nezaposlenih lijeËnika i
stomatologa prijavljenih na zavodima
za zapoπljavanje, istiËe zastupnik.

”Ovako pregledni podaci koji se prvi
put prikazuju, pokazuju viπegodiπnje
zanemarivanje razvoja malih sredina,
te ratom stradalih podruËja, te
nedovoljnu ulogu dræave u
motiviranju lijeËnika da odlaze raditi
u sve krajeve Hrvatske”.

Moæe li se bolje gospodariti

izdvojenim novcem

Vlado JukiÊ naglasio je da
financijski pokazatelji govore da
Hrvatska izdvaja veliki novac za
zdravstvenu zaπtitu, 9% bruto
druπtvenog proizvoda. ”Ipak ostaje
pitanje moæe li se bolje gospodariti sa
14 milijardi kuna, jesu li postignute
sve racionalizacije i koliko se
odgovorno ponaπa Hrvatski zavod za
zdravstveno osiguranje, kako se i

koliko odgovorno ponaπaju æupanije
kao vlasnici ustanova, te poglavito
kako se ponaπaju velike kliniËke
dræavne bolnice?”

Zastupnik primjeÊuje da se iz
izvjeπÊa ne moæe iπËitati na koji naËin
Ministarstvo zdravstva utjeËe na bolje
upravljanje ustanovama i da li su
ravnatelji ustanova izabrani po
struËnim kriterijima, a ne nekim
drugim, odnosno, znaju li ravnatelji,
koji su uglavnom lijeËnici, voditi
velike kliniËke bolnice.

Dopunsko osiguranje i liste

Ëekanja

Novi Zakon o zdravstvenom osigu-
ranju donio je dopunsko zdravstveno
osiguranje, po kojemu je osigurano
750 tisuÊa osoba. Vlado JukiÊ
postavlja pitanje koliko su usluga po
toj osnovi dobili hrvatski graani,
jesu li smanjene liste Ëekanja, imaju
li bolju zdravstvenu zaπtitu. IstiËe da
na ta pitanja nema odgovora u
izvjeπÊu.

Klub zastupnika HSP-HKDU-a
smatra da je primarna zdravstvena
zaπtita najvaæniji dio zdravstvene
zaπtite, jer je najjeftinija i dostupna
svakom stanovniku. Dræe da treba
motivirati lijeËnika u primarnoj
zdravstvenoj zaπtiti na bolji rad, te
opremiti ambulante s kvalitetnom
opremom, a isto tako potrebno je
zaposliti lijeËnike u æupanijama u
kojima ih nedostaje.

Vlado JukiÊ naglaπava da je bol-
niËka zdravstvena zaπtita najskuplji
vid zdravstvene zaπtite. ”Dobro je da
se uvodi naËin plaÊanja prema stvarno
uËinjenom poslu, te da se motivira
kraÊe zadræavanje u njima”. Ipak,
postoji problem da su bolnice za radno
aktivno stanovniπtvo dostupne samo
ujutro, ”pa oni koji jedini izdvajaju iz
svojih plaÊa ne mogu doÊi na pregled,
a da zbog toga ne moraju otiÊi na
bolovanje”.

Zastupnik je miπljenja da pravilnik
o radnom vremenu treba osigurati da
radno aktivno stanovniπtvo moæe doÊi
na pregled i u poslijepodnevnim
satima.

ZakljuËno je rekao da izvjeπÊe nudi
mnogo obeÊavajuÊih trendova, ali
traæi i dodatna objaπnjenja.

Zakon o pravima bolesnika

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSSS--aa
govorio je MMiirroossllaavv  FFuurrddeekk,, dr.med.
((HHSSSS)).. Rekao je da je rijeË o
dokumentu koji daje presjek reforme
sustava zdravstva i kao takav je
prihvatljiv Klubu zastupnika HSS-a.
”Naæalost, ne progovara u potpunosti
o akutnom stanju u zdravstvu, jer je
na snazi radna obveza kao posljedica
lijeËniËkog πtrajka, o Ëemu u
dokumentu nema ni rijeËi”. Stoga je
dr. Furdek zamolio ministra da iznese
tijek i naËin rjeπavanja ove ozbiljne
situacije.

Nije potpisan kolektivni ugovor za
zdravstvo, nisu potpisani ugovori o
primarnoj zdravstvenoj zaπtiti, kao ni
dio ugovora izmeu Ministarstva i
æupanija vezanih za bolnice, a ”nema
ni izvjeπtaja o istragama o kojima
mediji piπu svaki dan”. Klub zastu-
pnika HSS-a je prilikom rasprave o
strategiji i reformi zdravstvenog
sustava istakao da je reforma prijeko
potrebna, ali da kasni. ”Nismo zado-
voljni dinamikom i brzinom kojom se
promjene zbivaju, neki reformski
zahvati se presporo provode, ali se
zbog toga od reforme ne smije
odustati”.

Naglasio je da do sada nije ostvaren
jedan od bitnih ciljeva reforme, a to je
dovoenje graanina pacijenta u
srediπte pozornosti sustava. Zbog toga
postoji veliko nezadovoljstvo, ali i
nemoÊ pacijenata da utjeËu na sustav,
pa se pokazuje vrlo vaænim donijeti
Zakon o pravima bolesnika, napo-
minje dr. Furdek.

Ministarstvo je uËinilo kvalitetni
iskorak u nizu javno- zdravstvenih
projekata, s ciljem oËuvanja i una-
preenja zdravlja, kao πto je akcija
”recite da nepuπenju”. ”Blizu 80 tisuÊa
ljudi je prestalo puπiti unazad godine
dana”.

©to se tiËe broja zaposlenika u
zdravstvu, joπ uvijek smo ispod pro-
sjeka EU, imamo 251 lijeËnika na 100
tisuÊa stanovnika, a Europa 358,
Hrvatska ima 499 sestara na 100
tisuÊa stanovnika, a Europa 755,
komentira zastupnik.

Klub zastupnika HSS-a iskazuje
pohvale Ministarstvu, jer je smanjen
broj nezaposlenih lijeËnika, te
poveÊan broj specijalizacija. Dr.
Furdek izjavio je da nam ipak
nedostaje blizu 2 tisuÊe medicinskih
sestara, a uz to se javlja i potreba
usklaivanja njihova πkolovanja sa
smjernicama EU.

IHS
23. IV. 2003.

REFORMA ZDRAVSTVA
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Znaju li ravnatelji, koji su
uglavnom lijeËnici, voditi
velike kliniËke bolnice.



IHS
23. IV. 2003.

HRVATSKI SABOR

U novoj mreæi primarne zdrav-
stvene zaπtite, postoje nepopunjena
mjesta u slabije naseljenim
podruËjima. Ukinuto je financiranje
uprava domova zdravlja od strane
Hrvatskog zavoda za zdravstveno
osiguranje i to je prebaËeno na
æupanije.

Klub zastupnika HSS-a iskazuje
potrebu toËnog definiranja izvora
financiranja, bilo iz Ministarstva
zdravstva, u prijelaznom periodu
ustrojavanja domova zdravlja, ”po
nama u vremenu od godinu dana”,
kao i zbrinjavanje viπka uposlenih.

Zastupnik je miπljenja da nisu
ostvareni uvjeti da primarna
zdravstvena zaπtita izvrπi zadaÊu
prevencije i da rijeπi ono πto je prijeko
potrebno, 60 do 70% svakodnevne
uobiËajene patologije.

Detaljna analiza police

dopunskog osiguranja

©to se tiËe dopunskog zdravstvenog
osiguranja, dr. Furdek smatra da je
potrebna detaljna analiza polica, kako
bi se utvrdilo da li ona financijski
zaista pokriva sva prava koja su
navedena.

IstiËe da je milijun i 200 tisuÊa
osiguranika osloboeno svih vrsta
participacije. Æupanije su preuzele
obvezu saniranja gubitaka ustanova u
svom vlasniπtvu, no tu se postavlja
pitanje financijskih moguÊnosti. Uz
to, æupanije na svom teritoriju trebaju
popuniti mreæu primarne zdravstvene
zaπtite, i to bez toËne razrade
financiranja, naglaπava dr. Furdek.
”Klub zastupnika HSS-a predlaæe
jednu od moguÊnosti izvora dodatnih
novaca, a to je glavarina. To bi
podrazumijevalo i decentralizaciju
HZZO-a, znaËi da novac koji pripada
æupanijama za primarnu zdravstvenu
zaπtitu, stvarno bude decentraliziran
u podruËne urede pri æupanijama”.

Dr. Furdek rekao je da Êe u
slijedeÊem razdoblju biti potrebno
iznaÊi nove izvore financiranja
zdravstvenog sustava, ali i dovrπiti
njegovu reorganizaciju u cilju
poveÊanja efikasnosti i kvalitete.
IstiËe da je pri tome nuæno reor-
ganizirati Hrvatski zavod za zdrav-
stveno osiguranje u osiguravajuÊe
druπtvo, te uz fond poravnanja
pomoÊi æupanijama koje neÊe moÊi
same financirati poslovanje bolnica, a
i buduÊih jedinstvenih domova
zdravlja. Sve ovo je u cilju sprje-
Ëavanja smanjenja kvalitete zdrav-

stvene zaπtite u onim æupanijama koje
su gospodarski siromaπnije.

Klub zastupnika HSS-a istiËe bitnu
ulogu menagementa u zdravstvu, a
πto je po njihovom miπljenju, trebalo
biti viπe istaknuto u ovom doku-
mentu.

”Da bi sustav dobro i kvalitetno
radio, takoer je bitan inspekcijski
nadzor, poπtivanje pravila struke,
radnih odnosa i prava pacijenata”.

Podræavaju informatizaciju zdrav-
stvenog sustava, kao i decen-
tralizaciju sredstava, te kapitalna
ulaganja. ZakljuËno, dr. Furdek
izjavio je da Êe njegov Klub podræati
ovo izvjeπÊe.

Zbog sporosti sustava joπ nema

osjetnog poboljπanja

Ministar zdravstva, mr.sc. AAnnddrroo
VVllaahhuuππiiÊÊ,, æelio je dodatno pojasniti,
odnosno dati odgovore na pitanja
postavljena tijekom dosadaπnje
rasprave. Rekao je da je osnovno
pitanje osjeÊaju li hrvatski graani da
je reforma za njih neπto uËinila. ”Tu
moramo biti kritiËni i jasni, ne osjeÊa
se dovoljno u graanstvu da smo
uËinili znaËajne napore”. Naglasio je
da je to stoga πto je sustav spor.

©to se tiËe dopunskog zdravstvenog
osiguranja i onog privatnog, ministar
je izjavio da dopunsko osiguranje
pokriva participacije, a privatno Êe
pokrivati komfor.

”U zadnje dvije godine nadzor smo
poveÊali za nekih 200 do 300 puta,
zaposlili smo i neπto manji broj
inspektora, kreÊe nova reor-
ganizacija, gdje Êe u okviru Mini-
starstva biti posebna uprava za
inspekcijske poslove”. Ministar je
naglasio da Êe struËni nadzor biti
prepuπten lijeËniËkim komorama, a
Ministarstvo zdravstva i Vlada Êe ga
financirati. ”Po prijedlogu naπeg
zakona koji smo mi radili u roku od 6
mjeseci treba biti donesen pravilnik o
struËnom nadzoru i to Êe biti javna
ovlast komore”. Dræi da Êe
inspekcijski nadzor Ministarstva plus
javna ovlast komora dati znaËajne
rezultate.

Osvrnuo se i na nedavni πtrajk
lijeËnika. Nakon πto je hrvatska Vlada

2000. godine odluËila da plaÊe u
javnom sektoru u cijelosti izjednaËi, u
zdravstvu se dogodilo slijedeÊe: ne
zdravstveni djelatnici su izgubili 20-
tak posto plaÊe, medicinske sestre 10-
tak posto, a lijeËnicima je porasla
plaÊa otprilike 2-3 posto. Potom su na
traæenje sindikata medicinskih
sestara napravljene korekcije za tu
skupinu, a isto je ponueno i
lijeËnicima, poveÊanje od 10% na
uvjete rada, πto je lijeËniËki sindikat
odbio u svibnju 2002. godine.
”Hrvatski lijeËniËki sindikat je to
odbio i nije dobio tih 10-tak posto veÊ
u svibnju ili lipnju proπle godine,
nego tek sada, nakon 8 mjeseci”.

Dr. VlahuπiÊ naglasio je da se za
zdravstvo izdvaja 14 milijardi kuna,
te dodao da se nikada viπe nije
izdvajalo.

Manjak pedijatara i ginekologa

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSLLSS--aa
govorio je JJooππkkoo  KKoonnttiiÊÊ ((HHSSLLSS))..
Podatak da je stopa smrtnosti u
Hrvatskoj veÊa od stope nataliteta
ozbiljan je pokazatelj stanja na ovom
podruËju. Zastupnik je konstatirao da
se u Ëitavom izvjeπÊu ne progovara o
moguÊem naËinu rjeπavanja ovog
nacionalnog problema, a nema rijeËi
ni o natalitetnoj politici.

HSLS smatra da ogromna veÊina
lijeËnika korektno obavlja svoj posao,
a da aktualna politika usmjerava
pojedine kategorije graana protiv
lijeËnika. ”Aktualna politika problem
svoje nesposobnosti unapreenja
sustava prebacuje na lijeËnike, a oËita
je i manipulacija medijima protiv
lijeËnika, πto dodatno uruπava cijeli
sustav”.

Rekao je da je veÊ sada evidentan
manji upis studenata na studij
medicine. PodsjeÊa da hrvatski
lijeËnik specijalist danas ima
prosjeËno 50 godina, gotovo treÊina
tih specijalista starija je od 55 godina,
a mlaih od 35 godina je samo 2-3
posto. Danas u Hrvatskoj imamo 7,5
tisuÊa specijalista i veÊ je vidljiv
njihov manjak, posebice pedijatara i
ginekologa. Zastupnik pita gdje je tu
strategija i koji su rezultati reforme
po tom pitanju.

VeÊ deset godina financijski

minus

Naglasio je da sustav zdravstva veÊ
10 godina posluje u financijskom
minusu. ”Vlada je sanirala bolnice i
druge zdravstvene ustanove bez
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StruËni nadzor Êe biti
prepuπten lijeËniËkim
komorama, a Ministarstvo
zdravstva i Vlada Êe ga
financirati.



ikakve njihove obveze da racio-
naliziraju svoje poslovanje, πto je
podloga za stvaranje opet istih
gubitaka u sustavu”. Joπko KontiÊ
napominje da se istodobno uvodi
znaËajno poveÊanje limita bolnicama
bez stvarnog doznaËivanja tih
sredstava, πto je novi generator
stvaranja dugova u sustavu.

Drugi znaËajan generator potroπnje
postaje oslobaanje velikog broja
osiguranika od plaÊanja participacije
za lijekove, πto znaËajno poveÊava
troπak lijekova na recept u zadnjem
tromjeseËju 2002. godine, a πto Êe se
potencirati u 2003. godini, komentira
zastupnik. Smatra da sve to znaËi da
se rokovi plaÊanja u zdravstvu pomiËu
prema onoj granici kada dolazi do
poremeÊaja u sustavu. ”Prikaz
poslovanja HZZO-a kao financijski
stabilnog i uspjeπnog je obiËna
statistiËka varka”.

Osvrnuo se na primarnu
zdravstvenu zaπtitu koja je temelj
zdravstvenog sustava. ”Treba jasno
reÊi da 1996. godine zapoËeta priva-
tizacija u primarnoj zdravstvenoj
zaπtiti po modelu zakupa, zapravo je
veÊim dijelom ukinula funkcije
domova zdravlja, te je primarna
zdravstvena zaπtita rasprπena na niz
pojedinaËnih i loπe povezanih dijelova,
a najveÊim dijelom je nestala
preventiva”. Dodao je da od tada do
danas privatizacija nije provedena do
kraja, a u meuvremenu nije uspo-
stavljen ni organizacijski model koji
bi prihvatio izgubljene funkcije Doma
zdravlja. Posljedica toga je veliki
pritisak bolesnika na bolniËku
zdravstvenu zaπtitu.

Joπko KontiÊ tvrdi da veÊ godinama
postoji znaËajan pad kvalitete u
primarnoj zdravstvenoj zaπtiti.
Poseban problem predstavlja rad
hitne pomoÊi koja se trebala
organizirati osnivanjem ustanova za
hitnu medicinsku pomoÊ na razini
svake æupanije i uspostavom pod-
stanica, πto je sada tek formalno
zapoËelo. ”Hitna pomoÊ jedna je od
najloπije organiziranih dijelova
zdravstvene zaπtite i osim u nekoliko
velikih gradova vrlo je loπe orga-
nizirana, opremljena i uËinkovita”.

Zastupnik je konstatirao da
bolniËka zdravstvena zaπtita stvara
svakako najveÊi troπak unutar
zdravstvenog proraËuna, a godinama

nije provedena znaËajnija novina u
naËinu financiranja, iako su bolnice
neprestano u financijskim poteπko-
Êama.

”BolniËki sektor oËigledno je
potrebno sanirati, a pri financijskoj
sanaciji bolnica treba izraditi dræavni
program zbrinjavanja viπka zapo-
slenih i pojedinaËne programe sana-
cija za svaku bolnicu”. Zastupnik
naglaπava da je to veÊ trebalo biti
uËinjeno.

Zastupnik je dotaknuo i pitanje
decentralizacije. Rekao je da bi
istinska decentralizacija znaËila
moguÊnost lokalnih zajednica da
dobiju pravo na financijska sredstva,
moguÊnost njihovim upravljanjem, i
to ne samo za investicijsko odræa-
vanje, veÊ i za druge zdravstvene
funkcije.

ZakljuËio je da nije sporno da je
reforma cijelog zdravstvenog sustava
neophodna, u organizacijskom i
financijskom smislu, Ëak su strateπki
i operativni ciljevi bili dobro
definirani, ali znaËajno kasni
provedba projekta reformi. Tu navodi
od prioritetnih projekata u orga-
nizacijskom smislu reformu Mini-
starstva zdravstva i HZZO-a, koja nije
ni zapoËela, nadalje, reformu
zdravstvenih ustanova, koja je tek
deklarativno zapoËela u nekim
segmentima, dok se ukupni sustav
nije bitno promijenio unatrag tri
godine. 

”Financiranje zdravstva takoer se
nije bitno promijenilo, nije uveden ni
jedan novi model plaÊanja usluga koji
bi unaprijedio ili racionalizirao
sustav, uveden je tek nezado-
voljavajuÊi model dopunskog
zdravstvenog osiguranja”.

Zastupnik je stoga konstatirao da
su rezultati reforme zdravstvenog
sustava minorni, ali su naæalost
troπkovi reforme vrlo visoki.

Joπko KontiÊ zakljuËio je da zbog
nepostojanja nekih podataka u
izvjeπÊu, Klub zastupnika HSLS-a ga
ne moæe prihvatiti, niti primiti na
znanje.

LijeËnicima posao u roku 6

mjeseci

Ministar, mr.sc. AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ
javio se za dodatna pojaπnjenja.
Pojasnio je da je pronatalitetna
politika dio Ministarstva rada i
socijalne skrbi.

©to se tiËe specijalizacija, ministar
je ustvrdio da je pravi problem u tome

πto ih nije bilo posljednjih 10 do 12
godina. ”Napravili smo plan do 2010.
godine, mreæu bolniËkih specijalista
zavrπavamo sada, u 4. mjesecu Êe
vjerojatno biti odobreno dvjestotinjak
novih specijalizacija”. 

Naglasio je da je veÊ sada broj
raspoloæivih radnih mjesta veÊi nego
πto ima lijeËnika s poloæenim
struËnim ispitom na zavodima za
zapoπljavanje. Rekao je da ova Vlada
ulaæe napore da se u kolektivni
ugovor unese da se mladim
lijeËnicima mora osigurati posao u
roku od 6 mjeseci.

Dr.sc. JJuurree  RRaaddiiÊÊ  ((HHDDZZ)) javio se za
ispravak navoda. Dræi netoËnom
izjavu ministra da bi ”izmjene u
kalkuliranju broja roenih negirale
Ëinjenicu pada broja stvarno roenih”.
Dr. RadiÊ istiËe da je jasno uoËiti da
iz godine u godinu pada natalitet u
Hrvatskoj, πto je povezano velikim
dijelom time πto majke za drugih πest
mjeseci porodiljnog dopusta dobiju
znatno manja sredstva.

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  LLSS--aa
govorio je TTiibboorr  SSaannttoo, dr.med. ((LLSS))..
Prvotno je rekao da mu je æao πto ova
rasprava nije objedinjena s
Prijedlogom zakona o zdravstvenoj
zaπtiti, ”jer praktiËki je teπko odvojiti
rjeπenja iz reforme i ono πto nudi
Zakon o zdravstvenoj zaπtiti”.

Primijetio je da je primarna
zdravstvena zaπtita u Hrvatskoj u
organizacijskom smislu bila
uglavnom opredmeÊena kroz sustav
domova zdravlja. Dræi da je upravo taj
sustav prvi bio na udaru kada je doπlo
do reforme, ”Ëije posljedice na neki
naËin sada pokuπavamo ispraviti”. 

”Razbijanje domova zdravlja, koje
se dræalo nekakvom socijalistiËkom
tvorevinom je bio uzrok mnogih
poteπkoÊa, s kojima se i danas
susreÊemo, kada govorimo o ovoj
aktualnoj reformi zdravstva”.

Zastupnik je naglasio da treba ”na
neki naËin rekonstruirati ono πto smo
nepromiπljeno razorili, pa zvalo se to
novi dom zdravlja ili bilo kako”.

Specijalizacija iz obiteljske

medicine

Rekao je da su se naglo, stihijskom
privatizacijom, razbili neki bitni
segmenti, a izostanak specijalizacije u
obiteljskoj medicini znaËi po njemu
katastrofalan zaostatak na planu
primarne zdravstvene zaπtite.

”Kad razgovaramo o buduÊem
domu zdravlja, mislim da bi se
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Hitna pomoÊ jedan je od
najloπije organiziranih
dijelova zdravstvene zaπtite.
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sadaπnji zakupci, privatnici, obiteljski
lijeËnici, trebali integrirati u novi dom
zdravlja, ne mora to biti formalno
pravno, ali funkcionalno svakako”.

Zastupnik Santo istiËe da su obiËno
optimalne veliËine doma zdravlja one
koje pokrivaju oko 100 tisuÊa
stanovnika. Smatra da treba razmi-
sliti i o moguÊnosti da se Zakonom ne
zabrani moguÊnost da æupanije u
skladu sa svojim ocjenama imaju i
viπe od jednog doma zdravlja. Ocijenio
je da πto se tiËe kategoriziranja
bolnica, podjela na opÊe, posebne i
kliniËke bolnice je dostatna, a da bi
podjela na regionalne, gradske i
æupanijske na neki naËin izazvala
zbrku. 

Klub zastupnika LS-a podræat Êe
izvjeπtaj o reformi zdravstva,
uvaæavajuÊi sve ono πto je do sada
dobro uËinjeno na tom planu.

Joπ 170 lijeËnika na Zavodu

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  SSDDPP--aa
govorila je SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--FFrriiggaannoovviiÊÊ
((SSDDPP)).. Uvodno je konstatirala da Êe
njen Klub podræati izvjeπÊe o stanju
reforme zdravstva od 2000. do 2003.
godine, s prikazom aktualnog stanja
u zdravstvu. Istaknula je da se radi o
vrlo kompleksnoj reformi koja neÊe
zavrπiti u vremenu ovoga mandata i
da Êe se slijedeÊi saziv Hrvatskog
sabora takoer njome baviti. Klub nije
zadovoljan dinamikom procesa, te
smatra da se brojna pitanja u okviru
reforme trebaju bræe i bolje rjeπavati.

Demografski podaci govore da smo
sve starija populacija i naæalost, tu se
ne razlikujemo od drugih europskih
dræava, naglaπava zastupnica.
”Pozitivno je da je oËekivano trajanje
æivota u prosjeku poraslo u Hrvatskoj
na 74 godine, meutim, loπa vijest je
da smo 4 do 5 godina joπ uvijek iza
razvijenih zapadnoeuropskih dræava”. 

Snjeæana Biga-FriganoviÊ izjavila je
da je jedan od najveÊih uspjeha
reforme zdravstva svakako znaËajno
smanjenje broja lijeËnika i stoma-
tologa na Hrvatskom zavodu za
zapoπljavanje. ”Negdje oko 170
lijeËnika s poloæenim dræavnim
ispitom je na Zavodu, meutim, treba
reÊi da se velika veÊina nalazi u tri
grada, Zagrebu, Rijeci i Splitu, dok u

manjim gradovima imamo nepo-
punjenih radnih mjesta”.

Dakle, u pojedinim sredinama
postoji potreba za veÊim brojem
lijeËnika, nego πto ih je prijavljeno na
æupanijskim zavodima za zapo-
πljavanje.

Klub zastupnika SDP-a snaæno
podræava uvoenje specijalizacije
lijeËnika iz obiteljske medicine, a
prema informacijama Ministarstva
zdravstva planira se negdje oko 120
novih specijalizacija.

SlijedeÊi preporuke Svjetske zdrav-
stvene organizacije, primarna zdrav-
stvena zaπtita treba biti temeljena na
obiteljskoj medicini. Stoga se
specijalizacija iz obiteljske medicine
nametnula kao nuæan preduvjet
reformi.

Spomenula je i medicinu rada koja
je specifiËan oblik zdravstvene zaπtite
radnika, a koja je takoer u
proteklom desetljeÊu bila ”potpuno
zapostavljena”. Zastupnica vjeruje da
se Êe sada uloæiti napori da se i kroz
Zakon o zdravstvenoj zaπtiti medicini
rada da znaËajno mjesto koje joj
pripada kao zdravstvenoj zaπtiti
radnika.

Podsjetila je da je Hrvatski sabor u
listopadu 2001. godine donio novi
Zakon o zdravstvenom osiguranju,
koji je utvrdio znaËajne novine u
odnosu na tada vaæeÊi zakon.
Zdravstveno osiguranje se tim
zakonom provodi kao osnovno,
dopunsko i privatno osiguranje.

”Meutim, joπ uvijek nisu osigurani
novi izvori financiranja, jer razvoj
medicine, nove tehnologije, svakako
traæe i nova financiranja”.

Posebnu paænju treba usmjeriti
ustroju domova zdravlja. Ustvrdila je
da je privatizacija u djelatnosti
primarne zdravstvene zaπtite rezul-
tirala strahovitim padom kuÊnih
posjeta i preventivnih pregleda, kao i
porastom incidencije oboljenja koje je
moguÊe prevenirati.

ZakljuËno je konstatirala da su
inspekcije u Ministarstvu zdravstva
nedostatne. ”Ministar je rekao da su
pojaËane 200%, ali je Ëinjenica da one
u proteklom periodu nisu postojale i
tek sada se pokuπava ustrojiti
nekakav sustav nadzora koji bi trebao
dati rezultate”.

JJuurraajj  NNjjaavvrroo, dr.med. javio se za
ispravak netoËnog navoda. Osvrnuo
se na izjavu zastupnice Biga-
FriganoviÊ da je stopa mortaliteta u
zadnje vrijeme bitno smanjena. ”To ne
stoji, jer prema statistiËkim podacima

Hrvatskog zavoda za javno zdravstvo
za 2001. godinu stopa mortaliteta
dojenËadi 2000. godine bila je 7,4, a
2001. godine 7,7”.

Nadalje, dr. Njavro naglasio je da je
stopa mrtvoroenih 1995. godine bila
4,27, a 2001. godine 5,24. Stopa rane
novoroenaËke smrtnosti bila je 1997.
godine 4,31, a 2001. godine 4,54.

Razbijeni domovi zdravlja

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHNNSS--aa,,
PPGGSS--aa  ii  SSBBHHSS--a govorio je mr.sc.
NNiikkoollaa  IIvvaanniiππ  ((PPGGSS)).. Izjavio je da
Hrvatska ima u relativnom smislu
dovoljnu stopu izdvajanja za
zdravstvo, ona je 9% bruto druπtvenog
proizvoda. ”Ali u apsolutnom iznosu
ovih 16 milijardi nije dovoljno za
razinu zdravstvene zaπtite koju
hrvatski graani æele”.

Klub zastupnika HNS-a, PGS-a i
SBHS-a miπljenja je da je prije reforme
zdravstva trebalo temeljito i kvali-
tetno reformirati sustav zdravstvenog
osiguranja.

Zastupnik se osvrnuo na problem
uruπavanja institucije doma zdravlja,
koji je bio vid integrirane struke na
podruËju odreene zajednice.

Mr. Ivaniπ podsjetio je da i ovaj
izvjeπtaj, pod toËkom 5.1. jasno istiËe
ovaj problem. Naime, kroz priva-
tizaciju u okvirima doma zdravlja
doπlo je do partikulacije primarne
zdravstvene zaπtite i time se naruπila
njena dostupnost, cjelovitost, trajnost,
te se smanjio stupanj prepoznavanja
lokalnih potreba stanovniπtva za
zdravstvom. ”Kroz privatizaciju u
okvirima doma zdravlja ustvari je
izvrπena demontaæa vrlo kvalitetne
primarne zdravstvene zaπtite, za koju
bi se moglo reÊi da je krajem 80-tih ili
poËetkom 90-tih bila najbolja na
svijetu”.

Zastupnik dræi da je danas potrebno
otvoriti proces reintegracije struke na
podruËju odreene zajednice u
okvirima doma zdravlja, odnosno
treba doÊi do reintegracije struke i
reintegracije kadrova ponovno u dom
zdravlja.

©to se tiËe bolniËkog lijeËenja, mr.
Ivaniπ istiËe da je Hrvatska mala
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Pozitivno je da je oËekivano
trajanje æivota u prosjeku
poraslo u Hrvatskoj na 74
godine.

Kroz privatizaciju u okvirima
doma zdravlja ustvari je
izvrπena demontaæa vrlo
kvalitetne primarne
zdravstvene zaπtite.



zemlja, kojoj je potrebna jednostavnija
kategorizacija bolnica, i tu nabraja
opÊe, specijalne kliniËke bolnice, te
naposljetku, kliniËke bolnice, koje
mogu biti locirane u 4 centra,
Zagrebu, Osijeku, Rijeci i Splitu.

Osvrnuo se na ulogu Hrvatskog
zavoda za zdravstveno osiguranje.
Miπljenja je da treba odrediti pravu
dinamiku procesa demonopoliziranja
HZZO-a. On treba postati jedan od
osiguravatelja, dræava mu moæe
osigurati startnu poziciju najmo-
Ênijeg i najjaËeg, ali se mora osigurati
da u sustav zdravstvenog osiguranja
ue træiπte, a ono Êe dalje samo puno
toga regulirati, istiËe mr. Ivaniπ.

Æupanije financiraju bolnice i

domove zdravlja

U ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  DDCC--aa  govo-
rila je VVeessnnaa  ©©kkaarree--OOææbboolltt  ((DDCC)).. Dræi
da Êe teπka materijalna situacija u
kojoj se nalazi hrvatsko zdravstvo,
kao i pritisak MMF-a da se u
zdravstvenom sustavu poπtuju zako-
nitosti træiπta, dovesti, a veÊ i dovodi,
do nedostupnosti osnovnih zdrav-
stvenih usluga velikom broju
hrvatskih graana.

Klub zastupnika DC-a izraæava
bojazan da kvaliteta zdravstvene
zaπtite neÊe biti ujednaËena u svim
dijelovima Hrvatske, odnosno u svim
æupanijama. 

Zastupnica istiËe da se po novom
zakonu gubici zdravstvenih ustanova
viπe neÊe pokrivati iz dræavnog
proraËuna, veÊ Êe ih morati pokrivati
osnivaËi, dakle, æupanije. To se neÊe
odnositi samo na bolnice u vlasniπtvu
æupanija, veÊ i na domove zdravlja,
koji Êe se osnivati po jedan za svaku
æupaniju, a u gradu Zagrebu Êe ih biti
tri.

”Æupanije, bez obzira na njihovu
financijsku snagu i potencijal, bit Êe
one koje Êe morati financirati opÊe
bolnice na svom terenu”. Vesna ©kare-
Oæbolt napominje da na taj naËin
bolnice na podruËjima Vukovarsko-
srijemske ili LiËko-senjske æupanije,
kao i neke druge, dolaze u nezavidan,
”gotovo bezizlazan poloæaj”.

Reforma kasni

Klub zastupnika DC-a smatra da
ova reforma kasni, situacija u
zdravstvu nikada nije bila teæa nego
πto je sada, a pacijenti su oπteÊeni i
trpe posljedice nekvalitetnog upra-

vljanja zdravstvenim ustanovama i
cijelim sustavom.

Zastupnica istiËe da je Dræavna
revizija utvrdila niz nepravilnosti u
HZZO-u, kao i u Ministarstvu zdrav-
stva.

”Prema informacijama dræavne
revizije HZZO za odræavanje raËu-
nalne i ine opreme plaÊa 22% od njene
nabavne vrijednosti, za razliku od
drugdje u svijetu uobiËajenih 7%”.
Nadalje, Vesna ©kare-Oæbolt navodi
podatak da je u HZZO-u, prema nalazu
dræavne revizije, bilo zaposleno 79
informatiËara, iako su se za izradu
informatiËkih programa i odræavanje
opreme koristile usluge vanjskih
suradnika.

Naglaπava da nikada prije u
zdravstvu nije bilo viπe razliËitih afera
i tragiËnih propusta, kao u poslje-
dnjih par godina. ”Æalosna je
Ëinjenica da u Hrvatskoj preæi-
vljavanje djece s uroenim srËanim
manama je svega 10%, odnosno da je
smrtnost 90%, za razliku od
europskih medicinskih centara gdje
je taj odnos upravo obrnut”.

Zastupnica podsjeÊa da je stopa
prirodnog priraπtaja u Hrvatskoj
negativna, ”a da tragedija bude veÊa,
prednatalna smrtnost novoroenËadi
u Hrvatskoj veÊa je od one u Sloveniji
za gotovo dva puta, Ëemu je razlog
prvenstveno nedostatna opremljenost
rodiliπta i jedinica perinatalne i
neonatalne skrbi”.

Osvrnula se i na loπu orga-
niziranost hitne medicinske sluæbe.
Klub zastupnika DC-a dræi da se u
najkraÊem roku mora propisati ustroj
hitne medicinske pomoÊi, te opreme
koju vozila za hitnu medicinsku
moraju imati.

Svugdje podjednaka razina

zdravstvene zaπtite

Ministar zdravstva mr.sc. AAnnddrroo
VVllaahhuuππiiÊÊ  zahvalio je klubovima
zastupnika na kritikama, prijed-
lozima i miπljenjima. Najavio da Êe se
uskoro pred zastupnicima naÊi i
zakon o lijeËnicima, sestrama,
biokemiËarima i stomatolozima te da
se oËekuje da Êe se tijekom ove godine
usvojiti Ëitav paket zdravstvenih
zakona.

Iz rasprave se vidi velika æelja
politiËkih stranaka da se unaprijedi
zdravlje ljudi, produæe godine æivota i
da se posebno zaπtite skupine
najosjetljivih, djece, æena, bolesnih i
starijih, zakljuËio je ministar te
ujedno zamolio zastupnike da svoje
prijedloge ”pretvore u novac” i
zauzmu se za zdravstvo pri donoπenju
dræavnog proraËuna. Odgovorio je i
na pitanja iz rasprave i naglasio da
Ministarstvo smatra da je sestrinstvo
vrlo znaËajno i da su zbog toga
napravljeni standardi, normativi koji
Êe odgovoriti europskim zahtjevima.

U proteklom desetljeÊu medicina
rada kao grana potpuno je izbrisana
a zapravo je znaËajna za zaπtitu
radnika uz nove procese rada i
tehnologije i na tome se radi ali se
prekinut proces ne moæe vratiti. U
izlaganju kolege Ivaniπa bilo je vrlo
mnogo stvari koje Êemo rado
prihvatiti ali i zastupnik Êe mnoge
stvari pronaÊi u novom zakonu o
zdravstvenoj zaπtiti, pogotovo u vezi s
bolnicama. Bolnice viπe ne dijelimo
prema vlasniËkom dijelu veÊ nam je
vaæna kvaliteta usluga i djelatnosti.
Æelimo imati internu medicinu na
nacionalnoj razini, isto tako i
oftalmologiju, a bolnicama se dodje-
ljuju poslovi koje one mogu raditi. To
se proπle godine napravilo s 22
struËna povjerenstva za svaku
kliniËku disciplinu a sada se
definiraju dnevne bolnice i mreæe
potrebnih lijeËnika specijalista u
svakoj ustanovi i specijalizacija
sukladno europskim normama.

Ministar se slaæe da Hrvatska treba
imati vrhunsku medicinu svugdje
gdje se pruæa zdravstvena zaπtita. To
ne moæe biti samo u Ëetiri bolniËka
centra nego u svakoj bolnici i naπ
graanin mora biti svjestan da Êe
svugdje dobiti podjednaku razinu
zdravstvene zaπtite. Na tome se radi
ali to ovisi i o broju lijeËnika na
pojedinim podruËjima i trebat Êe
vremena da se u tome Hrvatska
ujednaËi jer je ona sada u tome kao
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U proteklom desetljeÊu
medicina rada kao grana
potpuno je izbrisana a zapravo
je znaËajna za zaπtitu radnika
uz nove procese rada i
tehnologije i na tome se radi,
ali se prekinut proces ne moæe
vratiti.

Nikada prije u zdravstvu nije
bilo viπe razliËitih afera i
tragiËnih propusta, kao u
posljednjih par godina.
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tigrova koæa. Iz predoËenih podataka
je vidljivo da postoji neravnomjernost
i stoga æelimo pomoÊi æupanijama u
tome, rekao je, meu ostalim dodajuÊi
da nisu toËni izneseni podaci da je na
naπoj kardijalnoj kirurgiji smrtnost
veÊa nego u Zapadnoj Europi ali je
toËno da nemamo odgovarajuÊeg
kardijalnog kirurga koji trajno radi
u Hrvatskoj. Sada je KBC Rebro
raspisao natjeËaj za πefa ne samo
kardijalnog odjela nego i drugih
odjela i to u vodeÊem meunarodnom
medicinskom Ëasopisu. Vlada stoji iza
toga da je znaËajno unaprijediti
kardijalnu kirurgiju jer imamo
zastoje ne samo u djeËjoj
kardiokirurgiji nego i u odrasloj pa
ni privatna bolnica Sv. Magdalena ne
moæe pomoÊi u tome, rekao je, meu
ostalim ministar.

ZakljuËio je da nema nikakve
pesimistiËke situacije ali i da situacija
nije onakva kakvu bi htjelo
Ministarstvo, Vlada, Sabor, naπi
graani i lijeËnici. No postoje brojne
promjene pa i kroz zakone i izdvajanje
veÊih sredstava za zdravstvo i zdravlje
ljudi Êe sigurno biti bolje, zakljuËio je.

DDaarriioo  VVuukkiiÊÊ  ((HHDDZZ))  ispravio je navod
ministra o dugovanjima HZZO-a jer
da nije toËno da je Zavod saniran veÊ
su njegove kratkoroËne obveze
pretvorene u dugoroËne pa dug viπe
nije tri milijarde dobavljaËima veÊ 1,7
milijardi bankama a 1,3 milijarde
dobavljaËima.

JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr  ((HHDDZZ)) misli da je
dobro da ovo IzvjeπÊe polazi od
demografskih podataka jer to mora
biti temelj i kad se raspravlja o
reformi zdravstva i, primjerice, o
Strategiji. ©to Êe nam reforme i
strategije ako ne bude stanovnika,
ako ne bude Hrvata. Udio mlaih od
14 godina u ukupnoj naπoj populaciji
smanjen je na oko 17 posto (podaci
zastupnice govore o 15 posto) i pitanje
je kako Êe to biti za pet, deset i pedeset
godina. Jasno je ako se ovaj
demografski trend nastavi da
otprilike 2030. godine neÊe biti radno
sposobnog stanovniπtva u Hrvatskoj
a da Êe ih 2050. godine u Hrvatskoj
biti otprilike milijun manje. Posebno
je zabrinjavajuÊe da se svaki dan
poveÊa broj umirovljenika a sve se
manje raa djece (2000. godina po
tome najloπija godina u posljednjih
dvjesta godina) pa zaπto se onda
barem ne vrate rodiljne naknade na
razinu iz 2000. godine, pitala je. 

Nije dobar potez ni smanjivanje
osnovice za bolovanja sa 80 na 70
posto jer siromaπni su joπ bolesniji a

bolesni joπ siromaπniji i takva
smanjivanja pogaaju uvijek one koji
teπko æive. Apelirala je za promjene u
roku trajanja bolovanja (sad udar na
najteæe bolesnike) a i obveze odlaska
najteæih bolesnika pred komisiju
(poniæavajuÊe). Po bolesti raka dojke
vjerojatno smo na prvim mjestima u
Europi i od nje masovno obolijevaju
udovice poginulih branitelja, upo-
zorila je zastupnica te u vezi s tim
ukazala na potrebu nabave mamo-
grafa. Na poticaj Udruge oboljelih od
leukemije zauzela se za dobivanje
skupocjenog lijeka glivec putem
Zavoda a na kraju je rekla ministru
da je ovo dobra prilika da se ispriËa za
svoju ”dosjetku” o tome da su bolnice
ljubavna gnijezda.

Potrebna transparentnost

sredstava HZZO

DDaarriioo  VVuukkiiÊÊ  naglaπava da zdravlju
kao druπtvenom proizvodu treba
osigurati apsolutno prvo mjesto u
sustavu druπtvenih vrijednosti. Zdrav
Ëovjek je osnova razvoja svakog
druπtva i ekonomisti ne mogu raditi
projekcije razvoja odnosno poveÊanja
bruto druπtvenog proizvoda a da ne
uzmu u obzir da za to treba zdrav
Ëovjek, radnik, lijeËnik, i svi oni koji
stvaraju nove vrijednosti, miπljenje je
zastupnika.

U nastavku se osvrnuo na
financijsko poslovanje HZZO, (podaci
o tome su teπko dostupni, rekao je)
ustanove koja godiπnje troπi oko 14
milijardi kuna. Nadleæni bi trebali
viπe voditi raËuna o transparentnosti
troπenja tih sredstava odnosno
proraËunskog novca a i jedanput
godiπnje Zavod bi trebao izvijestiti
Sabor o svom poslovanju πto nije
uËinjeno veÊ godinama. Ponovio je
podatke iz IzvjeπÊa da su kratkoroËne
obveze Zavoda na dan 31.12. 1999.
iznosile 3,6 milijardi a dugoroËne 453
milijuna te da su te brojke
promijenjene 31.12.2000. - kratko-
roËne obveze iznosile su 1,279

milijardi a dugoroËne nisu eviden-
tirane no obveza ostaje obveza,
naglasio je objaπnjavajuÊi da je samo
izvrπena preraspodjela kratkoroËnih
obveza u dugoroËne (tu su i dva
financijska izravnanja potezima
Vlade). Moæe se reÊi da su obveze
HZZO gotovo identiËne prijaπnjim i
normalno je da se tome ne treba
veseliti jer je problem zdravstva i
mirovinski problem (tko rijeπi ta dva
sustava moæe konkurirati za Nobe-
lovu nagradu, kaæe).

Predloæeni materijal nije se odredio
prema definiranim ciljevima Strate-
gije a govoreÊi u brojkama nije
ostvarena ni racionalnost usposta-
vljanja stabilnosti sustava jer ukupni
troπkovi zdravstvenog osiguranja
1999. godine bili su 12,7 milijardi
kuna a u 2002. gotovo 15 milijardi.
Od dopunskog osiguranja priku-
pljeno je oko 250 milijuna kuna no
ono nije odgovorilo oËekivanjima,
smatra zastupnik. »injenica je da se u
Hrvatskoj konstantno od 1990.
godine izdvaja devet posto bruto
druπtvenog proizvoda za zdravstvo i
mi smo meu zemljama s najviπim
postotkom izdvajanja, πto je oko dvije
milijarde godiπnje ili oko 375 dolara
po stanovniku. No taj isti postotak s
obzirom na veliËinu BDP u Sloveniji
donosi 852 dolara po stanovniku a u
NjemaËkoj 2.500 dolara, rekao je,
meu ostalim, uz Ëinjenicu da je veliki
sustav zdravstvenog osiguranja i
zdravstvene zaπtite sa svim
naknadama koje se plaÊaju oËito vrlo
skup. A o tome koliko je adekvatan
moæda pokazuje πtrajk lijeËnika,
nezadovoljstvo medicinskih sestara i
graana za usluge koje dobivaju.

Hrvatski zdravstveni sustav Ëekaju
ne tako lake godine i pitanje je kako
Êe se rjeπavati njegov deficit pa to, uz
mirovinski sustav i nezaposlenost,
traæi nacionalni konsenzus.

Ne stvarati graane drugog

reda

JJuurraajj  NNjjaavvrroo,, dr.med.((HHDDZZ))  najprije
je rekao da je dobro πto u Hrvatsku
dolazi predstavnik Svjetske zdrav-
stvene organizacije i da ima
prijateljski stav prema Hrvatskoj
(ministar je naveo da je predsjednik te
organizacije, velik prijatelj, Hrvatske
otvorio ambulantu na ©ipanu, prema
tisku to je bio predsjednik europskog
dijela WHO). ©to se tiËe suicida
hrvatskih branitelja u IzvjeπÊu se
htjelo reÊi da je tu izrazit porast no
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Nadleæni bi trebali viπe voditi
raËuna o transparentnosti
troπenja tih sredstava odnosno
proraËunskog novca a i
jedanput godiπnje Zavod bi
trebao izvijestiti Sabor o svom
poslovanju πto nije uËinjeno
veÊ godinama.



branitelji zamjeraju πto o tome nema
detaljne analize a onda i odgovarajuÊe
prevencije.

Za bolnicu u Vukovaru je vrlo malo
uËinjeno i od ukupnih investicija za
bolnice vrijednih nekoliko stotina
milijuna Vukovar je dobio malo.
»ujemo da se nastoji izgraditi jedan
veliki bolniËki centar na ©alati u
Zagrebu s velikim brojem opera-
cijskih dvorana pa bi Zagreb bio jedna
velika medicinska glava (”nisam
siguran da uvijek mora biti i puno
pameti u toj glavi”). Zato nemojmo
zaboraviti graane koji se nalaze dalje
od tog Zagreba i nemojmo stvarati
graane drugog reda veÊ treba voditi
raËuna i o drugim mjestima,
gradovima kao πto su Vukovar, Knin.
Pakrac itd. Ne smijemo dopustiti da
se ponovi afera Baxter (tu nisu svi
snosili posljedice, πto je sa
savjetnicima i drugim koji su cijelo
vrijeme moæda neπto znali) a u vezi s
”bartolomejskom” noÊi, odnosno
nagle smjene dvjesto, tristo i viπe
Ëlanova upravnih vijeÊa bolnica i
ravnatelja moæe se izvuÊi jedno
zakljuËak da je smjena bila zbog
revanπizma, rekao je meu ostalim
spominjuÊi aferu u Osijeku te s
predstojnikom ginekologije bolnice
Sv. Duh u Zagrebu te naglasio da
nema potrebe da nabraja i druge
sluËajeve jer ministar to dobro zna.

©to je s pravilnikom o odreivanju
lijekova i maræe lijekova i πto je s tom
silnom potroπnjom lijekova jer ove Êe
godine ta potroπnja iznositi, kako je
najavio ministar, oko 3,5 milijardi ili
oko 500 milijuna eura dok je 1999.
godine bila 280 milijuna eura a da se
ne zna zaπto je to tako jer nemamo
analize, rekao je, meu ostalim
zastupnik otvarajuÊi i druga pitanja
poput informatizacije (Ëekala u
ladicama), πto je s transfuzijom krvi (i
krv je jedan organ) i predloæio da
Zavod za toksikologiju ostane
samostalan.

Dovrπiti informatizaciju

VViikkttoorr  BBrrooææ,,  dr.med. ((LLIIBBRRAA)) zalaæe
se da se na informatizaciji u
zdravstveni sustav uloæe dodatni
napori kako bi se dovrπila u
potpunosti jer ona je jedan od puteva
prema smanjenju potroπnje u
zdravstvu. Danas zdravstveni radnici
oko treÊinu svog radnog vremena
provode na administrativnim poslo-
vima i informatizacija bi omoguÊila
zdravstvenim radnicima da se bave
poslom za koji su πkolovani.

Edukacija jednog lijeËnika specijaliste
je preskupa da bi se on bavio
administrativnim poslovima a infor-
matizacija Êe omoguÊiti i razmjenu
iskustava i konzultacija za pojedine
sluËajeve pa takva konzultacija moæe
i spasiti æivot.

Treba nastaviti i s decentralizacijom
u zdravstvu a nikakvim zakonom
neÊemo postiÊi tako djelotvorno
zadræavanje lijeËnika i raspodjelu
lijeËnika po odreenim regijama kao
sa stvaranjem odreenih uvjeta na
lokalnoj razini, poËevπi od stana,
moguÊnosti struËnog napredovanja
do pristojnog osobnog dohotka. U
IzvjeπÊu a ni u raspravi nije bilo rijeËi
o pripremi zdravstvenog sustava za
sluËajeve kriznih situacija, u sluËaju
velikih elementarnih nepogoda s
karakteristikama katastrofa ili
eventualno teroristiËkih akcija.
Zdravstveni sustav mora biti
osposobljen da u trenutku pruæi sve
ono πto je potrebno u takvim
okolnostima. Reforma u zdrav-
stvenom sustavu je dugoroËan i trajan
proces a bitno je da se stvari pomiËu i
u ove dvije tri godine zaista su
uËinjeni bitni pomaci, rekao je na
kraju.

Osmisliti perinatalni program

KKaarrmmeellaa  CCaappaarriinn,, dr.med.((HHDDZZ))  ovo
IzvjeπÊe smatra kao opÊenit prikaz o
stanju u zdravstvu i rezultata reforme
zdravstva. Isto tako smatra da Êe
mnogi kad proËitaju ovo IzvjeπÊe
promijeniti miπljenje o izjavi
premijera da se u Hrvatskoj æivi
zdravije, dulje, poπtenije s veÊim
æivotnim πansama. Demografski
podaci upuÊuju da nam je
stanovniπtvo sve starije ali danas ga
ima sve manje, naglaπava zastupnica.
Slaæe se da perinatalni program treba
osmisliti jer Êe pridonijeti boljoj
demografskoj slici RH no Ëudno je,
primjeÊuje, da nema podataka i
analize o broju namjernih abortusa,
ili, bolje reËeno, tu nemamo viπe
nikakvu kontrolu i smatra se da je
danas viπe abortusa nego πto je roene
djece.

IzvjeπÊe je oskudno i kad je rijeË o
zaraznim bolestima, nema analize
poveÊanja spolno prenosivih bolesti (u
vezi s njima je uËestalost ginekoloπkih
operacija), ni o hepatitisu B od kojeg
se u Hrvatskoj godiπnje registrira
nekoliko stotina novooboljelih. Ne zna
se ni pravi postotak preæivljanja od
raka dojke a osim toga nemamo ni
nacionalni program za prevenciju ove
bolesti.

Od 1. lipnja 2002. godine poveÊani
su mjeseËni limiti bolnicama (a i sada
nedavno) i Vlada je obeÊala 400
milijuna kuna za financiranje bolnica
no taj novac joπ nije uplaÊen,
naglasila je zastupnica. U ovom
IzvjeπÊu oËekivali smo πiri osvrt na
projekt Svjetske banke kojim je

definiran pilot projekt KoprivniËko -
kriæevaËke æupanije a koji je bio
prikazivan kao kljuË za provoenje
reforme u zdravstvu. Znamo da se
radi o velikom novcu, 29 milijuna
dolara plus deset milijuna dolara RH
no sada je deplasirano govoriti i o
dovrπenju tog projekta jer u ugovoru
o zajmu to je 2003. godina. Od srpnja
1999. do oæujka 2001. nije se niπta
konkretno pokrenulo u te dvije
æupanije no honorirale su se razliËite
usluge s nekoliko tisuÊa dolara
mjeseËno i primjerice, direktor
programa je dobivao mjeseËno neto
1950 dolara, specijalist za nabavu
2250 itd. Dobro se honorirao posao
engleske konzultantske tvrtke s
kojom je u oæujku 2001. sklopljen
ugovor na poslovima ovog pilot
projekta a rezultat njezinog rada je
kopija engleskog zdravstvenog
sustava kojeg se odriËu i sami Englezi
i moramo priznati, upozorava
zastupnica uz iznoπenje brojnih
drugih podataka vezanih uz taj pilot
projekt, da smo tu promaπili.

Na kraju je zatraæila komentar
ministra zdravstva o izjavi jedne
europske komisije za nedavnog
posjeta naπoj zemlji da je reforma
kompletno stala i da se nije provela.

Razmiπljati o krajnjem

korisniku

SSoonnjjaa  BBoorroovvËËaakk  ((SSDDPP))  takoer æeli
neπto reÊi o ovoj reformi zdravstva,
premda je puno toga reËeno, jer misli
da nema Ëovjeka u Hrvatskoj koji nije
zainteresiran za ovu djelatnost. No u
ovoj raspravi nije bio u srediπtu
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IzvjeπÊe je oskudno i kad je
rijeË o zaraznim bolestima,
nema analize poveÊanja
spolno prenosivih bolesti (u
vezi s njima je uËestalost
ginekoloπkih operacija), ni o
hepatitisu B od kojeg se u
Hrvatskoj godiπnje registrira
nekoliko stotina novooboljelih.
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paænje onaj koji je trebao biti,
pacijent, kaæe zastupnica uz æaljenje
πto se ova rasprava vodi u jedno
predizborno vrijeme pa se o svemu
ovome ne raspravlja kaæe, objektivno
i na naËin kakva su bila naπa
promiπljanja u vrijeme kad smo svi
jednoglasno bili za provoenje
reforme zdravstva. Jer Ëini se da su i
tada neki s figom u dæepu o tome
razmiπljali ”jer lijepo je govoriti o
reformama ali ako se reforme odnose
na mene ili na nas onda ja zapravo to
ne prihvaÊam”. S takvom situacijom
smo se susreli i na terenu a i poznate
su rasprave kad se doπlo do mreæe
kreveta i ukinuÊu pojedinih kreveta i
onda smo svi traæili da se u naπoj
æupaniji to ne uËini.

Zastupnica je podsjetila i na
sastanak Ëlanova matiËnog Odbora
Hrvatskog sabora s gospodinom
Gomezom iz Svjetske banke, a kojem
je bilo nazoËno i puno lijeËnika i
medicinskih sestara kojom im je
prilikom taj isti gospodine rekao
”kako ste mogli πutke prihvatiti da se
ukinu domovi zdravlja koji su bili
najbolje organizirani u ovom dijelu
Europe i mnogi su dolazili u Hrvatsku
i uËili od vas”. I zato je dobro, misli
zastupnica, da se danas ovdje Ëulo od
ministra da se sada ne radi o ukidanju
domova zdravlja kad se govori o
spajanju. Nada se da Êe Ministarstvo
sa HZZO-om pronaÊi moguÊnost da se
u danaπnjoj situaciji dom zdravlja
pokuπa reorganizirati na naËin da
zaista bude prva stepenica i prvi
susret pacijenta s lijeËnikom i sa
svime onome πto mu treba i da bi se
na taj naËin rasteretio bolniËki sustav
koji je puno skuplji od primarne
zdravstvene zaπtite. Domovi zdravlja
trebali bi rjeπavati 80 posto svih
problema koji su vezani uz zdravlje
ljudi, smatra zastupnica i vjeruje da
Êe i Ministarstvo zdravstva podræati
jedinstvene domove zdravlja i pomoÊi
æupanijama da one to organiziraju na
naËin kako pacijenti oËekuju i ne bude
ovakvih lutanja. Zastupnica se
osvrnula i na poslovanje bolnica i
naglasila da ga treba uskladiti s
ekonomskim moguÊnostima smatra-
juÊi da je velik problem u upravljanju
i menadæmentu i da je bilo puno
neracionalnosti (nabava opreme). No
Ëinjenica je da i mnoge bogatije zemlje
susreÊu se s problemima u zdravstvu
i nemaju dovoljno novca koliko se u
zdravstvu moæe potroπiti primjerice,
na opremu koja je svakodnevno sve
sofisticiranija i novija.

Moramo se vratiti preventivi i
podræati sve aktivnosti u vezi s tim,
rekla je zastupnica vjerujuÊi da Êe svi
ipak razmiπljati o krajnjem korisniku
iako su vaæni i ljudi koji rade u
zdravstvu (lijeËnici, sestre). Upozorila
je da treba rijeπiti zdravstvenu zaπtitu
æena jer da je tu posebno neza-
dovoljstvo. »injenica je da se Mini-
starstvo zdravstva otvorilo prema
javnosti i da se danas govori o
mnogim temama koje su prije bile
tabu teme u zdravstvu i s ovim
pomacima treba nastaviti kao i s
reformom.

KKaarrmmeellaa  CCaappaarriinn ispravila je navod
predgovornice ”da se u bolnicama
radilo πto se nije trebalo” jer u
bolnicama se radi za pacijenta i svaki
je postupak u tu svrhu opravdan.

Uspjeh nije moguÊ preko noÊi

DDuubbrraavvkkaa  HHoorrvvaatt  ((SSDDPP) smatra da
govoriti o reformi znaËi postaviti
pitanje πto tko od nje oËekuje, koji je
cilj i kako doÊi do tog cilja. »ini su da
su oËekivanja razliËita, graani
oËekuju bolju i dostupniju zaπtitu,
jeftinije lijekove ili Ëak besplatne,
medicinsko osoblje oËekuje sanaciju
dugova u zdravstvu, bolje uvjete rada,
veÊe plaÊe a poslodavci πto manja
izdvajanja za zdravstvo, manje
doprinose, itd. pa se nameÊe pitanje
hoÊe li to uspjeti. No, kaæe, u
mnogome se veÊ uspjelo a uspjet Êe se
u ostalome samo ne preko noÊi veÊ u
odreenim fazama i prema
prioritetima restrukturiranja cijelog
sustava.

Preduvjet za to su financije a s
obzirom na to da nam gospodarski i
socijalni uvjeti ne omoguÊavaju veÊa
izdvajanja od sadaπnjih potrebno je
unutar sustava traæiti uπtede. Tako je,
primjerice, doπlo do spajanja domova
zdravlja gradova Nove Gradiπke i
Slavonskog Broda u Æupanijski dom
zdravlja i naravno dolazi do ukidanja
pojedinih funkcija i radnih mjesta -
umjesto dva ravnatelja jedan, isto je i
sa sluæbama za financijsko -
raËunovodstvene poslove, viπak

djelatnika - i samo na tome ostvareno
je uπteda od 629.810 kuna. A
financijske uπtede, iznad 400.000
kuna, ostvaruju se onda i na drugim
podruËjima, u potroπnji ranih
materijala tekuÊeg odræavanja,
izdataka za reprezentaciju itd. pa se
godiπnje uπtede spajanjem ovih
domova zdravlja penju i na iznad
milijun kuna i kada se odvoji dio
potreban za otpremnine ostaje viπak
oko 400.000 kuna samo prve godine.

Puno toga je dobro napravljeno no
ova rasprava je prilika da se upozori
na neke probleme s kojima Êe se
susresti zdravstvene ustanove a jedan
od njih bit Êe i poveÊani izdaci za plaÊe
lijeËnika (nakon πtrajka) a tu su i
problemi s kojima se susreÊu naroËito
bolnice na pograniËnim podruËjima.
Primjerice, brodska bolnica mjeseËno
troπi na zdravstveno zbrinjavanje
Posavljaka, znaËi ljudi iz BiH koji æive
na ovom podruËju, izmeu 220.000 i
250.000 kuna a prema informacija
zastupnice to u zadnje vrijeme nije
problem samo ove bolnice veÊ i nekih
bolnica u Zagrebu. »ini se da Êe to
dodatno biti problem koji Êe
destabilizirati zdravstvene ustanove i
o kojem treba razmiπljati.

Bilo bi dobro razmisliti o poloæaju
infektivnih odjela unutar bolnica (s
obzirom na pojavu novih bolesti a i
moguÊnosti bioloπkog rata), rekla je
meu ostalim zastupnica nagla-
πavajuÊi da Êe reforma zdravstva teÊi
kontinuirano i da je to sustav u koji
treba kontinuirano ulagati.

Zapostavljena Slavonija

Dr.sc. VViilliimm  HHeerrmmaann  ((LLIIBBRRAA))
predloæio je da se bez stidljivosti
prikaæe ono πto je Ministarstvo
zdravstva postiglo (a i ono πto nije i
πto nije dobro) kako bi se pomoglo
javnosti da se promijeni depri-
miranost koja danas obiljeæava
Hrvatsku. Govorio je o stanju zdrav-
stva u Slavoniji, koja je s Baranjom
danas u svakom smislu najza-
postavljenija regija. Postoje nasto-
janja Ministarstva da se ova zao-
stajanja u zdravstvenom standardu
nadoknade, a ona se kreÊu primjerice
u odnosu na Zagreb 40 posto, Rijeku
30 posto, ako su ta podruËja ona gdje
se moæe govoriti o relativno visokom
standardu za hrvatske prilike.
Vidljivo je da je baπ u toj regiji, koja
broji oko milijun stanovnika,
najmanji broj lijeËnika i stomatologa
na 1000 stanovnika i zato ovdje
moraju postojati aktivne mjere
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Preduvjet za to su financije a s
obzirom na to da nam
gospodarski i socijalni uvjeti
ne omoguÊavaju veÊa
izdvajanja od sadaπnjih
potrebno je unutar sustava
traæiti uπtede.



zapoπljavanja i to je onaj element
modelskog pristupa koji neÊe biti
izvan opÊega modela ali Êe odgovarati
na goruÊa pitanja regije. Ta je regija
inaËe pokrivena bolniËkim centrom -
KliniËki bolniËki centar u Osijeku -
koji moæe dati struËnost, a u Osijeku,
postoji i Medicinski fakultet. Jasno je
da to treba ”pogurati” financijskim
sredstvima (i tehniËkim) i omoguÊiti
nove razvoje i smanjiti navedene
razlike, rekao je, meu ostalim,
naznaËivπi kao osobit problem pitanje
kemodijalize u Osijeku, ali i u
–akovu.

Reforma svedena na

racionalizaciju

JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj  ((HHSSLLSS))
izvijestila je da je nedavno bila
nazoËna u Istri okruglom stolu o
stanju u zdravstvu i o novom zakonu
o zdravstvenoj zaπtiti na kojem su
sudjelovali ravnatelji domova zdrav-
lja, predstavnici Hrvatskog lijeË-
niËkog zbora pa i predstavnici udruge
za zaπtitu pacijenata. Doπao je do
izraæaja stav da je reforma potrebna
no da kasni i, dodaje zastupnica,
predugo traje i to bez opipljivih
promjena nabolje za zdravstvo i za
pacijente.

S obzirom na tu reformu koja traje
i traje dojam je zastupnice da su
zdravstveni djelatnici ipak neza-
dovoljni i da ne vide perspektivu i
kada Êe se poËeti ubirati rezultati
reforme i kad Êe konaËno biti bolje za
cijeli sustav. Reforma koja se provodi
zadnje tri godine svedena je na pojam
racionalizacije, miπljenje je zastu-
pnice. Sve se pokreÊe i poduzima s
ciljem racionalizacije a nuæna
posljedica toga je smanjivanje prava
u sustavu zdravstva ali i prava
pacijenata. Svakako da u svakom
sustavu postoje unutarnje rezerve ali
ako racionalizacija traje i traje onda
tih unutarnjih rezervi viπe nema i
treba se pitati kad Êemo poËeti gledati
uËinke reforme.

A πto se tiËe centralizacije domova
zdravlja zastupnica je navela da su u
Primorsko-goranskoj æupaniji izra-
Ëunali da Êe ih centralizacija domova
zdravlja koπtati 10 milijuna kuna viπe
nego ako bi funkcionirali po starom.
Stoga zastupnica misli da racio-
nalizacija pod svaku cijenu ne znaËi
da u konaËnici dovodi do stvarne
uπtede. Prenijela je u vezi s tim
primjedbe jedne nevladine udruge da
Êe (za Grad Zagreb) reorganizacija i

udaljavanje domova zdravlja od
korisnika poveÊati troπkove na dru-
gim stavkama, primjerice prijevozu i
obavljanju dodatnih nalaza. Ako bi ta
centralizacija bila i opravdana za Grad
Zagreb, a s terena se ukazuje da to
nije prihvatljivo, to se ne moæe
opravdati za sve æupanije jer bi ispalo
da su ti domovi zdravlja otvoreni iz
hira a nastajali su zbog potrebe πto
kvalitetnije i organiziranije zdrav-
stvene zaπtite. Bilo bi prihvatljivije,
miπljenje je zastupnice, domove
zdravlja moæda pretvoriti u centre
primarne zdravstvene zaπtite u koji-
ma Êe funkcionirati grupna praksa i
svakako ih ostaviti u gradovima a ne
iÊi s decentralizacijom koja izaziva
nezadovoljstvo, rekla je meu ostalim,
podsjeÊajuÊi da je prema Ustavu
primarna zdravstvena zaπtita u
ingerenciji jedinica lokalne samo-
uprave. Pitala je, ako se na taj naËin
razmiπlja, zaπto onda ne ukinuti i sve
uprave po osnovnim πkolama i uvesti
jednu u svakoj æupaniji.

Pozitivna kretanja

ÆÆeelljjkkoo  PPaavvlliicc  ((LLIIBBRRAA))  podræava
reformu sa æeljom da se ostvari πto
ranije i u punom opsegu. Posebno
podræava namjeru reforme da se
ravnomjerno razvije zdravstveni
sustav kako bi graani u svim
dijelovima Hrvatske dobili jednako
kvalitetnu zaπtitu. Kao primjer
pozitivnih kretanja uz ovu reformu
naveo je sporazum s Ministarstvom o
sufinanciranju stacionarnog paviljo-
na Æupanijske bolnice »akovec, koja
je izgraena prije dvadesetak godina
iskljuËivo samodoprinosom graana
Meimurja. No, nekoliko njezinih
odjela je dislocirano i ne zadovoljavaju
zdravstvene uvjete (pluÊni odjel u
dvorcu FeπtetiÊ, psihijatrija itd.)
rekao je, meu ostalim.

Posljednjih desetljeÊa æupanijska
bolnica nije dobivala nikakva veÊa
sredstva za kapitalna ulaganja sve do
2002. i 2003. godine kad je Mini-
starstvo izdvojilo 1,5 milijuna
odnosno tri milijuna kuna za
pripremne radove za izgradnju novog
dijela bolnice. RijeË je o projektu koji
je itekako potreban kako bi se povisila
razina zdravstvene zaπtite u
Meimurju. To je zapravo dobar
model koji bi se mogao primijeniti i
na ostale æupanije - da svatko snosi
svoj dio odgovornosti a normalno je
da je za æupaniju lakπe ako svoj dio
odgovornosti prihvati i dræava. A u
vezi s decentralizacijom i finan-

ciranjem zdravstva, da se odreena
sredstva spuπtaju u æupanijski
proraËun i da æupanija njima raspra-
vlja rekao je da je ove godine u
Meimursku æupaniju ”doπlo” sedam
milijuna potpore za zdravstvene
potrebe i to je joπ jedan razlog zbog
kojeg zastupnik podræava reformu,
rekao je.

Isprika ministra

Ministar mr.sc. AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ
javio se kako bi odgovorio na pitanja
iz rasprave pa je tako i rekao da se
vodi kontinuirana skrb oko bolesti
raka dojke koja je u Ëitavom svijetu
problem a da je napredak kod nas
znaËajan. ©to se tiËe njegove izjave
rekao je da je to bio otvoreni razgovor
(ne intervju i neautoriziran) ali krivo
interpretiran no da se on ispriËava
ako je netko pogoen s neËim πto je
on rekao.

O upravnim vijeÊima odluËuje i
mijenja ih vlasnik, projekt Svjetske
banke za zdravstvo napravila je bivπa
Vlada HDZ-a i izabrala direktora
projekta i sve πto Êe se raditi i mi smo
taj projekt nastavili, a u proteklih 1,5
godina osobno sam uËinio goleme
napore da se svi projekti koji su stali
ubrzaju, pa tako i u Koprivnici rekao
je ministar. Reorganizacija domova
zdravlja je najvaæniji projekt nove
reforme zdravstva i to na razini
unutarnje organizacije a bune se
ravnatelji domova zdravlja jer ostaju
bez svojih direktorskih mjesta. A mi
Êemo u domove zdravlja vratiti i
centre za mentalno zdravlje i jedin-
stvenu hitnu medicinsku pomoÊ,
grupne prakse i moguÊnost uzimanja
laboratorijskih uzoraka u samim
ambulantama i dati moguÊnost da se
uspostavljaju i modeli dobre prakse.
Izgubit Êe se 100 direktorskih mjesta,
300 pomoÊnih i 500 mjesta Ëlanova
upravnih vijeÊa. ©to se tiËe lijeËenja
Hrvata iz BiH ministar je podsjetio da
je Hrvatski sabor usvojio prora-
Ëunsku stavku od 10 milijuna kuna
za lijeËenje Hrvata izvan domovine, a
πto je i ustavna obveza, a prije toga
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Reorganizacija domova
zdravlja je najvaæniji projekt
nove reforme zdravstva i to na
razini unutarnje organizacije
a bune se ravnatelji domova
zdravlja jer ostaju bez svojih
direktorskih mjesta.



HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  pprriihhvvaattiioo  jjee  nnaakkoonn
ooppsseeæænnee  rraasspprraavvee  oovvaajj  zzaakkoonnsskkii
pprriijjeeddlloogg,,  uuppuuttiivvππii  pprreeddllaaggaatteelljjuu
pprriimmjjeeddbbee  ii  pprriijjeeddllooggee  rraaddii  pprriipprreemmee
KKoonnaaËËnnoogg  pprriijjeeddllooggaa  zzaakkoonnaa..  OOddbbiijjeenn
jjee  pprriijjeeddlloogg  KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSLLSS--aa
ddaa  oovvoo  bbuuddee  tteekk  pprreetthhooddnnaa  rraasspprraavvaa..

UU  rraasspprraavvii  ssee,,  mmeeuu  oossttaalliimm  ËËuulloo::  ddaa
jjee  ttrreebbaalloo  iiÊÊii  nnaa  ppaarraalleellnnuu  iizzrraadduu
cciijjeelloogg  ppaakkeettaa  zzaakkoonnaa  oo  zzddrraavvssttvvuu;;  ddaa
pprreeddllooææeennii  zzaakkoonn  nniijjee  uu  sskkllaadduu  ss
UUssttaavvoomm  ((rrjjeeππeennjjaa  oo  pprriimmaarrnnoojj
zzddrraavvssttvveennoojj  zzaaππttiittii  kkoojjaa  ssee  ssttaavvlljjaa  uu
nnaaddlleeæænnoosstt  ææuuppaanniijjaa)),,  ddaa  jjee  zzaakkoonn
nneepprreecciizzaann,,  pprreeooppÊÊeenniitt,,  rraasstteezzlljjiivv;;  ddaa
bbii  ttrreebbaalloo  ddoonniijjeettii  zzaakkoonn  oo  pprraavviimmaa
ppaacciijjeennaattaa;;  ddaa  nniissuu  oobbrraazzllooææeennii  rraazzlloozzii
nnii  kkrriitteerriijjii  ookkoo  bbrroojjaa  ddoommoovvaa  zzddrraavvlljjaa
uu  ææuuppaanniijjaammaa  ii  uu  GGrraadduu  ZZaaggrreebbuu;;  ddaa
jjee  vvaaæænnoo  uuttvvrrddiittii  kkrriitteerriijjee  ookkoo  zzaakkuuppaa
ii  kkoonncceessiijjaa  kkoojjee  ssee  ooddnnoossee  nnaa  ooddrreeeennee
zzddrraavvssttvveennee  uusslluuggee  ttee  ssttaannddaarrddee  zzaa
pprruuææaannjjee  hhiittnnee  ppoommooÊÊii;;  ddaa  bbii  vveeÊÊuu
ppoozzoorrnnoosstt  ttrreebbaalloo  ppookklloonniittii
ppooddrruuËËjjiimmaa  ppoosseebbnnee  ddrrææaavvnnee  sskkrrbbii..

O PRIJEDLOGU

Zdravstveni sustav Republike
Hrvatske, kao i mnogi drugi dijelovi
druπtva, optereÊen je viπegodiπnjim
zaostajanjem u razvoju, slabostima u
upravljanju i planiranju, te sti-
hijskom pristupu rjeπavanju pro-
blema. Cilj je nove zdravstvene
politike oËuvanje i unapreenje
zdravlja te produljenje trajanja i
kvalitete æivota populacije i
pojedinaca.

ZnaËaj nove zdravstvene politike je
zaokret u populacijskoj orijentaciji, u
sveobuhvatnosti, te u naglasku na
zdravlje umjesto fokusiranju na
bolesti. Nova zdravstvena politika
usklaena je sa zdravstvenom
politikom razvijenih zemalja kojima
se Republika Hrvatska teæi pridruæiti
i u skladu je s intencijom za
demokratskim razvojem druπtva i
prosperiteta svih stanovnika
Republike Hrvatske.

Strategija i plan reforme sustava
zdravstva i zdravstvenog osiguranja
Republike Hrvatske koju je u srpnju
2000. godine prihvatio Hrvatski sabor
definira reorganiziranje zdravstvenog
sustava Republike Hrvatske s ciljem
unapreenja uËinkovitosti i kvalitete
u sustavu pruæanja zdravstvenih
usluga.

Prioritetni ciljevi u reorganizaciji
zdravstvenog sustava utvrenoj
reformom zdravstva su:
- reforma sustava zdravstvenog

osiguranja,
- definiranje opsega mjera i prava iz

obveznog zdravstvenog osiguranja,
- uvoenje novog sustava plaÊanja

zdravstvene zaπtite,
- donoπenje mreæe zdravstvenih

ustanova,
- institucionalna reforma

zdravstvenih ustanova,
- kategorizacija bolnica,
- donoπenje nacionalne politike

lijekova i nacionalnih programa
prevencije.

IHS
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nije bilo pa se to putem splitskog
Fonda iskoriπtavalo na razne naËine.
Uz 25 milijuna kuna koje dajemo za
izgradnju zdravstvenih objekata,
socijalnih i kulturnih u BiH sada
imamo i ovih deset milijuna za
pruæanje zdravstvenih usluga i
graanima ovih rubnih podruËja.
Pomaæemo i da Mostar moæe zavrπiti
svoju bolnicu, rekao je, meu ostalim.

U zdravstvenom smislu naπa najteæe
pogoena regija je Slavonija. Sve
brojke govore da je tamo premalen
broj lijeËnika i da teπko dobivamo
kvalitetne ljude iako su Osijeku
osigurani stanovi pa za Slavoniju
spremamo paket mjera. Za osjeËku
bolnicu reorganizaciju hemodijalize s
dvije ili tri smjene, kupovinu kardio-

vaskularnoga aparata za koro-
nografiju i prema tome, rekao je meu
ostalim, naπ je interes da Osijek,
Rijeka i Split postanu regionalni
zdravstveni centri. Uz potporu
Ministarstva Slavoniju Ëekaju dobri
dani, ali se ona mora mijenjati i
iznutra. Naglasio je da je u proteklih
godinu i pol dana odobreno
virovitiËkoj bolnici 22 milijuna kuna.
©to se tiËe anketa bolesnika mi smo u
svojim istupima rekli da hrvatski
lijeËnici rade dobro, medicinske sestre
odgovorno a da su pacijenti najne-
zadovoljniji bolniËkim uvjetima jer
imati jedan toalet na nekoliko
bolesniËkih soba u svakom sluËaju
nije dobro, rekao je ministar
zahvalivπi svima na raspravi.

JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj ispravila
je navod ministra jer da je krivo da je
ustvari stara ta priËa oko domova
zdravlja potaknuta Ëinjenicom da se
Ëuvaju direktorska mjesta. Bilo bi
puno korisnije da se u reformi
objaπnjava koje su to druge prednosti
koje dobivaju sredine kao πto su
PoreË, Rovinj i da to razumiju ljudi
koji rade u zdravstvu.

Rasprava je zatim bila zakljuËena.
HHrrvvaattsskkii  jjee  ssaabboorr  vveeÊÊiinnoomm  ggllaassoovvaa

((5588  zzaa,,  2211  pprroottiivv))  pprriihhvvaattiioo  IIzzvvjjeeππÊÊee  oo
ssttaannjjuu  rreeffoorrmmee  zzddrraavvssttvvaa  oodd  22000000..  ddoo
22000033..  ggooddiinnee  ss  pprriikkaazzoomm  aakkttuuaallnnoogg
ssttaannjjaa  uu  zzddrraavvssttvvuu..

JJ..©©;;  SS..©©;;  ––..KK..
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PRIJEDLOG ZAKONA O ZDRAVSTVENOJ ZA©TITI

Nastavak reforme i poboljπanje

postojeÊih rjeπenja



Predloæenim Zakonom o zdrav-
stvenoj zaπtiti u provedbi reformom
utvrenih ciljeva treba osigurati
optimalno oËuvanje i unapreenje
zdravlja svakog pojedinca i cijele
populacije kroz mjere unapreenja
zdravlja, zaπtite zdravlja, sprjeËavanja
bolesti, lijeËenja i rehabilitacije obo-
ljelih. Predloæenim rjeπenjima osi-
gurava se naËelo jednake dostupnosti
zdravstvene zaπtite i pravo na zdravlje
i zdravi naËin æivota kao temeljno
ljudsko pravo. Na podruËju pro-
voenja mjera zdravstvene zaπtite
treba osigurati uspostavu sustava koji
Êe biti racionalan i djelotvoran,
osigurane i provjerene kvalitete te
utemeljen na visokim etiËkim i
moralnim normama. 

Rjeπenja kojima se ovim Zakonom
trebaju osigurati zadani ciljevi
reforme sustava zdravstva sastoje se
u sljedeÊem: uvoenje planiranja i
upravljanja u sustavu zdravstva,
planiranje zdravstvenih kapaciteta,
odreivanje osnovne mreæe 
zdravstvene djelatnosti i institu-
cionalna reforma.

Bitna promjena u odnosu na vaæeÊi
Zakon je da Plan zdravstvene zaπtite
Republike Hrvatske donosi Vlada
Republike Hrvatske na prijedlog
ministra nadleænog za zdravstvo uz
prethodno pribavljeno miπljenje
Hrvatskog zavoda za javno zdravstvo,
s obzirom na to da se spomenuti
dokument mora temeljiti na analizi
stanja zdravlja stanovniπtva, proi-
zlaziti iz zdravstvenih potreba
stanovniπtva uvaæavajuÊi raspoloæiva
sredstva, kadrovske i druge
moguÊnosti te osiguravajuÊi
svrsishodnu podjelu rada. Reformski
cilj - planiranje zdravstvenih kapa-
citeta sukladno predloæenom Zakonu
treba ostvariti osnivanjem mreæe
zdravstvenih ustanova, trgovaËkih
druπtava koja obavljaju zdravstvenu
djelatnost, odnosno privatnih praksi
utemeljenoj na planskom pristupu i u
skladu sa zdravstvenim potrebama
graana.

Slijedom zacrtane regionalizacije i
decentralizacije sustava zdravstva
Prijedlogom zakona uvodi se osnovna
mreæa zdravstvene djelatnosti uva-
æavajuÊi zdravstveno stanje, broj,
dobnu i socijalnu strukturu stanov-
niπtva, jednake uvjete, odnosno
moguÊnosti za koriπtenje zdrav-
stvenih usluga, potreban opseg
pojedine zdravstvene djelatnosti,
stupanj urbanizacije podruËja,
prometne povezanosti, specifiËnosti
naseljenosti te dostupnosti na

demografski ugroæenim podruËjima,
osobito na otocima utjecaj okoliπa na
zdravlje stanovniπtva i gospodarske
moguÊnosti.

U ostvarivanju navedenog cilja, u
sklopu institucionalne reforme Prijed-
logom zakona ureuje se izmeu
ostalih rjeπenja, moguÊnost oba-
vljanja zdravstvene djelatnosti od
strane trgovaËkih druπtava.

U smislu predloæenih zakonskih
rjeπenja zdravstvene usluge pruæat Êe
se kroz mjeπoviti sustav javnih i
privatnih zdravstvenih ustanova.

U sklopu institucionalne reforme u
cilju unapreenja rada bolniËkih
zdravstvenih ustanova, restru-
kturiranja kapaciteta te raspodjele
rada meu postojeÊim bolniËkim
zdravstvenim ustanovama, ovim
zakonskim prijedlogom takoer se, za
razliku od vaæeÊeg zakona, ugrauju
rjeπenja za uvoenje kategorizacije
bolnica. 

U sklopu institucionalne reforme
redefinirana je i uloga domova
zdravlja s osnovnim ciljem pobolj-
πanja sadræaja i kvalitete zdravstvenih
usluga na primarnoj razini zdrav-
stvene djelatnosti.

Isto tako predloæenim zakonom
omoguÊava se osnivanje grupnih
privatnih praksi kao oblik dobro-
voljnog udruæivanja zdravstvenih
radnika koji obavljaju privatnu
praksu, a u cilju zbrinjavanja
populacije te podjele organizacije i
sadræaja rada.

Ovaj zakonski prijedlog sadræi i
rjeπenja kojima se otklanjaju
odreene poteπkoÊe u primjeni
vaæeÊeg Zakona o zdravstvenoj zaπtiti.

RADNA TIJELA

Donoπenje Zakona o zdravstvenoj
zaπtiti podræali su ooddbboorrii  zzaa
zzaakkoonnooddaavvssttvvoo,,  zzaa  rraadd,,  ssoocciijjaallnnuu
ppoolliittiikkuu  ii  zzddrraavvssttvvoo  te zzaa  rraavvnnoo--
pprraavvnnoosstt  ssppoolloovvaa..  

RASPRAVA

Zakon je proπao πiroku struËnu

javnu raspravu

Uvodno je zastupnike s predloæenim
Zakonom upoznao ministar zdravstva
mr.sc. AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ. Rekao je da je
namjera ministarstva reformirati
zdravstveni sustav na korist

hrvatskih graana, pogotovo naju-
groæenijih. Kao novost, ministar
VlahuπiÊ je naveo nastavak reform-
skih projekata, poboljπanje postojeÊih
rjeπenja iz vaæeÊeg Zakona, nastavak
planiranja zdravstvene zaπtite i
utvrivanje osnovne mreæe zdrav-
stvene zaπtite. Istaknuo je i kako

Zakon snaæno naglaπava ulogu
inspekcije te su postroæene kazne za
one koji neÊe raditi sukladno Zakonu.
Na kraju izlaganja je rekao da je na
Zakonu raeno godinu dana i da
nema ni jedne organizacije vezane uz
zdravstvo u Hrvatskoj s kojom
Ministarstvo zdravstva nije komu-
niciralo u tom periodu.

U ime Odbora za rad, socijalnu
politiku i zdravstvo govorila je
predsjednica Odbora SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--
FFrriiggaannoovviiÊÊ..  Istaknula je da su Ëlanovi
Odbora odluËili predloæiti Vladi,
odnosno nadleænom ministarstvu
slijedeÊe zakljuËke. Prvo, da je
neophodno voditi raËuna o osiguranju
dostatnih sredstava za reformu
sustava zdravstva uz uvjet osiguranja
provoenja kontrole nad racionalnim
koriπtenjem financijskih sredstava.
Zatim se podræava nova koncepcija
uspostave jedinstvene uprave doma
zdravlja na razini æupanija, odnosno
tri doma zdravlja za potrebe Grada
Zagreba. Ujedno se predlaæe Vladi da
glede jedinstvene uprave doma
zdravlja razmotri specifiËan poloæaj
pojedinih æupanija imajuÊi u vidu
povrπinu, geografska obiljeæja, gu-
stoÊu naseljenosti i prometnu
povezanost. Takoer se predlaæe
razmotriti naËin financiranja domova
zdravlja i timova primarne zdrav-
stvene zaπtite u prijelaznom periodu
zbog nesmetanog odvijanja djelatnosti
posebno onih vezanih uz provoenje
odreenih projekata preventivne
zaπtite. Odbor smatra da bi na
odgovarajuÊi naËin trebalo odrediti
vrednovanje medicine rada s obzirom
na specifiËnost zdravstvene zaπtite
radnika te u tom smislu i zakonskim
odredbama urediti stvaranje mreæe
ordinacija medicine rada. Zatim je
predloæeno osiguranje potrebnih
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Zakon donosi nastavak
reformskih projekata,
poboljπanje postojeÊih rjeπenja
iz vaæeÊeg Zakona, nastavak
planiranja zdravstvene zaπtite i
utvrivanje osnovne mreæe
zdravstvene zaπtite.
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financijskih sredstava za javno-
zdravstvene kampanje i preventivne
programe koje provodi Ministarstvo
zdravstva kao vrlo vaæan segment u
oËuvanju zdravlja nacije. SlijedeÊi
zakljuËak odnosio se na hitno
ustrojenje efikasnijeg sustava zdrav-
stvenog nadzora i inspekcije
Ministarstva zdravstva zbog potrebe
jaËanja pojaËanog mehanizma kon-
trole i struËnog i financijskog
poslovanja zdravstvenih ustanova.
Potom je istaknuto da je u KonaËnom
prijedlogu zakona potrebno na
odgovarajuÊi naËin rijeπiti pitanje i
poloæaj zdravstvenih suradnika u
sustavu zdravstva. Odbor se takoer
zaloæio za uspostavu mreæe trans-
fuzijske sluæbe u Hrvatskoj. Potom je
ga Biga-FriganoviÊ rekla da Odbor
za rad, socijalnu politiku i zdravstvo
predlaæe prihvaÊanje ovog zakonskog
prijedloga u prvom Ëitanju.

Ovo bi trebala biti prethodna

rasprava 

U ime Kluba zastupnika HDZ-a
dr.sc. IIvviiccaa  KKoossttoovviiÊÊ  ((HHDDZZ))  je rekao da
je rasprava o ovom Zakonu povezana
s nekoliko problema. Kao prvo je
spomenuo to πto se ovaj Zakon donosi
na kraju mandata, odnosno sa
zakaπnjenjem od tri godine. Drugi
problem vidi u tome πto se ukidaju
neke institucije i sve prelazi u

nadleænost Dræavnog zavoda. Nije se
sloæio ni s idejom da trgovaËka
druπtva mogu osnivati klinike, jer u
tome vidi kraj socijalnog zdravstva.
Osvrnuo se potom na mreæu kao
element buduÊeg zdravstva te smatra
da je to vrlo opasno buduÊi da Êe
glavnu rijeË voditi Vlada kroz svoja
tijela. Dodao je kako ovim Zakonom
takoer nisu razrijeπeni uvjeti pod
kojima se moæe obaviti pretvorba
postojeÊe ustanove u trgovaËko
druπtvo. Smatra dalje da velike
klinike moraju biti u dræavnom
vlasniπtvu sveuËiliπne klinike te
pruæiti najsiromaπnijoj populaciji
vrhunsku uslugu. Negativnim je
ocijenio to πto se u Zakonu izostavlja
ustanove i tijela dræavne uprave kao
izvor sredstava za rad zdravstvenih

ustanova u osnovnoj mreæi zdrav-
stvene djelatnosti. Ukazao je i na to da
mnogi domovi zdravlja ne raspolaæu
dovoljnim prostorom za zaπtitu
mentalnog zdravlja i palijativnu skrb
bolesnika. Dræi potrebnim da se
ovakve aktivnosti provode i u suradnji
s drugim zdravstvenim ustanovama
te je potrebno, kaæe, donijeti posebni
propis koji bi dodatno razradio
provoenje i naËin financiranja te
djelatnosti. Ukazao je i na to da
nastava uopÊe ne predvia ulogu
medicinskog fakulteta i sveuËiliπta, te
da se daje moguÊnost pacijentu da
odbije promatranje i pregled od strane
studenta. Tu zabranu je nazvao
nepojmljivom, buduÊi da ne postoji
nigdje na svijetu. Nije se sloæio ni s
ukidanjem zavoda za toksikologiju i
Hrvatskog zavoda za zaπtitu od
zraËenja, buduÊi da je to u suprotnosti
sa smjernicama europskog zakono-
davstva. Zamjerio je predlagatelju i to
πto se prilikom ove reforme zdravstva
nije niπta pitalo struku odnosno
lijeËnike. ©to se specijalizacije tiËe,
nije se sloæio s idejom da se ona moæe
provoditi bilo gdje. Smatra da bi
trebalo strogo odrediti uvjete za
specijalizaciju. Istaknuo je da se mora
napraviti zakon kakav odgovara
ljudima i graanima ove dræave, a ne
zato πto to od nas traæi Europa.
Konstatirao je da nije u redu od
sadaπnje vlasti donositi dalekoseæne
zakone glede financiranja, a ukoliko
se oni veÊ donose trebali bi, smatra,
biti doneseni konsenzusom. Na kraju
izlaganja se sloæio s prijedlogom da
ovo bude samo prethodna rasprava.

Predloæeni Zakon nije u skladu s
Ustavom, rekao je u ime Kluba
zastupnika IDS-a DDaammiirr  KKaajjiinn  ((IIDDSS))..
Pojasnio je kako se to odnosi na dio
koji govori o primarnoj zdravstvenoj
zaπtiti koja se stavlja u nadleænost
æupanija. Konstatirao je da je Usta-
vom primarna zdravstvena zaπtita u
djelokrugu lokalne samouprave,
odnosno gradova. Naglasio je kako
vlada jedno opÊe nezadovoljstvo
ovakvim zakonskim prijedlogom
meu ljudima koji rade u zdrav-
stvenim ustanovama. Ukazao je i na
situaciju da su graani svojim
izdvajanjima gradili domove zdravlja
te je predloæio da stoga nekretnine
domova zdravlja prenesu u vlasniπtvo
gradova. ©to se tiËe hitne medicinske
pomoÊi miπljenja je da bi ona trebala
ostati domovima zdravlja. Osvrnuo se
i na centraliziranje prikupljanja krvi
i plazme u Hrvatskom zavodu za

transfuzijsku medicinu, te smatra da
Êe to ugroziti funkcioniranje dobro-
voljnog davanja krvi i dovesti bolnice
i klinike u podreeni poloæaj.
Predloæio je da se izriËito u Zakonu
navede da bolnice imaju pravo na
navedene poslove. Takoer je
predloæio da se prikupljanjem krvi i
plazme ne mogu baviti trgovaËka
druπtva, odnosno da se uopÊe napusti
koncept trgovaËkih druπtava u
zdravstvenoj djelatnosti. Upozorio je
na posljedicu koja moæe proizaÊi
nakon svih zahvata u zdravstvu, a to
je da Êe se graani podijeliti na one
koji Êe si moÊi osigurati ”sve vrste
lijeËenja” i one koji to neÊe moÊi. Dræi
dalje da je kroz ovaj Zakon moguÊe
limitirati zapoπljavanje stranaca u
zdravstvu, buduÊi da se tu radi o
javnoj oblasti. Ustvrdio je da ovaj
Zakonski prijedlog neÊe dovesti do
jeftinijeg i za graane prihvatljivijeg
zdravstvenog sustava jer je on pisan
iskljuËivo za velike gradove. Miπljenja
je kako je Ministarstvo trebalo
najprije ponuditi reformu zdravstva
te krenuti u nju nakon πto bude
prihvaÊena u Saboru. Istaknuo je da
je do sada izgubljeno mnogo vremena
a da se nisu poËeli otklanjati uzroci
loπeg stanja u zdravstvu te je
konstatirao da smo sada negdje na
poËetku. Sloæio se u potpunosti jedino
s dijelom Zakona koji usmjerava viπe
paænje na prevencije, podizanje
medicinske savjesti i sistematskih
pregleda. Uvjet podizanja kvalitete
zdravstva vidi u podizanju bruto
druπtvenog proizvoda. ©to se orga-
niziranog financiranja zdravstva tiËe,
zaloæio se za, kako je rekao, ”sizovski”
koji je bio na snazi do 1991. godine.
Na kraju izlaganja sloæio se s
konstatacijom dr. KostoviÊa da Êe ovaj
Zakon optereÊivati buduÊe generacije
financijskim obvezama, πto, kaæe, nije
previπe korektno.

Zakon je neprecizan, preopÊenit

i rastezljiv

Klub zastupnika HSLS-a neÊe
podræati prihvaÊanje Zakona zdrav-
stvenoj zaπtiti jer on ne donosi niπta
bitno, niπta novo, neprecizan je,
preopÊenit i stoga rastezljiv, rekla je
u ime Kluba JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--
©©kkrrlljj  ((HHSSLLSS))..  Dodala je kako se
Zakonom ne rjeπavaju neka od
krupnih i otvorenih pitanja u zdrav-
stvu, da je on u nekim dijelovima
protuustavan te da luta u temeljnim
pretpostavkama. Smatra da ga je
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Vlada jedno opÊe
nezadovoljstvo ovakvim
zakonskim prijedlogom meu
ljudima koji rade u
zdravstvenim ustanovama.



nemoguÊe doraditi do drugog Ëitanja
i da treba krenuti ispoËetka, a ovo bi
trebala biti prethodna rasprava.
Miπljenja je da predlagatelj mijeπa
privatno i javno zdravstvo, kao i da se
temeljni zakoni kakav je ovaj ne
donose na kraju mandata jedne vlasti.
Istaknula je da predloæeni Zakon ne
daje odgovore na slijedeÊa pitanja:
decentralizacija zdravstvenog susta-
va, nastavak, opseg i naËin priva-
tizacije i reorganizacija primarne
zdravstvene zaπtite. Pojasnila je da
suprotno Ustavu i Zakonu o
podruËnoj, lokalnoj i regionalnoj
samoupravi ovaj zakon ne predvia
decentralizaciju zdravstva kao ni
prijenos funkcija primarne zdrav-
stvene zaπtite na jedinice lokalne
samouprave, prije svega na gradove.
Ukazala je i na novinu, a to je
uvoenje trgovaËkog druπtva kao
moguÊeg subjekta zdravstvene zaπtite
s time da je, kaæe, nejasna razlika
izmeu zdravstvene ustanove s
namjerom stjecanja dobiti i trgovaË-
kog druπtva. Smatra da se predloæena
rjeπenja spotiËu o naËelo slobode rada
iz Ëlanka 54. Ustava i o naËelo slobode
poduzetniπtva te jednakog pravnog
statusa na træiπtu svakog poduzetnika
iz Ëlanka 49. Ustava. Naglasila je i da
su ugaπene neke prijaπnje funkcije
domova zdravlja, a miπljenja je da bi
upravo domovi zdravlja trebali postati
svojevrsni centri primarne zdrav-
stvene zaπtite. ©to se decentralizacije
u zdravstvenoj zaπtiti tiËe, miπljenja
je da je to samo neispunjena priËa.
Nije joj jasno da ako grad moæe biti
osnivaË specijalne bolnice, zaπto ne
moæe biti osnivaË doma zdravlja.
Poseban problem vidi u hitnoj
medicinskoj pomoÊi, to viπe πto smo
turistiËka zemlja.

Za rijeË se tada javio ministar
zdravstva mr.sc. AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ..
Pojasnio je da je predloæeni Zakon
usklaen sa stavovima Europske
unije kao i struke, buduÊi da su o
njemu raspravljale godinu dana sve
hrvatske lijeËniËke organizacije.
Naglasio je potom da nema ni jedne
europske zemlje koja nema
zdravstvene ustanove s moguÊnoπÊu
ostvarivanja dobiti tj. koja djeluje kao
trgovaËko druπtvo. ©to se tiËe
odbijanja pregleda od strane studenta,
rekao je da bolesnik mora imati pravo
kako ima i pravo na odbijanje
lijeËenja. Glede osnivanja klinika,
naglasio je da Êe njih moÊi osnivati
samo dræava te da je Zakonom
predvieno da ukoliko neka bolnica

izgubi status klinike ne znaËi da se
mijenja njeno vlasniπtvo. Svjestan je
ustavnog naËela temeljem kojeg
gradovi imaju pravo na organizaciju
primarne zdravstvene zaπtite, ali
kaæe, kako Ministarstvo dræi da im to
ovim Zakonom nije naruπeno jer se
djelatnost primarne zdravstvene
zaπtite obavlja u domovima zdravlja.
Kao jednu od najveÊih dvojbi s kojima
se predlagatelj susreo prilikom izrade
ovog Zakona naveo je odreivanje
veliËine grada ili opÊine kao uvjeta za
uspostavljanje doma zdravlja kao i
koje Êe se djelatnosti unutar njega
obavljati. Ukazao je i na Ëinjenicu da
u Europi nema zemlje u kojoj
primarna zdravstvena zaπtita nije
privatna te je stoga, kaæe, gradovima
ostavljena moguÊnost otvaranja
bolnica. Rekao je potom da Hrvatska
ima problem oko teritorijalnog
ustroja zdravstva, buduÊi da ima 21
æupaniju, nekoliko stotina gradova i
viπe stotina opÊina. Stoga je vrlo teπko
primijeniti navedeno ustavno naËelo,
zakljuËio je ministar. Na kraju
izlaganja osvrnuo se na zdravstvenu
zaπtitu turista rekavπi kako smatra da
hrvatski radnici ne trebaju plaÊati
privatna trgovaËka druπtva koja
ostvaruju svoju djelatnost ali da je
Ministarstvo spremno pomoÊi.

NetoËno je da nismo za europske
propise, nego je reËeno da nas niπta
ne sili na ono πto je navedeno u
Zakonu, ispravio je IIvviiccaa  KKoossttoovviiÊÊ..

Dva netoËna navoda ispravio je IIvvaann
©©uukkeerr  ((HHDDZZ))..  NetoËno je, kaæe, da
organizacijski oblik odreuje tko Êe
plaÊati porez na dobit. Pojasnio je da
je to regulirano Zakonom o porezu na
dobit. Osvrnuo se i na usluge hitne
pomoÊi rekavπi da Velika Gorica veÊ
sada plaÊa dvije ekipe hitne pomoÊi iz
svog proraËuna.

Ispravak netoËnog navoda imala je
i JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj  ((HHSSLLSS))..
Naglasila je kako je pitanje
decentralizacije primarne zdravstvene
zaπtite regulirano Ëlankom 68., a ne
kako je ministar govorio o teπkoÊama
primjene ustavnih naËela. Drugo na
πto je ukazala je zdravstvena zaπtita
turista. Smatra da bi se upravo taj
segment trebao prepustiti lokalnoj
samoupravi, a ne da radnici iz
Hrvatske financiraju taj segment.

©to se tiËe hitne medicinske pomoÊi
nju treba plaÊati dræava a ne
iskljuËivo lokalna samouprava, jer
porezi uglavnom idu u dræavni
proraËun, rekao je DDaammiirr  KKaajjiinn..

Za rijeË se ponovo javio ministar
zdravstva mr.sc. AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ..

Istaknuo je da Ministarstvo planira
organizaciju hitne medicinske pomoÊi
na æupanijskoj razini. Meutim πto se
tiËe organizacije zdravstvene zaπtite u
manjim turistiËkim mjestima rekao je
da bi to ostavio dogovoru lokalne
samouprave i Ministarstva turizma.
Dodao je kako je Ministarstvo turizma
voljno razgovarati sa æupanijama i
gradovima glede organizacije hitne
medicinske pomoÊi.

Ovo je dobra osnova za

kvalitetan Zakon o zdravstvenoj

zaπtiti

Ovaj Zakon je dobra osnova teme-
ljem koje bi nakon rasprave trebalo
dobiti zaista dobar Zakon o
zdravstvenoj zaπtiti, rekao je u ime
Kluba zastupnika Libre VViikkttoorr  BBrrooææ,
dr.med. ((LLIIBBRRAA))..  Osvrnuo se na
odredbu da sadræaj mjera specifiËne
zdravstvene zaπtite pripadnika
Ministarstva obrane i Oruæanih snaga
RH propisuje ministar nadleæan za
obranu uz suglasnost ministra
nadleænog za zdravstvo rekavπi da je
nejasno na Ëiji prijedlog Êe to ministar
obrane donijeti. Potom je komentirao
moguÊnost odbijanja pacijenta da ga
pregleda student rekavπi da bi to

dovelo do poteπkoÊa u edukaciji
studenata. Predloæio je stoga da se iz
odredbe ispuste rijeËi promatranje i
pregled, a ostalo bi samo odbijanje
lijeËenja. ©to se tiËe hitne medicinske
pomoÊi, smatra da bi ona morala biti
pruæena svim pacijentima kojima je
potrebna te je predloæio da æupanijski
centri u svom sastavu imaju odjele
hitne medicinske pomoÊi. Dræi
takoer da stroga centralizacija trans-
fuzijske medicine ne bi bila korisna.
Sloæio se s nadzornom kontrolom
Hrvatskog zavoda za transfuzijsku
medicinu, ali je miπljenja da takva
sluæba mora biti u bolnicama. Govorio
je i o reorganizaciji primarne
zdravstvene zaπtite. Miπljenja je da Êe
sukladno predloæenom graani imati
bolju moguÊnost za ostvarenje
zdravstvene zaπtite na viπem nivou,
dok bi uπtede bile i do 30 posto.
Krajnji cilj vidi u unapreenju
zdravlja naπih graana te kaæe da to
na takav naËin treba i promatrati.
Istaknuo je potom kako je ovo prilika
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Trebalo je iÊi na paralelnu
izradu cijelog paketa zakona
vezanih o zdravstvu.
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da se u jednoj konstruktivnoj raspravi
nau πto bolja konkretna rjeπenja
Ëime Êe ovaj Zakon biti joπ bolji.

RijeË je o iznimno zahtjevnom Zako-
nu koji je zapravo provedba reforme
zdravstva u Republici Hrvatskoj,
rekao je u ime Kluba zastupnika HSP-
a i HKDU-a dr.sc. TToonnËËii  TTaaddiiÊÊ  ((HHSSPP))..
Dræi nesvrsishodnim raspravljati o
ovom Zakonu a da nisu poznata
rjeπenja iz ostalih zakona vezanih uz
zdravstvo koji se trebaju donijeti.
Istaknuo je kako bi bilo dobro da se
iπlo na paralelnu izradu svih tih
zakona πto bi Ëinilo paket zakona o
zdravstvu. Ovako, kaæe, imat Êemo
pravni vakuum. Miπljenja je dalje da
Êe ovaj Zakon donijeti veÊi teret
poreznih obveznika te da Êe se desiti
situacija da Êe graani istu
zdravstvenu zaπtitu plaÊati viπe.
Predloæio je potom konkretno da u
Ëlanku 21. stavku 2. stoji da uz
slobodan izbor doktora medicine i
stomatologa graani imaju i slobodan
odabir pruæanja zdravstvene njege.
Osvrnuo se i na pitanje ravnatelja
zdravstvene ustanove rekavπi da su
ravnatelji ustanova za rehabilitaciju
mahom viπe medicinske sestre te
predlaæe da se tu napravi iznimka od
pravila da ravnatelji moraju imati
visoku struËnu spremu. ©to se tiËe
obavljanje zdravstvene djelatnosti
putem trgovaËkog druπtva napo-
menuo je da je to vrlo sporo i
komplicirano jer je postupak osni-
vanja takvog druπtva dugotrajan, pun
administrativnih prepreka i vrlo
kompliciran i teπko je oËekivati da Êe
se netko uopÊe upustiti u taj posao.
Ukazao je i na problem vezan uz
transfuzijsku medicinu i opskrbu
krvlju. Miπljenja je da zemljopisni
oblik Hrvatske i njena prometna
povezanost ne dopuπta postojanje
samo jednog nacionalnog zavoda za
transfuzijsku medicinu. Dodao je
kako rad transfuzijske sluæbe mora
biti organiziran 24 sata na dan pod
nadzorom lijeËnika specijalista
transfuzijske medicine. Nepotrebnim
je potom ocijenio ukidanje Hrvat-
skoga zavoda za toksikologiju rekavπi
da je to nepotrebno, opasno i
besmisleno. Hrvatskoj, rekao je,
prijeti cijeli niz toksikoloπkih ugroza
zbog niza ekoloπkih bombi. Smatra da
Hrvatska mora imati samostalnu
ustanovu za obavljanje poslova
kemijske sigurnosti jer su to
europske smjernice.

Pohvalno je da se zakoni od

posebnog znaËaja prije saborske

procedure daju na javnu

raspravu

Klub zastupnika SDP-a podræat Êe
ovaj Zakon u prvom Ëitanju, rekla je
u ime Kluba SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--
FFrriiggaannoovviiÊÊ  ((SSDDPP))..  Pohvalila je Vladu i
pojedina ministarstva zbog toga πto
zakone od posebnog znaËaja prije
saborske procedure daju na javnu
raspravu, πto se dogodilo i u sluËaju
ovog Zakona. Bilo bi dobro, napo-
menula je, da se predloæeni Zakon
nalazi u paketu zakona vezanih uz
zdravstvo, meutim, kaæe, to oËito nije
bilo tehniËki moguÊe. Osvrnula se
potom na moguÊnost da lijeËnici, ako
postoji odreena potreba, organiziraju
privatne ambulante u tim dræavnim
ustanovama da bi na takav naËin bili
dostupniji graanima i ostvarili
prihode. Smatra da se to mora vrlo
precizno zakonski definirati. Takoer

je za precizno zakonsko odreenje
glede moguÊnosti da se zdravstvena
djelatnost organizira putem trgo-
vaËkih druπtava. Zamjerila je
predlagatelju πto se u Zakonu ne
spominje novi ustroj domova zdravlja.
Istaknula je da nije toËno da se ukida
Hrvatski zavod za toksikologiju, nego
da se on spaja s Hrvatskim zavodom
za javno zdravstvo. Predloæila je dalje
da se razmisli o osnivanju Nacio-
nalnog centra za mentalno zdravlje,
jer Êe kaæe, to biti glavni javno
zdravstveni problem. Ukazala je i na
to da Zakonom nije ureeno pitanje
dijela zdravstvene zaπtite koji se
odnosi na proizvodnju i isporuku
ortopedskih i drugih pomagala. Dræi
dalje da je uz status zdravstvenih
djelatnika izuzetno znaËajan i status
zdravstvenih suradnika te je dodala
da Êe sve prijedloge glede te
problematike dostaviti tijekom izrade
KonaËnog prijedloga zakona. Posebno
je pohvalila dio Zakona koji govori o
zdravstvenoj inspekciji i struËnom

nadzoru. Vaænost tog dijela Zakona
vidi zbog Ëinjenice πto se u i oko
Ministarstva zdravstva i Hrvatskog
zavoda za zdravstveno osiguranje
troπi ogroman novac i u svakom se
momentu mora znati njegova na-
mjena.

O ovom Prijedlogu zakona, kao
nacrtu, vrlo πiroku raspravu proveli
su svi zainteresirani subjekti, πto je,
po miπljenju Kluba zastupnika HSS-a,
najbolji naËin da se donese kvalitetan,
ali i potreban Zakon o zdravstvenoj
zaπtiti, rekao je u ime Kluba MMiirroossllaavv
FFuurrddeekk,, dr.med. ((HHSSSS))..  Smatra dalje
da bi se do drugog Ëitanja ovog
zakona u saborskoj proceduri trebali
naÊi i zakoni o lijeËniπtvu, ljekar-
niπtvu, sestrinstvu, stomatoloπkoj
djelatnosti, medicinsko-biokemijskoj
djelatnosti, pravima bolesnika, pre-
venciji bolesti te promicanju zdravlja.
©to se tiËe moguÊnosti da trgovaËka
druπtva obavljaju zdravstvenu djelat-
nost miπljenja je da treba preispitati
dvojbu moæe li zdravstvo funkci-
onirati samo zbog stjecanja dobiti.
Upitnim dræi i odnos privatnika u
zakupu prema domu zdravlja ali i
æupaniji kao vlasniku objekata buduÊi
da Zakon navodi djelatnosti koje dom
zdravlja mora imati te djelatnosti koje
se mogu obavljati u privatnoj praksi.
Predloæio je potom izmjenu ili brisanje
Ëlanka 72. jer bi, kaæe, on mogao biti
u suprotnosti sa Ëlankom 129. Zakona
o radu glede otpremnina i svega πto
zakupoprimci naslijede od doma
zdravlja. Dodao je da je teoretski
prihvatljiva grupna praksa, ali da
treba vidjeti potreba za njom s
obzirom na redefiniranje uloge doma
zdravlja odnosno trgovaËkog druπtva.
Boljim rjeπenjem dræi odredbe glede
hitne pomoÊi, ali predlaæe da se bolje
uredi odnos odreenih nivoa
Hrvatskog zavoda za javno zdravstvo.
Sloæio se s ocjenom da je neopravdano
zanemarena medicina rada i da joj
treba dati odgovarajuÊe mjesto zbog
njene vaænosti. Naglasio je kako nije
definirana mreæa transfuzijske sluæbe
te je podræao prijedlog Hrvatske
lijeËniËke komore da transfuzijsku
djelatnost pored Hrvatskog zavoda za
transfuzijsku medicinu obavljaju i
regionalni zavodi koji bi imali status
pravne osobe. Transfuzijsku djelat-
nost obavljale bi i samostalne
organizacijske jedinice smjeπtene
unutar bolnica po normativima Hrvat-
skog zavoda za transfuzijsku medi-
cinu. Predloæio je da se joπ jednom
promisli o ukidanju Hrvatskog
zavoda za toksikologiju uz uvaæavanje
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O ovom Prijedlogu zakona,
kao nacrtu, vrlo πiroku
raspravu proveli su svi
zainteresirani subjekti, πto je
najbolji naËin da se donese
kvalitetan, ali i potreban
Zakon o zdravstvenoj zaπtiti.



argumenata struke. Iskazao je i stav
da bi se trebalo omoguÊiti obavljanje
privatne prakse i nakon ispunjenja
uvjeta za njen prestanak ukoliko za to
postoji obostrani interes ugovornih
strana. Zaloæio se i za osiguranje istih
uvjeta rada svim lijeËnicima za rad
izvan punog radnog vremena. ©to se
πtrajka tiËe, dræi da je potrebno
ostaviti tu moguÊnost ali uz
odreivanje poslova koji se tijekom
πtrajka u hitnoj medicinskoj pomoÊi
ne smiju prekidati. Kvalitetnima je
ocijenio Ëlanke koji govore o
unutarnjem struËnom zdravstvenom
inspekcijskom nadzoru. ZakljuËio je
kako Klub zastupnika HSS-a prihvaÊa
ovaj Zakon i smatra da bi on nakon
drugog ili treÊeg Ëitanja trebao biti
donesen.

Ministar zdravstva mr.sc. AAnnddrroo
VVllaahhuuππiiÊÊ  je pojasnio da ne moæe biti
odbijanja pacijenta glede pregleda
studenta. Naglasio je i da nema
centralizacije transfuzijske djelat-
nosti. ©to se ostalih zakona vezanih uz
zdravstvo tiËe, napomenuo je da su
oni veÊ predoËeni struËnoj javnosti te
da se tijekom travnja zakoni o
lijeËnicima, stomatolozima, medi-
cinskim sestrama i biokemiËarima
mogu oËekivati u Saboru. Rekao je
potom da je Ministarstvo zdravstva
otvoreno za raspravu oko pitanja
Zavoda za toksikologiju. Osvrnuo se i
na primjedbu da se sa 65 godina
starosti prekine lijeËniËka praksa
rekavπi da Zakon na taj naËin daje
viπe moguÊnosti uzimanju novih
ljudi. Pojasnio je i dvojbu oko
obavljanja drugih djelatnosti lijeËnika
koji su u zakupu te je naglasio da oni
na to imaju pravo. Na kraju se
osvrnuo na pitanje πtrajka. KljuËnim
pitanjem dræi je li πtrajk u zdravstvu
prekid rada ili ne? Konstatirao je da
je voljan prihvatiti svaki kompromis
oko iznalaæenja moguÊnosti da
lijeËnici izraze svoje nezadovoljstvo
mimo prekida rada.

Potrebno je donijeti i Zakon o

pravima pacijenata

U ime Kluba zastupnika LS-a
govorio je zastupnik TTiibboorr  SSaannttoo,,
dr.med. Upozorio je da pravo na
zdravlje predstavlja jedno od
temeljnih ljudskih prava, koje se
meutim u danaπnjim vremenima sve
teæe ostvaruje. Prema tome, potrebno
je naÊi model koji Êe u πto veÊoj mjeri
omoguÊiti kvalitetnu zdravstvenu
zaπtitu. Ovaj je model svojedobno

koncipiran na Svjetskom zdrav-
stvenom kongresu odræanom u Alma
- Ati 1978. godine. Koncept priva-
tizacije doveo je do situacije u kojoj se
viπe nije moglo pronaÊi prostora za
osiguranje temeljnog principa
primarne zdravstvene zaπtite. Upo-

zorio je zatim i na odreene slabosti
koje su pratile proces privatizacije, jer
velika odgovornost nije bila efikasno
nadzirana, osim moæda u ekonom-
skom smislu. »esto puta i poËetnici su
ulazili u svijet poduzetniπtva, a Ëesto
puta pojedine mjere poduzimane su
na πtetu pacijenata. Zbog ovih je
okolnosti predloæio da se privatizacija
odobri ukoliko kandidat najmanje
posjeduje specijalizaciju iz obiteljske
medicine, ili opÊe medicine. Procijenio
je ujedno da Êe se ovi uvjeti oËekivati
i prilikom naπeg ulaska u Europsku
uniju, a na te je Ëinjenice svojedobno
upozoravala i LijeËniËka komora.

Govorio je zatim o zdravstvenim
zavodima, traæeÊi da se pojasne
odreene terminoloπke dileme,
odnosno da li se radi o dræavnim ili
hrvatskim zavodima. Pojasnio je
razlike izmeu ova dva pojma, te
ocijenio da bi Hrvatski zavod za javno
zdravstvo najbolje objedinio pojedine
djelatnosti. Upozorio je zatim da bi
svakako trebalo izbjeÊi moguÊe
mijeπanje nadleænosti izmeu viπe
ministarstava, ocjenjujuÊi da to u
pravilu dovodi do problema u
realizaciji, odnosno svakodnevnom
æivotu.

Osvrnuo se zatim i na odredbe u
Ëlanku 21. kojima se stvaraju osnove
za buduÊi Zakon o pravima pacijenta.
Smatra da se radi o vaænoj materiji
koju bi trebalo detaljnije razraditi
sukladno postojeÊim europskim
poveljama. Precizirao je zatim i
odredbe koje se odnose na specifiËnu
zaπtitu djece i mladeæi, a koja je
sadræana u Ëlanku 25. predloæenoga
teksta. Ni slijedeÊi 26-ti Ëlanak nije
dovoljno precizan, jer on u drugom
stavku razdvaja poslove oko
zdravstvene djelatnosti na primarnoj
razini. Nedostaju primjerice odredbe
prema kojima bi domovi zdravlja
trebali osigurati i ginekoloπku
zaπtitu, kao i zaπtitu mentalnog
zdravlja.

Na kraju izlaganja predloæio je da
se pokuπa malo detaljnije razraditi
pitanje trgovaËkih druπtava, jer kada
je u pitanju profit, moæe doÊi do
naruπavanja prava pacijenata.
Ocijenio je na kraju da se radi o
dobrom zakonskom tekstu,
sugerirajuÊi predlagatelju usvajanje
predloæenih primjedbi i miπljenja
iznijetih tijekom rasprave.

Potrebno je izgraditi mreæu

zdravstvene zaπtite

U ime Kluba zastupnika DC-a
govorila je zastupnica VVeessnnaa ©©kkaarree--
OOææbboolltt. NaËelno je podræala prijedlog
zakona, ali ujedno upozorila da
pojedina rjeπenja ne odgovaraju
postavljenim ciljevima reformskih
zadataka. VeÊim dijelom nisu
obrazloæeni uzroci promjena u odnosu

na postojeÊe stanje u zdravstvenoj
zaπtiti. Naime, temelj za izradu plana
zdravstvene zaπtite je analiza stanja
zdravlja stanovniπtva, zdravstvene
potrebe, kao i raspoloæiva sredstva i
kadrovi. Na temelju tih podataka
Vlada bi, uz prethodno miπljenje
Hrvatskog zavoda za javno zdravstvo,
trebala utvrditi prijedlog ovoga plana.
Trebalo bi ujedno donijeti i mreæu
zdravstvene zaπtite, odnosno mogu-
Ênosti koriπtenja zdravstvenih uslu-
ga. Upozorila je ujedno, da razlozi za
institucionalne reforme koje se
odnose na objedinjavanje dræavnih
zavoda nisu u predloæenom tekstu
obrazloæeni s troπkovnog, kao ni s
funkcionalnog aspekta. Nisu
obrazloæeni ni razlozi, kao ni kriteriji
osnivanja samo jednog doma zdravlja
za podruËje æupanije, kao niti tri
doma zdravlja za podruËje Grada
Zagreba.

NiæuÊi naËelne primjedbe, zastu-
pnica je upozorila i na nedovoljno
precizne odredbe oko trgovaËkih
druπtava u ovoj djelatnosti.
Istovremeno se usprotivila da Ëlanove
Nacionalnog zdravstvenog vijeÊa
imenuje i razrjeπuje Hrvatski sabor na
prijedlog nadleænog ministra. Smatra
ujedno, da se Vlada i Sabor ne bi
trebali izjednaËavati u nadleænostima.
Na kraju je napomenula da Êe
podræati predloæeni zakonski tekst u
prvom Ëitanju.
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Potrebno je pojasniti
terminoloπke dileme vezane uz
nazive dræavnih, odnosno
hrvatskih zavoda.

Nisu obrazloæeni razlozi ni
kriteriji oko broja domova
zdravlja za hrvatske æupanije i
Grad Zagreb.
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HRVATSKI SABOR

Utvrditi standarde hitne

lijeËniËke pomoÊi

U ime Kluba zastupnika HNS-a,
PGS-a, SBHS-a, govorio je zastupnik
mr.sc. NNiikkoollaa  IIvvaanniiππ. Smatra da se
ovakav znaËajan zakonski prijedlog
nikako ne bi smio donositi u brzini,
sve dok se ne razjasne sva pitanja oko
funkcioniranja integralne zdrav-
stvene zaπtite u Republici Hrvatskoj.
Podsjetio je zatim na pojedine
rezultate zdravstvenog pilot-projekta
koji se provodio u Koprivnici, te na
Ëinjenicu da smo danas suoËeni sa
πtrajkom lijeËnika koji jedini u Europi
imaju radnu obvezu. Upozorio je
ujedno na Ëitav spektar podnijetih
primjedbi koje su prispjele iz redova
strukovnih udruga, πto sve ukazuje
na potrebu temeljite i argumentirane
rasprave.

Do drugog bi Ëitanja u pripremu
teksta trebalo ukljuËiti i Hrvatski
lijeËniËki zbor, struËne udruge te
Hrvatsku lijeËniËku komoru.

Osvrnuo se zatim na pojedine
manjkavosti koje je uoËio u pred-
loæenom zakonskom tekstu. Jedna od
mana je i Ëinjenica πto predloæeni
tekst dolazi izolirano, a ne kao dio
zdravstvenog paketa. Govorio je o
potrebi da se sveobuhvatno rijeπi
problem oko zakupa i koncesija koje
se odnose na odreene zdravstvene
usluge, kao i utvrivanje standarda
za hitnu medicinsku pomoÊ. Osobito
je vaæno da se utvrde ove usluge u
malim sredinama koje istovremeno
pruæaju turistiËke usluge brojnim
posjetiteljima. ©to se tiËe ustrojstva i
broja domova zdravlja u pojedinim
æupanijama, potrebno je respektirati
oËekivanja i ocjene ovih sredina.
Spomenuo je dobru organizaciju ovih
institucija na podruËju Istre,
ocjenjujuÊi da pojedine iznimke
svojim odlukama moæe definirati i
regionalna samouprava. I on se na
kraju osvrnuo na trgovaËka druπtva,
ocjenjujuÊi da pojedine odredbe nisu
precizirane i jasne. Dodao je ujedno da
Klub u Ëije ime govori ne podræava
eksplicitne definicije i obveze zdrav-

stvenih ustanova u sluËaju πtrajka,
bez obzira na uvjeravanja resornog
ministra. Sporne situacije treba
rjeπavati sukladno naπem zakono-
davstvu, ali i prema odredbama
europskih konvencija, zakljuËio je
zastupnik Ivaniπ, dodajuÊi da do
drugog Ëitanja oËekuje predstavljanje
i ostatka potrebnih zakona iz
cjelokupnog zdravstvenog paketa.

BuduÊi da viπe nije bilo prijavljenih
klubova zastupnika, rijeË je ponovno
dobio ministar zdravstva dr.sc. AAnnddrroo
VVllaahhuuππiiÊÊ. On se zahvalio na iznijetim
prijedlozima i sugestijama te
precizirao pojedina pitanja i nejasnoÊe
iz dosadaπnje rasprave. Sloæio se s
ocjenama da pojam ”nacionalni” bolje
definira ulogu zavoda nego rijeË
”dræavni”. Sloæio se i s potrebom
zakonskog normiranja o pravima
pacijenata, te objasnio razloge zbog
kojih se poslovi psihijatrije ne mogu
obavljati unutar primarne zdrav-
stvene zaπtite. Objasnio je zatim i
odreene nejasnoÊe vezane uz
koncepciju trgovaËkih druπtava.
Smatra da ovaj Zakon otvara
moguÊnosti da postoje zdravstvene
ustanove koje djeluju sa profitom.
Zdravstvo jest socijalna djelatnost, ali
takoer se ne smiju zanemariti i
odreeni profitni aspekti u pojedinim
njegovim segmentima. Ministarstvo je
svjesno potrebe graana za odreenim
zdravstvenim uslugama, ali takoer
zna da izdvajanja u visini od 400 USA
dol. po glavi stanovnika godiπnje, ne
osiguravaju æeljenu zdravstvenu
zaπtitu. Izrazio je nadanje da Êe
pojedinaËne rasprave koje slijede,
ukazati i na pojedine konkretne
situacije, kako bi se dobio solidan
zakonski tekst.

Za ispravak netoËnog navoda javio
se zatim zastupnik JJuurraajj  NNjjaavvrroo,,
dr.med. ((HHDDZZ)).. Podsjetio je na sustave
reforme mreæe bolnica u ranijem
periodu, ukazujuÊi da je stvorena
odreena kategorizacija. Ove pojmove
nije izmislila ni sadaπnja, ali ni bivπa
vlast jer postoje i drugdje u svijetu.
PojaπnjavajuÊi iznijetu definiciju,
ministar VlahuπiÊ je upozorio da je
bitna razlika izmeu mreæe, i mjerila
za uspostavu mreæe. Zastupnik Njavro
je odgovorio da su mu poznate ove
definicije, kao πto postoje razlike
”izmeu dobrog ministra zdravstva i
ministra zdravstva”.

Na ovu zadnju ocjenu reagirao je i
predsjedavajuÊi, dræeÊi da bi se mogla
okvalificirati i kao uvreda. Dodijelio
je opomenu zastupniku Njavri.

Posebna pozornost zaπtiti djece,

æena i starijih osoba

U pojedinaËnoj raspravi koja je
uslijedila prva se za rijeË javila
zastupnica JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr  ((HHDDZZ))..
Apelirala je da se posebna pozornost
posveti zdravstvenoj zaπtiti djece,
mladih, æena i starijih osoba. Osvrnu-
la se zatim na prijedloge kojima bi se
ukinulo Ëetiri zavoda, meu kojima i
Zavod za toksikologiju i zaπtitu od
zraËenja. Predloæila je da se odustane
od ove namjere jer upravo struËnjaci
za toksikologiju ovih dana upozo-
ravaju na odreene opasnosti od
terorizma i uporabe opasnih oruæja.
Potrebno je preispitati i odredbu
kojom se Zavod za prevenciju
ovisnosti namjerava pripojiti Zavodu
za javno zdravstvo, buduÊi da podaci
upozoravaju na porast ovisnosti
pogotovo kod mladih osoba. Govorila
je zatim o organiziranju hitne pomoÊi,
ukazujuÊi na potrebu pojedinih
usluga, ilustrirajuÊi to potrebama u
Sesvetama gdje ova sluæba pokriva
Ëak 165 Ëetvornih kilometara na
kojem æivi 75 tisuÊa stanovnika.

Ukazala je i na potrebu sveobu-
hvatnosti zdravstvene zaπtite,
apelirajuÊi da HZZO uvrsti ”Glivec” na
listu lijekova, te na Ëlanak 63. kojim
se utvruje sastav Ëlanova etiËkog
povjerenstva.

Za rijeË se zatim javio zastupnik
JJuurraajj  NNjjaavvrroo,, dr.med. ((HHDDZZ)).. Upozorio
je da je poËetkom 2000. godine
smijenjeno 300 Ëlanova upravnih
vijeÊa i oko 30 ravnatelja u
zdravstvenim organizacijama, ocje-
njujuÊi da je to bila svojevrsna
”Bartolomejska noÊ” prema lijeËni-
cima koji su bili i dragovoljci
Domovinskog rata. Smatra da je ovo
drugi udar po upravnim vijeÊima, te
upozorio da se oko bolnice u
Vukovaru neprestano stvara loπa
slika i nepotrebne afere. Ne vodi se
dovoljno raËuna ni o specifiËnim
potrebama zdravstvenih institucija na
podruËjima od posebne dræavne skrbi,
upozorio je zastupnik, istiËuÊi velike
probleme i potrebe bolnice u Kninu.
Upozorio je zatim na odreene
opasnosti oko sustava odluËivanja o
prioritetima zdravstvenih usluga koje
Êe se morati donositi na razinama
æupanija. I on je ukazao na sve rizike
koji mogu uslijediti ukoliko se
realizira ukidanje zavoda, izdvajajuÊi
vaænu ulogu koju ima Zavod za
toksikologiju. Na kraju je ocijenio da
se na poziciji resornog ministra
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Vaæno je utvrditi kriterije oko
zakupa i koncesija koje se
odnose na odreene
zdravstvene usluge, te
standarde za pruæanje hitne
pomoÊi.



odluËuje o svim vaænim pitanjima,
ukljuËujuÊi i moguÊnosti specija-
lizacije, sugerirajuÊi da se do drugog
Ëitanja precizira i uloga Medicinskog
fakulteta oko dodjele specijalizacija.

U ime predlagatelja ponovno je
govorio ministar VlahuπiÊ. Deman-
tirao je iznijete kritike i pojasnio
Ëinjenice oko svojedobnog imenovanja
Ëlanova upravnih vijeÊa u bolnicama
kao i oko navodnog ukidanja
pojedinih odjela u Republici
Hrvatskoj. Zatraæio je da se navedu
toËni podaci o moguÊim ukidanjima
odjela. Zapitao je zatim zastupnika
Njavra, ”zaπto niste plaÊali lijeËnike u
Kninu, Vukovaru i Pakracu sukladno
odredbama Zakona od posebne
dræavne skrbi”. Napomenuo je da je
dugove sanirala sadaπnja vlast, te
podsjetio i na financijske iznose koji
su upuÊeni u bolnice u Vukovaru i
Kninu. Upozorio je ujedno na brojne
propuste tamoπnje uprave oko
ispunjavanja preuzetih zakonskih
obveza. Prema tome, govoriti o tome
da nismo dovoljno uloæili u reËene
bolnice ne predstavlja istinit podatak,
upozorio je ministar VlahuπiÊ.
Pojasnio je zatim, da se Zavod za
zaπtitu od zraËenja, prema Sporazumu
o stabilizaciji i pridruæivanju,
transformira u Dræavni zavod. Zaπtita
od zraËenja nije samo medicinski
pojam pa su potrebna sveobuhvatna
zakonska rjeπenja. PolitiËke ocjene o
pojedinim pitanjima mogu se davati u
Saboru, ali treba voditi raËuna o
fiziËkim moguÊnostima i brojkama
koje se mogu realizirati i provesti.

Potvrdio je zatim da je lijek ”Glivec”
uvrπten na listu lijekova HZZO-a te
precizirao meunarodne standarde
oko utvrivanja Ëlanova etiËkog
povjerenstva. Problem postoji s malim
brojem pacijenata, a ukazao je i na
sluËaj 13 oboljelih osoba, od pojedinih
vrsta tumora. Podsjetio je da je upravo
juËer primio na razgovor pred-
stavnike Udruge za limfome, iz
Meimurja, kako bi se pronaπlo
odgovarajuÊe rjeπenje prilikom
terapije. Nadleæno Povjerenstvo za
lijekove spremno je pronaÊi potrebna
rjeπenja, a po tim uslugama lijeËenja
Hrvatska prednjaËi u Europi, zaklju-
Ëio je ministar VlahuπiÊ.

Ponovno se za ispravak netoËnog
navoda javio zastupnik JJuurraajj  NNjjaavvrroo.
On se nije sloæio s konstatacijama
ministra VlahuπiÊa, ocjenjujuÊi ih
neistinitim. ÆeleÊi u kratkom
vremenu potkrijepiti svoje ocjene,
naveo je da se broj smijenjenih
Ëlanova vijeÊa i ravnatelja moæe lako

izraËunati prema popisu od 64 bolnica
u Hrvatskoj. Za ispravak netoËnog
navoda javila se i zastupnica
JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr. Smatra da se
ministar VlahuπiÊ nije smio obraÊati
oporbenim zastupnicima postavljajuÊi
im odreena pitanja. Pitanja mogu
postavljati samo zastupnici koji ne bi
smjeli biti prozivani zbog iznijetih
tvrdnji prilikom svojih izlaganja u
sabornici. Ovu situaciju, ponovno je
pojasnio ministar, objaπnjavajuÊi da
se nije obraÊao odreenom stranaË-
kom klubu veÊ svim zastupnicima.
Dodao je da je dræava vlasnik 14
bolnica, dok je vlasnik preostalih
pedeset ustanova æupanija. Iz ovih
podataka izviru i toËne brojke koje
potvruju ispravnost ranije iznijetih
konstatacija.

Ova raËunica nije meutim naiπla
na odobravanje zastupnika JJuurraajjaa
NNjjaavvrree. Pozvao je ministra da se o
toËnim brojkama smijenjenih moæe
jednostavno uvjeriti ËitajuÊi ”Narodne
novine”. Ponovio je ocjenu da je do
smjenjivanja dolazilo samo zato πto su
Ëlanovi vijeÊa bili dragovoljci
Domovinskog rata. I zastupnik IIvvaann
©©uukkeerr  ((HHDDZZ)) zatraæio je rijeË kako bi
ispravio netoËan navod. On je pak
zamjerio πto su zastupnicima ”podije-
ljene lekcije” u kojima se iznose
problematiËne tvrdnje o stupnju i
visini duga u bolnicama. Dodao je da
zagrebaËke bolnice imaju dug veÊi od
100 milijuna kuna koji je stariji od
200 dana.

U lijeËenju teπkih oboljenja

najvaænija je prevencija

Zastupnica MMiillaannkkaa  OOppaaËËiiÊÊ  ((SSDDPP)) u
svom je izlaganju upozorila na vrlo
specifiËan poloæaj æena i djece u
zdravstvenom sustavu. Podsjetila je
ujedno i na konstatacije medicinskih
struËnjaka koji upozoravaju na
znaËajan porast oboljenja zbog raka
dojki. Zbog ovih je okolnosti

pozdravila rijeπenost Ministarstva
zdravstva, koje se odluËilo na
izdvajanje odreenih sredstava za
kupnju mamografa. Pozvala je ujedno
i nevladine institucije da podupru ovu
vaænu preventivnu akciju. Isto-
vremeno smatra da su æene Ëesto puta
bile ærtve nemara ili nekih drugih

okolnosti prilikom poroda, umjetne ili
izvanmateriËne oplodnje, kao i na
privatnim klinikama za estetsku
kirurgiju. Izostala je i potrebna
edukacija trudnica, a KBC Rijeka
prva je uvela moguÊnost poroaja pod
vodom, za πto su se do sada izdvajala
znaËajna sredstva, odlaskom u
susjednu Sloveniju.

Pozdravila je zatim Ëinjenicu πto su
nadleæne institucije u Zagrebu, prvi
put otvorile polikliniku za zaπtitu
zlostavljane i zanemarivane djece.
Ocijenila je potrebnim da se ova vrsta
usluge pruæi i u drugim pojedinim
æupanijama. Na kraju je konstatirala
da se uz pojedine dorade i dopune koje
se mogu obaviti do drugog Ëitanja,
moæe dobiti kvalitetan zakonski tekst
kojim Êe se unaprijediti postojeÊu
zdravstvenu situaciju.

Potrebna je reorganizacija u

radu domova zdravlja

Zastupnica SSoonnjjaa  BBoorroovvËËaakk  ((SSDDPP))
podsjetila je na dosadaπnju krono-
logiju oko donoπenja reËenog
zakonskog prijedloga, ocjenjujuÊi da
se ne moæe sloæiti s konstatacijom o
brzini prilikom postupka izrade i
donoπenja. Na Odboru za zdravstvo
gdje je provedena tematska rasprava,
bile su prisutne sve udruge, Hrvatski
lijeËniËki zbor, kao i LijeËniËka
komora. Predloæeni zakonski tekst
nastoji obuhvatiti cjelokupnu djelat-
nost zdravstva, teæeÊi ujedno
osiguravanju potrebne zdravstvene
zaπtite. Napomenula je da predlagatelj
ne namjerava ukinuti, veÊ
reorganizirati upravu domova
zdravlja, Ëemu najveÊi otpor izgleda
pruæaju ravnatelji tih institucija.
Definirala je zatim koncesijski i
zastupniËki status privatnih lijeËnika
u odnosu na zakupljene prostore, te
pojasnila pojedina zaduæenja lijeË-
niËkih timova, koja su obuhvaÊena
odredbama u Ëlanku 26. predloæenoga
teksta. Vaæno je istaknuti da se
jedinstvenom upravom domova
zdravlja, πtede sredstva koja su do
sada izdvajana za potrebe upravnih
vijeÊa. Ova se sredstva sada mogu
kvalitetnije upotrijebiti za poslove
zdravstvene zaπtite, a pogotovo za
zaπtitu djece, æena i starijih osoba.
Napomenula je da se u ovu vrstu
zaπtite svakako moraju uvrstiti i
usluge pedijatra i ginekologa, te
urediti preventivne preglede i
cijepljenje djece u prvoj godini æivota.
Ocijenila je da bi se financijski sustav
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Nadleæne institucije trebale bi
na listu medikamenata uvrstiti
i lijek ”Glivec”.
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institucija kvalitetnije kontrolirao
ukoliko bi se uvelo radno mjesto
poslovnog direktora, dok bi glavna
sestra trebala imati nadleænost nad
poslovima medicinskih sestara sa
srednjom i viπom struËnom spremom.

Ocijenila je ujedno da Êe se ovi
poslovi teπko moÊi statutarno urediti,
ukoliko se ne postavi zakonski okvir.

GovoreÊi o statutu trgovaËkih
druπtava predloæila je da se neke
stvari trebaju konkretnije definirati,
ukljuËujuÊi i popis poslova kojima se
ne smiju baviti. Smatra ujedno, da bi
æupanijskim bolnicama trebalo
omoguÊiti organizaciju transfuzije,
kao i hitnu sluæbu, a Ëlanak 136. treba
dopuniti konstatacijom da i medi-
cinski tehniËari imaju pravo na
obavljanje privatne prakse.

VeÊa pozornost podruËjima

posebne dræavne skrbi

Zastupnik BBrraanniissllaavv  TTuuππeekk  ((SSDDPP))
smatra da predloæeni zakonski tekst
treba odgovoriti na potrebu
smanjivanja evidentne razlike izmeu
spektra zdravstvenih usluga na
podruËju Republike Hrvatske. Ove se
razlike osobito uoËavaju na
podruËjima od posebne dræavne skrbi,
a pogotovo na podruËju Slavonije i
Baranje. Ujedno bi trebalo razmotriti
stimulira li zakonski tekst dolazak i
rad lijeËnika i ostalog zdravstvenog
osoblja na ovim podruËjima. Potrebno
je ujedno definirati pravedan i
solidaran standard zdravstvene
zaπtite od Iloka do Zagreba. Zbog
navedenih razloga, predloæio je
proπirenje odredbi sadræanih u Ëlanku
37.

Smatra potrebnim da se unutar
njega doda tekst koji glasi: ”i
podruËja od posebne dræavne skrbi”.
Ocijenio je da bi se time na kvalitetan
naËin pokrilo i ona podruËja koja su
do sada zaostajala u standardima
zdravstvene zaπtite. Osim toga,
smatra da je potrebno da se u Ëlanku
68. koji definira spektar usluga doma
zdravlja, doda i specijalizirani tip
lijeËniËke zaπtite, odnosno preven-
tivna zaπtita djece i dispanzer πkolske
medicine. Smatra da bi se time
efikasno sprijeËilo i nadziralo riziËno
ponaπanje mladih osoba, ukljuËujuÊi i
prevenciju od ovisnosti prema
puπenju, alkoholu i drogama.
Predloæio je i da se viπak bolniËkih
kreveta iskoristi i preusmjeri za
umirovljeniËke domove, te pokrene
razvoj zdravstvenog turizma, sukla-
dno iskustvima susjedne Slovenije.

Na kraju je naglasio da Êe do
drugog Ëitanja pripremiti joπ jedan
dio prijedloga i inicijativa, a s kojima
je veÊ upoznao predlagatelja
zakonskog teksta.

Kvalitetniji i odgovorniji

pristup

Dr.sc. VViilliimm  HHeerrmmaann  ((LLIIBBRRAA))
najprije je rekao kako novina da plan
zdravstvene zaπtite donosi Vlada na
prijedlog Ministarstva za zdravstvo uz
pribavljeno miπljenje Hrvatskog
zavoda za javno zdravstvo upuÊuju na
kvalitetniji i odgovorniji pristup
cjelokupnoj problematici. Predloæio je
da se ostavi otvorena moguÊnost da
trgovaËka druπtva, pod strogim
nadzorom i u sustavu stroge kontrole
dobivanja suglasnosti, obavljaju i
djelatnost kliniËkih bolniËkih centara,
kliniËkih i opÊih bolnica, zdravstvenih
zavoda, djelatnost presaivanja
organa i mrtvozorniËku djelatnost. U
protivnom se javlja ozbiljan problem
monopola koji, iako po znaju
dopuπtene izuzetke nedvojbeno dje-
luju protiv træiπnih sloboda i lojalne
konkurencije. Preustroj dræavnih
zavoda ne bi za cilj trebao imati samo
financijsku racionalnost troπkova veÊ,
prije svega, funkcionalno, uËinkovito
i neometano obavljanje njihovih
osnovnih djelatnosti.

Zastupnik je nadalje: upozorio da se
kad je rijeË o odobravanju oblika
medicinske pomoÊi u sluËaju kada
pacijent nije sposoban donijeti odluku
neopravdano izostavljaju punoljetni
usvojenici i izvanbraËni drugovi;
rekao da zamjerki zakonu ima moæda
i zbog nedovoljnog konzultiranja s
lokalnom zajednicom; skrenuo
zastupnicima pozornost na to da je u
pogledu zdravstvene zaπtite naju-
groæenija Slavonsko-baranjska regija
(na tisuÊu stanovnika dva lijeËnika) i
izrazio nadu da Êe nova zakonska
rjeπenja pomoÊi da se ta regija nae u
novoj poziciji.

ZZoorraann  ©©iimmaattoovviiÊÊ  ((SSDDPP)) rekao je
kako su dræava i davatelji usluga
uvijek u monopoliziranom poloæaju te
da to uvijek ide na teret korisnika
usluga. Zakonski prijedlog prepo-
znaje te odnose i pokuπava podiÊi
razinu zaπtite stanovnika u datim
okolnostima. Iako su predlagatelji
limitirani i markoekonomskim poka-
zateljima i nemaju πiroko otvorene
ruke (oslobode li træiπne elemente
ugrozit Êe siromaπni dio stanovniπtva)
neke stvari se mogu napraviti. Jedna
od njih je - daleko viπe valorizirati
stratifikaciju usluga. Odluku o
mreæama i kategorizaciji bi, pak,
trebalo u nekim elementima viπe
demokratizirati, makar do razine
Sabora (u nekim se zemljama takva
odluka donosi na razini parlamenta
zato jer se u tom segmentu najviπe
valoriziraju sredstva.

Iz ovog izlaganja joπ izdvajamo:
ocjenu da predlagatelj dosta srame-
æljivo, kroz kategoriju trgovaËkih
druπtava, otvara moguÊnost pozi-
cioniranja privatne prakse; tvrdnju
kako nema razloga da trgovaËka
druπtva moraju pitati miπljenje
strukovne komore (kad se veÊ netko
registrira po Zakonu o trgovaËkim
druπtvima); zahtjev da se na tom
planu stvari liberaliziraju dokraja, da
nema ograniËenja; prijedlog da se
omoguÊi da, npr., kirurπke ambulante
za liposukciju, estetsku i oËnu
kirurgiju mogu zaposliti aneste-
ziologa; zahtjev da se centri za
vanbolniËko lijeËenje ovisnosti o
drogi, u skladu s Nacionalnom
strategijom za suzbijanje zloporabe
droga, pozicioniraju kao pravne
osobnosti.

Potrebni kirurπki zahvati u

sustavu zdravstva

Dr.sc. AAnnttoo  KKoovvaaËËeevviiÊÊ  ((HHKKDDUU))
rekao je kako je dobro πto se zakon
donosi, ali loπe πto kasni, zatim da je
dobro πto se vraÊa dignitet domovima
zdravlja, ali je loπe πto je predloæeni
zakon neprecizan, nejasan, nedo-
reËen, preopÊenit. Na Prijedlog
zakona uputili su tek nekoliko
konkretnih primjedbi: predvidjeti
slobodan odabir pruæanja zdravstvene
usluge; odredbe kojima se uvodi
obavljanje zdravstvene djelatnosti
putem trgovaËkog druπtva kom-
plicirane su, nedoreËene, dosta
nejasne; nije dobro πto su (Ëlankom
26.) izostavljeni psiholozi te ukinut
Zavod za kontrolu lijekova. Da bi se
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Ostaviti otvorenu moguÊnost
da trgovaËka druπtva, pod
strogim nadzorom i u sustavu
stroge kontrole dobivanja
suglasnosti, obavljaju i druge,
a ne samo predloæene
djelatnosti.



zdravstvo povelo prema Europskoj
uniji potrebni su, naglasio je, kirurπki
zahvati u sustavu zdravstva. Rekavπi
da ne bi smio sudac æupanijskog suda
imati duplo veÊu plaÊu od kirurga
koji operira, zastupnik je najveÊi dio
izlaganja posvetio ukazivanju na
nezadovoljavajuÊi status lijeËnika.

Treba uz to, kako reËe, lijeËiti
lijeËnike pa Êe se izlijeËiti i zdravstvo.
Koji su, naglasio je, pristali na
dugogodiπnju potplaÊenost i koje je
unatoË tome πto su nastojali rijeπiti
niz problema ova vlast proglasila
druπtveno i moralno najproblema-
tiËnijom skupinom, izloæila ih
dirigiranom medijskom linËu,
autokratskim putem im zabranila
pravo na πtrajk, dok su ih
najodgovorniji ljudi proglasili
dræavnim neprijateljima. Krivi su,
naglasio je, zato πto su postavljali
pitanja, upozoravali na nelogiËnosti i
propuste, zato πto su kao profesionalci
mislili drugaËije od gospodina
ministra te zato πto pitaju kako se
troπe sredstva koja graani izdvajaju
za zdravstvenu zaπtitu.

Rekavπi da treba lijeËiti nedostatak
socijalnog dijaloga sa socijalnim
partnerima, koji su lijeËnike prisilili
da stupe u πtrajk u obranu svojih
elementarnih prava i interesa, nakon
Ëega je Vlada uvela radnu obvezu s
neograniËenim trajanjem, zastupnik
je izjavio da su lijeËnici na vrijeme
upozoravali na probleme koji Êe se
javiti svrstavanjem lijeËnika u javne
sluæbenike i namjeπtenike, to viπe jer
u Europi lijeËnici nisu dræavni
sluæbenici. Kao i na probleme koji Êe
se pojaviti prenoπenjem sredstava

koja se izdvajaju za zdravstvenu
zaπtitu u nadleænost dræavne riznice.
Oni su zahtijevali i zahtijevaju da se
ta sredstva koriste iskljuËivo u svrhu
za koju su izdvojena. Zalaæu se za to
da svi sudionici u sustavu budu
primjereno plaÊeni, a sve ostalo treba
vratiti interesu pacijenta. Jer, najveÊi
profit koji se moæe ostvariti je
kvalitetna zdravstvena zaπtita.

Rekavπi da su primjerena plaÊa i
odgovarajuÊi uvjeti rada bitne
pretpostavke motiviranosti lijeËnika,
skrenuo je zastupnicima paænju na
neke pokazatelje koji sami za sebe
govore o optereÊenosti lijeËniËke
profesije: dodatno usavrπavanje
lijeËnika po zavrπenom diplomskom
studiju traje 4-6 godina, svakih πest
godina obavezno moraju obnavljati
licencu za rad; malo je lijeËnika u
odnosu na broj stanovnika, a ipak su
prisiljeni odlaziti u inozemstvo
(mnogi u Sloveniju), lijeËniËka plaÊa
na poËetku karijere iznosi 4200 kuna;
smanjen je interes mladih za studij
medicine (hoÊe li se za koju godinu
uvoziti lijeËnici iz susjednih zemalja);
prosjeËna starost lijeËnika specijalista
je 55 godina, lijeËnik prosjeËno radi
11 sati (suprotno europskim stan-
dardima); unatoË niskom standardu
zdravstvenih ustanova dosta je visoka
razina zdravstvene zaπtite prema
mjerilima SZO-a i pruæaju se visoko
diferencirane zdravstvene usluge.

Rekavπi kako su lijeËnici povodom
πtrajka optuæeni za neosjetljivost i
sebiËnost, podsjetio je da je meu
njima 1200 dragovoljaca Domo-
vinskog rata te da je sjajna
organizacija ratnog saniteta uzor za
prouËavanje (nije ima trebala radna
obveza), da su lijeËnici pokrenuli niz
akcija za poboljπanje radnih i
tehnoloπkih uvjeta u medicinskim
ustanovama, traæili sponzore, orga-
nizirali humanitarne koncerte,
organizirali akcije nabave medi-
cinskih instrumenata i sl.

Nakon ocjene kako su u proteklih
deset godina domovi zdravlja izgubili
svoj znaËaj te da im treba vratiti
dignitet, DDuubbrraavvkkaa  HHoorrvvaatt  ((SSDDPP))
upoznala je zastupnike s projekcijom
napravljenom s tim u svezi u Brodsko-
posavskoj æupaniji, rekavπi da se
spajanju priπlo zbog svih funkcija
koje su nestale u domovima zdravlja.
Sadaπnji dom zdravlja je dezor-
ganiziran, velikim dijelom priva-
tiziran, dezintegrirana je mreæa
privatne zdravstvene zaπtite,
fragmentirana je hitna sluæba,
medicinska edukacija ne odgovara

izazovima, populacija ima ozbiljne
kroniËne i degenerativne bolesti.

Uz to je nestalo: suradnje s drugim
djelatnostima koje mogu utjecati na
zdravlje (vrtiÊi, πkole, ustanove,
poduzeÊa, Crveni kriæ i sl.); struËnog
nadzora; nema struËnih sastanaka,
prikaza sluËajeva, rjeπenja koji vode
kvalitetnijem radu; zajedniËkog
provoenja, istraæivanja zdravstvenih
akcija u zajednici (smanjen je opseg i
djelatnost u obiteljskoj medicini).

U elaboratu na koji se osvrnula
ocijenjeno je da je dom zdravlja karika
koja nedostaje da primarna zaπtita
dobije natrag napuπtene sadræaje
rada, dignitet i znaËaj. To nikako,
naglasila je, ne znaËi vraÊanje na
staro u pogledu radnog ili vlasniËkog
statusa timova, ali dat u pogledu
stimuliranog i financiranog pristupa
zaπtiti zdravlja u zajednici, πto je
najbitnije.

Zastupnica je rekla da Êe ukupna
godiπnja uπteda iznositi milijun
97.463 kune, odnosno bez isplate
otpremnina i sliËno viπku radnika veÊ
prve godine 600.000 kuna.

Zastupnica Horvat je joπ skrenula
paænju na dva problema koji Êe
uskoro pogoditi zdravstvene usta-
nove. Nakon lijeËniËkog πtrajka
bolnice i lijeËnici neÊe moÊi
nadoknaditi sve izgubljeno, kada su
samo hitno intervenirali i obavljali
osnovne dijagnostiËke pretrage (i
pacijenti su reducirali odlazak u
zdravstvene ustanove). NeÊe se,
naime, moÊi ”isfakturirati” potrebna
koliËina sredstava od Hrvatskog
zavoda za zdravstveno osiguranje, πto
Êe kod nekih medicinskih ustanova
dovesti do financijskih poremeÊaja.

Drugi je problem πto se u po-
graniËnim podruËjima, a i u centrima
u Zagrebu i drugdje, troπi na
zdravstveno zbrinjavanje graana iz
BiH - na podruËju Brodsko-posavske
æupanije oko 200-250 tisuÊa kuna
mjeseËno.

ReplicirajuÊi Dubravki Horvat,
JJaaddrraannkkaa  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj  ((HHSSLLSS))
rekla je kako je predloæeno moæda
dobro za Brodsko-posavsku æupaniju,
ali da Istarska æupanija, sa sedam
relativno velikih domova zdravlja u
relativno velikim gradovima, ne vidi
rjeπenje u centraliziranju. IzraËuni su
pokazali, primjerice za Primorsko-
goransku æupaniju, da Êe ih
objedinjavanje viπe koπtati (godiπnje
10 milijuna kuna) nego da nema
centraliziranja (u toj æupaniji stvar
poskupljuju otoci, a u Istri
povezivanje velikih gradova). Rekavπi
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Da bi se izlijeËilo zdravstvo
treba lijeËiti lijeËnike. Koji su
pristali na dugogodiπnju
potplaÊenost i koje je unatoË
tome πto su nastojali rijeπiti
niz problema ova vlast
proglasila druπtveno i moralno
najproblematiËnijom
skupinom, izloæila ih
dirigiranom medijskom linËu,
autokratskim putem im
zabranila pravo na πtrajk, dok
su ih najodgovorniji ljudi
proglasili dræavnim
neprijateljima.
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kako Êe i tako samo umjesto
ravnatelja biti koordinatori, a umjesto
doma zdravlja - ispostava, zastupnica
HSLS-a izjavila da bi, s obzirom na to
da nema dovoljno argumenata u
korist centralizacije trebalo dopustiti
pojedinim æupanijama da samostalno
odluËe kako organizirati primarnu
zdravstvenu zaπtitu. To je pravo,
dometnula je, dato i Ustavom i
Zakonom o lokalnoj, podruËnoj i
regionalnoj samoupravi.

UzvraÊajuÊi na repliku, DDuubbrraavvkkaa
HHoorrvvaatt  je izjavila da osobno nema
niπta protiv individualnog pristupa,
ali da je na temelju podataka iznosila
realne projekcije. Nije bitna veliËina
domova zdravlja, bitno je koliko im je
nekadaπnjih funkcija ostalo.

Ukidanje radi obraËuna s

neposluπnom institucijom

Mr.sc. MMiirroossllaavv  RRooææiiÊÊ  ((HHSSPP))  izla-
ganje je zapoËeo upozorenjem kako
novi zakoni, izmjene zakona odnosno
reforme ne bi smjele sluæiti za
obraËun s ”nepodobnim”, ”nepo-
sluπnim” institucijama ili poje-
dincima. On, naime, smatra da se
Zavod za toksikologiju ukida, odno-
sno pripaja Hrvatskom zavodu za
javno zdravstvo, zato πto se æeli
”utjerati posluπnost” toj instituciji jer
je prilikom poæara na zagrebaËkoj
javnoj spalionici predlagala da
neovisne, strane, institucije utvrde
postojanje dioksina, najsnaænijeg i
najopakijeg poznatog otrova danas na
svijetu, a koji je tada ”zasigurno
nastao i nestao” u odreenoj koliËini.
Hrvatski zavod za toksikologiju, koji
to tada nije mogao utvrditi, grubo je,
po rijeËima zastupnika, uπutkan od
strane gradskog i dræavnog zavoda za
javno zdravstvo, prema Ëijem
izvjeπtaju tijekom tog ekoloπkog
incidenta nije bilo opasnosti za
ljudsko zdravlje. ©to, naglasio je,
sasvim sigurno nije toËno.
OsporavajuÊi glavne argumente
”reformatora” - da je deveteroËlano
Upravno vijeÊe Zavoda za
toksikologiju brojnije od (6)
zaposlenika te da izvori financiranja
nisu jasni niti osigurani - zastupnik
je objasnio da u Zavodu radi 6 osoba -
od toga Ëetiri visokospecijalizirana
znanstvenika, da je novo zapo-
πljavanje zabranila bivπa ministrica i
sadaπnji ministar te da su meu
Ëlanovima VijeÊa Ëetiri zaposlenika
ustanove.

Zastupnik je joπ rekao da sve zemlje
Europske unije imaju takve ustanove
i da je EU, pripremajuÊi tranzicijske
zemlje za ulazak u Europsku uniju,
ustrojavao upravo takve ustanove kao
πto je Zavod za toksikologiju, koja se
bavi kemijskom sigurnoπÊu odnosno
zaπtitom zdravlja i æivota ljudi,
okoliπa te materijalnih i kulturnih
dobara od djelovanja opasnih tvari
(osnovan je 1998.).

Kad Hrvatska prihvati smjernice
EU opet Êe morati, upozorio je,
osnovati odjel za toksikologiju,
odnosno Zavod za toksikologiju, kako
predvia Ministarstvo rada i socijalne
skrbi, nezavisnu ustanovu u okviru
Ministarstva gospodarstva. ©to je,
naglasio je, katastrofalan izbor.
Osnovni je, naime, cilj gospodarstva
profit, a zaπtita zdravlja i æivota ljudi
stvara privrednicima dodatne troπ-
kove.

Zastupnik je izlaganje zavrπio
tvrdnjom kako razlog za ukidanje
spomenutog zavoda moæe biti ili
taπtina reformatora koji ne æele
priznati odluku u odluËivanju ili
Zavod iz privatnih razloga smeta
nekim moÊnicima.

SSnnjjeeææaannaa  BBiiggaa--FFrriiggaannoovviiÊÊ  ((SSDDPP))  je
apsurdnom nazvala tvrdnju kako
netko zamjera Hrvatskom zavodu za
toksikologiju zato πto ima devet
Ëlanova Upravnog vijeÊa. Postavlja se,
naglasila je pitanje funkcionalnosti -
nije to jedini zavod sa 3-4 djelatnika i
s 9 Ëlanova upravnog vijeÊa. Mr.sc.
MMiirroossllaavv  RRooææiiÊÊ  je replicirao upo-
zorenjem da zastupnica nije ispravila
netoËan navod.

Ne ograniËavati æupanije

ÆÆeelliimmiirr  JJaannjjiiÊÊ  ((HHSSLLSS))  izrazio je
rekao kako je πteta πto nije uvaæen
zahtjev zastupnika Ivaniπa iz veljaËe
2002. godine da se raspravi o
zdravstvu, jer tada moæda ne bi bilo
lijeËniËkog πtrajka niti radne obveze.
U raspravu se, meutim, nije krenulo
niti nakon πtrajka upozorenja nego
tek sad.

Podsjetivπi kako su svi
svojevremeno podræali decentrali-
zaciju kao poæeljan proces, zastupnik
je rekao da predloæeno nije baπ u duhu
toga - inzistira se na obrnutom
procesu, da u svakoj æupaniji postoji
jedan dom zdravlja, a u Zagrebu tri.
Vjerojatno Êe , napomenuo je,
ministru biti lakπe koordinirati s 23
ravnatelja doma zdravlja, ali sumnja
u to da Êe se predloæena racio-
nalizacija moÊi mjeriti kunama.

Zastupnik je skrenuo zastupnicima
pozornost na to da su neki u
æupanijama, kako reËe, bili doslovce
ucjenjivani - da Êe ne prihvate li
predloæeni model biti dovedena u
pitanje sanacija njihovih bolnica,
odnosno njihovih dugova.

On smatra da bi bilo najbolje
odrediti standard, ali ne ograniËavati
æupanije da - ako postoje opravdani
razlozi, odnosno mogu to financirati -
osnuju i viπe domova zdravlja.

Razmotriti bi, rekao je, nadalje,
trebalo i tendenciju preseljenja hitne
medicinske pomoÊi. Iznio je i primjer
Doma zdravlja Sesvete, koji je sada
potpao pod Dom zdravlja istok i Ëija
se hitna sluæba preseljava u
–oriÊevu, a ostaju im samo jedna
kola hitne pomoÊi, s tim da Êe hitna
raditi od 8 do 22 sata. Straπno je to s
obzirom da bivπem domu gravitira
oko 70 tisuÊa ljudi. Nezadovoljni tim
rjeπenjem graani Sesveta neza-
dovoljstvo izraæavaju peticijom.

I ovaj se zastupnik osvrnuo na
zahtjeve lijeËniËnika, upozorivπi kako
njih nekoliko stotina (vrhunskih)
osim u matiËnoj bolnici rade i na
drugim mjestima, posebice na
fakultetima (na dva-tri) te da se
njihova zarada ne kreÊe u
naglaπavanih dodatnih 30 posto uz
osnovnu plaÊu veÊ je znatno veÊa (dva
ili viπe puta). Uz to, dio umirovljenih
lijeËnika i dalje su zadræali kancelarije
u pojedinim bolnicama. Te bi stvari
trebalo razrijeπiti i otvoriti moguÊnost
da se dignitet struke digne na
potrebnu razinu, da ne bude nikakve
sjene ili sumnje kako se neπto dogaa
mimo zakona, a onda se s lijeËniËkim
sindikatom porazgovarati o njihovim
primanjima - rekao je Æelimir JanjiÊ.

PriËa o uπtedama ne stoji

KomentirajuÊi ministrovo objaπnje-
nje kako Êe se uπtede postiÊi
smanjivanjem broja upravnih vijeÊa,
DDoorriiccaa  NNiikkoolliiÊÊ  je rekla da se to moglo
postiÊi i ukidanjem naknade za taj
rad, dometnuvπi kako je u Hrvatskoj
mnogo ljudi koji bi zbog opÊeg dobra
sjedili u upravnom vijeÊu (i ministri
nemaju naknadu, a u nizu su
nadzornih, upravnih, odbora). Nije,
nadalje, toËno da Êe se uπtedjeti
sredstva, jer kad se neπto spoji ostaju
svi djelatnici, a nebitno je zove li se
neπto ovako ili onako, rekla je.
Ustvrdila je zatim kako su reforme
spajanja ili razdvajanja postale moda,
joπ od Jugoslavije. Æupanije su se
spajale pa razdvajale, Ëas je Grad
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Zagreb u ZagrebaËkoj æupaniji, Ëas
nije, ukinuti su platni razredi i reËeno
da je koeficijent bolji, reËeno je da ne
valja ZAP, da je bolja FINA pa je
napravljen kaos, pa se onda reklo
neÊemo matiËni broj i ukinulo ga se
pa je napravljen kaos. Dakle, nagla-
sila je nema nijednog pokazatelja da
Êe predloæeno funkcionirati bolje, a
priËa o uπtedama ne stoji.

Zastupnica HSLS-a upitala je na
temelju Ëega je veÊ pola Hrvatske u
projektu koji parlament tek treba
verificirati, zar na temelju preporuke
(pritiska) Ministarstva na æupanije.
Najinteresantnije je, napomenula je,
πto Êe se tumaËiti kako su o
centralizaciji odluËivala æupanijska
poglavarstva (neki se veÊ sutra mogu
registrirati, a zakon nije u drugom
Ëitanju). A poslije Êemo, rekla je
zastupnica, kukati kao πto se kukalo
kod FINE, matiËnog broja i sl., a sve
plaÊa porezni obveznik. Uπtedu od 2
milijuna 850 tisuÊa kuna godiπnje
uπtede moæe se zaboraviti jer sve
procedure koje su veÊ obavljene
(papiri, razgovori, dogovori, regi-
stracije na trgovaËkim sudovima,
promjene) koπtaju viπe od navedenog
iznosa. Niπta drugo i ne radimo nego
mijenjamo ploËice - rekla je Dorica
NikoliÊ.

Iz njezina izlaganja joπ izdvajamo:
upit tko je dodao joπ 100 tisuÊa
kvadrata SveuËiliπne bolnice u
izgradnji (od samodoprinosa graana
SocijalistiËke Republike Hrvatske) -
hoÊe li se dozvola dati po bruto
prostoru, prema doprinosu - 135,418
kvadratnih metara prema samo-
doprinosu ili za 240 tisuÊa kvadratnih
metara, prema Ëemu se navodno radi
reorganizacija ili novi projekt. I da
stvar bude joπ ljepπa, upozorila je,
reprogramiranje prostora ili projekt
daje se istoj firmi, dometnula je.

Tvrdnju kako nije toËno da neÊe biti
uπteda DDuubbrraavvkkaa  HHoorrvvaatt  potkrijepila
je brojËanim pokazateljima o uπte-

dama od spajanja dva doma zdravlja
u Brodsko-posavskoj æupaniji -
ukupno milijun 463 tisuÊe kuna,
odnosno, bez otpremnina za viπak
radnika, viπe od 600 tisuÊu kuna.

Da to πto se veÊ postupalo prema
predloæenom nije protuzakonito jer je
objedinjavanje moguÊe i po vaæeÊem
zakonu - upozorila je SSoonnjjaa  BBoorroovvËËaakk
((SSDDPP))..

Uslijedilo je zakljuËno petominutno
izlaganje JJaaddrraannkkee  KKaattaarriinnËËiiÊÊ--©©kkrrlljj,,
u ime KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSLLSS--aa,,  u
kojem je ona ponovila - uz zahtjev da
ovo bude prethodna rasprava jer je
rijeË o predizbornoj godini i jer ovaj
temeljni zakon mora dati jasan
odgovor na decentralizaciju zdravstva
- kljuËne stavove toga kluba. Tu su,
meu ostalim, upozorenja: treba toËno
znati gdje zavrπava javno, a poËinje
privatno i obratno kad je rijeË o
privatizaciji; neprihvatljiva je centra-
lizacija domova zdravlja, ostaviti to
lokalnoj, podruËnoj i regionalnoj
samoupravi; opravdan je zahtjev
struke da postoje regionalne i
bolniËke transfuzijske jedinice;
postojeÊi centri za prevenciju
ovisnosti nemaju rijeπen pravni status
- Zakonom o suzbijanju zloporabe
droga æeljelo se to definirati kroz
Hrvatski zavod za prevenciju
ovisnosti, a on se sada stavlja van
snage, πto je u najmanju ruku
dvojbeno.

Kad je rijeË o πtrajku i njegovoj
zabrani u hitnoj medicinskoj pomoÊi,
Klub ukazuje da to treba rijeπiti
pravilnikom o minimumu poslova.

Vlada ne æeli institucije na

papiru

OdgovarajuÊi na primjedbe, dr.sc.
AAnnddrroo  VVllaahhuuππiiÊÊ  je rekao da Vlada ne
æeli institucije na papiru (Zavod za
prevenciju ovisnosti nije zaæivio); dom
zdravlja je jedina institucija koja nije
usklaena s teritorijalnim ustrojem
(vlasniπtvom) i samo se obavlja posao
koji je automatizmom trebao biti
napravljen 1993. godine - da se
vlasniËka prava pridodaju pravim
vlasnicima; nema prisile ni
postupanja izvan zakona - zakon Êe
veÊ postojeÊe stanje samo unaprijediti
( Meimurska æupanija je joπ 1994.
osnovala jedinstven dom zdravlja, a

Grad Zagreb je veÊ ranije imao plan za
tri doma zdravlja, prije no πto je
VlahuπiÊ postao ministar; kad je rijeË
o SveuËiliπnoj bolnici, Ministarstvo
zdravstva nije naruËilo nikakvu
studiju, ali smatra kao i on osobno da
bolnica u koje su graani Zagreba
uloæili 156 milijuna eura ima pravo na
æivot, a neÊe se graditi niπta izvan
standarda.

IspravljajuÊi ministra, DDoorriiccaa
NNiikkoolliiÊÊ  je rekla da nije opravdano
preslikavati rjeπenje koje odgovara
jednima na cijelu Hrvatsku, na
ovakav naËin bez pokazatelja. Jasno je
da su graani referendumom usvojili
134 tisuÊe, a pitanje je tko je donio
odluku za dodatnih 100 tisuÊa viπe.

Ministar VVllaahhuuππiiÊÊ izjavio je da
odluka o novoj sveuËiliπnoj bolnici joπ
nije donesena pa onda nije toËna niti
brojka o 240 tisuÊa kvadrata. O tome
moraju odluËiti Grad Zagreb i Vlada
RH (ni tu niti u nekom drugom tijelu
nije bilo priËe o tome, premda
ministar i Ministarstvo zdravstva
imaju snaænu potporu i u Gradu i u
Vladi i u struËnim krugovima) kako
bi se buduÊnost veÊ sada poËela
planirati po europskim normativima.
»etiri bolnice spremne su preseliti se
tamo kad bude zavrπena.

Na ministrovu kako nije bilo
pritiska na æupanije, ÆÆeelliimmiirr  JJaannjjiiÊÊ  je
podsjetio kako je ipak odluka Vlade
bila da u æupanijama bude po jedan, a
u Gradu Zagrebu tri doma zdravlja.
To naravno nije obvezivalo osnivaËa,
ali je posredno ipak svojevrstan
pritisak - rekao je zastupnik, uz
prijedlog da se predvidi ”najmanje”
jedan dom zdravlja u svakoj æupaniji
i tako omoguÊi da budu dva ili tri, ako
tako ocijene osnivaËi.

Dr. KKoossttoovviiÊÊ  je upozorio da je naziv
”SveuËiliπna bolnica” - ilegalan, da
nijedno sveuËiliπte, fakultet nije to
time proglasilo, da je zasad rijeË, kako
reËe, samo o betonu za Ëije je
dovrπenje potrebno 240 milijuna eura.

HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  jjee  pprriihhvvaattiioo
PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  ssaa  5522  ggllaassaa  ””zzaa””,,  3322
””pprroottiivv””  ii  33  ””ssuuzzddrrææaannaa””,,  ooddbbiivvππii
pprriijjeeddlloogg  KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSLLSS--aa  ddaa
oovvoo  bbuuddee  tteekk  pprreetthhooddnnaa  rraasspprraavvaa  ((ttoo
jjee  ppooddrrææaalloo  2288  zzaassttuuppnniikkaa,,  4499  iihh  jjee  bbiilloo
””pprroottiivv””,,  aa  55  ””ssuuzzddrrææaanniihh””))..

MM..SS;;  VV..ÆÆ;;  JJ..RR..
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Na temelju Ëega je veÊ pola
Hrvatske u projektu koji
parlament tek treba
verificirati, zar na temelju
preporuke (pritiska)
Ministarstva na æupanije?
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HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  jjee  jjeeddnnooggllaassnnoo
pprriihhvvaattiioo  pprreeddllooææeennii  ZZaakkoonn  uu  pprrvvoomm
ËËiittaannjjuu..  TTeemmeelljjnnii  cciilljjeevvii  ZZaakkoonnaa  oo
ssppoorrttuu  ooddnnoossee  ssee  nnaa  uukklljjuuËËiivvaannjjee
vveeÊÊeegg  ppoossttoottkkaa  ggrraaaannaa,,  ppoosseebbiiccee
ddjjeeccee  ii  mmllaaddiihh  uu  ssppoorrttsskkee  ii  ssppoorrttsskkoo--
rreekkrreeaattiivvnnee  aakkttiivvnnoossttii,,  oommoogguuÊÊaavvaannjjee
vveeÊÊeegg  oobbuuhhvvaattaa  uuËËeenniikkaa  oossnnoovvnnee  ii
ssrreeddnnjjee  ππkkoollee  uu  ππkkoollsskkiimm  ssppoorrttsskkiimm
kklluubboovviimmaa,,  zzaaππttiittuu  oodd  ddaalljjnnjjee  ddeevvaa--
ssttaacciijjee  ppoossttoojjeeÊÊiihh  ssppoorrttsskkiihh  oobbjjeekkaattaa
ttee  ppoottiiccaannjjee  ii  oommoogguuÊÊaavvaannjjee  iizzggrraaddnnjjee
ttiihh  oobbjjeekkaattaa  uu  ssvviimm  ææuuppaanniijjaammaa..
PPrreeddllaaggaatteelljj  jjee  bbiillaa  VVllaaddaa  RReeppuubblliikkee
HHrrvvaattsskkee..

O PRIJEDLOGU

U prikazu Prijedloga zakona
posluæili smo se uvodnim izlaganjem
ministra prosvjete i πporta VVllaaddiimmiirraa
SSttrruuggaarraa..

Ministar je naglasio kako vjeruje da
je Prijedlog zakona o sportu vaæna
pretpostavka razvoja sporta kao
znaËajne druπtvene djelatnosti. Jasni
ciljevi koji se Zakonom æele postiÊi su:
ukljuËiti veÊi postotak graana,
posebice djece i mladih u sportske i
sportsko-rekreativne aktivnosti,
omoguÊiti veÊi obuhvat uËenika
osnovne i srednje πkole u πkolskim
sportskim klubovima, zaπtititi od
daljnje devastacije postojeÊe sportske
objekte te potaknuti i omoguÊiti
izgradnju tih objekata u svim
æupanijama. Zakon takoer ureuje i
mnoga pitanja od kojih su
najznaËajnija: ureenje cjelokupnog
sustava sporta od klubova do
Hrvatskog olimpijskog odbora, defi-
nicija uloge Hrvatskog olimpijskog
odbora kao tijela koje objedinjuje
programe nacionalnih sportskih
saveza, jaËanje aktivnosti sporta u
πkoli s ciljem ukljuËenja πto veÊeg

broja uËenika u πkolske sportske
klubove te jaËanje uloge sportskih
organizacija u provoenju πkolskih
sportskih programa. Kao novitet
Zakona istaknuto je i uvoenje novih
partnerskih odnosa izmeu vladinih i
nevladinih organizacija na svim
razinama sporta, posebno u odnosu
na zajedniËku odgovornost pri
donoπenju i provedbi programa javnih
potreba. Stvorili bi se i uvjeti za
smanjivanje broja mladih sportaπa
koji odlaze na πkolovanje u
inozemstvo, a æele se stvoriti i uvjeti
za uËinkovitiju organizaciju kontrole
uzimanja doping sredstava. Potom se
nastoji rijeπiti problem nasilja na
sportskim natjecanjima. Definira se i
osnivanje profesionalnih sportskih
klubova kao dioniËkih druπtava u
vrhunskom sportu. Time bi se
omoguÊio red, bolje poslovanje
klubova, odgovornost za razvoj kluba,
ali i briga o vlastitim potencijalima
meu mladim sportaπima. Zakonom bi
se takoer pridala veÊa uloga
struËnom radu i struËnjacima u
sportu te se potiËe zapoπljavanje istih.
OmoguÊilo bi se obavljanje sportskih
djelatnosti samostalno, kao zanimanje
u sportskom obrtu, a pokrenuli bi se i
novi programi izgradnje kapitalnih
sportskih objekata. Predloæenim
zakonskim rjeπenjima omoguÊilo bi se
postupno ostvarivanje opredjeljenja o
sportu za sve, predvia se izrada
nacionalnog programa razvoja sporta
zbog definiranja i ostvarivanja
dugoroËnih interesa Hrvatske. Kao
zadnji novitet istaknut je pojaËan
upravni inspekcijski nadzor nad
struËnim radom.

Zakon donosimo prije svega zbog
sporta u Hrvatskoj, hrvatskih
sportaπa, poticanja i podræavanja
sporta za sve, sportske rekreacije i
stvaranja uvjeta mladima da izaberu
zdrav naËin æivota, zakljuËio je
ministar Strugar.

RADNA TIJELA

OOddbboorr  zzaa  zzaakkoonnooddaavvssttvvoo  je
predloæio da Hrvatski sabor donese
zakljuËak temeljem kojeg bi se o
predloæenom Zakonu provela
prethodna, opÊa rasprava. Takoer bi
se obvezao Odbor za obitelj, mladeæ i
πport da, prije nego πto predlagatelj
utvrdi novi Prijedlog ovog Zakona,
odræi tematsku raspravu na sjednici
na koju Êe biti pozvani predstavnici
svih nadleænih i zainteresiranih tijela
i institucija.

OOddbboorrii  zzaa  ttuurriizzaamm,,  rraadd,,  ssoocciijjaallnnuu
ppoolliittiikkuu  ii  zzddrraavvssttvvoo,,  zzaa  oobbiitteelljj,,  mmllaaddeeææ
ii  ππppoorrtt  te zzaa  oobbrraazzoovvaannjjee,,  zznnaannoosstt  ii
kkuullttuurruu  predloæili su prihvaÊanje
ovog Zakona u prvom Ëitanju.

OOddbboorr  zzaa  oobbiitteelljj,,  mmllaaddeeææ  ii  ππppoorrtt
osvrnuo se i na prijedlog zakljuËaka
Odbora za zakonodavstvo te je
predloæio da se ti zakljuËci ne
prihvate.

RASPRAVA

U ime Odbora za obitelj, mladeæ i
πport govorio je VVeelliimmiirr  PPlleeππaa..  Rekao
je da su Ëlanovi Odbora mnogo
primjedbi imali na sustav
funkcioniranja πporta i sigurnosti
gledatelja na stadionima. ©to se tiËe
prijedloga zakljuËaka Odbora za
zakonodavstvo, naglasio je kako su
Ëlanovi Odbora za obitelj, mladeæ i
πport u posljednje tri godine
razmotrili tri ovakva zakonska
prijedloga te proveli tri tematske
rasprave i dva seminara o toj temi.
Odræani su, dodao je, brojni sastanci i
razgovori s predstavnicima nacio-
nalnih πportskih saveza, Hrvatskog
olimpijskog odbora, udruga osoba s
invaliditetom i Ministarstva prosvjete
i πporta. Dvojbenom stoga dræi pro-
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PRIJEDLOG ZAKONA O SPORTU

Zakon je pretpostavka razvoju

sporta kao znaËajne druπtvene

djelatnosti



voenje prethodne rasprave buduÊi da
bi ona odgodila donoπenje Zakona.
Smatra da bi Odbor izmeu dva
Ëitanja mogao odræati tematsku
raspravu a predlagatelju bi ostalo joπ
dovoljno vremena da sve primjedbe i
prijedloge uzme u obzir. Predloæio je
potom da se predloæeni Zakon prihvati
u prvom Ëitanju.

U ime Odbora za turizam govorio
je njegov potpredsjednik ÆÆeelljjkkoo
PPaavvlliicc..  Naglasio je da je u raspravi o
predmetnom prijedlogu Zakona
posebno naznaËena velika povezanost
sporta i turizma u pogledu oboga-
Êivanja turistiËke ponude. Iz tog bi
razloga, kaæe, trebalo poticati izgrad-
nju sportskih objekata, odnosno da
se ulaganje u te objekte omoguÊi iz
troπkova poslovanja investitora a ne
iskljuËivo iz dobiti tih druπtava ili
eventualnih kreditnih sredstava.
Potom je, naglasio da Odbor predlaæe
prihvaÊanje Prijedloga zakona o
sportu.

BuduÊnost πporta u Hrvatskoj

ostaje neodreena i

nedefinirana

©port mora imati posebno mjesto u
naπem druπtvu buduÊi da ga i Ustav
odreuje kao djelatnost od posebnog
interesa, naglasio je u ime Kluba
zastupnika HB-a KKrruunnoossllaavv  GGaaππppaarriiÊÊ
((HHBB))..  Ukazao je na program Vlade u
kojem stoji da Êe se od 2000. do 2004.
osigurati sve pretpostavke za
organizirano ukljuËivanje mladih

πport kroz πkole i sportska druπtva.
Obrazloæio je da stvarnost govori
kako je 35 posto osnovnih i 44 posto
srednjih πkola bez dvorane,
izgraenost πportskih objekata u
Hrvatskoj je oko 30 posto stvarnih
potreba, 55 posto osnovnih πkola ne
provodi obuku neplivaËa, samo deset
posto graana obuhvaÊeno je stalnim
ili povremenim sportskim aktiv-
nostima, a nerijetka je situacija da se
igraliπta ili parkovi zamjenjuju
stambenim ili poslovnim objektima.
Obrnutim redoslijedom dræi ideju

predlagatelja da se u roku od πest
mjeseci nakon donoπenja ovog
Zakona izradi strategija o sportu.
Smatra dalje da su πport i πportaπi
najbolji mediji za promociju i afir-
maciju Hrvatske u svijetu. Ukazao je
potom na to kako se hrvatski πport
razvijao stihijski i bez jasne i
odreene strategije razvoja sveden na
kroniËnu besparicu i uglavnom
ovisan o dræavnom i lokalnim
proraËunima. Miπljenja je da Zakon
o sportu ne moæe, s obzirom na
sloæenost pitanja rijeπiti sve pro-
bleme, jer, kaæe, interesi sporta
nuæno trebaju biti ugraeni u
regulativu svih djelatnosti koje su s
πportom u vezi. Pohvalio je olakπice,
odnosno moguÊnost nadoknade
troπkova Ëlanovima amaterskih
klubova, ali je iskazao rezervu prema
odreenju koliko sportaπa profe-
sionalaca moæe igrati u momËadi
amaterskog kluba. Pozitivnim je
ocijenio i odredbu koja govori o tome
da fiziËke osobe registrirane za
obavljanje πportskih djelatnosti
samostalnim radom imaju status
slobodne profesije. Meutim, iskazao
je rezervu zbog Ëinjenice πto ova
odredba ostaje na razini dekla-
rativnog. U svezi s poglavljem o
πportskim natjecanjima upitao je
zaπto norma nema jasno i konkretno
izraæenu sankciju. Dodao je da se
nameÊe problematika Zakona o
navijaËima te je upitao tko Êe ga i
kada predloæiti, te koja Êe rjeπenja
biti uzor? Pitanje svih pitanja dræi
financiranje πporta te ga zanima
nudi li ovaj zakonski prijedlog
poboljπice u tom pogledu. Smatra da
buduÊnost i razvoj πporta u Hrvat-
skoj i ovim Zakonom ostaje neod-
reeno i nedefinirano. Spas πporta
vidi u stimuliranju ulaganja kroz
porezne olakπice. Pojasnio je tada
kako su iznad prosjeËni rezultati
naπih sportaπa plod rada i odricanja
njih samih i njihovih obitelji, a ne
plod sistemske brige i potpore
druπtva. ZakljuËio je na kraju
izlaganja da u πportu nema
prodavanja magle, jer ili jesi ili nisi.

Hrvatski sport dostigao je razinu
razvoja kao i svaka druga druπtvena
djelatnost i treba promjene odnosno
reforme, kako struËnih tako
organizacijskih i financijskih stvari,
rekao je u ime Kluba zastupnika
SDP-a BBrraanniissllaavv  TTuuππeekk  ((SSDDPP))..  Smatra
kako je nezaobilazno da se utvrde
nadzorne zadaÊe i obveze kako na
razini dræave, tako i lokalne
samouprave te da se maksimalno

stimulira ljude na ukljuËivanje u
tjelesne aktivnosti. Miπljenja je dalje
da je potrebno donijeti program
razvoja hrvatskog sporta do 2012. ili
2016. godine za dva ili tri olimpijska
ciklusa. Nakon toga, kaæe, trebalo bi
pristupiti definiranju zakonskog
projekta. Upitao je πto je ustvari
strateπko usmjerenje hrvatskog

sporta, rekavπi da Klub zastupnika
SDP-a ima globalnu viziju Hrvatske
kao zemlje sporta, turizma i zdrave
hrane. Neizbjeænim dræi poveÊanje
sredstava za financiranje sporta,
dodavπi kako njegov Klub nije
siguran da Zakon definira i rjeπava
to pitanje. Istaknuo je potom da je
nemoguÊe govoriti o razvoju sporta
bez razvoja sportske znanosti.
SlijedeÊe pitanje je, kaæe, mreæa
sportskih objekata odnosno sportsko
rekreacijskih povrπina koje su pod
beskrupuloznim naletom biznisa i
profita. Predloæio je stoga da se
definira precizni plan i program u
izgradnji mreæe sportskih objekata.
Osvrnuo se i na tzv. Zakon o
navijaËima te rekao da mu osobno
nije sklon jer bi predstavljao
getoizaciju odreenih skupina.
Miπljenja je da u Hrvatskoj treba
poboljπati kvalitetu obvezne tjelesne
aktivnosti, osnaæiti interesni
sportski odgoj, poboljπati sportski
odgoj djece i mladih s posebnim
potrebama i smetnjama u razvoju te
ostvariti bliskost osnovnih i srednjih
πkola s lokalnim samoupravama i
lokalnim sportskim savezima na tom
planu. Apelirao je na zastupnike da
do drugog Ëitanja daju svoj doprinos
kako bi bez ikakve politizacije
omoguÊili hrvatskim sportaπima ono
πto su i zasluæili.

MMaarriioo  KKoovvaaËË  ((HHSSLLSS)) je u ime Kluba
zastupnika HSLS-a rekao da je
predlagatelj obavio relativno veliki
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Zakon o sportu ne moæe, s
obzirom na sloæenost pitanja
rijeπiti sve probleme, jer,
interesi sporta nuæno trebaju
biti ugraeni u regulativu svih
djelatnosti koje su sa πportom
u vezi.

U Hrvatskoj treba poboljπati
kvalitetu obvezne tjelesne
aktivnosti, osnaæiti interesni
sportski odgoj, poboljπati
sportski odgoj djece i mladih s
posebnim potrebama i
smetnjama u razvoju te
ostvariti bliskost osnovnih i
srednjih πkola s lokalnim
samoupravama i lokalnim
sportskim savezima na tom
planu.



IHS
23. IV. 2003.

HRVATSKI SABOR

posao predlaæuÊi jedan zakon kojim
pokuπava rijeπiti mnoge nerijeπene
probleme vezane uz uspjeπno
funkcioniranje hrvatskog sporta.
Ukazao je potom na to koliko
Hrvatska izdvaja na πport te objasnio
da je to 2000. godine bilo skromnih
0,1 posto pa 2002. 0,057 posto
dræavnog proraËuna istaknuvπi kako
smo na dnu europske ljestvice jer to
izdvajanje iznosi samo 0,30 posto
BDP-a. Tako skromno izdvajanje za
πport, dodao je, rezultira Ëinjenicom
da je stalnim ili povremenim
sportskim aktivnostima u Hrvatskoj
obuhvaÊeno samo 10 posto graana.
To, kaæe, rezultira i slabijim
zdravstvenim stanjem pa vjerojatno i
kraÊim æivotnim vijekom u odnosu
na zapadnoeuropske zemlje. Upitnim
je ocijenio rjeπenje ËvrπÊeg pove-
zivanja Hrvatskog olimpijskog
odbora uz Ministarstvo prosvjete i
πporta umjesto uz Hrvatski sabor.
Dobrim, doduπe, dræi to πto se
posveÊuje viπe paænje πkolskom
πportu djece i mladeæi. Meutim,
miπljenja je da ukoliko Êe se
financiranje πporta i dalje oslanjati
na sredstva iz proraËuna jedinica
lokalne samouprave odnosno even-
tualne darove, priloge i sponzorstva,
teπko Êe zaæivjeti πkolski πport.
Interesantno je, kaæe, πto se ovim
zakonskim prijedlogom pokuπava
pokrenuti izgradnja kapitalnih
πportskih objekata, namjeru dræi
dobrom, ali pitanje je, kaæe, kako
osigurati sredstva za realizaciju tih
ciljeva. Posebnu vaænost vidi u
ureenju odnosa u domeni profe-
sionalnog πporta te jasnom razgra-
niËenju izmeu amaterskog i
profesionalnog πporta. Dobrim je
ocijenio da se πportski klubovi
osnivaju kao dioniËko druπtvo, ali je
postavio i pitanje πto Êe biti s manjim
sredinama koje su se afirmirale u
proizvodnji kvalitetnih i vrhunskih
πportaπa, buduÊi da klubovi iz takvih
sredina vjerojatno neÊe moÊi postati
profesionalni. Dræi da u ovom
Zakonu ima mnogo otvorenih pitanja
na koja bi svakako trebalo naÊi
odgovor. Predlaæe stoga da se izmeu
dva Ëitanja organizira rasprava na
kojoj bi predlagatelj pojasnio zna-
Ëenja i efekte pa i namjere nekih
odredbi. ZakljuËio je da je vrlo vaæno
na koji naËin Êe Republika Hrvatska
voditi raËuna o druπtvenoj djelatnosti
πporta koja organizirano postoji u
naπoj zemlji od 1784.

Jako je vaæno usvajanje

Nacionalne strategije razvoja

sporta 

U ime Kluba zastupnika HSS-a
MMiirroossllaavv  FFuurrddeekk,,  dr.med. ((HHSSSS)) nije
se sloæio s prijedlogom da ovo bude
prethodna rasprava nego je podræao
Zakon u prvom Ëitanju rekavπi kako
misli da se do drugog Ëitanja mogu
provesti kvalitetne konzultacije i
πiroka rasprava. VeÊ duæe vrijeme
oËekuje se ovaj zakon i odlaganje
njegovog donoπenja moglo bi samo
nanijeti πtetu, dodao je. Istaknuo je
kako je jako vaæno usvajanje i
Nacionalne strategije razvoja sporta
te je upozorio na izbjegavanje

situacije da nakon Strategije moramo
mijenjati ovaj Zakon. Smatra dalje da
gospodarenje sportskim objektima
ne smije biti iskljuËivo træno te je
pohvalio rjeπenja koja je na tom
planu ponudio predlagatelj. Naj-
bitnijim dræi kvalitetan naËin izvora
financiranja jer Êe, kaæe, u
protivnom sve ostati samo mrtvo
slovo na papiru. Predloæio je da se
poveÊa u tu svrhu udio od dobiti
igara na sreÊu, da se uvedu porezne
olakπice potencijalnim sponzorima te
da se poveÊa izdvajanje iz dræavnog
proraËuna. ©to se zabrane toËenja
alkohola tiËe, miπljenja je da bi to
trebalo uvesti na ugostiteljske
objekte na sportskim objektima.
Izrazio je dvojbu glede obveza lokalne
samouprave da osigura financijska,
prostorne i druge uvjete za bavljenje
djece i mladih sportom, buduÊi da im
proraËuni to neÊe omoguÊiti. Dræi
dalje da treba bolje naglasiti
povezanost sporta i turizma Ëime bi
se obogatila turistiËka ponuda i naπli
eventualni investitori. Ukazao je i na
nuænost kontrole da se izbjegnu
zloupotrebe troπenja novaca ta
sportske svrhe. ZakljuËio je da Klub
zastupnika HSS-a podræava ovaj
zakonski prijedlog u prvom Ëitanju i
oËekuje da se do drugog Ëitanja
postigne konsenzus svih zain-
teresiranih πto bi rezultiralo
kvalitetnim Zakonom o sportu.

Dr.sc. ZZrriinnjjkkaa  GGlloovvaacckkii--BBeerrnnaarrddii
((LLIIBBRRAA))  u ime Kluba zastupnika
Libre dræi kako je hrvatski sport u

krizi jer uspjesi hrvatskih sportaπa
nisu proizaπli iz organiziranog
sustava nego su rezultat napora i
talenta pojedinaca. Pozdravila je
donoπenje ovog Zakona kao poËetak
stvaranja sustava u kojem Êe
sportski uspjesi biti rezultat procesa.
Prvom zadaÊom dræi davanje sportu
drugaËiji status u proraËunu, te
predlaæe da se financiranje sporta
podupre i donacijama iz sredstava
Hrvatske lutrije. Vrlo dobrim
rjeπenjem smatra ponovno uspo-
stavljanje odnosa izmeu Mini-
starstva prosvjete i sporta i Hrvat-
skog olimpijskog odbora. Miπljenja
je takoer da viπe paænje treba
posvetiti gradnji sportskih objekata
te stvaranju struËnog kadra u tzv.
Individualnim sportovima. Osvrnula
se i na navijaËe rekavπi kako se
zalaæe da se taj problem rijeπi kroz
posebni zakon. Predloæila je i da se
nadzor Povjerenstva za profesionalne
sportske klubove proπiri i na dva vida
træiπta u profesionalnom sportu, a to
je vlasniËki udio i menadæment.

Klub zastupnika HDZ-a podræava
prihvaÊanje ovog Zakona u prvom
Ëitanju, rekao je u ime Kluba mr.sc.
ZZllaattkkoo  MMaatteeππaa  ((HHDDZZ))..  Istaknuo je da
su u pravu svi koji kaæu da hrvatski
πport nema krize rezultata, ali ima
krizu financiranja. Pohvalio je potom
slijedeÊa rjeπenja koja Zakon nudi,
kao πto je pitanje vlasniπtva na
πportskim objektima, zamjena

πportskog objekta drugim ukoliko
prvobitni nestaje te organizacija u
πportu. Zamjerio je predlagatelju πto
u Zakonu nedostaje standardizacija
πportskih objekata. Osvrnuo se
potom na financiranje πporta rekavπi
da se to odvija na tri naËina: dræavni
proraËun, sredstva prikupljena od
uplata igara na sreÊu i donacije.
ZabrinjavajuÊim je ocijenio to πto se
iz proraËuna izdvaja samo jedan
posto za πport, a i od uplata igara na
sreÊu, kaæe, udruge dobiju puno viπe
od πporta. Naglasio je da bi bio vrlo
sretan kada bi πport imao isti status
u Hrvatskoj kao kultura, jer omjer
koji danas postoji na relaciji πport
kultura bitno je na πtetu πporta.
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Najbitniji je kvalitetan naËin
izvora financiranja jer Êe, u
protivnom, sve ostati samo
mrtvo slovo na papiru.

Postoji jako puno prostora,
znanja i dobre volje da se ovaj
Zakon doradi i uobliËi na
naËin koji je podoban za
rjeπavanje problema u
hrvatskom πportu.



Ukazao je i na Ëinjenicu da je
Hrvatski olimpijski odbor nevladina
udruga te da ne moæe, kako se to
navodi u Zakonu, odgovarati izvrπnoj
vlasti osim za sredstva koja od nje
dobije. Pojasnio je kako to meu-
narodna olimpijska povelja izrijekom
zabranjuje. Konstatirao je potom da
postoji jako puno prostora, znanja i
dobre volje da se ovaj Zakon doradi i
uobliËi na naËin koji je podoban za
rjeπavanje problema u hrvatskom
πportu.

Zakon je trebao proÊi javnu

raspravu

U ime Kluba zastupnika HSP-a i
HKDU-a govorio je mr.sc. MMiirroossllaavv
RRooææiiÊÊ  ((HHSSPP))..  Naglasio je da
predloæeni Zakon ima dosta manj-
kavosti te da ga je trebalo pustiti
prije procedure u neku vrstu javne
rasprave. Smatra da, iako postoji
velika potreba za donoπenjem jednog
ovakvog Zakona, s njime se ne bi
smjelo æuriti, nego postiÊi πto je
moguÊe veÊi stupanj usuglaπenosti u
Saboru. Dræi dalje da treba voditi
raËuna o svim πportovima jednako
buduÊi da postoje manje i viπe
popularni πportovi. NajveÊi problem
ovog zakona vidi u financiranju
πporta. Upitao je πto je ustvari πport,
je li to osobna stvar pojedinca ili
πport ima neku veÊu druπtvenu
vrijednost. Ako je πport osobna stvar,
kaæe, onda neka je vlasnik i
financira, πto naæalost mnogi i Ëine.
Meutim dodaje, ako je πport
druπtvena vrijednost onda Sabor
mora imati jasnu viziju πto hoÊe
financirati. Predloæio je da se kod bilo
koje razine financiranja, opÊine,
gradovi ili æupanija, izbjegnu posred-
nici, odnosno zajednice πportskih
udruga koje na taj naËin ucjenjuju
korisnike financijskih sredstava, tj.
sportaπe i klubove. Tu treba odrediti
i obvezu minimalnog iznosa za
kategorizirane πportaπe koja Êe vaæiti
na nivou cijele dræave, konstatirao je
zastupnik. Predloæio je i rangiranje
πportskih objekata s obzirom na
dræavnu, æupanijsku, gradsku i
opÊinsku vaænost te u tom smislu i
odreivanje razliËitih naËina upra-
vljanja i odræavanja. Osvrnuo se i na
nepoπtivanje Zakona vezanih uz
πport te ustvrdio da bi Ministarstvo
prosvjete i πporta trebalo osigurati
njihovu striktnu provedbu. Kao
primjer naveo je osnivanje poduzeÊa
od strane lokalne samouprave Ëiji

djelokrug rada nije uopÊe bio πport
ali im se davalo na upravljanje
πportske objekte. Konstatirao je
potom da ne treba imati iluzije glede
jednakog tretiranja svih πportova, jer
Êe uvijek postojati manje i viπe
popularni. Na kraju izlaganja nagla-
sio je da se njegov Klub zastupnika
oπtro protivi tendenciji da πportske
djelatnosti mogu obavljati domaÊe i
strane pravne i fiziËke osobe.

Za rijeË se javio u ime Kluba
zastupnika IDS-a DDiinnoo  DDeebbeelljjuuhh
((IIDDSS))..  Ukazao je samo na to kako je
iz ovog zakonskog prijedloga izo-
stavljen konjiËki sport..  Napomenuo
je da se radi o sportu koji je
olimpijski i jedini koji za rekvizit
koristi æivo biÊe. Smatra da zbog te
specifiËnosti konjiËki sport treba
dobiti poseban tretman u pred-
loæenom zakonu πto Êe mu ujedno
otvoriti i perspektivu u Hrvatskoj.

Malo ili gotovo niπta reËeno je u
danaπnjoj raspravi o sportu osoba s
invaliditetom, naglasio je JJuurraajj
NNjjaavvrroo,,  dr.med. ((HHDDZZ))..  Istaknuo je
da se u uvodnom dijelu Zakona, kada
se govori o pitanjima koja Zakon
ureuje, osobe s invaliditetom stavlja
na zadnje mjesto. Rekao je potom
kako je u Europi na snazi jedinstvena
politika za osobe s invaliditetom koju
je i Hrvatska prihvatila u svom
Ustavu a 1999. godine izraen je i
nacionalni program za poboljπanje
kvalitete æivljenja osoba s
invaliditetom. Napomenuo je da se te
zaista moraju baviti sportom æele li
se uspjeπno svaki dan boriti s
barijerama i preprekama. ZakljuËio
je da naæalost mi joπ uvijek nismo
uspjeli prevladati naπe fiziËke, a
ponegdje i mentalne barijere da bi
invalidne osobe mogli u cijelosti
prihvaÊati kao ravnopravne.

Nuæno je odijeliti profesionalni

od amaterskog sporta

U ovaj Zakon je svakako unijeto
puno truda i ima niz izvrsnih
rjeπenja, rekao je RRoommaannoo  MMeeππttrroovviiÊÊ
((SSDDPP))..  Smatra da masovni sport
nema πanse jer mu nitko neÊe
pokloniti pozornost glede financija.
Takoer je miπljenja da je nuæno
profesionalni sport strogo odijeliti od
amaterskog, Ëak i putem posebnih
zakona. Dodao je kako tako dugo dok
Êe se elitni i drugi sportovi zajedno
financirati, ovi drugi neÊe imati
nikakve πanse za napredak tim viπe
πto Êe uz elitne sportove i sportaπe

stalno biti politiËari. Osvrnuo se i na
struËnost rekavπi da se o njoj u
Zakonu dosta priËa, ali se ne kaæe πto
to uopÊe znaËi. Nuænim dræi to
definiranje iz razloga jer sport vidi i
kroz odgoj djece i zdravlje ljudi.

Precizirati detalje oko

financiranja πporta

Za rijeË se javila zastupnica MMaarriijjaa
LLuuggaarriiÊÊ  ((SSDDPP)) podræavajuÊi akcente iz
izlaganja zastupnika MeπtroviÊa i
Tuπeka. Upozorila je na potrebu boljeg
ureenja πkolskog i studentskog
πporta koje se usputno spominje i
marginalizira. Podsjetila je da je sport
u πkoli kroz sustav πkolskih
uËeniËkih klubova uveden Zakonom o
πportu iz 1997. godine, a tadaπnjim se
modelom πkolski klubovi tretiraju kao
temelj amaterskog i profesionalnog
sporta. Naæalost, ova dobra ideja nije,
najËeπÊe iz razloga financijske pri-
rode, provedena kako treba. To je
sasvim suprotno zakonskoj intenciji i
obveznom ukljuËivanju πto veÊeg
broja uËenika u organizirane sportske
aktivnosti. Problem s ovim zakonom
je πto se minimalno razrauju odredbe
iz postojeÊeg zakona, pa postoji
opravdan strah da πkolski πportski
klubovi uopÊe neÊe moÊi funkci-

onirati. Zato je potrebno razraditi
model financiranja i opremanja
πkolskih klubova kojega do sada
nismo imali, upozorila je zastupnica
LugariÊ. Vaæno je provesti i propisana
natjecanja, gdje se mladeæ moæe uËiti
vlastitom i poπtivanju protivnika, te
prihvatiti postignute rezultate.
Upozorila je da Ëak 40% svih osnovnih
πkola nema dvorane, a i kada ih
imaju, πkole nastoje komercijalizirati
ovaj prostor nauπtrb interesa i æelja
uËenika. Situacija je joπ gora u
srednjim πkolama, a studentski sport
je u javnosti potpuno neprepoznatljiv.
Zbog ovih okolnosti, upozorila je
zastupnica, potrebno je pronaÊi model
kojim bi se mladi potaknuli na
sportske aktivnosti u πto veÊem broju
kako bi smanjili zdravstvene rizike, a
osobito je potrebno ohrabriti
marginalizirani sport æena. Upravo su
mlade sportaπice, poput Janice
KosteliÊ, Blanke VlaπiÊ, Ivane
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Potrebno je pronaÊi model
kojim bi se mladi potaknuli na
sportske aktivnosti u πto veÊem
broju.
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BrkljaËiÊ i Ane Srπen zadivile naπu i
svjetsku javnost svojim uspjesima.
Zamjerila je πto mediji zanemaruju
evidentne uspjehe æena u kolektivnim
sportovima, izdvajajuÊi vrijednost
osvajanja Kupa Liliane Roncheti u
æenskoj koπarki.

Zatraæila je ujedno snaæniju potporu
svim naraπtajima mladih sportaπa.

Poslovi oko financiranja moraju

biti jasni i javni

Zastupnik ZZllaattkkoo  ©©eeππeelljj  ((SSDDPP))
upozorio je da niti predloæeni zakon-
ski tekst neÊe moÊi ispraviti slabosti
uoËene u πportu. Prevladavaju
ambicije da se preko HOO-a i ostalih
asocijacija distribuiraju sredstva za
vrhunski sport, ali da se pri tome
izbjegava odgovornost za moguÊe
propuste. Podsjetio je ujedno da su
Ëlanovi Odbora za mladeæ i πport, dvije
i pol godine Ëekali financijsko izvjeπÊe
Olimpijskog odbora. Kada je nave-
deno izvjeπÊe konaËno prispjelo, bilo
je evidentno da se od javnosti skrivaju
plaÊe duænosnika i svih osoba koje su
na razne naËine interesno vezane za
sport. Zamjerio je kako razni savezi,

od ZagrebaËkog πportskog saveza, do
Olimpijskog odbora, jedino πto æele od
ovog sustava su redovite i bogate
financijske alimentacije. Upozorio je
da financije moraju voditi osobe s
javnim ovlastima koje su ujedno
podloæne javnoj kritici i godiπnjem
uvidu dræavne revizije. Dok se ne
osiguraju ovi uvjeti, problemi Êe se
cikliËki ponavljati te se neÊe rjeπavati
problemi sporta veÊ problemi tajnika,
predsjednika i raznih funkcionara
koji postaju jedna vrsta paradræave.

Na kraju izlaganja ponovio je
potrebu da se osigura trans-
parentnost u financiranju sporta,
posredstvom javno objavljenih finan-
cijskih pokazatelja kroz proraËune.
Onda se neÊe javljati sumnje da je
novac namijenjen sportaπima zavrπio
”u nepoznatim kanalima i na nepo-
znat naËin”.

Zastupnica VVeessnnaa  PPooddlliippeecc  ((SSDDPP))
pozdravila je namjeru predlagatelja
da πportske aktivnosti ponovno
zadobiju pretpostavke i mjesto vaæne
druπtvene djelatnosti, od osobitog
interesa za Republiku Hrvatsku.
Dostupni statistiËki pokazatelji nisu
nimalo optimistiËni, buduÊi da
signaliziraju kako se svega 10%
graana bavi nekom vrstom sporta, a
Ëak 35% osnovnih i 44% srednjih
πkola u Hrvatskoj, nema sportsku
dvoranu. Spomenula je ujedno da
Split kao poznato sportsko ishodiπte,
ima joπ loπije podatke o sportskoj
infrastrukturi. U tom gradu veÊ 23
godine nije sagraena niti jedna veÊa
dvorana, a u ovom se trenutku, ne
moæe odræati niti jedno sportsko
natjecanje u zatvorenom prostoru.
Upozorila je zatim i na neke svjeæe
restriktivne odluke vezane za izgrad-
nju terena i dvorana namijenjenih
sportskim aktivnostima, kao i o
njihovoj prenamjeni na πtetu sporta.
Na takav se naËin neÊe moÊi provesti
odredbe ovoga Zakona, da preko
πkolskih πportskih klubova osigu-
ravamo potreban razvoj. Istaknula je
i podatak da Ëak 6 osnovnih i srednjih
πkola u Splitu moæe koristiti samo
jednu dvoranu od 200 metara te 2
igraliπta.

Upozorila je zatim na odreene
nepreciznosti koje je uoËila u pred-
loæenom zakonskom tekstu. Ukazala
je na potrebu preciznijeg normiranja
oko odgovornosti nadleænih osoba u
klubovima, sadræanih u Ëlanku 10.
predloæenoga teksta. Smatra ujedno
da je potrebno urediti izvore finan-
ciranja studentskog sporta kojim se
bavi Ëlanak 50. Potrebno je regulirati
i detalje vezane uz odgovarajuÊu
edukaciju lijeËnika sportske
medicine, te urediti troπkove redovitih
pregleda sportaπa, koje u pravilu
pokrivaju roditelji mladih sportaπa.
Mora se urediti i pitanje prijenosa
vlasniπtva jedinica lokalne samo-
uprave na druge vlasnike, kao i
iskoriπtavanje koncesija na
pomorskom dobru. Zaloæila se ujedno
i za decentralizaciju na ovom
podruËju, buduÊi da u æupanijama
postoje mjerodavna i nadleæna tijela
za sve poslove nadzora.

Izgraditi objekte πportske

infrastrukture

Zatim je govorio zastupnik TToonnËËii
ÆÆuuvveellaa  ((SSDDPP)) koji je upozorio na
veliku ulogu i druπtvenu korist

πporta. Pored sjajnih sportskih
rezultata i osvojenih olimpijskih
odliËja, sport suzbija sve vrste
ovisnosti koje prate mlade naraπtaje.
Doprinose KosteliÊa ili IvaniπeviÊa na
ovom podruËju svakako valja
istaknuti kao svijetle i pozitivne uzore
mladim osobama. Upozorio je zatim
na potrebu snaænije izgradnje
πportske infrastrukture o kojoj ovisi
daljnji razvoj i uloga πporta. Smatra
da u Republici Hrvatskoj postoji
znaËajan manjak sportskih terena,
igraliπta i dvorana, ali i bazena koji su
pretpostavka za daljnji razvoj
vrhunskog sporta. Podsjetio je ujedno
na neprihvatljivo skromne uvjete
vrhunskih sportaπica poput Blanke
VlaπiÊ i Ivane BrkljaËiÊ.

U predloæenom je tekstu potrebno
jasnije definirati poziciju sportskih
objekata i centara poput Bjelolasice i
otoËiÊa Badije kraj KorËule. Izrazio je
ujedno oËekivanje da Êe lokalne vlasti
na KorËuli uspjeπno urediti sve
moguÊe prepreke i otkloniti nejasnoÊe
oko daljnjeg rada reËenog sportskog
centra.

Zastupnik IIvvaann ©©uukkeerr  ((HHDDZZ))
podsjetio je na brojna oËekivanja da Êe
se predloæenim zakonskim tekstom
rijeπiti pitanja financiranja u sportu.
Meutim, ovim se zakonskim
prijedlogom ne mogu rijeπiti problemi
oko financioranja, pa bi trebalo makar
urediti temeljna pitanja vezana za
infrastrukturu. Potrebno je ujedno
precizirati i urediti pitanje vlasniπtva
i upravljanja nad terenima i
dvoranama, kako bi se zainteresirana
djeca i mladeæ mogla natjecati i
rekreirati. ©portske udruge imale bi
posrednu korist, jer bi mogle pomoÊi
i sebi i nadarenim pojedincima koji bi
se izdvojili kvalitetom i natjeca-
teljskim rezultatima. Potrebno je dati
dodatni poticaj πkolskome πportu, koji
je temelj za kasnije uspjehe u
kadetskom, juniorskom i seniorskom
uzrastu. Spomenuo je zatim da su se
sve donedavno, hrvatski koπarkaπi i
koπarkaπice redovito vraÊali s nagra-
dama i trofejima. Sada se situacija
promijenila, a mladi nadareni
koπarkaπi poput ©undova i BagariÊa
nisu napravili dobar izbor svojim
preranim odlaskom u NBA ligu.
Potrebno je dakle osigurati uvjete
kojima bi se mladi i nadareni igraËi
zadræali u svojim klubovima u
Hrvatskoj, te stvorili novi poticaj i
koncentraciju kvalitete. Upozorio je
zatim da su troπkovi oko odræavanja
prvoligaπkih obveza u muπkoj
koπarki, porasli za oko 40% pa Êe se
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StatistiËki pokazatelji nisu
nimalo optimistiËni, buduÊi da
signaliziraju kako se svega
10% graana bavi nekom
vrstom sporta, a Ëak 35%
osnovnih i 44% srednjih πkola
u Hrvatskoj nema sportsku
dvoranu.



pojedini klubovi naprosto morati
ugasiti. Zbog nepromiπljenih
zakonskih obveza, pojedini klubovi ne
mogu platiti razne takse i gube pravo
na natjecanje. Potrebno je ujedno
uvesti red i zakonito poslovanje u
sportu, upozorio je zastupnik ©uker
podsjeÊajuÊi na nedavne afere nogo-
metnih prvoligaπa koji nisu plaÊali
porezne obveze. Klub ima pravo na
odreenu nadoknadu uloæenih
sredstava prilikom transfera
sportaπa, ali neprihvatljivo je ulagati
milijunske iznose u veÊ afirmirane
igraËe. Na kraju je zamolio
predstavnike Ministarstva financija
da se odustane od naplaÊivanja
brojnih obveznih doprinosa, jer Êe
postojeÊa situacija mnoge klubove
dovesti do bankrota.

Utvrditi prava i obveze

vrhunskih πportaπa

Zatim je u ime Kluba zastupnika
SDP-a govorio zastupnik BBrraanniissllaavv
TTuuππeekk. GovoreÊi o profilu sportskih
radnika, upozorio je na potrebu
struËnog osposobljavanja na
Fakultetu za fiziËku kulturu. Smatra
ujedno da je vaæno definirati sva
prava i obveze vrhunskih sportaπa, od
osiguranja pa sve do stambenog
pitanja i stipendiranja. Predloæio je da
vrhunski sportaπi trebaju imati

odreene pogodnosti, ukljuËujuÊi i
porezne, te status vrhunskog
sportaπa. Meutim, ukoliko ne
zadovoljavaju odreene kriterije, onda
im se te pogodnosti trebaju oduzeti.
Osim toga, potrebno je zakonski

urediti sve situacije oko prodaje,
statusa i transfera igraËa u
vrhunskim klubovima poput NK
Dinama. Ne smije se primjerice,
dogaati da se zapoπljava strani
trener koji ne govori hrvatski jezik.
Na kraju je podsjetio da se ove godine
navrπava 10-godiπnjica smrti Draæena
PetroviÊa pa bi se uz nagradu ”Franjo
BuËar” trebalo utemeljiti i sportska
dræavna nagrada s njegovim imenom
za mlade vrhunske sportaπe u
Hrvatskoj.

Zastupnik mr.sc. MMiirroossllaavv  RRooææiiÊÊ
govorio je u ime Kluba zastupnika
HSP-a, HKDU-a. Upozorio je na
potrebu osiguravanja potrebnih
uvjeta i za one vrhunske πportaπe koji
se ne natjeËu u profitabilnim
sportovima. Da bi se postigli
vrhunski, svjetski rezultati i u ovim
je sportovima potrebno svakodnevno

treniranje i odricanje, pa je potrebno
rijeπiti temeljne egzistencijalne uvjete.
Pojedine europske zemlje, ukljuËujuÊi
i susjednu Sloveniju, na uspjeπan su
naËin zakonski rijeπili ove probleme,
pa bi se trebalo ugledati u ove
primjere.

Osim toga, veliki problem je i
nepostojanje Ëvrstih kriterija za
usmjeravanje i troπenje financijskih
sredstava u πportu. »esto puta, ova su
pitanja prepuπtena samovolji poje-
dinaca i to se zakonski mora odgo-
varajuÊe rijeπiti. Ovo pitanje, uz
samovolju oko prenamjene sportskih
objekata i nezbrinjavanje vrhunskih
sportaπa i trenera, predstavljaju
znaËajan problem, kojega najËeπÊe
pokuπavaju svojim snagama razrije-
πiti organi lokalne samouprave,
zakljuËio je zastupnik RoæiÊ.

BuduÊi da viπe nije bilo prijavljenih
za raspravu, predsjedavajuÊi je
zakljuËio raspravu o reËenom
zakonskom prijedlogu najavljujuÊi
glasovanje u nastavku rada Hrvat-
skog sabora.

ZZaassttuuppnniiccii  ssuu  ssee  ooËËiittoovvaallii  oo
ppooddnniijjeettoomm  zzaakkoonnsskkoomm  pprriijjeeddlloogguu..
JJeeddnnooggllaassnnoo  ssuu  ddoonniijjeellii  zzaakklljjuuËËaakk
kkoojjiimm  ssee  pprriihhvvaaÊÊaa  PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo
ππppoorrttuu,,  aa  ssvvee  pprriimmjjeeddbbee,,  pprriijjeeddlloozzii  ii
mmiiππlljjeennjjaa  uuppuuttiitt  ÊÊee  ssee  pprreeddllaaggaatteelljjuu
rraaddii  pprriipprreemmee  KKoonnaaËËnnoogg  pprriijjeeddllooggaa
zzaakkoonnaa..

MM..SS;;  VV..ÆÆ..
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Vrhunski sportaπi trebaju
imati odreene pogodnosti,
ukljuËujuÊi i porezne, te status
vrhunskog sportaπa.

NNaa  oovvoojj  ssjjeeddnniiccii  pprreedd  zzaassttuuppnniicciimmaa
ssee  ppoonnoovvnnoo  nnaaππaaoo  PPrriijjeeddlloogg  uuddææbbee--
nniiËËkkoogg  ssttaannddaarrddaa  ((pprreetthhooddnnaa  rraasspprraa--
vvaa  oo  oovvoomm  ddookkuummeennttuu  pprroovveeddeennaa  jjee  uu
ssiijjeeËËnnjjuu))  ttee  iizzmmjjeennee  ii  ddooppuunnee  ZZaakkoonnaa
oo  uuddææbbeenniicciimmaa  zzaa  oossnnoovvnnuu  ii  ssrreeddnnjjuu

ππkkoolluu..  NNaa  pprriijjeeddlloogg  KKlluubbaa  zzaassttuuppnniikkaa
LLIIBBRREE  oo  nnaavveeddeenniimm  ddookkuummeennttiimmaa
pprroovveeddeennaa  jjee  oobbjjeeddiinnjjeennaa  rraasspprraavvaa,,
bbuudduuÊÊii  ddaa  jjee  ttaa  pprroobblleemmaattiikkaa  uusskkoo
ppoovveezzaannaa..  NNaaiimmee,,  nneeddaavvnnaa  rraasspprraavvaa  oo
uuddææbbeenniiËËkkoomm  ssttaannddaarrdduu  ppookkaazzaallaa  jjee

ddaa  ssuu  nnjjiimmee  bbiillaa  oobbuuhhvvaaÊÊeennaa  nneekkaa
ppiittaannjjaa  kkoojjaa  ttrreebbaa  uurreeddiittii  ZZaakkoonnoomm  ttee
ddaa  ddiioo  zzaakkoonnsskkiihh  ooddrreeddbbii,,  vveeÊÊ  nnaakkoonn
ppeettnnaaeessttoommjjeesseeËËnnee  pprriimmjjeennee,,  ttrreebbaa
mmiijjeennjjaattii  ((pprriijjee  ssvveeggaa  zzbboogg  nneerreeaallnnoo
uuttvvrreenniihh  rrookkoovvaa  zzaa  ooddoobbrraavvaannjjee

PRIJEDLOG I KONA»NI PRIJEDLOG ZAKONA O UDÆBENICIMA ZA OSNOVNU I SREDNJU

©KOLU; PRIJEDLOG UDÆBENI»KOG STANDARDA 

Precizirati kriterije za odabir

udæbenika
Predloæenim izmjenama se, meu ostalim, ureuju pitanja odgovornosti autora, prije svega za sadræaj i za

didaktiËko-metodiËko oblikovanje udæbenika; preciznije se propisuje odobravanje promjena naslova i/ili

sadræaja udæbenika; utvruju se razlozi njegova povlaËenja iz uporabe te rok do kojeg ranije odobreni

udæbenici moraju biti usklaeni sa Zakonom i udæbeniËkim standardom.
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ppoossttoojjeeÊÊiihh  uuddææbbeenniikkaa  kkoojjiimmaa  uusskkoorroo
iissttjjeeËËee  rrookk  uuppoorraabbee))..  NNoovveelliirraanniimm
ZZaakkoonnoomm  pprreeddvviiaa  ssee,,  nnaaiimmee,,  ddaa
uuddææbbeenniiccii  kkoojjii  ssuu  ooddoobbrreennii  ddoo  nnjjeeggoovvaa
ssttuuppaannjjaa  nnaa  ssnnaagguu,,  aa  zzaassttuupplljjeennoosstt  iimm
jjee  vveeÊÊaa  oodd  1100  ppoossttoo,,  mmoogguu  oossttaattii  uu
uuppoorraabbii  nnaajjkkaassnniijjee  ddoo  kkrraajjaa  ππkkoollsskkee
22000055//22000066..  ggooddiinnee..

ZZaa  rraazzlliikkuu  oodd  zzaassttuuppnniikkaa  vvllaaddaajjuuÊÊee
kkooaalliicciijjee,,  ooppoorrbbeennii  zzaassttuuppnniiccii  nniissuu
ppooddrrææaallii  pprreeddllooææeennaa  rrjjeeππeennjjaa,,  jjeerr
ssmmaattrraajjuu  ddaa  ssuu  pprreennoorrmmiirraannaa,,
nneejjaassnnaa  ii  ddvvoojjbbeennaa  ((nnaappoossee  kkaadd  jjee  rriijjeeËË
oo  kkrriitteerriijjiimmaa  zzaa  ooddoobbrraavvaannjjee  iillii
ppoovvllaaËËeennjjee  uuddææbbeenniikkaa  iizz  uuppoorraabbee))  ttee  ddaa
nneeÊÊee  ppoobboolljjππaattii,,  vveeÊÊ  ddooddaattnnoo  zzaakkoomm--
pplliicciirraattii  iioonnaakkoo  nneessrreeeennoo  ssttaannjjee  uu
oobbllaassttii  nnaakkllaaddnniiππttvvaa  uuddææbbeenniikkaa..
PPoosseebbnnoo  ssuu  bbiillii  kkrriittiiËËnnii  uu  ooddnnoossuu  nnaa
pprreeddllooææeennii  uuddææbbeenniiËËkkii  ssttaannddaarrdd  kkoojjii  bbii
ttrreebbaaoo  uu  bbiittnnoomm  ooddrreeiivvaattii  uuddææbbee--
nniiËËkkuu  ppoolliittiikkuu  ii  uuvveessttii  vviiππee  rreeddaa  uu
pprroocceess  ooddoobbrraavvaannjjaa  uuddææbbeenniikkaa..
OOssnnoovvnnii  jjee  pprriiggoovvoorr  ssuuddiioonniikkaa  uu
rraasspprraavvii  ddaa  ttaajj  ddookkuummeenntt  oobbiilluujjee
uuooppÊÊeenniimm  kkoonnssttaattaacciijjaammaa  ss  kkoojjiimmaa  ssee
ssvvii  ssllaaææuu,,  aallii  ddaa  ssuu  mmnnooggaa  ppiittaannjjaa  jjooππ
oossttaallaa  nneeddoorreeËËeennaa  ii  ddvvoojjbbeennaa  ((oodd
bbeessmmiisslleenniihh  ffoorrmmuullaacciijjaa  ppuunniihh  ffrraazzaa,,
ddoo  tteeππkkoo  pprroovveeddiivviihh  ooddrreeddbbii))..  ZZbboogg
ttooggaa  ssuu  ssee  zzaallooææiillii  zzaa  pprroolloonnggiirraannjjee
nnjjeeggoovvee  pprriimmjjeennee,,  ddookk  ssee  nnee  uuttvvrrddee
ssttaannddaarrddii  uuzz  ppoommooÊÊ  kkoojjiihh  bbii  ssee  ddooππlloo
ddoo  ππttoo  kkvvaalliitteettnniijjiihh  uuddææbbeenniikkaa..

UUnnaattooËË  ttoommee  ssaabboorrsskkaa  vveeÊÊiinnaa,,
ssvvjjeessnnaa  ddoossaaddaaππnnjjiihh  pprroobblleemmaa uu  oovvoojj
oobbllaassttii,,  ii  pprreekkoorraaËËeennjjaa  rrookkoovvaa  iizz
ppoossttoojjeeÊÊeegg  ZZaakkoonnaa,,  ddaallaa  jjee  ””zzeelleennoo
ssvvjjeettlloo””  PPrriijjeeddlloogguu  uuddææbbeenniiËËkkoogg
ssttaannddaarrddaa  ii  nnoovveelliirraannoomm  ZZaakkoonnuu  oo
uuddææbbeenniicciimmaa  zzaa  oossnnoovvnnuu  ii  ssrreeddnnjjuu
ππkkoolluu  ((ddoonneesseenn  jjee  hhiittnniimm  ppoossttuuppkkoomm,,
uuzz  ooddrreeeennee  aammaannddmmaannsskkee  kkoorreekk--
cciijjee))..  NNaa  ttaajj  jjee  nnaaËËiinn  ssppaaππeennaa  ssuuddbbiinnaa
885500  ppoossttoojjeeÊÊiihh  uuddææbbeenniikkaa,,  kkoojjiimmaa  rrookk
vvaaææeennjjaa  iissttjjeeËËee  uu  oovvoojj  iillii  iidduuÊÊoojj  ggooddiinnii,,
aa  nniissuu  ddoovveeddeennii  uu  ppiittaannjjee  nnii  ppooddnneesseennii
zzaahhttjjeevvii  nnaakkllaaddnniikkaa  zzaa  ooddoobbrreennjjee  225500
nnoovviihh  uuddææbbeenniikkaa..

UUvvooddnnoo  jjooππ  ssppoommeenniimmoo  ddaa  jjee  nnaa
iinniicciijjaattiivvuu  kklluubboovvaa  zzaassttuuppnniikkaa  HHSSSS--aa,,
SSDDPP--aa  ii  LLIIBBRREE  HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  ppoossee--
bbnniimm  zzaakklljjuuËËkkoomm  oovvllaassttiioo  mmiinniissttrraa
pprroossvvjjeettee  ii  ππppoorrttaa  ddaa,,  oovviissnnoo  oo
ssppeecciiffiiËËnnoossttiimmaa  ppoojjeeddiinniihh  nnaassttaavvnniihh
pprreeddmmeettaa,,  mmooææee  pprrooppiissaattii  ddooddaattnnee
uuddææbbeenniiËËkkee  ssttaannddaarrddee  zzaa  ππkkoollsskkuu
ggooddiinnuu  22000033--22000044..  NNaa  tteemmeelljjuu
iisskkuussttvvaa  pprroovveeddbbee  uuddææbbeenniiËËkkoogg  ssttaann--
ddaarrddaa  zzaa  22000033--22000044..  mmiinniissttaarr  ÊÊee
pprreeddllooææiittii  HHrrvvaattsskkoomm  ssaabboorruu
eevveennttuuaallnnee  iizzmmjjeennee  ii  ddooppuunnee  ttoogg
ddookkuummeennttaa..

O PRIJEDLOZIMA 

Dr. sc. VVllaaddiimmiirr  SSttrruuggaarr, ministar
prosvjete πporta, uvodno je upoznao
zastupnike s osnovnim pitanjima koja
se ureuju predloæenim izmjenama i
dopunama Zakona o udæbenicima za
osnovnu i srednju πkolu. U prvom
redu jasnije se definira pojam
priruËnika za uËitelje ili nastavnike, i
njegova uloga. Utvruje se da je on
obvezan uz udæbenike opÊeobrazovnih
predmeta, ali ne i za predmete struke,
πto ima svoje struËno opravdanje.

Nadalje, ureuju se pitanja
odgovornosti autora udæbenika, prije
svega za njegov sadræaj i za
didaktiËko-metodiËko oblikovanje.
BuduÊi da se svake godine u katalogu
udæbenika objavljuju i njihove cijene,
zakonom se obvezuje nakladnike da
dostavljaju cijene svojih izdanja, kako
bi se uËitelji i roditelji, lakπe mogli
odluËiti kod odabira udæbenika. Meu
ostalim, preciznije se regulira
odobravanje promjena naslova i/ili
sadræaja udæbenika, zatim razlozi za
njegovo povlaËenje iz uporabe i rok do
kojeg ranije odobreni udæbenici
moraju biti usklaeni sa Zakonom i
udæbeniËkim standardom.

U nastavku izlaganja ministar je
obrazloæio i Prijedlog udæbeniËkog
standarda, naglasivπi da su ga
pripremili struËnjaci, na temelju
domaÊih i stranih iskustava. Podsjetio
je, najprije, na to da je Hrvatski sabor
5. veljaËe proveo prethodnu raspravu
o tom dokumentu, radi davanja
suglasnosti ministru da propiπe
njegov tekst. ©to se u meuvremenu
promijenilo?

Iz prvobitno ponuenog teksta
izdvojene su upute, odnosno
obrazloæenja udæbeniËkog standarda
a pojedina pitanja se sada rjeπavaju
izmjenama i dopunama Zakona o
udæbenicima za osnovnu i srednju
πkolu. Na taj je naËin njegov tekst
postao jasniji, Ëitljiviji i operativniji.

Namjera je predlagatelja da se
standardizira ono πto se moæe, ali u

obliku odreenih zahtjeva kojima
udæbenici moraju udovoljavati,
napominje Strugar. Zbog toga se u
tekstu govori o potrebi znanstvene
utemeljenosti teorija i Ëinjenica koje
se u njima iznose. Definirani su,
nadalje, neki etiËki zahtjevi koji se
prije svega zasnivaju na istinitosti,
provjerljivosti i objektivnosti
udæbeniËkih sadræaja, opÊim pravima
Ëovjeka i djeteta, domoljublju, itd.
Kod izrade udæbenika osobito se
moraju poπtivati naËela demokracije,
tolerancije i slobode. U jeziËnim
zahtjevima utvreno je da autori
moraju voditi raËuna o tome da tekst
bude pregledan, da se izbjegavaju
negativne definicije, itd. U likovno-
grafiËkim zahtjevima se prije svega
postavlja pitanje kvalitete ilustracija i
njihove povezanosti sa sadræajima,
dok se u tehniËkim standardima
govori o opsegu, formatu, pismu,
vrsti papira, tisku i uvezu udæbenika.
Posebno se propisuje kojim zahtje-
vima moraju udovoljavati udæbenici
za djecu s posebnim potrebama te za
djecu pripadnika nacionalnih manji-
na. Predlagatelj smatra da Êe ti
standardi pomoÊi autorima u
stvaranju πto kvalitetnijih i trajnijih
udæbenika, πto bi trebalo pridonijeti
rastereÊivanju uËenika, te da neÊe
sputavati njihovo stvaralaπtvo.

Ministar je na kraju apelirao na
zastupnike da usvoje ponuene
dokumente, kako bi se na vrijeme
mogli odobriti novi udæbenici za
πkolsku godinu 2003/2004.

RADNA TIJELA

MatiËni odbor zzaa  oobbrraazzoovvaannjjee,,
zznnaannoosstt  ii  kkuullttuurruu sugerirao je
Hrvatskom saboru da donese
novelirani Zakon o udæbenicima za
osnovnu i srednju πkolu, uz
amandmansku korekciju Ëlanka 8.
Predloæio je, konkretno, izmjenu
Ëlanka 21. postojeÊeg Zakona, tako da
glasi: ”Postupci rjeπavanja o
zahtjevima za odobrenje udæbenika na
temelju UdæbeniËkog standarda
zapoËet Êe 1. sijeËnja 2004. godine.
Postupke rjeπavanja o zahtjevima za
odobrenje udæbenika za πkolsku
godinu 2003/2004. propisat Êe
ministar.

U obrazloæenju tog amandmana
Odbor navodi da predloæeni tekst
udæbeniËkog standarda nije
prihvatljiv i da ga treba doraditi.
Predloæeno je, stoga, da kriterije za
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©kolski udæbenici moraju
udovoljavati znanstvenim,
pedagoπkim, psiholoπkim,
didaktiËko-metodiËkim,
etiËkim, jeziËnim, likovno-
grafiËkim i tehniËkim
zahtjevima propisanim
udæbeniËkim standardom.



odobravanje udæbenika koje su, kao
nove naslove, prijavili nakladnici,
propiπe ministar prosvjete.

Donoπenje ovog Zakona podupro je
i OOddbboorr  zzaa  zzaakkoonnooddaavvssttvvoo koji je
podnio i amandmane pravno-tehniËke
naravi na Ëlanke 1. st. 2. i 2.

RASPRAVA

Nakon uvodnog izlaganja ministra
SSttrruuggaarraa, ÆÆeelliimmiirr  JJaannjjiiÊÊ je prenio
zastupnicima stajaliπta matiËnog
Odbora.

U nastavku je, govoreÊi u ime Kluba
zastupnika HSLS-a, podsjetio na
kronologiju u postupku donoπenja
postojeÊeg Zakona.

Probijeni svi zakonski rokovi

Kako reËe, predlagatelj je, svjestan
Ëinjenice da je stanje u postupku
odobravanja udæbenika bilo neodræivo
(postupalo se po ministrovim upu-
tama, pravilnicima i dr.) odluËio
zakonski normirati ovu prevaænu
materiju (to viπe πto je dotad vrijedio
zakon iz 78. godine koji je teπko

mogao biti primjenjiv). Uz puno dvojbi
o nekim zakonskim rjeπenjima, Zakon
o udæbenicima za osnovnu i srednju
πkolu donesen je 14. prosinca 2001.
godine. Njime je predvieno ute-
meljenje VijeÊa za πkolske udæbenika
i struËnih povjerenstava. Ministar je
trebao imenovati VijeÊe najkasnije u
roku od 60 dana od stupanja Zakona
na snagu, a ono je u roku od 90 dana
moralo predloæiti udæbeniËki standard
te ostale akte iz svog djelokruga, bez
kojih nije provediv postupak
odobravanja πkolskih udæbenika
(elemente i instrumentarij za ocjenu
usklaenosti udæbenika i priruËnika
s udæbeniËkim standardom, nastav-
nim sadræajima i ciljevima odgojno-
obrazovnog rada). Meutim, svi ti
rokovi su dobrano probijeni, tako da
se Prijedlog udæbeniËkog standarda
pojavio pred Parlamentom tek u
drugoj polovini prosinca 2002.

godine. Zastupnici su ga, neza-
dovoljni njegovim sadræajem, vratili
predlagatelju na doradu a sada se
doraeni dokument ponovo naπao na
njihovim klupama. I ovaj put matiËni
Odbor ga je jednoglasno odbio i bilo bi
pravo Ëudo da ga Sabor prihvati, kaæe
zastupnik. Meutim, neprihvaÊanje
tog dokumenta dovest Êe u pitanje
sudbinu 850 postojeÊih udæbenika
veÊini kojih rok vaæenja istjeËe u ovoj
ili iduÊoj godini. Osim toga, u tom
sluËaju neÊe biti moguÊe ni razmotriti

zahtjeve nakladnika za odobrenje
novih 250 udæbenika. Da bi koliko -
toliko ublaæili katastrofu, predla-
gatelji su pripremili izmjene i dopune
Zakona o udæbenicima i uputili ih u
hitnu saborsku proceduru. Meutim,
ni te izmjene neÊe biti provedive, ako
se ne donese udæbeniËki standard, kao
kljuËni dokument u postupku
odobravanja udæbenika. Zbog toga je
matiËni Odbor, zatraæio aman-
dmansku korekciju Ëlanka 21.
postojeÊeg Zakona.

Amandmanom Odbora

suspendiraju se najvaænije

odredbe Zakona

Prema njegovu prijedlogu postupci
rjeπavanja zahtjeva za odobrenje
udæbenika na temelju udæbeniËkog
standarda ne bi se primjenjivali do 1.
sijeËnja 2004. godine, a postupak
rjeπavanja o zahtjevima za odobrenje
udæbenika za πkolsku godinu
2003/2004. propisao bi ministar.
Ovim amandmanom suspendiraju se
najvaænije odredbe Zakona, odnosno
samog postupka, negoduje zastupnik.
Naime, ostajemo bez instrumentarija
za odobrenje udæbenika i vraÊamo se
u 2001. godinu, kad je ovu materiju
ureivao ministar uredbama, upu-
tama i drugim propisima. Iako se
gotovo dvije godine bavimo udæbe-
niËkom problematikom, svjesni
njezine vaænosti u sustavu πkolstva,
joπ uvijek nismo utvrdili jasna pravila
za odobravanje udæbenika. Zbog toga
se moæe dogoditi da uËenici i njihovi
roditelji opet Ëekaju u redovima pred
knjiæarama, a tu je i pitanje cijena
knjiga, itd. Ako i ovaj postupak, meu
ostalima, ilustrira odnos srediπnje

vlasti prema πkolstvu, onda ne Ëudi ni
sadaπnje stanje u tom sektoru,
zakljuËio je JanjiÊ.

Osvrnuvπi se na ponueni tekst
udæbeniËkog standarda primijetio je
da su na temelju primjedbi iz
prethodne rasprave iz njega
izostavljena opseæna obrazloæenja i
uputa za primjenu. Meutim, u
obrazloæenju ovog dokumenta navodi
se da Êe autori i struËna povjerenstva
te upute moÊi rabiti kao neobvezne
(”autorima kojima su potrebne i
posebne upute bilo bi bolje da se
ostave Êoravog posla”).

Po miπljenju zastupnika HSLS-a
primjerenije je da standardi i zahtjevi
za autore i nakladnike te za metodiËki
priruËnik budu ugraeni u zakon.
Smatraju, meutim, da je u Prijedlogu
udæbeniËkog standarda ostalo joπ
dosta nepreciznih suviπnih ili dvoj-
benih odredbi. Primjerice, kad je rijeË
o znanstvenim zahtjevima, bilo bi
dovoljno reÊi da je sadræaj udæbenika
znanstveno utemeljen. Nadalje,
zabunu izazivaju odredbe poput one u
kojoj stoji da ”nedokazane ili
nedokazive pretpostavke iz proπlosti i
buduÊnosti treba priopÊiti na
prikladan naËin”, ili da se udæbenik
mora temeljiti na znanstvenim teo-
rijama koje uËenik moæe u potpunosti
razumjeti te umno ili fiziËki svladati,
itd. Nije dostatna ni formulacija da
udæbenik mora biti razvojno prim-
jeren djetetovim spoznajnim spo-
sobnostima, veÊ autora treba sprijeËiti
da postavlja zadatke u kojima se traæi
sposobnost apstraktnog miπljenja

djeteta u dobi kad ono to nije u
moguÊnosti. Dobro je, kaæe, da je u
toËki 6. definiran maksimalni broj
novih pojmova koji se uËenicima
mogu prezentirati tijekom jednog
πkolskog sata, ali u dokumentu joπ
uvijek ima previπe neobvezujuÊih
preporuka (npr. u poglavlju o
didaktiËko-metodiËkim standardima i
zahtjevima) i nepotrebnih ponavljanja
(u poglavlju o etiËkim zahtjevima).
Zbog svih tih manjkavosti Klub
zastupnika HSLS-a neÊe glasovati za
ove dokumente, zakljuËio je JanjiÊ.
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Iako se gotovo dvije godine
bavimo udæbeniËkom
problematikom, svjesni njezine
vaænosti u sustavu πkolstva, joπ
uvijek nismo utvrdili jasna
pravila za odobravanje
udæbenika.

U Prijedlogu udæbeniËkog
standarda ostalo je joπ dosta
nepreciznih, suviπnih ili
dvojbenih odredbi.

Predloæeni standardi trebali bi
pomoÊi autorima u stvaranju
πto kvalitetnijih i trajnijih
udæbenika, s tim da ne
sputavaju njihovo stvaralaπtvo.
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Uvaæiti tradiciju hrvatskog

πkolstva, ali i ciljeve europske

obrazovne politike

Odgoj, obrazovanje i znanost glavni
su razvojni Ëimbenici u razvijenim
druπtvima, konstatirala je MMaarriijjaannaa
PPeettiirr, glasnogovornica Kluba zastu-
pnika HSS-a. Naglasila je da kroz
odgojno-obrazovni proces treba
uvaæiti tradiciju hrvatskog πkolstva,
ali i ciljeve europske obrazovne
politike. Podsjetila je, nadalje, na to

da prema Zakonu o udæbenicima za
osnovnu i srednju πkolu udæbenici
moraju ispunjavati znanstvene,
pedagoπke, psiholoπke, didaktiËko-
metodiËke, etiËke, jeziËne, likovno-
grafiËke i tehniËke zahtjeve koji su
predmet udæbeniËkog standarda.
Sukladno tom propisu na temelju
javnog natjeËaja imenovano je VijeÊe
za udæbenike (s liste struËnjaka koje
su predloæile odgojno-obrazovne
ustanove, znanstvene institucije i
strukovne udruge) Ëiji su Ëlanovi
priredili pojedine dijelove teksta
udæbeniËkog standarda. Radna verzija
tog dokumenta upuÊena je na viπe od
300 adresa obrazovnih i znanstvenih
institucija, nakladnika i pojedinaca,
radi poticanja πire struËne rasprave o
ovoj problematici. Zbog toga je
oblikovanje ovog dokumenta trajalo
duæe nego πto se u poËetku moglo
predvidjeti, kaæe zastupnica. Nagla-
sila je, meu ostalim, da se njime prvi
put (kroz etiËke zahtjeve) zabranjuje
diskriminaciju osoba s obzirom na
spol, dob, seksualnu orijentaciju,
rasnu, etniËku, ili religijsku pripa-

dnost, naËin æivota, politiËku
opredijeljenost, socijalno-ekonomsko
podrijetlo te teπkoÊe u psihiËkom i
fiziËkom razvoju. U njegov tekst su

uvrπteni i zahtjevi u vezi s udæbe-
nicima za pripadnike nacionalnih
manjina, te za djecu s posebnim
potrebama. Rasprave o udæbeniËkom
standardu otvorile su i pitanja o
autorima i nakladnicima te o
metodiËkim priruËnicima uz udæbe-
nike, pa je i to u saæetom obliku
uvrπteno u standard.

BuduÊi da se radi o opseænoj i
struËnoj problematici koju nije lako
standardizirati (a nemamo ni dovoljno
iskustva u tom pogledu) Ëlanovi
VijeÊa sloæili su se da se standardom
obuhvate samo nuæna pitanja koja
nisu sporna, a da se uz taj dokument
priloæe neπto πira struËna
obrazloæenja i upute namijenjene
autorima udæbenika, nakladnicima,
recenzentima, te uËiteljima i
nastavnicima. Namjera i smisao
standarda nije ograniËavanje
autorske slobode i kreativnosti, niti
unificiranje udæbenika, ili pak izrada
ili upotreba po unaprijed propisanoj
πabloni, napominje zastupnica. Njeni
stranaËki kolege uvjereni su, kaæe, da
Êe predloæeni standard koristiti
struËnim povjerenstvima koja Êe
predlagati odobrenje udæbenika za
upotrebu u osnovnim i srednjim
πkolama i stoga Êe podræati donoπenje
tog dokumenta, kao i noveliranog
Zakona o udæbenicima za osnovnu i
srednju πkolu.

UbuduÊe veÊi broj udæbenika za

struËne predmete

MMaarriijjaa  LLuuggaarriiÊÊ prenijela je
zadovoljstvo Kluba zastupnika SDP-a
πto su Vlada i Ministarstvo prosvjete
u vrlo kratkom roku pripremili
kvalitetne izmjene i dopune Zakona,
u skladu sa sugestijama iz rasprave o
udæbeniËkom standardu. Kako reËe,
ponuenim propisom reguliraju se
neka bitna, dosad nerijeπena pitanja,
poput definicije priruËnika za uËitelje
ili odgovornosti autora za sadræaj i
didaktiËko-metodiËko oblikovanje
udæbenika. Njime se ujedno dodatno

fleksibiliziraju odredbe vezane uz
udæbenike za srednje strukovne πkole.
Naime, ukida se obveza postojanja
priruËnika za uËitelje uz udæbenike
koji nisu opÊeobrazovni, te se uz veÊ
postojeÊu moguÊnost da Ministarstvo
moæe natjeËajem pribaviti rukopis
udæbenika, te sufinancirati njegovo
objavljivanje, uvodi moguÊnost odo-
bravanja prijevoda stranog
udæbenika. To bi trebalo rezultirati
veÊim brojem udæbenika za srednje
strukovne πkole (dosad je veliki broj
struËnih predmeta bio bez knjiga). 

Produæuje se rok uporabe

postojeÊih udæbenika

Zastupnici SDP-a, nadalje, podræa-
vaju preciziranje odredbi o povlaËenju
udæbenika iz uporabe, odnosno one o
izmijenjenim i dopunjenim izdanjima.
Posebno pozdravljaju prijelaznu
odredbu kojom se prolongira rok za
usklaivanje s normama iz novog
zakona. Predvia se, naime, da
udæbenici koji su odobreni do
stupanja na snagu ovog Zakona, a
zastupljenost im je veÊa od 10 posto,
mogu ostati u uporabi u osnovnim i
srednjim πkolama najkasnije do kraja
πkolske godine 2005/2006. (prema
postojeÊem propisu ova πkolska
godina bi bila posljednja za oko 85
posto udæbenika kojima istjeËe
odobrenje za uporabu).

Napominju, nadalje, da u dogledno
vrijeme treba rijeπiti i pitanje
udæbenika za strane jezike stranih
nakladnika i autora (o tome se joπ
uvijek vodi rasprava u struËnoj
javnosti). To je posebno vaæno u
okolnostima pristupanja Hrvatske EU
i s obzirom na zahtjeve za obveznim
uËenjem 2 strana jezika. Nedostaju i
odredbe koje bi normirale postupke
oko odobravanja i uporabe udæbenika
u situaciji promjene standarda i
nastavnog plana i programa, pogo-
tovo u svjetlu najavljenih promjena u
πkolstvu.

Zastupnica je na kraju najavila da
Êe Klub zastupnika SDP-a glasovati za
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Namjera i smisao standarda
nije ograniËavanje autorske
slobode i kreativnosti, niti
unificiranje udæbenika.

Predvia se da udæbenici koji
su odobreni do stupanja na
snagu ovog Zakona, a
zastupljenost im je veÊa od 10
posto, mogu ostati u uporabi
najkasnije do kraja πkolske
godine 2005/2006.

UdæbeniËkim standardima se
prvi put zabranjuje
diskriminaciju osoba s
obzirom na spol, dob,
seksualnu orijentaciju, rasnu,
etniËku ili religijsku
pripadnost, naËin æivota,
politiËku opredijeljenost,
socijalno-ekonomsko
podrijetlo te teπkoÊe u
psihiËkom i fiziËkom razvoju.
Propisani su i zahtjevi u vezi s
udæbenicima za pripadnike
nacionalnih manjina, te za
djecu s posebnim potrebama.
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ovaj Zakon. Svjesni dosadaπnjih
problema u ovoj oblasti i preko-
raËivanja rokova iz postojeÊeg zako-
na, dat Êe podrπku i amandmanu
matiËnog Odbora koji smatraju
dobrim prijelaznim rjeπenjem.

Po ocjeni zastupnika SDP-a, resorno
Ministarstvo i Vlada napravili su
veliki korak naprijed u razradi
smjernica za pedagoπke standarde,
dodao je akademik IIvvoo  ©©llaauuss. Do
dobrih standarda je teπko doÊi, osobito
kad je rijeË o ovako osjetljivom
podruËju kao πto su udæbenici, kaæe
zastupnik. Meutim, kada bismo
imali standarde koji nisu savrπeni,
autori udæbenika koji su se prijavili
na natjeËaj mogli bi se ”uhvatiti” za
nedovoljno dobre formulacije. Da bi se
doπlo do πto boljih udæbenika, najbolje
je prihvatiti prijedlog Odbora da
standarde ove godine propiπe mini-
star, a da ih iduÊe godine dobijemo
potpuno razraene u Saboru.

Donoπenje postojeÊeg Zakona

bio je promaπaj

JJoossiipp  SSeessaarr izjavio je da zastupnici
HDZ-a neÊe podræati predloæeni
Zakon, iako su u prvom Ëitanju
glasovali za njegovo donoπenje,
smatrajuÊi da se ne moæe raditi samo
po napucima Ministarstva. Ustanovili
su, meutim, da njegov tekst nije
cjelovit te da nije obuhvatio sva
podruËja. U skladu s tim iznijeli su
primjedbe, zalaæuÊi se za model
permanentnog natjeËaja, odnosno
obveze nakladnika da istaknu
postupak odobravanja udæbenika i
utvrivanja njihove kvalitete.
OËekivali su, kaæe, da Êe za drugo
Ëitanje zakonski tekst biti struËno i
sadræajno pripremljen. Meutim,
njegova povrπna priprema rezultirala
je time da su svi klubovi zastupnika,
osim Kluba zastupnika HSS-a,
predlagali da ga se proslijedi u treÊe
Ëitanje. UnatoË tome zakon je
izglasan, ali ubrzo se pokazalo da je

to bio promaπaj i da ga valja mijenjati,
napominje Sesar. To je posebice doπlo
do izraæaja prilikom rasprave o
udæbeniËkom standardu na 29.
sjednici Hrvatskog sabora. Tom
prilikom zastupnici HDZ-a traæili su
da se naziv Zakona promijeni u
”Zakon o udæbenicima i priruËnicima
za osnovnu i srednju πkolu” te
predlagali izmjenu nekih odredbi.

Dvostruka tajna neovisna

recenzija bila bi jamstvo

kvalitete udæbenika

Zalagali su se za institut dvostruke
tajne neovisne recenzije pri odobra-
vanju i odabiru udæbenika, kao jam-
stva njihove kvalitete. Najnovijim
izmjenama predlagatelj donekle
uvaæava njihove primjedbe, ali i dalje
ostaje kod VijeÊa za πkolske
udæbenike i struËnih povjerenstava, a
nije za uvoenje dvostruke tajne
neovisne recenzije. Uvjereni su, stoga,
da su i dalje odπkrinuta vrata
savjetniËkim i sliËnim udæbenicima,
πto se u praksi pokazalo loπim, jer
omoguÊuje manipulacije (zakonski
treba sprijeËiti sukob interesa).

Po rijeËima zastupnika primjedbe
njegovih stranaËkih kolega odnose se
i na ozraËje u kojem se donosi zakon.
Aludirao je pritom na reformu u
odgojno-obrazovnom sustavu te
spomenuo upozorenja brojnih
znanstvenika, umjetnika da se
hrvatske struËnjake nedovoljno
uvaæava, pa Ëak i ignorira, u kritiËkoj
ocjeni hrvatskog πkolstva. Na kraju je
napomenuo da hadezeovci ne mogu
podræati ni Prijedlog udæbeniËkog
standarda, iako je u njemu napravljen
izvjestan pomak. Miπljenja su, naime,
da sadræi joπ dosta nesuvislih odredbi
koje, s jedne strane, do krajnosti
sputavaju kreativnost autora
udæbenika, dok im, s druge strane,
omoguÊavaju da praktiËno definiraju
nastavni program.

Viπe reda u podruËju

nakladniπtva udæbenika

Dr. ZZrriinnjjkkaa  GGlloovvaacckkii--BBeerrnnaarrddii
napomenula je da se Klub zastupnika

LIBRE zalaæe za to da se napokon
uvede viπe reda u podruËju
nakladniπtva udæbenika, odnosno da
se utvrdi procedura i kriteriji po
kojima Êe se oni odobravati. Stoga
izraæavaju zadovoljstvo πto je
predlagatelj prihvatio primjedbe
izreËene u raspravi o prvoj verziji

Prijedloga udæbeniËkog standarda. To
bi trebalo omoguÊiti da osim
kvalitetnih udæbenika dobijemo i
otvoreno træiπte udæbenika te
pridonijeti konkurentnosti naπih
autora i nakladnika na stranim
træiπtima. Usporedbe radi, citirala je
nekoliko odredbi iz austrijskog
udæbeniËkog standarda koji uspjeπno
funkcionira veÊ desetak godina. RijeË
je, kaæe, o naËelnim formulacijama
koje se javljaju i u naπem
udæbeniËkom standardu i koje su u
oba dokumenta jednako opÊenite. Iz
toga izvodi zakljuËak da se u nas
nekim stvarima pristupa s velikim
nepovjerenjem. Tvrdi da imamo jako
dobre nastavnike koji su u stanju
procijeniti je li neki udæbenik koji im
je ponuen dobar ili nije. Ne bismo
smjeli biti nepovjerljivi prema naπim
autorima udæbenika, to viπe πto su
veÊina njih nastavnici s dugo-
godiπnjim iskustvom, apelira
zastupnica. Svi ovi standardi i sve ovo
πto predlaæemo dobro Êe funkcionirati
ako æelimo uvesti reda i naπim
uËenicima ponuditi dobre udæbenike.
Meutim prihvati li se amandman
Odbora za obrazovanje, znanost i
kulturu moramo biti svjesni toga da
viπe nema ni zakona niti udæbeniËkog
standarda. Stoga Êe Klub zastupnika
LIBRE podræati Prijedlog udæbe-
niËkog standarda, polazeÊi od
pretpostavke da je to otvoreni
dokument koji se u svakom trenutku
moæe usklaivati i s nastavnim
programom i s njegovim eventualnim
izmjenama.

BuduÊi da se Vlada protivi
uvoenju dvostruke tajne
neovisne recenzije udæbenika,
znaËi da su i dalje odπkrinuta
vrata savjetniËkim i sliËnim
udæbenicima, πto se u praksi
pokazalo loπim jer omoguÊuje
manipulacije.

Krajnje je vrijeme da se
napokon uvede viπe reda u
podruËju nakladniπtva
udæbenika.

Zakon o udæbenicima mijenja
se samo nepunih godinu i pol
dana nakon donoπenja, a da
predlagatelj uopÊe nije
obrazloæio razloge ni
informirao zastupnike o tome
πto se u meuvremenu
promijenilo nabolje na tom
podruËju.
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UnatoË novom zakonu stanje i

dalje nesreeno

NegodujuÊi zbog poluprazne sabor-
nice u kojoj se odvija ova rasprava,
MMiirroossllaavv  RRooææiiÊÊ, predstavnik Kluba
zastupnika HSP-HKDU-a, konstatirao
je da je Sabor u posljednje vrijeme
izloæen hiperprodukciji zakonskih
tekstova koje mu upuÊuje Vlada, pa
se, izgleda, podrazumijeva da su
zakoni neka vrsta lako pokvarljive
robe. To se najbolje vidi na primjeru
Zakona o udæbenicima za osnovnu i
srednju πkolu koji se mijenja nepunih
godinu i pol dana nakon donoπenja, a
da predlagatelj uopÊe nije obrazloæio
razloge ni informirao zastupnike o
tome πto se u meuvremenu promije-
nilo na tom podruËju. Po rijeËima
zastupnika unatoË novom zakonu
stanje je i dalje nesreeno, volun-
taristiËko, subjektivno, a kvaliteta
udæbenika je nerijetko struËno upitna.
Stoga moramo toËno odrediti kakve
udæbenike æelimo.

Po ocjeni zastupnika HSP-a i
HKDU-a definicija priruËnika u
Ëlanku 1. KonaËnog prijedloga
zakona je nejasna i neodreena.
Primjerice, zbunjuje formulacija da
priruËnik ”sadræava obavijesti o
znanstveno-teorijskoj zasnovanosti
udæbenika”. Pitaju se i Ëemu Êe
priruËnici koristiti ako sadræe upute
o primjeni udæbenika koje ni na πto ne
obvezuju (sliËit Êe tjednim ili
mjeseËnim Ëasopisima). Obrazovni
proces je preozbiljna stvar da bi se
nastavnicima dopuπtala apsolutna
sloboda prilikom prezentiranja
odreenog gradiva uËenicima. Zbog
toga bi priruËnici, ako veÊ postoje,
trebali nastavnicima nuditi oblike i
naËine izvoenja nastave.

Po njihovom miπljenju nema
potrebe da se ovim zakonom odreuje
definicija autora (to je veÊ regulirano
Zakonom o autorskom pravu) niti da
se uvodi pojam suautora udæbenika ili
utvruje njegova odgovornost, a
ponajmanje za sadræaj i didaktiËko-
metodiËko oblikovanje udæbenika
(postavlja se pitanje tko bi utvrivao

tu odgovornost, po kojim kriterijima
i kakve bi bile sankcije). PredlaæuÊi
takvo rjeπenje Ministarstvo prosvjete
se ne samo neozbiljno poigralo s
definicijom autora, nego je ujedno
pokazalo i nespremnost da preuzme
odgovornost za vlastite odluke,
zakljuËio je RoæiÊ.

Nejasni kriteriji za povlaËenje

udæbenika

Po ocjeni zastupnika HSP-a i
HKDU-a odredba Ëlanka 6. KonaËnog
prijedloga zakona (rijeË je o izmjeni
stavka 2. u postojeÊem Ëlanku 14.) bit
Êe u praksi potpuno neprovediva.
Naime, njome se obvezuje nakladnike
da traæe odobrenje za promjenu
naslova udæbenika ili u sluËaju da se
u novom izdanju mijenja odnosno
dopunjuje viπe od 20 posto sadræaja (o
manjim izmjenama ili dopunama
morali bi obvezno izvijestiti
Ministarstvo). Smatraju i da Êe
nejasni kriteriji za povlaËenje
udæbenika iz uporabe dovoditi do
zabune. Nije jasno, naime, moæe li
nakladnik to zatraæiti svojevoljno ili
mora imati nekakav razlog za to, i
zbog Ëega je Ministarstvo predvidjelo
da se iz uporabe povlaËe udæbenici sa
zastupljenoπÊu manjom od 10 posto
od broja uËenika kojima su
namijenjeni. Dræe i da je Ministarstvo
proizvoljno odredilo rok u Ëlanku 9.
do kojeg se produæuje uporaba
postojeÊih udæbenika (pod uvjetom da
im je zastupljenost veÊa od ovih
famoznih 10 posto). Uvjereni da
predloæene izmjene i dopune
zasigurno neÊe poboljπati stanje, nego
Êe ga samo dodatno zakomplicirati,
zastupnici HSP-a i HKDU-a suge-

riraju ovom Domu da vrati ponueni
propis predlagatelju koji bi ga trebao
zamijeniti posve novim tekstom, kaæe
RoæiÊ.

GovoreÊi o Prijedlogu udæbeniËkog
standarda primijetio je da se nameÊe
pitanje πto se i do koje mjere moæe

standardizirati kod udæbenika, koji
su, svaki za sebe, neËije autorsko
djelo. Dakako, mogu se standar-
dizirati format knjige, vrsta i
kvaliteta papira, veliËina slova,
vanjski izgled, ali bit udæbenika je u
njegovom sadræaju. Kako reËe, nije
jasno πto se podrazumijeva pod opÊe
prihvaÊenim teorijama, Ëinjenicama i
tumaËenjem zakona, pojava i procesa.
Isti standardi ne mogu se primijeniti
i na egzaktne znanosti i na podruËje
druπtvenih znanosti, upozorava
zastupnik. Posebno je upitno, kaæe,
koje su to znanstvene teorije koje su
u skladu s etiËkim naËelima. Za
njegove stranaËke kolege upitno je i

ovakvo opÊenito i neprecizno
propisivanje didaktiËkih metoda,
standarda i zahtjeva. U prilog tome
spomenuo je da pojedine πkole i
smjerovi (npr. tzv. alternativne πkole
koje djeluju u Hrvatskoj) odstupaju
od zahtjeva postavljenih u ovom
dokumentu, tako da uopÊe nisu
obuhvaÊene udæbeniËkim stan-
dardom. Jednom rijeËju, po sudu
Kluba zastupnika HSP-HKDU-a
prijedlog tog dokumenta je viπe nego
loπ (neprecizan, neobuhvatan,
nedoreËen, nejasan i nestruËan) pa
predlaæu Hrvatskom saboru da ga
odbije jer bi njegova primjena dovela
do totalnog kaosa u ovom ionako
nesreenom podruËju.

Nisu definirani strateπki

obrazovni ciljevi 

GovoreÊi u ime Kluba zastupnika
HB-a, Krunoslav GaπpariÊ je konsta-
tirao da se o udæbenicima i njihovim
standardima ne moæe raspravljati a da
prethodno nisu definirani strateπki
obrazovni ciljevi. To najbolje
potvruje rasprava o obrazovnoj
reformi u okviru koje se dominantno
razgovaralo o nekim strukturnim
elementima, prije svega o trajanju
obvezatnog πkolovanja, dok je
potpuno zanemareno pitanje funkcije
obrazovnog sustava u promicanju
prosperiteta hrvatske dræave i njenih
graana.
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Odredba koja obvezuje
nakladnike da traæe odobrenje
Ministarstva ako se u novom
izdanju udæbenika mijenja
odnosno dopunjuje viπe od 20
posto sadræaja je neprovediva.

Prijedlog udæbeniËkog
standarda je viπe nego loπ
(neprecizan, neobuhvatan,
nedoreËen, nejasan i
nestruËan) i njegova primjena
dovela bi do totalnog kaosa u
ovom ionako nesreenom
podruËju.

O udæbenicima i njihovim
standardima ne moæe se
raspravljati a da prethodno
nisu definirani strateπki
obrazovni ciljevi. 



Daljnja je zamjerka zastupnika HB-
a da se kod odreivanja obrazovnih
operativnih ciljeva poËesto izostavlja i
glas struke. Kako reËe, ovdje nema
mjesta za politiku ili politiziranje
izmeu razliËitih interesnih grupa,
veÊ ovoj temi treba pristupiti prije
svega na znanstvenoj osnovi.
PodsjeÊa, nadalje, da Êe o naËinu na
koji su sadræaji predvieni nastavnim
programom ”prevedeni” u udæbenike
u velikoj mjeri ovisiti utjecaj
obrazovnih programa na uËenike, pa
i njihova ukupna uËinkovitost. Stoga
je Zakon o udæbenicima vrlo bitna
determinanta uspjeπnosti ukupnog
obrazovnog sustava. Noveliranje tog

zakona moæe predstavljati korak
naprijed, no Ëini se da za to nisu
ostvareni potrebni preduvjeti. Naime,
rasprava o udæbenicima u druπtvu
koje nije jasno odredilo svoje
strateπke ciljeve i prioritete te
oËekivanja od obrazovne politike
nema smisla. Zbog toga zastupnici
HB-a sugeriraju da se rasprava o
ovom zakonu i svim dokumentima
koji se temelje na njemu prolongira,
te da se u meuvremenu ozbiljno
porazmisli o ulozi obrazovanja u
naπem druπtvu (u protivnom Êe se
udæbeniËki standardi i Zakon o
udæbenicima morati bezbroj puta
mijenjati).

Udæbenici moraju sprjeËavati

diskriminaciju

JJaaddrraannkkaa  KKoossoorr ((HHDDZZ)) se najprije
osvrnula na etiËka naËela koja moraju
uvaæavati autori udæbenika. Citirala je
toËku 9. EtiËkih zahtjeva prema kojoj
udæbenici moraju sprjeËavati diskri-
minaciju i biti protiv govora netrpe-
ljivosti i negativnog prikazivanja
pojedinaca i druπtvenih skupina, s
obzirom na njihov spol, dob,
seksualnu orijentaciju, rasnu, etni-
Ëku i religijsku pripadnost, naËin
æivota, politiËku opredijeljenost,
socijalno-ekonomsko podrijetlo te
teπkoÊe u psihiËkom i fiziËkom

razvoju. Naglasivπi da podupire ta
naËela odnosno etiËke zahtjeve vezano
uz udæbenike, upitala je πto
Ministarstvo poduzima kad se ta
naËela krπe unutar πkolskih dvoriπta.
U tom kontekstu spomenula je dopis
gradonaËelnika Vukovara upuÊen
ministru prosvjete i potpredsjedniku
hrvatske Vlade, gospodinu GraniÊu u
kojem upozorava na nedoliËne poruke
napisane na zidovima uËionica druge
srednje πkole ”Vukovar - Borovo
naselje” (u njima se spominju ustaπke
majke i prijeti se povratnicima u
Vukovar). Navela je, takoer, da je u
osnovnoj πkoli u Belom Manastiru
jedan djeËak nedavno prebijen od
kolega srpske nacionalnosti. Postavlja
se pitanje, kaæe, tko je zakazao, prije
svega u odgoju te djece, te zatraæila da
predstavnici Ministarstva razgo-
varaju s uËenicima i profesorima te
πkole i predloæe odgovarajuÊe mjere.

U nastavku je upozorila na potrebu
da djecu od malih nogu treba uËiti
kako da se odnose prema invalidnim
osobama. BuduÊi da oko 10 posto
stanovniπtva u Hrvatskoj ima posebne
potrebe i udæbenici moraju o tome
voditi raËuna. BuduÊe autore
udæbenika uputila je na knjiæicu koju
je izdalo Udruæenje invalida, pod
nazivom: ”Bonton za pomoÊ inva-
lidnim osobama”.

Na kraju je zatraæila da se u prvoj
reËenici EtiËkih zahtjeva u kojoj se,
meu ostalim, navodi da se oni
zasnivaju na opÊim pravima Ëovjeka i
djeteta, briπe rijeË ”djeteta” (u oba
sluËaja radi se o ljudskim pravima).

Standarde treba doraditi

MMaarriijjaa  LLuuggaarriiÊÊ podsjetila je na
Ëinjenicu da su u raspravi o prvobitno
ponuenom tekstu udæbeniËkog
standarda zastupnici, pa i ona osobno,
iznijeli brojne primjedbe. Predlagatelj
je, doduπe, uvaæio prijedloge za
izostavljanje suviπnog teksta, odno-
sno odredbi kojima nije mjesto u ovom
dokumentu, ali nije prihvatio prim-
jedbe koje su zadirale u njegov
sadræaj. Stoga je zastupnica u
nastavku joπ jednom ukazala na
vaænost i smisao udæbeniËkog
standarda, kao novog instituta koji bi

trebao u bitnom odreivati udæbe-
niËku politiku i uvesti red u proces
odobravanja udæbenika (na temelju
Ëvrstih kriterija, a ne samovoljnih
procjena Ëlanova struËnih
povjerenstava). Napomenula je da
posao na izradi standarda nije nimalo
lak, to viπe πto se to u Hrvatskoj
sustavno radi prvi put. Meutim, te

Ëinjenice ne mogu opravdati loπ tekst
koji je ponuen zastupnicima,
posebice kada se zna da se ovaj
dokument priprema veÊ godinu dana,
za πto je potroπeno i dosta novca.

Po rijeËima zastupnice predloæeni
tekst, sroËen na svega pet stranica,
obiluje generalnim konstatacijama
oko kojih se svi slaæu, ali to nije
standard. Primjerice, konstatacija da
udæbenik mora biti razvojno prim-
jeren djetetovim spoznajnim spo-
sobnostima pred znanjima i
interesima nije sporna, ali nije
pojaπnjeno πto to znaËi. Zanima je,
meu ostalim, πto su to nedokazane ili
nedokazive pretpostavke iz budu-
Ênosti i kosi li se taj ”standard” s
naËelom prema kojem sadræaj
udæbenika mora biti utemeljen na
znanstveno provjerenim i opÊe
prihvaÊenim teorijama, Ëinjenicama i
tumaËenjima zakona, pojava i
procesa. Zbog svega toga, kao
diplomirani uËitelj i potencijalni autor
udæbenika, ne moæe - kaæe - podræati
ponueni dokument u ovakvom
obliku (sliËno misli i gotovo cijela
struËna javnost). Nema sumnje da na
standardima joπ treba raditi i stoga
podræava prijedlog da se njihova
primjena odgodi.

OmoguÊiti i uporabu stranih

udæbenika

Prijedlog udæbeniËkog standarda i
sve ono πto se prije mjesec dana naπlo
u njemu istjeralo je na povrπinu sve
nedostatke i nedoreËenosti Zakona o
udæbenicima, konstatirala je KKaattiiccaa
SSeeddmmaakk  ((SSDDPP)). BuduÊi da je
predlagatelj uvaæio gotovo sve
primjedbe koje su se Ëule u Saboru i
da ovim izmjenama ispravlja veÊinu
nedostataka u postojeÊem Zakonu,
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Posao na izradi udæbeniËkog
standarda nije nimalo lak, to
viπe πto se u Hrvatskoj to
sustavno radi prvi put.
Meutim, te Ëinjenice ne
mogu opravdati loπ tekst koji
je ponuen zastupnicima.

Predloæena rjeπenja su
prenormirana, nejasna, pa Ëak
i nebulozna, tako da pojedine
formulacije razumiju samo
autori.

Da smo 2001. godine donijeli
bolji zakon, konsenzusom
struke i politiËkih stranaka,
danas ga ne bismo morali
popravljati.
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zastupnica ih podræava. Kako reËe, ne
bi bilo primjereno i rentabilno da baπ
svi udæbenici, pa i oni male naklade,
budu praÊeni priruËnikom, stoga je
prihvatljiv prijedlog da se ta obveza
odnosi samo na opÊeobrazovne pred-
mete. Predloæenim se, kaæe, olakπava
i rjeπavanje problema nedostatka
udæbenika za pojedine predmete ili za
pojedina nastavna podruËja, pogotovo
u strukovnim πkolama. Naime,
novopredloæenim rjeπenjem ministar
moæe pribaviti rukopis udæbenika ne
samo natjeËajem, nego i odo-
bravanjem prijevoda stranog udæbe-
nika. BuduÊi da nerijetko nedostaju i
udæbenici za nastavu stranih jezika,
poglavito za srednje πkole, ili za
pripadnike nacionalnih manjina,
zastupnica je uloæila dva amandmana
kojima bi se rijeπili i ti problemi.
Predloæenom korekcijom stavka 1. u
Ëlanku 2. (iza rijeËi ”didaktiËki
oblikovano” dodati rijeË ”multi-
medijalno”) predvia da udæbenik
moæe biti dostupan i u drugim
oblicima, npr. kao digitalni ili neki
drugi elektroniËki zapis. Zaloæila se i
za dopunu Ëlanka 3., kako bi se
omoguÊila i uporaba stranih udæbe-
nika za nastavu stranih jezika, te za
potrebe pripadnika nacionalnih
manjina, u sluËajevima kad ne postoje
udæbenici domaÊih autora niti zahtjevi
nakladnika za njihovim odobra-
vanjem.

Po miπljenju zastupnice u predlo-
æenom udæbeniËkom standardu ostala
su nedoreËena joπ mnoga pitanja koja
treba maksimalno razraditi, kako
nam udæbenici ne bi obilovali
stereotipima.

O predloæenom je dala miπljenje

struka

Po ocjeni ZZddeennkkaa  HHaarraammiijjee  ((HHSSSS))
ponueni dokument bolji je od
prvobitne verzije, te usklaen sa
Zakonom o udæbenicima za osnovnu i
srednju πkolu. Njegov tekst rezultat
je napora struËnjaka, Ëlanova VijeÊa
za udæbenike, izabranih s liste koje su
predloæile znanstvene institucije,
odgojno-obrazovne ustanove i
strukovne udruge. Prema tome, o
predloæenom je dala miπljenje struka,
u najπirem smislu rijeËi, buduÊi da su
provedene struËne rasprave. Ishod -
utvren je okvir koji treba uvaæavati
prilikom izrade i odobravanja
udæbenika, s tim da se u πto je moguÊe
manjoj mjeri ograniËava autorsku
slobodu i kreativnost te πabloniziranje

udæbenika. Upravo zbog toga
zaËuuje zakljuËak matiËnog Odbora
o neprihvaÊanju Prijedloga udæbe-
niËkog standarda (nisu obrazloæeni
razlozi tog odbijanja). Zbog toga
zastupnik izvodi zakljuËak da se
zacijelo radi o osobnim odnosima, a ne
o struËnim razlikama, to viπe πto
predloæeni tekst nije puno drugaËiji
od prethodnog.

Prenormirano i nejasno

Po rijeËima DDoorriiccee  NNiikkoolliiÊÊ  ((HHSSLLSS)),
ovaj Zakon je najbolji primjer kako se
u Hrvatskom saboru odvija zako-
nodavna aktivnost. Iako se radi o vrlo
ozbiljnom pitanju kod kojeg ne bi
trebalo biti preglasavanja, daleko smo
od konsenzusa. »ak i oni parla-
mentarni klubovi koji i dalje smatraju
da su predloæeni Zakon i udæbeniËki
standard loπi, zaæmirit Êe na neke
stvari koje smo ne tako davno
kritizirali i to ne samo zato da ne
stvorimo kaos kod udæbenika nego i
u koaliciji. BuduÊi da je postojeÊi
zakon donesen joπ krajem 2001., bilo
je dovoljno vremena za eventualne
izmjene, tako da ne stoji isprika da
smo doπli u ”cajtnot”. Osim toga,
mogli smo prihvatiti sugestiju da ga
se proslijedi u treÊe Ëitanje pa se ova
saga o udæbenicima ne bi nastavljala
unedogled.

Po miπljenju zastupnice predloæena
rjeπenja su prenormirana, nejasna, pa
Ëak i nebulozna (formulaciju da su
pretpostavke iz buduÊnosti nedo-
kazive razumiju samo autori udæbe-
niËkog standarda). BuduÊi da nije
uspio rijeπiti problem udæbenika za
strane jezike, predlagatelj je - kaæe -
to pitanje jednostavno izostavio iz
zakona. A odredbe na koje je u
prethodnoj raspravi bilo najviπe
prigovora jednostavno su prebaËene u
preporuke koje Êe autori udæbenika ili
struËna povjerenstva moÊi rabiti kao
neobvezne upute.

Izrazila je bojazan da Êe poËetkom
nove πkolske godine pred knjiæarama
opet biti redovi, nakladnici Êe i dalje
biti nezadovoljni, ograniËavat Êe se
sloboda autora udæbenika, itd. Kako

reËe, kroz ova dva dokumenta
odraæava se sve πto se dogaa u naπem
druπtvu gdje viπe nitko nikome ne
vjeruje. Da smo 2001. donijeli bolji
zakon, konsenzusom struke i poli-
tiËkih stranaka, danas ga ne bismo
morali popravljati. Mogli smo na
vrijeme zapoËeti i πiroku javnu
raspravu o udæbeniËkom standardu, a
ne da prijedlog tog dokumenta sadræi
”fraze i frazetine” koje ne razumiju
Ëak ni oni koji se godinama bave
prosvjetom.

Dokument za ladicu

NadovezujuÊi se na njene rijeËi
mr.sc. ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann  ((HHSSLLSS))  je
primijetio da te formulacije ne razu-
miju Ëak ni oni koji su ih napisali.
Svaka Ëast nadobudnim autorima koji
elemente svog magisterija i doktorata
unose u udæbenike za osnovne πkole,
ali tome nije ovdje mjesto, negodovao
je. Prijedlog udæbeniËkog standarda
napisali su, kaæe, pedagozi i opÊi
metodiËari koji misle da najbolje
poznaju πkolstvo, a nije se vodilo
raËuna o miπljenju matematiËara,
biologa, kemiËara, jeziËara i dr. (ne
mogu za sve predmete vrijediti isti
standardi). Bitna je razlika izmeu
prirodnih predmeta, matematiËkih
znanosti, jezika, itd. napominje
zastupnik (svaka znanost i struka
imaju svoju metodiku). Po njegovom
miπljenju struËne komisije koje
odabiru udæbenike trebale bi biti
mjeπovitog sastava, tako da,
primjerice, biolog moæe pregledati
udæbenik iz zemljopisa kako se ne bi
dogodilo da se u njemu koriste
pojmovi koji joπ nisu obraeni iz
biologije i sl. Ni novi pojmovi ne mogu
se u svakoj znanosti usvajati na isti
naËin. Primjerice, pojam kruga u
matematici ne moæe se svladati samo
u jednoj nastavnoj jedinici veÊ se
obrauje po dva mjeseca. BuduÊi da se
u predloæenom udæbeniËkom
standardu o tome uopÊe ne vodi
raËuna (naËelne odredbe prepisane iz
Ustava o poπtivanju seksualnih,
kulturnih i drugih razliËitosti su
ionako suviπne) zastupnik prognozira
da Êe taj dokument ubrzo nakon
donoπenja zavrπiti u ladicama. 

Prilagoditi udæbenike za djecu

izvan Hrvatske 

AAnnttee  BBeelljjoo  ((HHDDZZ)) je prigovorio da se
ni u Zakonu ni u udæbeniËkom
standardu uopÊe ne spominju udæbe-
nici za djecu izvan Hrvatske. Naime,

BROJ

361

66

Prolongirati primjenu
udæbeniËkog standarda, kako
bi se dobilo na vremenu za
izradu dokumenta uz pomoÊ
kojeg bi se doπlo do πto
kvalitetnijih udæbenika.



u mnogim europskim zemljama,
Americi, Kanadi, Australiji, itd.
djeluju izvandomovinske πkole koje
pohaaju djeca naπih dræavljana na
privremenom radu u inozemstvu
(njihov rad dijelom sufinanciraju te
zemlje, a dijelom naπe Ministarstvo
prosvjete). Toj djeci naπi uËitelji
predaju hrvatski jezik kao drugi
jezik, te nacionalnu grupu predmeta,
pa za te potrebe treba prilagoditi
posebne udæbenike. Hrvatskoj je
itekako u interesu da ti ljudi nauËe
naπ jezik, jer Êe se mnogi od njih
vratiti u Hrvatsku ili ovdje studirati,
napominje zastupnik. A oni koji
ostanu u stranim zemljama bit Êe naπi
najbolji ambasadori, pod uvjetom da
na materinjem jeziku mogu pratiti πto
se zbiva u Hrvatskoj i izvan nje. Po
rijeËima zastupnika i hrvatskom
narodu u Bosni i Hercegovini takoer
treba, na neki naËin, pomoÊi oko
uËenja hrvatskog jezika (izvan-
domovinske πkole su subvencionirane
samo za boπnjaËki jezik, tako da su
Hrvati prikraÊeni i na medijskom i na
planu πkolstva).

Prolongirati primjenu

standarda

Ponovno se nalazimo pred istim
problemom kao i prije tri tjedna,
konstatirao je ZZllaattkkoo  ©©eeππeelljj  ((SSDDPP)).
Razlog - udæbeniËki standardi su u
meuvremenu proπli samo kroz jednu
vrstu reparature - πkarama. Naime, iz
tog je dokumenta ”izrezan” samo dio
teksta o autorima, za koji su
zastupnici ustvrdili da ionako ne
pripada tim standardima. Meutim,
izgleda da te πkare nisu zarezale
dovoljno duboko, tako da je u tekstu
ostalo joπ dosta toga πto treba izbaciti
(od besmislenih formulacija do teπko
provedivih odredbi). Apelirao je,
stoga, na predlagatelja, da u even-
tualnoj doradi ovih standarda vodi
raËuna o tome da se, primjerice, ne
dogodi da se uËenik u 3. razredu
osnovne πkole mora baviti apstrak-
cijama i sl. Standardi nam uopÊe ne bi
trebali da je postojao sustavni rad sa
strukom, konstatira zastupnik.

Naæalost, cijeli taj sustav je zatajio, jer
je ostao na margini interesa, pa sada
palijativnim mjerama pokuπavamo
zaπtititi uËenike od grozota koje izviru
s mnogih stranica naπih udæbenika.
Zbog toga je najrealnije prolongirati
primjenu ovog dokumenta, kako bi se
dobilo na vremenu za sastavljanje
standarda uz pomoÊ kojih bi se doπlo
do πto kvalitetnijih udæbenika.

RijeË predlagatelja

U zakljuËnoj rijeËi ministar SSttrruuggaarr
je napomenuo da su i udæbenici i
udæbeniËki standard dinamiËno po-
druËje te da nije lako zadovoljiti
pluralizam ideja nakladnika te
interese 620 tisuÊa uËenika i njihovih
roditelja, i uz to odgovoriti na nove
izazove.

U nastavku je ustvrdio da je nakon
23 godine Sabor napokon uspio
donijeti Zakon o udæbenicima koji je
rijeπio mnoga pitanja. Naime, ove
πkolske godine nije bilo redova pred
knjiæarama, træiπte je bilo regulirano,
nije bilo mita ni nekih drugih
negativnosti na koje se u ovoj
raspravi aludiralo. Osim toga, sniæene
su i cijene udæbenicima. A udæbeniËki
standard, koji su pripremili stru-
Ënjaci koji se bave odreenim
podruËjima te etikom, psihologijom,
didaktikom, metodikom i grafiËki
struËnjaci, trebao bi pripomoÊi
kvaliteti udæbenika. Meutim, teπko je
raditi u ozraËju nepovjerenja prema
toj struci, a u isto vrijeme zahtijevati
kvalitetu. Kako reËe, zanj su odgoj i
obrazovanje oduvijek bili opÊe dobro a
ne politika. Priznao je da Ministarstvo
nema odgovore na sva pitanja
(napravilo je koliko je moglo), ali æeli
neπto promijeniti nabolje, te apelirao
na zastupnike da to uËine zajedno.

Izjaπnjavanje

NNaakkoonn  oovvee  rraasspprraavvee  uusslliijjeeddiilloo  jjee
iizzjjaaππnnjjaavvaannjjee  oo  pprreeddllooææeenniimm  ddookkuu--
mmeennttiimmaa..  ZZaassttuuppnniiccii  ssuu  nnaajjpprriijjee
ggllaassoovvaallii  oo  PPrriijjeeddlloogguu  uuddææbbeenniiËËkkoogg
ssttaannddaarrddaa  kkoojjii  jjee  pprriihhvvaaÊÊeenn  vveeÊÊiinnoomm
ggllaassoovvaa  ((7777  ggllaassoovvaa  ””zzaa””,,  2244  ””pprroottiivv””  ii
3333  ””ssuuzzddrrææaannaa””))..

Na prijedlog klubova zastupnika
HSS-a, SDP-a i LIBRE posebnim
zakljuËkom ovlastili su ministra
prosvjete i πporta da, ovisno o
specifiËnostima pojedinih nastavnih
predmeta, moæe propisati dodatne
udæbeniËke standarde za πkolsku
godinu 2003-2004., πto se objavljuje u
”Narodnim novinama”. U ZakljuËku
se navodi i to da Êe na temelju
iskustva provedbe udæbeniËkog
standarda za 2003-2004. godinu,
ministar predloæiti Hrvatskom saboru
eventualne izmjene i dopune tog
dokumenta.

U nastavku se predstavnik
predlagatelja, dr.sc. VVllaaddiimmiirr  SSttrruu--
ggaarr, oËitovao o amandmanima
podnesenim na KonaËni prijedlog
zakona o izmjenama i dopunama
Zakona o udæbenicima za osnovnu i
srednju πkolu. Informirao je zastu-
pnike da je predlagatelj prihvatio oba
amandmana Odbora za zako-
nodavstvo, tako da su postali sastav-
nim dijelom konaËnog zakonskog
teksta. Pojasnio je, takoer, da Vlada
prihvaÊa amandmane zastupnice
Sedmak, u neπto drugaËijoj formu-
laciji (u prvom amandmanu rijeË
”multimedijalno” zamijenila je rijeËju
”multimedijski”, a u drugom izmije-
nila redoslijed rijeËi, tako da izriËaj
glasi: ”odobravanjem uporabe prije-
voda”).

U nastavku je izvijestio da Vlada ne
moæe prihvatiti amandman matiËnog
Odbora, a s obzirom na to da je
Prijedlog udæbeniËkog standarda
usvojen, te popraÊen spomenutim
zakljuËcima, to viπe nije ni potrebno.
Predstavnik Odbora Æelimir JanjiÊ je
ipak inzistirao na tome da se o
njihovu amandmanu glasuje, ali nije
proπao. Potom je predsjednik TToommËËiiÊÊ
zakljuËio raspravu i dao na ggllaassoovvaannjjee
KKoonnaaËËnnii  pprriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  iizzmmjjee--
nnaammaa  ii  ddooppuunnaammaa  ZZaakkoonnaa  oo
uuddææbbeenniicciimmaa  zzaa  oossnnoovvnnuu  ii  ssrreeddnnjjuu
ππkkoolluu..  IIsshhoodd  --  ddoonneesseenn  jjee  ss  iissttiimm
oommjjeerroomm  ggllaassoovvaa  kkaaoo  ii  pprreetthhooddnnii
ddookkuummeenntt  ((7777  ””zzaa””;;  2244  ””pprroottiivv””;;  3333
””ssuuzzddrrææaannaa””)),,  uu  pprreeddllooææeennoomm  tteekkssttuu,,
kkoorriiggiirraannoomm  pprriihhvvaaÊÊeenniimm  aammaann--
ddmmaanniimmaa..

MM..KKoo..

IHS
23. IV. 2003.

UDÆBENICI ZA OSNOVNU I SREDNJU ©KOLU / UDÆBENI»KI STANDARD

BROJ

361

67



ZZaassttuuppnniiccii  HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa  jjeeddnnoo--
ggllaassnnoo  ssuu  ddoonniijjeellii  ZZaakkoonn  kkoojjiimm  ssee
zzaabbrraannjjuujjee  iillii  ooggrraanniiËËaavvaa  uuppoorraabbaa
ooddrreeeenniihh  vvrrssttaa  kkoonnvveenncciioonnaallnnoogg
oorruuææjjaa  ss  pprreettjjeerraanniimm  ttrraauummaattsskkiimm
uuËËiinnkkoomm..

Prijedlogom zakona o potvrivanju
izmjena i dopuna Ëlanka 1. Kon-
vencije, proπiruje se polje primjene
Konvencije na oruæane sukobe koji
nemaju meunarodni karakter.
Konvencija i priloæeni protokoli
primjenjivat Êe se u situacijama
navedenim u Ëlanku 2. zajedniËkom
Æenevskim konvencijama od 12.
kolovoza 1949. za zaπtitu ærtava rata,
ukljuËujuÊi svaku situaciju opisanu u
stavku 4. Ëlanka 1. Dopunskog

protokola I. iz te konvencije.
Konvencija i njeni dodatni protokoli,
takoer Êe se primjenjivati i na
situacije navedene u Ëlanku 3.
zajedniËkom Æenevskim konven-
cijama od 12. kolovoza 1949. Kon-
vencije i priloæeni protokoli neÊe se
primjenjivati na situacije unutarnjih
nemira i napetosti, kao πto su pobune,
izolirani i sporadiËni Ëini nasilja, te
drugi Ëini sliËne prirode, koji se ne
smatraju oruæanim sukobima.

Meutim, u sluËaju oruæanih suko-
ba koji nemaju meunarodni karakter
i koji izbiju na podruËju jedne od
visokih ugovornih stranaka, svaka
stranka sukoba obvezna je prim-
jenjivati zabrane i ograniËenja iz

Protokola. Ni na πto u Konvenciji ili
priloæenim protokolima ne moæe se
pozivati, a da to bude na πtetu
suverenosti dræave ili odgovornosti
vlade da svim zakonitim sredstvima
odræava ili ponovno uspostavi pravni
poredak ili da brani nacionalno
jedinstvo i teritorijalnu cjelovitost
dræave. Jednako tako, ni na πto u
Konvenciji ili priloæenim protokolima
ne moæe se pozivati kao na oprav-
davanje za izravno ili neizravno
mijeπanje, iz bilo kojeg razloga, u
oruæani sukob ili u unutarnje ili
vanjske poslove visoke ugovorne
stranke na Ëijem je podruËju taj sukob
izbio. Primjena odredaba Konvencije i
priloæenih protokola na stranke
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ZZaassttuuppnniiccii  HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa
jjeeddnnooggllaassnnoomm  ssuu  ooddlluukkoomm  ddoonniijjeellii
pprreeddllooææeennii  tteekksstt  kkoojjiimm  ssee  uurreeuujjuu
uuvvjjeettii  ooppoorreezziivvaannjjaa  iizzmmeeuu  zzeemmaalljjaa
ppoottppiissnniiccaa  UUggoovvoorraa..

Vlada Republike Hrvatske podnijela
je reËeni zakonski prijedlog po
hitnom postupku. Njime se potvruje
Ugovor izmeu potpisnica o
izbjegavanju dvostrukog oporezivanja
kao i sprjeËavanja izbjegavanja pla-
Êanja poreza na dohodak. Pred-
loæenim odredbama, ovi zakonski
propisi ujedno postaju dijelom
unutarnjeg pravnog poretka.

Na poËetku Ugovora navedene su
definicije pojmova koji se spominju u
ostalim odredbama. Jedna od
najvaænijih je definicija rezidenta,
pomoÊu koje se izbjegava dvostruko
oporezivanje hrvatskih rezidenata.
Ugovorom se hrvatskim grae-
vinskim i sliËnim poduzeÊima
omoguÊuje da ne plaÊaju porez na
dobit u Republici Estoniji, ako ti
radovi traju kraÊe od 12 mjeseci.
Takoer Êe se omoguÊiti hrvatskim
zrakoplovnim i pomorskim druπtvima
koja obavljaju prijevoz robe ili

putnika izmeu Republike Hrvatske i
Republike Estonije, plaÊanje poreza
na ostvarenu dobit iskljuËivo u
Republici Hrvatskoj. Osim toga,
vaæno je napomenuti da je u zavrπnim
odredbama Ugovora propisano da Êe
hrvatska druπtva u Republici Estoniji
imati isti status i pogodnosti kao i
druπtva te dræave.

S obzirom na prirodu postupka
potvrivanja meunarodnih ugovora,
kojim dræava i formalno izraæava
spremnost da bude vezana veÊ
potpisanim meunarodnim ugovo-
rom, kao i na Ëinjenicu da se u ovoj
fazi postupka, u pravilu, ne mogu
vrπiti izmjene ili dopune teksta
meunarodnog ugovora, predloæeno
je da se ovaj Prijedlog zakona raspravi
i prihvati po hitnom postupku
objedinjavajuÊi prvo i drugo Ëitanje.

OOddbboorr  zzaa  zzaakkoonnooddaavvssttvvoo podupro je
donoπenje ovoga Zakona i nije izrazio
protivljenje prijedlogu predlagatelja o
hitnom postupku. Na tekst KonaËnog
prijedloga, Odbor nije iznio prim-
jedbe.

OOddbboorr  zzaa  ffiinnaanncciijjee  ii  ddrrææaavvnnii
pprroorraaËËuunn raspravljao je o pred-

metnom Zakonu kao matiËno radno
tijelo. »lanovi Odbora jednoglasno su
podræali prijedlog Vlade Republike
Hrvatske da se sukladno Ëlanku 159.
Poslovnika, predloæeni Zakon ras-
pravi i donese po hitnom postupku.
Bez rasprave i jednoglasno, Odbor je
predloæio Hrvatskom saboru dono-
πenje Zakona o potvrivanju Ugovora
izmeu Vlade Republike Hrvatske i
Vlade Republike Estonije o
izbjegavanju dvostrukog oporezivanja
i spreËavanja izbjegavanja plaÊanja
poreza na dohodak.

BuduÊi da nije bilo prijavljenih za
izlaganje, predsjedavajuÊi je zakljuËio
raspravu najavljujuÊi glasovanje u
nastavku rada.

UU  nnaassttaavvkkuu  rraaddaa  pprriissttuuppiilloo  ssee
ggllaassoovvaannjjuu..  JJeeddnnooggllaassnnoomm  ooddlluukkoomm
HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  ddoonniioo  jjee  ZZaakkoonn  oo
ppoottvvrriivvaannjjuu  UUggoovvoorraa  iizzmmeeuu  VVllaaddee
RReeppuubblliikkee  HHrrvvaattsskkee  ii  VVllaaddee  RReeppuubblliikkee
EEssttoonniijjee  oo  iizzbbjjeeggaavvaannjjuu  ddvvoossttrruukkoogg
ooppoorreezziivvaannjjaa  ii  sspprrjjeeËËaavvaannjjuu  iizzbbjjee--
ggaavvaannjjaa  ppllaaÊÊaannjjaa  ppoorreezzaa  nnaa  ddoohhooddaakk,,
uu  tteekkssttuu  pprreeddllaaggaatteelljjaa..

VV..ÆÆ..
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PRIJEDLOG I KONA»NI PRIJEDLOG ZAKONA O POTVR–IVANJU UGOVORA IZME–U VLADE

REPUBLIKE HRVATSKE I VLADE REPUBLIKE ESTONIJE O IZBJEGAVANJU DVOSTRUKOG

OPOREZIVANJA I SPRJE»AVANJU IZBJEGAVANJA PLA∆ANJA POREZA NA DOHODAK

PRIJEDLOG I KONA»NI PRIJEDLOG ZAKONA O POTVR–IVANJU IZMJENA I DOPUNA

»LANKA 1. KONVENCIJE O ZABRANI ILI OGRANI»AVANJU UPORABE ODRE–ENOG

KONVENCIONALNOG ORUÆJA S PRETJERANIM TRAUMATSKIM U»INKOM ILI

DJELOVANJEM BEZ OBZIRA NA CILJ, IZ 1980. GODINE



sukoba koje nisu visoke ugovorne
stranke koje su prihvatile Protokol,
ne mijenja, bilo izriËito ili posredno,
njihov pravni poloæaj ili pravni
poloæaj spornog podruËja. Odredbe
stavaka 2-6. Ëlanka 1. Izmjena i
dopuna Ëlanka 1. Konvencije, ne
prejudiciraju dodatne protokole
usvojene nakon 1. sijeËnja 2002.
godine koji mogu primijeniti,
iskljuËiti ili izmijeniti polje njihove
primjene vezano uz ovaj Ëlanak.

Republika Hrvatska, navodi se u
obrazloæenju hitnog postupka, kao
zemlja je bila suoËena s velikim
problemom razminiranja podruËja
koja su tijekom Domovinskog rata
bila zahvaÊena vojnim djelovanjima.

Zbog ovih je okolnosti posebno
zainteresirana za dosljednu primjenu
svih pravnih instrumenata. Stoga je
stranka svih relevantnih konvencija i
protokola kojima se pojaËava zaπtita,
posebno civilnog stanovniπtva. Repu-
blika Hrvatska ujedno redovito
sudjeluje u aktivnostima meuna-
rodne zajednice u cilju stvaranja
svijeta u kojem se protupjeπaËke mine
neÊe upotrebljavati ni u jednoj vrsti
sukoba. UzimajuÊi u obzir ove okol-
nosti, potrebno je πto skorije stvoriti
potrebne uvjete za njegovo stupanje
na snagu. S obzirom na prirodu
postupka potvrivanja meunarodnih
ugovora, kojim dræava i formalno
izraæava spremnost da bude vezana

veÊ usvojenim meunarodnim ugo-
vorom, predloæeno je da se ovaj
prijedlog Zakona raspravi i prihvati
po hitnom postupku, objedinjavajuÊi
prvo i drugo Ëitanje.

Predloæeni zakonski tekst raz-
motren je na OOddbboorruu  zzaa zzaakkoonnoo--
ddaavvssttvvoo.. Odbor nije iznio primjedbe te
je podupro donoπenje ovoga Zakona,
ne protiveÊi se ni prijedlogu pred-
lagatelja o primjeni hitnog postupka.

PredsjedavajuÊi je na poËetku
rasprave izvijestio da nema prija-
vljenih zastupnika za izlaganje, te
zakljuËio raspravu.

JJeeddnnooggllaassnnoo  jjee  ddoonneesseenn  pprreeddllooææeennii
ZZaakkoonn..

VV..ÆÆ..
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Na ovoj sjednici zastupnici su se,
meu ostalim, izjaπnjavali o
amandmanima podnesenim na ovaj
zakonski prijedlog, o kojem je
rasprava provedena joπ u sijeËnju
(IHS, br. 357 od 3. oæujka o.g., str. 24-
32, pod naslovom: ”Liberalniji uvjeti
za zaπtitare”). Podsjetimo, tom su
prilikom nadleæna radna tijela i
klubovi zastupnika uloæili ukupno 28
amandmana (prikazali smo ih u
okviru prikaza rasprave), no veÊina ih
je kasnije povuËena, buduÊi da su
pokriveni naknadnim amandman-
skim korekcijama predlagatelja.
Poimo redom.

Najprije se glasovalo o prijedlogu
Kluba zastupnika HDZ-a, da se
KonaËni prijedlog zakona o privatnoj
zaπtiti proslijedi u treÊe Ëitanje (nije
proπao). Potom se preπlo na razma-
tranje amandmana koje je Vlada u

meuvremenu utvrdila na vlastiti
tekst (obrazloæio ih je JJoossiipp  VVrreesskk,
zamjenik ministra unutarnjih poslo-
va).

Amandmani Vlade RH

BuduÊi da je na zahtjev Odbora za
zakonodavstvo i za unutarnju politiku
i nacionalnu sigurnost, te klubova
zastupnika HSS-a i IDS-a, iz Ëlanka 4.
KonaËnog prijedloga zakona izo-
stavljen stavak 2., Vlada je predloæila
i amandmansku korekciju stavka 1. u
Ëlanku 13. (briπu se rijeËi ”i 2.”) te
brisanje stavka 2. u Ëlanku 66.
Podsjetimo, odredba o kojoj je rijeË
predviala je da djelatnost privatne
zaπtite u Hrvatskoj mogu obavljati i
trgovaËka druπtva iz zemalja Ëlanica
EU, te njihove podruænice, iako
nemaju svojstvo pravne osobe u
Republici Hrvatskoj.

U skladu s prijedlogom Odbora za
zakonodavstvo izmijenjen je i st.1. u
Ël.21., tako da glasi: ”Osoba koja ima
3 godine radnog iskustva na poslo-
vima policijskog sluæbenika MUP-a,
odnosno na vojno-policijskim poslo-
vima Ministarstva obrane, istraænim
poslovima, poslovima dræavnog
odvjetniπtva, pravosudnog policajca,
pripadnika gardijskih postrojbi ili
sigurnosnih sluæbi, ne mora polagati
struËni ispit za Ëuvara i zaπtitara”.

Odredbe Ëlanka 38. KonaËnog
prijedloga zakona Vlada je uredila
sukladno amandmanu Kluba zastu-
pnika SDP-a. Konkretno, izmije-
njenim stavkom 1. predvia se da se
u obavljanju poslova tjelesne zaπtite
mogu koristiti posebno izvjeæbani psi
(taj pojam moæe obuhvaÊati i pse
tragaËe) ali samo pod nadzorom
zaπtitara i uz uporabu zaπtitne koπare.

KONA»NI PRIJEDLOG ZAKONA O PRIVATNOJ ZA©TITI 

NAKNADNO GLASOVANJE

Bez konkurencije stranih zaπtitara
• ZahvaljujuÊi amandmanskim korekcijama zakonskog teksta, strane zaπtitarske tvrtke neÊe moÊi

obavljati djelatnost privatne zaπtite u Hrvatskoj.

• Osobe koje su dobile licencu prije stupanja na snagu ovog Zakona mogu nastaviti obavljati poslove

Ëuvara i zaπtitara.
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Noveliranim stavkom 2. precizira se
da se psi smiju koristiti samo za
osiguranje osoba i objekata unutar
ograenog prostora, a iznimno (u
sluËajevima kad su ispunjeni uvjeti za
upotrebu vatrenog oruæja) mogli bi se
koristiti i bez zaπtitne koπare). Na
sugestiju Odbora za zakonodavstvo
detaljnije je razraen Ëlanak 40.
KonaËnog prijedloga zakona. Njime
se propisuje da zaπtitar moæe nositi
propisane vrste kratkog vatrenog
oruæja samo pri obavljanju poslova
privatne zaπtite novËarskih ustanova,
neposredne tjelesne zaπtite osoba
(tjelohranitelji), zaπtite objekata u
kojima se koriste i skladiπte
radioaktivne tvari, nuklearno gorivo i
otpaci te druge tvari πtetne za ljude i
okoliπ, prilikom zaπtite i pratnje
novca, vrijednosnih papira i drago-
cjenosti, te objekata od posebnog
znaËaja za obranu zemlje.

Precizira se, nadalje, da zaπtitar ima
pravo uporabiti vatreno oruæje kada
ne moæe na drugi naËin odbiti
istodobni ili izravno predstojeÊi
protupravni napad usmjeren prema
njemu ili prema osobama koje πtiti.
Dakako, tome mora prethoditi
usmeno upozorenje ”stoj! i ”stoj, pucat
Êu!” (ako time ne dovodi u pitanje
æivote osoba koje πtiti ili svoj æivot).
Prema predloæenom, uporaba vatre-
nog oruæja nije dopuπtena protiv
maloljetnika, ni ako se time dovodi u
opasnost æivot treÊih osoba, izuzevπi
situacije kad je to jedino sredstvo za
obranu od izravnog napada kojim se
ugroæava æivot zaπtitara ili osoba koje
πtiti.

Propisuje se, nadalje, da je kod
uporabe vatrenog oruæja zaπtitar
duæan usmjeriti oruæje prema onim
dijelovima tijela na kojima se s
najmanje ozljeda postiæe svrha zbog
koje je ono uporabljeno. Tu je i
napomena da, u obavljanju poslova
privatne zaπtite zaπtitari mogu
koristiti samo oruæje trgovaËkog
druπtva za privatnu zaπtitu Ëiji su
zaposlenici.

Dopunu Ëlanka 47. (iza rijeËi
”trgovaËkog druπtva” dodaju se rijeËi
”i obrtnika”) predlagatelj je predloæio
radi usklaivanja s ostalim zakon-
skim odredbama koje se odnose na
dojavni centar u koji se prosljeuju
signali sa sustava tehniËke zaπtite.

Kako bi se omoguÊio uËinkovitiji
nadzor i sankcioniranje subjekata
koji obavljaju djelatnost privatne
zaπtite, poglavito ako ne posluju u
skladu s podzakonskim propisima,
Vlada je dopunila Ëlanak 57. novim

stavkom 3. koji glasi: ”Ako u
obavljanju nadzora inspektor utvrdi
da trgovaËko druπtvo ili obrtnik
obavljaju djelatnost privatne zaπtite
na naËin koji nije u skladu s
odredbama ovog Zakona i na temelju
njega donesenih propisa, Ministarstvo
ili nadleæna policijska uprava
rjeπenjem moæe narediti otklanjanje
utvrenih nepravilnosti u odreenom
roku, koji ne moæe biti duæi od 60
dana. Nepoπtivanje ove odredbe
sankcionira se kaznenom odredbom
koju je Vlada ugradila u Ëlanak 63.
st.1. Naime, novopredloæenom toËkom
6. predvia se da pravnu osobu Ëeka
prekrπajna kazna od 20 do 60 tisuÊa
kuna ”ako u odreenom roku ne
otkloni nepravilnosti koje je rjeπe-
njem naredilo Ministarstvo ili
nadleæna policijska uprava. Spome-
nimo, nadalje, izmjenu stavka 2. u
Ëlanku 59. (radi usklaivanja s
odredbom Ëlanka 5. stavka 2.” koja je
novelirana sukladno amandmanu
Odbora za zakonodavstvo. Tako
izmijenjena odredba bi glasila:
”Pravne osobe i obrtnici koji imaju
unutarnje Ëuvarske sluæbe vode
upisnike iz stavka 1.......”

U skladu sa sugestijama Kluba
zastupnika IDS-a, Vlada je predloæila
brisanje stavka 2. te izmjenu stavka
1. u Ëlanku 67. KonaËnog prijedloga
zakona, tako da glasi: ”Osobe koje su
stekle ovlast za obavljanje poslova
tjelesne zaπtite prije stupanja na
snagu ovog Zakona mogu nastaviti
obavljati poslove Ëuvara i zaπtitara”.

Spomenimo, na kraju, i dopunu
Ëlanka 68.koji nalaæe pravnim
osobama koje su dobile suglasnost
Ministarstva za izobrazbu Ëuvara prije
stupanja na snagu ovog Zakona, da u
roku od godinu dana od donoπenja
podzakonskih propisa koji reguliraju
uvjete te izobrazbe, usklade svoju
djelatnost sa Zakonom i navedenim
propisima. Amandmanom predla-
gatelja predvia se da Êe im, u
protivnom, Ministarstvo rjeπenjem
zabraniti provedbu izobrazbe
spomenutih kadrova.

Svih jedanaest Vladinih aman-
dmana zastupnici su podræali (veÊi-
nom glasova ili jednoglasno). Potom
je uslijedilo izjaπnjavanje o aman-
dmanima odbora i klubova
zastupnika.

Amandmani odbora i klubova

zastupnika

Predstavnik predlagatelja JJoossiipp
VVrreesskk izvijestio je da je Vlada uvaæila

amandmane pravno-tehniËke naravi
Odbora za zakonodavstvo, na Ëlanke
1, 2, 3. i 4., te djelomiËno onaj na Ël.
5. (st.2.) i to u neπto izmijenjenom
obliku. Navedeni amandmani postali
su sastavnim dijelom KonaËnog
prijedloga zakona i o njima se nije
glasovalo. Istu sudbinu doæivjeli su i
amandmani JJoossiippaa  LLeekkee  ((SSDDPP))..
Predloæio je, naime, da se u stavku 2.
Ëlanka 1. te u narednim Ëlancima
rijeËi ”trgovaËka druπtva” zamijene
rijeËima ”pravne osobe”. Dopunom
Ëlanka 34. precizira da o razlozima za
privremeno ograniËavanje slobode
kretanja neke osobe, trgovaËko
druπtvo za privatnu zaπtitu mora
izvijestiti policijsku upravu najka-
snije u roku od 24 sata. Predloæio je,
nadalje, da se iz Ëlanka 57.st.1. briπe
podstavak 2. koji je omoguÊavao
inspektorima da pozivaju zaπtitare
radi davanja obavijesti o Ëinjenicama
i okolnostima znaËajnim za utvri-
vanje naËina rada nadziranih pravnih
i fiziËkih osoba i postizanje svrhe
nadzora. Na sugestiju zastupnika, iz
podstavka 5. brisan je tekst iza rijeËi
”prekrπaj”, kao suviπan. Spomenimo i
njegov zahtjev za nomotehniËko
dotjerivanje Ëlanka 70. KonaËnog
prijedloga zakona, tako da gla-
si:”Danom stupanja na snagu ovog
Zakona prestaju vaæiti odredbe
Zakona o zaπtiti osoba i imovine
(”Narodne novine” br. 83/96, 90/96. i
96/01.) osim odredaba Ëlanaka 39. do
59. i drugih koje se odnose na
privatne detektive”.

Uvodno smo veÊ spomenuli da je
predlagatelj uvaæio amandmane Odbo-
ra za unutarnju politiku i nacionalnu
sigurnost, Odbora za zakonodavstvo
te klubova zastupnika HSS-a i IDS-a
na Ëlanak 4. RijeË je o brisanju
odredbi stavaka 2, 3. i 4. koje su
omoguÊavale stranim zaπtitarskim
tvrtkama i njihovim podruænicama
obavljanje djelatnosti privatne zaπtite
u Hrvatskoj. Nakon obrazloæenja
JJoossiippaa  VVrreesskkaa  da je njihov amandman
”pokriven” amandmanima Vlade,
Klub zastupnika IDS-a je povukao
svoj amandman za izmjenu stavka 5.

Vlada je uvaæila zahtjev Kluba
zastupnika SDP-a, da se u stavku 2.
Ëlanka 8. rijeË Ministarstvo zamijeni
rijeËima ”nadleæna policijska uprava”.
To znaËi da Êe ubuduÊe odobrenje
temeljem kojeg se poslovi tjelesne
zaπtite, iznimno na prijedlog lokalne
samouprave mogu obavljati i na
javnim povrπinama, izdavati nadleæna
policijska uprava. Od istovjetnog
amandmana na Ëlanke 13, 14. i 15.
zastupnici SDP-a su odustali, saznavπi
da ga je Vlada odbila.
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BuduÊi da je predlagatelj usvojio
njihov amandmanski zahtjev da se u
Ëlancima 11, 19. i dr. termini ”Ëuvar-
specijalista” i ”Ëuvar-tehniËar” zamije-
ne izrazima ”zaπtitar” i ”zaπtitar-
tehniËar” Klub zastupnika IDS-a je
odustao od sliËnih amandmana, pa i
onoga na Ëlanak 19. Od prijedloga za
dopunu tog Ëlanaka odustao je i Klub
zastupnika SDP-a, uvaæivπi obra-
zloæenje predstavnika predlagatelja
da je svrha njihova amandmana
pokrivena amandanom Vlade. Iz istih
razloga Klub zastupnika IDS-a
povukao je zahtjev za brisanje Ëlanka
22. kojim se regulira da ustanove koje
provode izobrazbu Ëuvara - specija-
lista moraju ishoditi odobrenje
Ministarstva, sukladno uvjetima koje
propisuje ministar unutarnjih poslo-
va.

Neπto bolje sreÊe Klub zastupnika
SDP-a bio je s narednim amandma-
nom, buduÊi da je njegov prijedlog za
dopunu stavka 2. u Ël.28. predlagatelj
usvojio (u neπto drugaËijoj formu-
laciji). U skladu s njegovim suge-
stijama uredio je i Ëlanak 38. (vidi
amandmane Vlade) tako da su
esdepeovci povukli taj amandman.

Spomenimo, nadalje, da je Odbor za
zakonodavstvo povukao svoj aman-
dman na Ëlanak 40, saznavπi da je
svrha njihova prijedloga postignuta
amandmanom Vlade. Klub zastupnika
IDS-a je, pak, odustao od prijedloga za
dopunu tog Ëlanka, jer ga predla-
gatelj nije uvaæio. Isto je uËinio i s
amandmanom na Ëlanak 45. uvaæivπi
argumente zbog kojih ga je Vlada
odbila. JJoossiipp  VVrreesskk je, naime, pojasnio
da spomenuti Ëlanak propisuje koje

vrste poslova tehniËke zaπtite moæe
obavljati Ëuvar-tehniËar, dok su uvjeti
za dobivanje dopuπtenja za obavljanje
tih poslova regulirani Ëlankom 24.
KonaËnog prijedloga zakona (jedan
od njih je i srednja struËna sprema
tehniËkog smjera).

Zastupnici IDS-a odustali su i od
ostalih amandmana (na Ëlanke 50. i
60, 52, 67. i 68.) jer su apsolvirani
amandmanima predlagatelja.

Nakon toga je predsjednik TToommËËiiÊÊ
zakljuËio raspravu i dao na glasovanje
KonaËni prijedlog zakona o privatnoj
zaπtiti. VVeeÊÊiinnoomm  ggllaassoovvaa  nnaazzooËËnniihh
zzaassttuuppnniikkaa  ((8866  iihh  jjee  ggllaassoovvaalloo  ””zzaa””,,  1122
””pprroottiivv””,,  ddookk  jjee  11  bbiioo  ””ssuuzzddrrææaann””))
ddoonneesseenn  jjee  uu  pprreeddllooææeennoomm  tteekkssttuu,,  ËËiijjii
ssuu  ssaassttaavvnnii  ddiioo  ppoossttaallii  ii  pprriihhvvaaÊÊeennii
aammaannddmmaannii..

MM..KKoo..
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O raspravi o predloæenom zakon-
skom tekstu pisali smo u ”IzvjeπÊima
Hrvatskog sabora” broj 359 str. 29-
40, pod naslovom ”Standardi
ponaπanja u obnaπanju javne duæ-
nosti”. Tom je prilikom u ime
predlagatelja drugog zakonskog
prijedloga, zavrπnu rijeË uputio
zastupnik mr.sc. MMiirroossllaavv  RRooææiiÊÊ
((HHSSPP)).. On je rezimirao iznijete
prijedloge, upozoravajuÊi da se
problem korupcije treba usporedno
rjeπavati i u postojeÊim dræavnim
institucijama. U nastavku rada
pristupilo se glasovanju. Zastupnici
su jednoglasno prihvatili predloæeni
zakljuËak kojim se:

11..  PPrriihhvvaaÊÊaajjuu  pprriijjeeddlloozzii  zzaakkoonnaa  oo
sspprrjjeeËËaavvaannjjuu  ssuukkoobbaa  iinntteerreessaa  uu
oobbnnaaππaannjjuu  jjaavvnniihh  dduuæænnoossttii  kkoojjee  ssuu
ppooddnniijjeellii  VVllaaddaa  RReeppuubblliikkee  HHrrvvaattsskkee  ii
zzaassttuuppnniiccii  AAnnttoo  ––aappiiÊÊ,,  mmrr..sscc..
MMiirroossllaavv  RRooææiiÊÊ,,  ddrr..sscc..  TToonnËËii  TTaaddiiÊÊ  ii
VVllaaddoo  JJuukkiiÊÊ..

22..  OObbvveezzuujjee  ssee  VVllaaddaa  RReeppuubblliikkee  ddaa
nnaa  tteemmeelljjuu  pprriihhvvaaÊÊeenniihh  pprriijjeeddllooggaa
zzaakkoonnaa  ii  rraasspprraavvaa  pprroovveeddeenniihh  nnaa
ssjjeeddnniiccaammaa  rraaddnniihh  ttiijjeellaa  ii  ssjjeeddnniiccii
HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa  ttee  iizznneesseenniihh
pprriimmjjeeddbbii,,  pprriijjeeddllooggaa  ii  mmiiππlljjeennjjaa,,
iizzrraaddii  KKoonnaaËËnnii  pprriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo
sspprrjjeeËËaavvaannjjuu  ssuukkoobbaa  iinntteerreessaa  uu
oobbnnaaππaannjjuu  jjaavvnniihh  dduuæænnoossttii..

KKoonnaaËËnnii  pprriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  ppoottrreebbnnoo
jjee  uuppuuttiittii  zzaa  pprrvvuu  nnaarreeddnnuu  ssjjeeddnniiccuu
HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa,,  aa  nnaajjkkaassnniijjee  uu
rrookkuu  oodd  6600  ddaannaa,,  aa  uu  nnjjeeggoovvoojj
pprriipprreemmii  ii  iizzrraaddii  VVllaaddaa  ÊÊee  oobbvveezznnoo
kkoonnzzuullttiirraattii  oovvllaaππtteennoogg  pprreeddssttaavvnniikkaa
zzaassttuuppnniikkaa  HHSSPP--aa..

33..  SSvvee  pprriimmjjeeddbbee,,  pprriijjeeddlloozzii  ii
mmiiππlljjeennjjaa  uuppuuttiitt  ÊÊee  ssee  pprreeddllaaggaatteelljjuu
rraaddii  pprriipprreemmee  KKoonnaaËËnnoogg  pprriijjeeddllooggaa
zzaakkoonnaa..

NNaakkoonn  bbrroojjaannjjaa  ggllaassoovvaa  pprreeddssjjee--
ddaavvaajjuuÊÊii  jjee  kkoonnssttaattiirraaoo  ddaa  ssuu  zzaa
pprreeddllooææeennii  zzaakklljjuuËËaakk  ggllaassoovvaallaa  113344
zzaassttuuppnniikkaa  HHrrvvaattsskkoogg  ssaabboorraa..

VV..ÆÆ..

PRIJEDLOG ZAKONA O SPRJE»AVANJU SUKOBA INTERESA U OBNA©ANJU JAVNIH

DUÆNOSTI (PREDLAGATELJA VLADE REPUBLIKE HRVATSKE); PRIJEDLOG ZAKONA O

SPRJE»AVANJU SUKOBA INTERESA U OBNA©ANJU JAVNIH DUÆNOSTI (PREDLAGATELJA

ZASTUPNIKA ANTE –API∆A, MIROSLAVA ROÆI∆A, TON»IJA TADI∆A I VLADE JUKI∆A)

HHrrvvaattsskkii  ssaabboorr  nniijjee  pprriihhvvaattiioo  ((3399  zzaa,,
6699  pprroottiivv,,  1144  ssuuzzddrrææaanniihh))  mmiiππlljjeennjjee
OOddbboorraa  zzaa  UUssttaavv,,  PPoosslloovvnniikk  ii  ppoolliittiiËËkkii
ssuussttaavv  ddaa  zzaassttuuppnniikkuu  LLuucciijjaannuu
SSuuππnnjjuu  pprreessttaajjee  mmiirroovvaannjjee
zzaassttuuppnniiËËkkoogg  mmaannddaattaa  oossmmoogg  ddaannaa

oodd  3300..  ssrrppnnjjaa  22000022..  ggooddiinnee  ttee  ddaa  mmuu
oodd  ttoogg  ddaannaa  pprriippaaddaa  pprraavvoo  nnaa
nnaakknnaadduu  ii  oossttaallaa  pprraavvaa  uuttvvrreennaa
zzaakkoonnoomm..

VVeeÊÊiinnoomm  ggllaassoovvaa  ((7700  zzaa,,  4411  pprroottiivv  ii
1111  ssuuzzddrrææaanniihh))  HHrrvvaattsskkii  jjee  ssaabboorr

pprriihhvvaattiioo  IIzzvvjjeeππÊÊee  MMaannddaattnnoo--
iimmuunniitteettnnoogg  ppoovvjjeerreennssttvvaa  ddaa  nnee
ddoonneessee  ooddlluukkuu  oo  pprreessttaannkkuu  mmiirroovvaannjjaa
zzaassttuuppnniiËËkkoogg  mmaannddaattaa  zzaassttuuppnniikkaa
LLuucciijjaannaa  SSuuππnnjjaa  ii  pprreessttaannkkuu  
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zzaassttuuppnniiËËkkoogg  mmaannddaattaa  nnjjeeggoovvoogg
zzaammjjeenniikkaa  DDaarriijjaa  VVaassiilliiÊÊaa..

»itatelje podsjeÊamo da smo
raspravu o prvom IzvjeπÊu Mandatno-

imunitetnog povjerenstva o
prestanku mirovanja zastupniËkog
mandata zastupnika Lucijana Suπnja
i prestanku zastupniËkog mandata

njegovog zamjenika Darija VasiliÊa
prikazali u ”IzvjeπÊima”, broj 359, od
13. oæujka 2003. na stranici 68.

––..KK..

HHrrvvaattsskkii  jjee  ssaabboorr  vveeÊÊiinnoomm  ggllaassoovvaa
((111122  zzaa,,  1122  pprroottiivv  ii  77  ssuuzzddrrææaanniihh))
pprriihhvvaattiioo  mmiiππlljjeennjjee  OOddbboorraa  zzaa  UUssttaavv,,
PPoosslloovvnniikk  ii  ppoolliittiiËËkkii  ssuussttaavv  ddaa  nnee
ttrreebbaa  ddaavvaattii  mmiiππlljjeennjjee  ssuukkllaaddnnoo  rraanniijjee
uuttvvrreennoomm  ssttaajjaalliiππttuu  oo  ppiittaannjjuu
iisspprraavvkkaa  nneettooËËnnoogg  nnaavvooddaa..

Odbor je u raspravi utvrdio da je
zastupnik ÆÆeelljjkkoo  GGllaavvaann ((HHSSLLSS))
ustvrdio da je predsjedatelj sjednice
Hrvatskog sabora, Zdravko Tomac,
povrijedio Poslovnik Hrvatskoga
sabora kad ga je upozoravao ili

prekidao govor zastupnika zbog
dobacivanja iz klupe. Zastupnik JJooππkkoo
KKoonnttiiÊÊ  ((HHSSLLSS)) smatrao je da je
predsjedatelj povrijedio Poslovnik kad
nije dopustio zastupniku Mariu
KovaËu da ispravi netoËan navod iz
izvjeπÊa matiËnog radnog tijela.

Odbor je u raspravi ukazao da se
institut ispravljanja netoËnog navoda
na sjednicama Hrvatskoga sabora
Ëesto zlorabi ali dræi da se taj institut
treba primjenjivati i nadalje u skladu
s ustaljenom praksom. Odbor takoer

dræi da predsjedatelj nije povrijedio
Poslovnik kad je upozoravao i
prekidao govor zastupnika zbog
dobacivanja iz klupe jer je postupao
sukladno Ëlanku 208. Poslovnika
kojim je propisano da govornika moæe
opomenuti ili prekinuti u govoru
samo predsjedatelj te da se
predsjedatelj brine da govornik ne
bude ometan ili sprijeËen u svom
govoru.

––..  KK..
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